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uVOD

Da bi se bar pokušali razumjeti odnosi u BiH, koja je Dej
tonskim, a potom i pariškim mirovnim sporazumom uređena kao 
zajednica dva entiteta, Republike Srpske i Federacije BiH, i tri kon
stitutivna naroda, Srba, Hrvata i Bošnjaka, neophodno je podsjetiti 
se nekih pojmova koji su na našim prostorima po sta li aktuelni na
kon nestanka jednopartijskog i uvođenja više stranačkog sistema. 
Socijalističko samoupravljanje i delegatski sistem je zamijenila 
demokratija, demokratska vlast, i opozicija. Dru štveno-političko 
informisanje su preuzeli slobodni mediji, a nesvrstane je zami
jenila međunarodna zajednica. Mnogo je toga brzinom „munje“ 
(kada su u pitanju društveni odnosi i procesi) promijenjeno, a mi 
ćemo poći od demokratije. 

Treba se podsjetiti da je vinston Čerčil, još 1949. godine, 
rekao da je „demokratija najgori oblik vladavine, ali manje loš od 
svih drugih oblika koji se s vremena na vrijeme oprobavaju“.

Demokratija (grč. demos – narod, kratos – vlast) je rođena 
u antičkoj Grčkoj i nije bila na dobrom glasu. aristotel i platon, 
dva najveća mislioca antike, nazivali su je „lošom vladavinom 
gomile“. ovo značenje se u dobroj mjeri održalo sve do kraja 19. 
vijeka. Danas su svi „demokrati“, bez obzira na političke ideologije 
i prakse.
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Savremeno doba i njegova politička stvarnost u znaku 
su demokratije i demokratskih vrijednosti. Skoro svi kažu da je 
„demokratija dobra stvar“ a njeno se poznavanje podrazumijeva. 
Ova opšta popularnost demokratije ugrozila je racionalnu up
otrebu ovoga termina. Da bismo saznali njenu suštinu i smisao, 
potrebno je postaviti pitanje: Šta je demokratija?

pojmu demokratije pridaju se različita značenja, a mi ćemo 
navesti samo neka:

– vladavina naroda preko izabranih predstavnika koji su 
izvor suvereniteta vlasti i koji štite opšte interese,

– sistem donošenja odluka na osnovu većine,
– sistem izbornog uspostavljanja i kontrole vlasti,
– društvo zasnovano na jednakim šansama i individualnim 

sposobnostima,
– sistem tolerancije i poštivanja ljudskih prava i sloboda.
Dakle, demokratija je oblik političkog organizovanja 

državne vlasti koji polazi odozdo, od pluralizma interesa i od jed
nakosti u slobodi odlučivanja. 

NaROD

narod kao politički pojam označava sve punoljetne ljude 
jedne države koji imaju jednako pravo političkog odlučivanja. 
U demokratskom odlučivanju važi princip vladavine većine uz 
poštivanje manjine koja kao opozicija ima kritičku i kontrolnu 
ulogu. neotuđivo pravo glasa, na osnovu kojeg se konstituiše nar
od kao izborno političko tijelo, osvajalo se kroz političku istoriju. 
Tako u antičkoj Grčkoj pravo glasa nemaju robovi, žene, djeca, 
stranci i muškarci ispod 20 godina. ali i u 20. vijeku, na Zapadu, 
gdje je stvorena demokratija kao sistem vladavine, pravo glasa 
nije svuda bilo odmah usvojeno. Zanimljivi su primjeri Velike Bri
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tanije, Švajcarske i SaD-a, koji su opšte pravo glasa za svoje punol
jetne građane ustanovili tek: 1928. v. Britanija za žene; početkom 
60. godina 20. vijeka SaD za afroamerikance u određenom broju 
država; i 1971. Švajcarska za žene.

Dva su načina da narod vlada: neposredno (direktno) i 
posredno (preko svojih posrednika). Direktna vladavina naroda 
postojala je u antičkoj atini, tj. u polisu sa malim brojem građana, 
dok se predstavničke demokratije praktikuju u modernom vre
menu i u velikim državama.

postoje različiti modeli demokratije, koji na različite načine 
tumače vladavinu naroda. opšteprihvaćen model demokratije da
nas je onaj koji se zasniva na savremenoj političkoj tradiciji liber
alizma koja je uspjela da poveže dvije fundamentalne vrijednosti: 
slobodu i jednakost.

Sloboda i jednakost bile su u klasičnoj liberalnoj i socija-
listič koj ideologiji razdvojene i suprotstavljene. liberali su pre na-
glašavali slobodu kao osnovu individualiteta, a socijalisti jedna kost 
kao osnovu društva i kolektiviteta. Tako je danas demo kratija više 
od liberalizma jer mu uz političke dodaje socijalne i ekonomske 
sadržaje.

Demokratski model, pretpostavlja legitimnu i odgovornu 
vlast koja se bira većinskom voljom građana na periodičnim i 
slobodnim izborima. izbor se zasniva na političkom pluralizmu i 
takmičenju različitih političkih programa i partija koje pred stavljaju 
različite realne interese građana. ovo pretpostavlja raz li ku između 
države i civilnog (građanskog) društva. Država je javna sfera tj. 
organizovani aparat vlasti, a građansko društvo sfera privatnih 
interesa, autonomnih grupa i udruženja nezavisnih od države.

Demokratija je danas otvoren politički projekat koji se nal
azi pred mogućnostima unapređivanja, ali i pred mogućnostima 
zloupotrebe. 
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ČinioCi

osnovni činioci koji čine politički život današnjeg savreme-
nog demokratskog društva su: vlast, opozicija, mediji, nevladine 
organizacije i međunarodna zajednica odnosno njene institucije.

Kada se kaže vlast, prvenstveno se misli na političku vlast 
koja je osnovni oblik i osnov vlasti u društvu. (ali ona nije jedi
na, postoje i drugi oblici vlasti – roditeljska, partijska, crkvena i 
sl.) ona se izražava u društvenom odnosu u kome jedna strana 
(vlastodržac) može da određuje ponašanje i aktivnosti druge strane 
(podvlašćenog) uz pomoć stvarne ili potencijalne primjene organi
zovane prinude. ono čime se vlast odlikuje od drugih odnosa u 
kojima jedna strana svjesnim uticajem (ubjeđivanjem, primjerom) 
usmjerava ponašanje druge strane u smislu svojih ciljeva jeste spo
sobnost organizovane primjene sankcija kao sredstva kojim se u 
krajnjoj liniji iznuđuje potčinjavanje. 

opozicija (od lat. oppositio – suprotnost, protivnost, protiv-
lje nje) označava pojavu postojanja suprotnih stavova ili pokreta 
u odnosu na vladajuće, zvanične ili formalno preovlađujuće. 
U posebnom političkom značenju opozicija je naziv za političke 
stranke ili organizovane grupe koje ne sudjeluju u vladi već istu
paju protiv nje u parlamentu i van njega. U tom pogledu može 
se govoriti o parlamentarnoj i vanparlamentarnoj opoziciji, bez 
obzira da li je javna ili „nevidljiva“ ali realna. 

Savremeno demokratsko društvo podrazumijeva visok 
stepen razvoja javnih medija (štampe, radija, televizije) te ostalih 
informacionih tehnologija čiji je vrtoglavi uspon krenuo razvojem 
interneta. Kao što je riječ ili pojam demokratija svakodnevno 
eksplo atisana, možda je i više od toga u svim „demokratskim ak
tivnostima“ slobodno informisanje, slobodni javni mediji, slobo -
dan javni pristup informacijama još prisutniji i od same „demokra
tizacije“ svega i svačega. 
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ono što je zaboravljeno jeste da sloboda ne znači anar
hiju. Slobodno informisanje podrazumijeva odgovornost za jav
no saopštene ili prenesene informacije. Demokratska društva 
zapadne demokratije svakodnevno sve neistine ili tendenciozne 
informacije strogo i rigorozno kažnjavaju milionskim kaznama, 
presudama sudova.

U Republici Srpskoj i BiH, informisanje nije u njenoj nadlež-
nosti, kao ni mnoge druge ingerencije. Kao što demokratija pred
stavlja, najjednostavnije rečeno, stroga pravila ponašanja uz jasnu 
odgovornost i sankcije za sve neposlušne, tako i javno informisanje 
podrazumijeva odgovornost za tačne informacije. Mediji koji se 
toga ne pridržavaju u demokratskom svijetu brzo poslije adekvat
nih sankcija budu eliminisani i zatvoreni. pravilo je prosto – porez 
državi se mora platiti a informacije moraju biti koncizne i tačne.

Šta je međunarodna zajednica bila juče a šta je danas, bez de
taljne analize nije jednostavno objasniti. Međunarodni suverenitet 
iz godine u godinu, iz dana u dan ili iz sata u sat preuzima primat 
u odnosu na nacionalni suverenitet. nacionalne pravne norme – 
ustavi, zakoni, deklaracij, moraju biti u skladu sa međunarodnim 
pravnim aktima kao što su konvencije ujedinjenih nacija i druge. 

Republika Srpska i BiH su u posljednjih 20 godina možda 
i najviše od svih ostalih osjetili snagu te i takve međunarodne 
zajednice. BiH kao suverena zajednica tri konstitutivna naroda, 
Srba, Hrvata i Bošnjaka, nastala je na drugom kontinentu, u ame
ričkoj vojnoj bazi u Dejtonu, 21. novembra 1995. godine, dakle ne 
u BiH. Dejtonskim sporazumom je određen visoki predstavnik 
međunarodne zajednice u BiH koji se sve vrijeme ponaša kao su
veren sa neograničenim pravima bez ikakve odgovornosti. To je 
samo jedan od pokazatelja kolika je važnost međunarodne zajed
nice i koliko je ona bitan faktor.
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PRVI DIO
2006. godina

PROBLEMI

Srpski nobelovac ivo andrić je rekao da ratovi počinju 
zbog jednog ili više problema ali ni jedan od tih problema zbog 
kojih su počeli ne riješe nego ih kao i sve ostale društvene odnose 
samo malo prodrmaju i ostavljaju budućem vremenu i budućim 
generacijama koje dolaze iza njih da ih u miru rješavaju ali mnogo 
kompleksnije i složenije. 

Bosna i Hercegovina je do 1992. godine imala problema 
ali nakon ratnog sukoba, koji je trajao od 1992. do 1995. godine, ti 
problemi su višestruko uvećani. Dugačak je spisak problema. ako 
bi se nabrajalo pozitivno, bilo bi kratko. Nabrajanje negativnog bi 
trajalo dugo i bilo bi teško. 

Samim nastankom Republike Srpske 9. januara 1992. go
dine, ona je označena od mnogih kao problem. problemom su je 
doživjeli Bošnjaci i Hrvati ali i dio međunarodne zajednice. Dejton
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skim mirovnim sporazumom je Republika Srpska međunarodno 
priznata kao entitet u sastavu BiH ali je za mnoge sve do danas, 
kao i te 1992. godine, ostala problem.

Za sve ovo vrijeme Republika Srpska je promijenila više 
predsjednika ali i vlada, premijera. 

KRITIKE

Kritike SDSovih vlada, sve do prvih poslijeratnih izbora 
u narodnoj skupštini Republike Srpske, bile su „mlake“. Rijedak 
je primjer da u parlamentarnom životu neko kritikuje sam sebe. 
Tako je bilo i sa SDSom. jedina kritika u prvom Parlamentu Re
publike Srpske prema Vladi RS je dolazila od Nezavisnog kluba 
poslanika i Milorada Dodika, koji je predvodio taj klub. Poznata 
je narodna izreka koja kaže „dva loša ubiše Miloša“. Bilo je tada 
mnogo glasova SDSa naspram Dodika. Njegov glas nije mogao 
nadjačati mnogo glasova tadašnje skupštinske SDS-ove većine. 

javni mediji su bili pod kontrolom SDSove vlasti ali i pod 
prijetnjom „neposredne ratne opasnosti“ koja je medije obavezivala 
da zbog patriotskih obaveza budu lojalni i poslušni vlasti. Nevla
dinog sektora gotovo da nije ni bilo a kontakti sa međunarodnom 
zajednicom su bili rijetki. Republika Srpska je bila izolovana od 
međunarodne zajednice.

Nakon prvih poslijeratnih parlamentarnih izbora, odnosi 
između vlasti i opozicije su se mijenjali. opozicija je postojala sve 
jača pa samim tim i parlamentarna borba sve žešća. 

Nakon vanrednih parlamentarnih izbora koje je 1997. go
dine raspisala tadašnja predsjednica Republike Srpske Biljana 
plavšić, stanje u parlamentarnom i političkom životu Republike 
Srpske se drastično promijenilo. izborom vlade RS na čelu sa Milo
radom Dodikom, SDS je od vladajuće postao opoziciona stran ka. 
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Zadatak svake opozicione stranke je da kritikuje vlast i ova stranka 
je to zajedno sa SRSom i radila u Parlamentu Repub like Srpske. 

na medijskom prostoru već tada je bilo mnogo medija koji 
su itekako kritikovali Vladu Milorada Dodika, kao i mnoštvo nev
ladinih organizacija koje su nicale „kao gljive poslije kiše“, a koje 
su se uglavnom pridružile kritici „Dodikove“ vlade. prisustvo 
među narodne zajednice se svakim danom sve više i više osjećalo, 
a njeni potezi uglavnom nisu išli na ruku Vladi koja je otvorila 
Republiku Srpsku prema svijetu i ukinula izolaciju kojoj je Repub
lika Srpska, zbog poznatog „imidža“ SDS-a imala. Dakle, vlada 
Republike Srpske, koju je predvodio Milorad Dodik od januara 
1998. do januara 2001. godine, bila je izložena kritici više subjekata 
a ne samo opozicije.

logično je da u demokratskom društvu gdje postoje vlast 
i opozicija, slobodni mediji, nevladine organizacije, vlast prven
stveno od opozicije bude kritikovana a slobodni javni mediji te 
kritike opozicije prenose i saopštavaju. 

Zadatak vlasti je da za svaki problem nađe rješenje a opozi-
cije da u svakom rješenju vlasti nađe problem.

Kada se posmatra odnos vlasti i opozicije od 2001. do 2005. 
godine, u kojem su promijenjene tri vlade i tri premijera, evidentno 
je da je period Vlade Republike Srpske, koju je predvodio premi
jer Mladen ivanić, bio put da se kroz tzv. ekspertsku vladu (kako 
ju je nazivao sam ivanić) na mala vrata u vlast vrati SDS, koji je 
od strane međunarodne zajednice bio označen kao „persona non 
grata“. jedina prava opozicija u tom periodu je bio SnSD, koji je 
na parlamentarnim izborima 2000. godine dobila 11 poslanika, a 
do tada imala je šest.

ivanićeva vlada je dočekana sa velikim očekivanjima kako 
građana Republike Srpske, tako i međunarodne zajednice.

nakon dvije godine, 2002, građani su na redovnim parla
mentarnim izborima SNSDu dali dodatno povjerenje, jer je ova 
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stranka uvećala svoj broj poslanika sa 11 na 19. To ipak nije bilo 
dovoljno za skupštinsku većinu, jer je SDS, zajedno sa pDp-om 
i dijelom SRS RS (koju je pocijepao) i SDa formirao skupštinsku 
većinu i mandat dao Draganu Mikereviću iz pDp-a. 

SDS nije od međunarodne zajednice bila dobila „zeleno sv
jetlo“ da može na čelo vlade RS, ali je SDS, ovaj put bez „skrivanja“, 
imao svoje ministre u vladi RS, a Dragan Kalinić je bio predsjednik 
Narodne skupštine RS. Milorad Dodik je kao poslanik ušao u Par
lament Republike Srpske i SNSD je sa njim kao poslanikom postao 
još žešća opozicija vladajućoj strukturi, sa 19 poslanika.

ovaj period je označio i pedi ešdaun, na mjestu visokog 
predstavnika međunarodne zajednice i to vrijeme je karakteristično 
po tzv. reformama koje su podrazumijevale prenos nadležnosti 
sa Republike Srpske na zajedničke institucije BiH. Metodologija 
ešdauna je bila jako prosta i jednostavna. Kada želi da sprovede 
određenu tzv. reformu, tačnije ukine određenu nadležnost Repub
like Srpske, onda u toj oblasti otkrije određenu aferu, a ona služi 
kao povod i opravdanje pred javnošću da tzv. reformu ili ukidanje 
sprovede. Slobodni mediji su složno „horski“ pratili sve afere i sve 
tzv. reforme. 

Dejtonske Republike Srpske je svakim danom bilo sve 
ma nje, a tadašnja vlast Republike Srpske, koju su činili Srpska 
demokratska stranka, Partija demokratskog progresa i Srpska 
radikalna stranka, zajedno sa Strankom demokratske akcije, bila 
je u svemu jako „kooperativna“ sa pedijem ešdaunom, s obzirom 
na to da je ova vladajuća garnitura u svakom segmentu društva 
„vrvila“ od organizovanog kriminala i korupcije, ešdaunu i nije 
bilo posebno teško otkriti afere. Na ukidanje ingerencija i instituci
ja Republike Srpske kroz tzv. reforme pristajali su radi očuvanja 
vlastitih pozicija. Svaki iole značajniji kadar ove vladajuće oligar
hije je u arhivi ešdauna imao dosije kojim ih je ucjenjivao. između 
Republike Srpske i vlastitih pozicija tadašnja vlast se opredjeljivala 
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za vlastite pozicije. Broj prenesenih nadležnosti iz toga vremena je 
potvrda za to. 

ešdaunova taktika je podrazumijevala tzv. reforme čijim 
sprovođenjem su navodno stvarani uslovi za evropske integracije 
i pridruženje naTo savezu, tačnije partnerstvu za mir. Sve je bilo 
periodično određeno zavisno od zasjedanja ministara evropske 
uni je i naTo saveza. nakon odbijanja „prijema“ ili potpisivanja 
„sporazuma“ zbog navodno neispunjenih uslova odnosno tzv. 
Refor mi, ešdaun je kažnjavao a prije toga uglavnom prijetio i sve 
tako ukrug. 

Decembra 2004. premijer Republike Srpske Dragan Mikere
vić je podnio ostavku a na njegovo mjesto je početkom naredne 
2005. godine došao pero Bukejlović, kao premijer SDS-ove vlade 
koja je bila manjinska. PDP, naime, u samoj vladi nije imao min
istre ali je podržavao tu vladu. na svim ostalim nivoima vlasti 
od pomoćnika ministara do direktora javnih preduzeća i ostalih 
pozicija, pDp je bio i dalje čvrsto u vladajućoj garnituri. ovo je 
na kon 1998. godine bila prva SDSova vlada sa vlastitim premije
rom.

PaD

poslije svih silnih tzv. reformi, početkom 2003. počela je 
priprema za ključnu reformu nazvanu reforma policije, koja je u 
stvari značila promjenu ustava na neustavan način. ovom, nazo
vimo je rječnikom pedija ešdauna, reformom trebalo je dejtonskoj 
Republici Srpskoj da se zada završni udarac i poslije nje ona bi bila 
samo prazna ljuštura.

Reforma policije je počela 20. maja 2004. i trajala do aprila 
2008. godine. Za ovu reformu se može reći da je bila više lakrdija, 
puna prijetnji i ucjena karakterističnim za sve druge sisteme, samo 
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ne za demokratske. Činjenica je da se sve odvijalo u evropi u 21. 
vijeku.

vlada pere Bukejlovića, pritisnuta brojnim problemima 
unu tar samoga SDSa, sukoba na relaciji predsjednika Repub
like Srpske i SDS-a Dragana Čavića i vlade RS, „oborena“ je 26. 
januara 2006. godine, tako što joj je PDP uskratio podršku u Naro
dnoj skupštini Republike Srpske, prilikom izglasavanja Budžeta 
za 2006. godinu. neusvajanje budžeta je bio samo „vrh ledenoga 
brijega“ a suštinski razlozi su mnogo dublji.

Bošnjačke stranke iz Sarajeva i dio međunarodne zajedni ce 
su vršile snažan pritisak na vladu pere Bukejlovića i SDS, vladajuću 
stranku, da usvoji reformu policije, koja je, kao što smo već rekli, 
bila reforma ustava na neustavan način i koja je faktički označavala 
kraj dejtonske Republike Srpske. SDS, svjestan date situacije, želio 
je odgovornost „grobara“ Republike Srpske da prepusti nekome 
drugome. Taj „drugi“ koji vrlo brzo postaje prvi je Milorad Dodik, 
i njegova stranka, Savez nezavisnih socijaldemokrata.

Narodna skupština Republike Srpske 1. marta 2006. bira 
novu vladu Republike Srpske, na čelu sa Miloradom Dodikom.

NaPaDI

Biti vlast znači argumentovano i neargumentovano biti kri
tikovan od mnogih a najviše od opozicije, medija kritički na stroje-
nih prema vladi, nevladinih organizacija i dijela među narodne za
jednice, što je poseban „specifikum“ Republike Srp ske i BiH. Milo
rada Dodika su u periodu nakon izglasavanja nepovjerenja Vlade 
pere Bukejlovića počeli kritikovati i prije nego što je određen za 
mandatara za sastav nove vlade, a nakon izbora da se i ne govori.

Tadašnji predsjednik Republike Srpske Dragan Čavić rekao 
je 27. januara 2006. godine, nakon pada vlade pere Bukejlovića a 
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prije određivanja mandatara za sastav nove vlade RS, „da su za 
njega uslovi pod kojim bi Stranka demokratske akcije podržala 
kandidata za novog predsjednika Vlade Republike Srpske, pot
puno neprihvatljivi.“

„Tihić mi je u telefonskom razgovoru potvrdio da se 22. 
januara u Doboju sastao sa Dodikom. Na tom sastanku su dogo
vorili zajedničku privatizaciju Telekoma i elektroprivreda u BiH. 
Pod tim uslovom poslanici SDa dali su potpise za imenovanje 
kandidata Saveza nezavisnih socijaldemokrata za budućeg pre-
mije ra i izbor nove vlade RS. To je za mene neprihvatljivo“, rekao 
je Čavić.

predsjednik SDa Sulejman Tihić, reagujući na ovu Čaviće-
vu izjavu, kazao je „da ništa posebno on i Dodik nisu dogovorili 
s obzirom na to da je Dodikova stranka u opoziciji a SDa na vlas
ti.“

Milorad Dodik je kao neistinitu odbacio izjavu Dragana 
Čavića, i rekao da smatra da uopšte ne treba privatizovati „elek
troprivredu Republike Srpske“, a prihvatljiva cijena za „Telekom 
RS“ bila bi 10 godišnjih dobiti ovoga preduzeća. on je istakao da 
se trenutno radi na prodaji „Telekoma“ za 350 miliona KM. Dodik 
je kazao da SNSD ima dovoljno potpisa poslanika za podršku 
novom mandataru i narednih dana očekuje poziv predsjednika 
RS Dragana Čavića, radi konsultacija i dogovora o sastavu nove 
Vlade Republike Srpske.

predsjedništvo SDS-a je isti dan od Dragana Čavića zatra-
žilo da mandat za sastav vlade RS ponovo povjeri kandidatu ove 
stranke, kao najjače srpske političke partije. Smjena vlade pere 
Bukejlovića predstavlja rezultat sumnjivih političkih nagodbi i 
stranačke trgovine. Zabrinuti smo da će nova stranačka koalicija 
– u borbi za političku prevlast po svaku cijenu – uvesti Republiku 
Srpsku u opasan i neizvjestan period, na osnovu tajnog dogovora 
između SnSD-a i SDa u Doboju.
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način na koji je smijenjena vlada Republike Srpske, sma
tra SDS, pokazuje postojanje nove političke strukture, koja je 
formirana na neprincipijelnom političkom dogovoru, čiji sadržaj 
služi ostvarivanju samo ličnih i grupnih interesa i kao takav nemi
novno vodi slabljenju položaja Republike Srpske, u sprovođenju 
osjetljivih reformskih procesa, saopštio je SDS.

MaNDaTaR

predsjednik RS Dragan Čavić imenovao je 4. februara 2006. 
lidera SNSDa Milorada Dodika za mandatara za sastav nove 
Vlade RS. Mandatar u roku od 40 dana, prema ustavu Republike 
Srpske, mora narodnoj skupštini RS da predloži sastav i budući 
koncept vlade.

Sarajevski mediji su imenovanje Dodika ocijenili kao pri
liku da realizuje svoje programske prioritete, reviziju privatizaci
je, borbu protiv organizovanog kriminala i nastavak saradnje sa 
Haškim tribunalom ali i privatizaciju dva najprofitabilnija predu-
zeća u Republici Srpskoj, „Telekoma RS“ i „elektroprivrede RS“. 

„Dužnost za preraspodjelu višemilionskog kolača, o kojem 
se nisu uspjeli dogovoriti u odlazećem SDS-u, pripala je Dodiku, 
i njegovim koalicionim partnerima“, komentarisali su 6. februara 
u Sarajevu.

interesantno je da su identičan problem kod imenovanja 
Dodika za mandatara „vidjeli“ i Dragan Čavić, i bošnjački mediji 
iz Sarajeva, a SDS je izrazio bojazan i strah da će SnSD uvesti Re
publiku Srpsku „u opasan i neizvjestan politički period“, na mjerno 
zaboravljajući da je ona u opasnom i neizvjesnom političkom peri
odu došla upravo na čelu sa njima kao „kormilarima broda“ koji 
je pod udarima ešdauna i Bošnjaka uveliko počeo da tone.

Mandatar Milorad Dodik je rekao da SNSD stoji iza nje
gove buduće vlade i njenog programa, kao iza njenog uspjeha ali i 
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neuspjeha. „ova vlada neće imati sto dana, već tri dana da počne 
da radi“. Dodik je najavio da će podnijeti ostavku nakon prvih 
nekoliko mjeseci ako ne ostvari uspjeh.

poslanik SRS „Dr vojislav Šešelj“ Milan lazić rekao je da 
ova stranka neće podržati izbor vlade koju će predložiti Milorad 
Dodik. „Mi smo od 2002. godine čvrsto opredijeljeni da ne ulazimo 
u koaliciju sa SNSDom i SDSom. Zamjeramo im što su zajedno 
sa PDPom izglasali ukidanje Vojske RS, i reformu policije, nepo
voljnu po RS“. 

lazić je, komentarišući Dodikov koncept borbe protiv 
kriminala i korupcije, rekao da „sve što se odnosi na borbu protiv 
korupcije i kriminala mi ćemo podržati“. Dodik najavljuje osni
vanje specijalnog suda, donošenje zakona o reviziji privatizacije, 
osnivanje posebnih fondova, a sve su to normativne pretpostavke 
u borbi protiv kriminala. „pitanje je da li će imati volje da to spro
vede u djelo“, kaže lazić 20.2.2006. godine.

Govoreći o drugoj SRS koju vodi Milanko Mihajlica, lazić 
tvrdi „da su oni profiteri koji su odstupili od programskih ciljeva“. 
Zbog zabune na glasačkim mjestima dobili su mjesta u Skupštini. 
narod je glasao za njih zato što je mislio da su ispostava Šešeljevih 
radikala. Sve činjenice govore da su Mihajlica i društvo potku
pljivi i korumpirani. Spominju se cifre od 15.000 KM po poslaniku 
za podršku Mikerevićevoj vladi 2002. ali to je sitno u odnosu na 
privilegije koje donose direktorska mjesta. 

lazić zaključuje da je Mihajlica „samo javni igrač, iz treće 
lige, grupa sjeverozapad“. on zastupa interese nikole poplašena 
i pantelije Damjanovića, koji su zbog parčeta vlasti odstupili od 
programskih ideja stranke. 
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SuKOB

SDS je 22. februara 2006. saopštio da odlazi u opoziciju, što 
će ga osloboditi „višegodišnjeg i iscrpljujućeg partnerstva s parti
jom demokratskog progresa“.

Djelujući opoziciono, otvoreno i argumentovano, SDS će 
demaskirati svu lažnu veličinu lidera i navodnih reformatora 
pDp-a i ukazati na politiku učešća ove stranke bilo gdje i po bilo 
koju cijenu, stav je Predsjedništva SDS . 

odgovarajući na optužbe pDp-a, ističe da je saradnja sa 
SDS-om raskinuta zato što je ta stranka opstajala na vlasti trošeći 
inte rese Republike Srpske i srpskoga naroda. Silazak SDSa sa 
vlasti je najbolje što se Republici Srpskoj i srpskome narodu moglo 
desiti. ako je iko prodavao interese Republike Srpske, onda je to 
činio SDS, u vrijeme samostalne vladavine. Dok je lider SDS Dra
gan Čavić, čuvao svoju fotelju, a ne Republiku Srpsku, nestalo je 
vojske RS, a opstanak policije je doveden u pitanje, ističe pDp.

problem SDS-a nije u pDp-u, već u istrošenom konceptu 
vladavine u kojem se od svega pravi biznis, pa čak i od nacional
nih interesa, saopštio je PDP.

predsjedništvo SDS-a je saopštilo da smatra da će cijena 
koalicije PDPa, SDa, Stranke za BiH i SDP BiH sa SNSDom, koji 
će izabrati novu vladu RS, biti plaćena interesima Republike Srp
ske. Navedena je zabrinutost ukoliko Ministarstvo za izbjeglice i 
raseljena lica Republike Srpske preuzme SDa, jer smatraju da u 
tom slučaju treba očekivati da će politika novog ministra prema 
ovoj populaciji biti biti loša po interese ovog najugroženijeg dijela 
stanovništva Republike Srpske. 
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Čavić – ivanić

predsjednik RS Dragan Čavić optužio je 28.2.2006. ministra 
inostranih poslova BiH Mladena ivanića da je doprinio početku 
procesa pred Međunarodnim sudom pravde u Hagu po tužbi BiH, 
protiv Srbije i Crne Gore za agresiju i genocid.

„Kada je član predsjedništva BiH Borislav paravac podnio 
zahtjev Ustavnom sudu BiH za ocjenu ustavnosti tužbe, od ivanića 
sam zatražio da o tome obavijesti Međunarodni sud pravde u 
Hagu, što ivanić nije učinio“, kaže Čavić i dodaje da ivanić nije 
obavijestio Sud jer je, da bi sačuvao svoju „ličnost i fotelju“, to pis
mo poslao ambasadoru BiH u Hagu, koji ga je dalje uputio agentu 
tužbe, a agent tužbe nije uputio sudu.

Mladen ivanić je, odgovarajući Čaviću, rekao da je „Dragan 
Čavić najobičniji politički manipulant i lažov, suočen sa ogromnim 
problemima u svojoj stranci. Potpuno srozani autoritet pokušava 
izgraditi napadajući druge. To je tipična politika SDS-a, koji je 
najvećim djelom, otkako je tužba protiv SCG nastala, obavljao na
jodgovornije funkcije, a sada pokušava odgovornost prebaciti na 
druge“, kaže ivanić. 

IZBOR

Nakon izbora Vlade Milorada Dodika, 1. marta 2006. 
go di ne, reagovali su poslanici SDp BiH, Zekerijah osmić i Slo
bodan popović, koji su kazali da je novi premijer RS svjesno 
izigrao međustranački dogovor sa SDp-om, obezbjeđujući drugu 
skupštinsku većinu. Da je SDp pristala na Dodikov prijedlog da ne 
može imati svog predstavnika iz reda srpskoga naroda u vladi RS, 
već samo Bošnjaka i Hrvata, poslala bi lošu poruku najbrojnijem 
biračkom tijelu u Republici Srpskoj i time ograničila svoje djelo
vanje samo u FBiH. 
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Stav SDp je da bi se prvi problemi u novoj „nelogičnoj“ 
koali ciji mogli pojaviti već kod revizije privatizacije Kristal banke, 
u kojoj je učestvovao pDp i Mladen ivanić, a Republika Srpska 
oštećena za oko 50 miliona KM.

američki ambasador u BiH Daglas Meklheni nije komen
tarisao izbor Vlade Milorada Dodika, ali je 2. marta rekao da je u 
procesu ustavnih promjena važno da pitanje načina izbora pred
sjednika BiH i njegovih zamjenika bude riješeno što prije, jer su 
blizu krajnji rokovi za postizanje dogovora.

„Mi pripremamo sve papire o pitanjima koja su već 
usaglašena, a kada sve bude dogovoreno onda će biti potrebno 
hitno obezbijediti proceduru usvajanja u Parlamentu BiH. Mi smo 
veoma nestrpljivi“, poručio je Meklheni. 

Meklhenija ne zanima kako će tek izabrana vlada RS 
predložiti i u narodnoj skupštini RS obezbijediti podršku za Budžet 
RS, koji je osnovni dokument za funkcionisanje svake demokratske 
društvene zajednice. Njega zanimaju ustavne promjene, odnosno 
način na koji će biti biran predsjednik BiH. Meklheni vrlo dobro 
zna da BiH nema predsjednika već predsjedništvo, ali to svjesno 
ignoriše. Umjesto da „briga“ bude običan čovjek odnosno njegove 
osnovne potrebe, plate, penzije, socijalna i zdravstvena zaštita, 
školstvo i druge društvene oblasti, bitne za život građana, Mekl
henijeva je jedina „briga“ „predsjednik BiH“ koji podrazumijeva 
unitarnu i centralizovanu BiH a ne dejtonsku, decentralizovanu.

Ova Meklhenijeva izjava je u stvari bila poruka Dodiku i 
njegovoj vladi šta je čeka kada je u pitanju međunarodna zajednica 
ili određene strukture međunarodne zajednice koje predstavlja 
Meklheni.
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TUŽBe

Premijer RS Milorad Dodik podnio je 3. marta 2006. godine 
okružnom tužilaštvu u Banjoj luci dvije krivične prijave protiv 
n.n. lica u vezi sa privatizacijom državnog kapitala Kristal banke 
aD Banja luka, današnje Hipo alpe adria banke, i Banjalučke 
banke aD Banja luka, današnje nove banjalučke banke. 

predsjednik vlade RS Dodik je nakon toga najavio da će 
tražiti krivičnu odgovornost predsjedavajućeg Upravnog odbora 
Uprave za indirektno oporezivanje BiH, Džolija Diksona, zbog od
luke da se obustavi doznaka sredstava od indirektnih poreza koji 
pripadaju Republici Srpskoj.

Dodik je 5. marta rekao da nema namjeru da odugovlači i 
uvažava bilo koga ko ne uvažava Republiku Srpsku. objašnjenje 
Diksona da je postojao neki dogovor, ali da nije ništa potpisano, 
potpuno je amatersko. „Dikson ima veoma ozbiljan problem koji 
se zove vlada RS i Milorad Dodik. nećemo odustati da tražimo 
njegovu krivičnu odgovornost za ovakvo stanje, jer je on kao pred
sjednik upravnog odbora morao je da reaguje na vrijeme, a ne da 
imamo štetu od 30 miliona KM.“

pRiTiSCi

predsjednik RS Dragan Čavić optužio je ministra unutraš-
njih poslova RS Stanislava Čađu, 7. marta, da vrši pritisak na se
dam načelnika policijskih uprava da podnesu ostavke i da isti „re
cept“ namjerava da primijeni i na brojne načelnike centara javne 
bezbjednosti i na komandanta Specijalne policije MuPa RS. On 
je upozorio da bi ovi pritisci nove vlade mogli dovesti Republiku 
Srpsku u sunovrat i ugroziti reformu policije. Čavić kaže da je 
ključni princip evropske komisije u reformi policije u BiH – elim
inisanje političkih uticaja.
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potpredsjednik SDS Dušan Stojčić je, dan poslije Čavića, 
navodne Čađine postupke nazvao „izrazom golog političkog 
pritiska i miješanja izvršne vlasti u rad administrativnih službe-
nika“. SDS smatra da je ovo evidentno kršenje zakona o radu službi 
i da podsjeća na najcrnja vremena kada je istraživana i utvrđivana 
moralno politička podobnost. 

visoki funkcioner SnSD-a, nikola Špirić, rekao je da 
„stavovi Dragana Čavića i SDS-a govore da se SDS boji da ne izgu
bi paralelne sisteme vlasti i bezbjednosti koji su, bili ‘kost u grlu’ 
Republici Srpskoj i njenim građanima. očekivali smo podršku 
Kabineta predsjednika RS u borbi protiv organizovanog kriminala 
ali, nažalost, ova njihova reakcija govori da je SDS u panici“. Špirić 
dodaje da postoje paralelni stranački sistemi bez bjednosti koji služe 
za isisavanje novca i koji su podrška organizovanom kriminalu. 

„To je ono što najžešće može koštati Republiku Srpsku, jer 
je sasvim svejedno hoćemo li platiti cijenu nesaradnje sa Haškim 
tribunalom ili ćemo nestati u organizovanom kriminalu“, rekao je 
Špirić 11. marta 2006. godine.

Ministar MUp-a Stanislav Čađo rekao je 14. marta da je 
odlučan da se suprotstavi svim pritiscima na rad MUp-a, bilo da 
oni dolaze iz određenih institucija ili van njih. Čađo je pozvao sve 
pripadnike MUp-a da mu lično ukažu ukoliko bude bilo kakvih 
pritisaka.

Sa onima koji ne poštuju zakon neće biti kompromisa. U 
MUp-u postoji ogromna većina poštenih, vrijednih i kvalifiko
vanih ljudi koji ne smiju da ćute. jasno je da za takve, ali i za njima 
slične u MUp-u uvijek ima mjesta, naglasio je ministar Čađo.

potpredsjednik SDS-a i predsjednik Komisije za praćenje 
privatizacije nS RS Dušan Stojčić, rekao je da će narodnim posla-
nicima predložiti da od vlade RS traže da se Zakon o reviziji 
privatizacije državnog kapitala u preduzećima i bankama razma-
tra u formi nacrta, a ne po hitnom postupku. Stojčić je nakon 
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zasjedanja komisije, 28. marta, rekao da takvo mišljenje zastupa 
većina članova ovoga skupštinskoga tijela, jer je neophodno da se 
o modalitetima sprovođenja ovoga zakona upozna šira javnost. 

iZBaCivanje

Srpska demokratska stranka ponudiće bezuslovnu podršku 
predsjedniku Vlade RS Miloradu Dodiku, pod uslovom da iz 
vladajuće koalicije izbaci Stranku demokratske akcije i stranku za 
BiH. „ne želimo da ulazimo u vlast, rekao je predsjednik SDS Dra
gan Čavić, ili, ne daj bože, da u vlasti zamijenimo pDp. ali nudimo 
našu podršku, jer je nedopustivo da u Vladi sjede predstavnici 
stranaka koje se zalažu za ukidanje simbola Republike Srpske. 
SDS do izbora neće povlačiti poteze koji bi uzdrmali vladu, jer 
je Republici Srpskoj više nego ikad potrebna stabilnost“, kazao je 
Čavić 05.04 2006. godine.

Premijer Dodik sumnja u iskrenost ponude predsjednika 
SDS-a Dragana Čavića. „ako SDS ima zvaničan stav, treba ga 
upu titi zvanično a ne na konferenciji za novinare“, kaže Dodik, i 
dodaje da i on ima velike primjedbe na stavove SDa kada govori 
o Republici Srpskoj. „o tome imam jasan stav o kojem javno go
vorim: da će u vladi RS biti oni koji će raditi za njenu dobrobit i 
sprovoditi republičke zakone“. 

Vlada RS radi besprijekorno i ima podršku šire javnosti. 
partneri koji čine vladu RS sprovode zakone i propise u interesu 
stabilnosti Republike Srpske. „Gdje god primijetim da neko radi na 
štetu njenih interesa, a nalazi se u Vladi, istog trenutka u njoj više 
neće biti, bio on Srbin, Bošnjak, Hrvat ili Marsovac“, tvrdi Dodik i 
dodaje da je Čavićeva izjava plasirana za dnevnopolitičke potrebe. 
Ta „velika ponuda“ bi mogla da bude scenario, s ciljem da neko 
bude naivan i da je prihvati. Za nekoliko bi dana krenula serija 
uslovljavanja, osporavanja, podmetanja i preglasavanja. „Možda 
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nije slučajno što je to ponuđeno u toku skupštinske raspra ve o za
konu o suzbijanju kriminala, da bi se ugrozila skup štinska većina 
za donošenje zakona“, smatra Dodik.

„Dok god SDS osporava zakone o tužilaštvu, o reviziji 
priva tizacije nema sa njima razgovora o bilo čemu“, poručio je 
Dodik.

PRIjaVa

vlada Republike Srpske podnijela je 28. aprila Tužilaštvu 
BiH krivične prijave protiv predsjedavajućeg Upravnog odbora 
Uprave za indirektno oporezivanje BiH, Džoli Diksona, i direktora 
Uio Kemala Čauševića, zato što su, kršeći zakone i propise i od
luku uO uIO, oštetili Republiku Srpsku za više od 50.000 KM.

Premijer Dodik je rekao da je zakonom propisano da, uko
liko je šteta veća od 50.000 KM, podnosi se krivična prijava, a ako 
je ispod te sume ide prekršajna prijava. U ovom slučaju riječ je 
o nekoliko desetina miliona KM, za koliko je oštećena RS, ali će 
tačnu štetu utvrditi sud. 

ambasador Velike Britanije u BiH Metju Rajkroft rekao je 
da je moguće da se apelacijom evropskog suda za ljudska prava 
ospore rezultati oktobarskih izbora čije se raspisivanje očekuje 
danas. Rajkroft je 3.5.2006. rekao da, s obzirom na to da je BiH u 
vijeću evrope, te da protokol 12 ve ističe, da Dejtonski sporazum 
nije u skladu sa Evropskom konvencijom o ljudskim pravima, 
moguće je da se neko pojavi i zatraži mišljenje najviših pravnih 
instanci Evrope.

već se sada zna da određene izborne procedure koje važe 
u BiH ne odgovaraju standardima poštivanja ljudskih prava. Zbog 
toga je venecijanska komisija i podržala reformu Ustava BiH i zato 
je dio amandmana rješavao upravo te probleme, precizira Rajk
roft.
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Generalni sekretar SnSD-a Rajko vasić izjavio je 13. maja 
da je „SDS idejni tvorac organizovanog kriminala u Republici 
Srpskoj i da želi da spriječi vladu RS u borbi protiv kriminala i 
uspostavljanju i rada specijalnog tužilaštva RS.“

Član političkog savjeta SDS-a ognjen Tadić, je reagujući na 
ovu izjavu, kazao da je SnSD u ozbiljnoj kadrovskoj i političkoj 
krizi kada Rajko vasić, u funkciji generalnog sekretara te partije, 
političku scenu opterećuje izjavama koje su primjerene nekim 
ranijim vremenima, a koja su izbrisana iz vokabulara savremene 
politike.

„vasić je praktično davao smjernice Specijalnom tužilaštvu 
RS, u formi označavanja SDS-a i njegovih kadrova kao ljudi koji 
su odgovorni za organizovani kriminal u RS. Bojim se da njegova 
izjava predstavlja orijentaciju jednog dijela SNSDa da sprovodi 
kampanju mržnje“, rekao je Tadić.

OSPORaVaNja

Premijer RS Dodik rekao je 18. maja da je Visoki sudski i 
tužilački savjet BiH osporavanjem imenovanja tužilaca u Specijal
nom tužilaštvu RS ojačao kriminalnu zajednicu.

vSTS je, ne želeći voditi dijalog sa vladom RS, samo ojačao 
tu kriminalnu zajednicu. „ne mogu vjerovati da u institucijama 
sistema ima tako veliki broj ljudi koji želi zaustaviti organizo
vanu borbu protiv kriminala i korupcije. očigledno je da se sve 
pokušava posmatrati kroz prizmu da li Republika Srpska može 
nešto da uradi sama ili ne. Koncept Specijalnog tužilaštva i suda 
nije osporen, već je ovdje borba ko će koga imenovati“, naglasio je 
Dodik.

On je istakao da se u informacijama koje dolaze od krimi
nalne zajednice i ranije moglo saznati da će se nešto slično desiti, 
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što je, kako je ocijenio, neprihvatljivo. Zakon važi i on je na snazi, 
podsjetio je Dodik.

nedavno imenovani glavni specijalni tužilac Specijalnog 
tužilaštva RS Milan Tegeltija, podnio je 18.5.2006. ostavku na ovu 
funkciju.

„nakon najnovije odluke vSTS BiH, iz profesionalnih i 
moralnih razloga ne mogu više obavljati dužnost glavnog specijal
nog tužioca, na koju sam imenovan odlukom Glavnog republičkog 
tužioca, 5. maja“, rekao je Tegeltija. 

PREISPITIVaNjE

SBiH je 11. juna pozvala sve stranke zastupljene u Vladi 
RS da preispitaju opravdanost dalje podrške aktuelnom kabinetu 
zbog istupa čelnika SnSD-a u vezi sa referendumom.

prema tvrdnjama SBiH, izjave o mogućem uvrštavanju 
prava na samoopredjeljenje i otcjepljenje u novi ustav BiH nisu 
samo dio predizborne kampanje, već dugoročna strategija koju 
nameće Milorad Dodik, uz kapitulanske strukture okupljene oko 
Sulejmana Tihića i Zlatka lagumdžije.

i lider SDp-a Zlatko lagumdžija je izjavio da je SnSD sa 
Dodikom na čelu neprihvatljiv koalicioni partner za njegovu 
stranku, iako je priča o referendumu „secesionistička igra osuđena 
na propast“.

Dodik je rekao da je spominjanje referenduma o nezavis
nosti Republike Srpske posljedica želje za jednakošću unutar BiH, 
jer Republika Srpska mora biti partner, a ne entitet koji neke struk
ture osporavaju. Teoretska mogućnost referenduma odnosila se na 
činjenicu da ljudi u Republici Srpskoj ne žele da trpe konstantno 
loše ocjene i kvalifikacije iz drugog entiteta, a to je izazvalo ogrom-
ne reakcije u regionu i međunarodnoj zajednici. „jasno smo rekli 
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da želimo da gradimo BiH kroz partnerski odnos, ali to nećemo 
raditi sa onima koji Republiku Srpsku uporno prikazuju kao geno
cidnu, zločinačku tvorevinu“, rekao je Dodik.

premijer Dodik je 20. juna optužio visoko sudsko i tužilačko 
vijeće BiH da je spriječilo borbu protiv organizovanog kriminala 
u Republici Srpskoj. „najveći udarac borbi protiv organizovanog 
kriminala uradio je vSTv, jedan odmetnuti centar moći koji misli 
da je sam sebi dovoljan i živi u vazduhu. oni tamo nešto pametuju 
i misle da kriminalci čekaju šta će oni da smisle“. Dodik podsjeća 
da je VSTV BiH imao dvije godine na raspolaganju i ništa nije 
smislio. vlada RS, i pored činjenice da je vSTv osporio imeno
vanje tužilaca u Specijalnom tužilaštvu RS, neće odustati od borbe 
protiv organizovanog kriminala.

BISERI

potpredsjednik SDS Mićo Mićić, priključujući se horski 
kri ti kama Vlade RS i Milorada Dodika, rekao je 30.6.2006. da se 
autoput od Banje Luke do Laktaša pravi zato što premijer Dodik 
u jednom mjestu živi, a u drugom radi, a u pitanju je investicija od 
100 miliona KM.

Nakon što je policija RS 30. avgusta pretresla prnjavorska 
građevinska preduzeća „Gradip“ i „ljubić“ i izuzela poslovnu 
dokumentaciju kako bi utvrdila da li je bilo nezakonitosti u poslo
vanju, oštro je reagovala SDS, koja je „utvrdila da je upad policije u 
ova preduzeća izvršen u cilju političke kampanje SnSD-a i s ciljem 
diskreditacije SDS-a“.

SnSD je isti dan saopštio da je akcija MUp-a RS i državnih 
organa pravi primjer funkcionisanja pravne države i njenih insti
tucija. Zašto se SDS prepoznala kao meta akcije, javnosti Prnjavora 
je dobro poznato. SnSD će tražiti od nadležnih organa da se u 
prnjavoru raščiste sve afere.
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„Centralna izborna komisija BiH moraće pokrenuti postu-
pak zabrane učestvovanja na predstojećim izborima za kandidate 
ili stranke ukoliko tokom predizborne kampanje nastave sa zahtje
vima za referendum u RS ili ukidanje entiteta“, rekla je 1.9.2006. 
član CiK BiH, lidija Korać.

Portparol OHRa, Kris Benet, rekao je da visoki predstav nik 
u BiH neće koristiti bonske ovlasti za smjenu političara koji budu 
govorili o referendumu i ukidanju entiteta. postoje doma će insti
tucije koje treba da prate izbornu kampanju i reaguju u slučajevima 
kršenja Izbornog zakona ili antidejtonskog djelo vanja.

Bivši članovi predsjedništva BiH (1992–1996) nijaz Dura-
ko vić i ivo Komšić i bivši predsjednik Skupštine tzv. RBiH Miro 
lazović, zatražili su 5. septembra od visokog predstavnika da 
sankcioniše Milorada Dodika i njegovu stranku, zbog izjava o izd
vajanju Republike Srpske iz BiH.

Dodik je isti dan rekao da SNSD smatra da stranci moraju 
izaći iz institucija BiH od 1. januara naredne godine. nedopus
tivo je njihovo prisustvo posebno u Sudu i Tužilaštvu BiH, kojem 
zamjera što nije podiglo optužnicu protiv generala armije tzv. 
RBiH, atifa Dudakovića. „ako ne bude adekvatne akcije, biće 
preispitana odluka o prenosu ovlaštenja entiteta na BiH kada je u 
pitanju rad Tužilaštva BiH“.

Dodik je rekao da veoma sumnja u ispravnost rada 
Tužilaštva BiH, jer misli da je postojalo dovoljno činjenica da se 
pokrene postupak. 

RaVNOPRaVNOST

Povodom najavljenog potpisivanja Sporazuma o specijal
nim i paralelnim vezama Republike Srpske i Srbije, lider SBiH 
Haris Silajdžić, uputio je pismo visokom predstavniku Kristijanu 
Švarc Šilingu, u kojem od njega traži da spriječi još jedan akt 
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razgrađivanja državnosti BiH, kakav je za 26. septembar planiran 
u Banjoj luci. Silajdžić u pismu navodi da je u Dejtonskom spora-
zumu, za čiju je zaštitu i Švarc Šiling direktno zadužen, predvi đeno 
uspostavljanje takvih odnosa BiH sa Hrvatskom i SR jugoslavijom 
a ne Srbijom, te traži od visokog predstavnika da spriječi potpisi
vanje toga sporazuma.

Milorad Dodik je, reagujući na tvrdnje direktora komu-
nika cija OHR-a Krisa Beneta „da se ne može etnički očistiti jedan 
dio BiH a onda zatražiti referendum“, kazao u otvorenom pismu 
„da Republika Srpska nije etnički očišćena i da je to stereotip koji 
je serviran iz Sarajeva, grada u kojem nije omogućen povratak ni 
desetini Srba koji su tu živjeli vijekovima“.

Dodik, 19. septembra ističe da je Republika Srpska učinila 
maksimalne napore da omogući svim Bošnjacima i Hrvatima i 
ostalima da se vrate, a sprovođenjem amandmana na Ustav RS 
omogućeno je adekvatno učešće Bošnjaka i Hrvata u vršenju vlasti, 
što FBiH ni do danas nije ispoštovala.

o tome šta je učinila Republika Srpska svjedoče i podaci 
UnHCR-a prema kojima se od Dejtonskog sporazuma do 30. juna 
2006. vratilo 162.230 osoba. RS čini sve da se svi njeni građani 
osjećaju maksimalno sigurno i da sami odluče gdje žele da žive. 
Upravo je naš interes da svima omogućimo povratak u predratna 
mjesta prebivališta, kako u Republiku Srpsku tako i u FBiH, kaže 
Dodik u otvorenom pismu Benetu.

MaHinaCije 

visoki predstavnik Kristijan Švarc Šiling, boraveći u Briselu 
19. 9.2006, rekao je da će „ukoliko se Dodik ne primiri, morati da 
ga smijeni“. ova izjava je izazvala oštre reakcije u Republici Srp
skoj, s jasnim zaključkom da je ona „odraz straha jednog dijela 
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međunarodne zajednice od izbornih rezultata prema kojima će 
SnSD ubjedljivo pobijediti“.

potpredsjednik SDS-a i kandidat ove stranke za člana 
predsjedništva BiH, Mladen Bosić, optužio je MUp RS da koristi 
policiju u političke svrhe. prema njegovim riječima, policija je mal
tretirala građane tokom mitinga SnSD-a na Sokocu 20. septembra. 
„Za vrijeme i poslije mitinga bilo je prisutno mnogo lokalne i speci
jalne policije, bilo je provokacija, a na kraju je izbila tuča poslije koje 
su privođeni građani Sokoca. To je izazvalo veliko uznemirenje u 
gradu“, kaže Bosić.

CjB istočno Sarajevo saopštio je da su četvorica muškaraca 
odranije poznata policiji privedena na Sokocu zbog toga što su 
pokušali da izazivanjem incidenata ometu održavanje predizbor
nog skupa SNSDa. 

Bosić je, govoreći o istraživanjima javnog mnjenja koje je 
sprovela agencija „Stratedžik marketing“ iz Beograda, po kojoj 
SnSD i njegovi kandidati na svim nivoima imaju podršku veću od 
50 odsto, naveo da se radi o manipulaciji kako bi SNSD postigao 
što bolje izborne rezultate.

SDa ne govori da će ukinuti Republiku Srpsku, ona je 
svakim danom ukida, rekao je 21.9.2006. predsjednik ove stranke 
Sulejman Tihić, i zapitao se šta je ukidanje ako nije da Republika 
Srpska nema vojsku, obavještajnu službu, carinu, poreze, i, ako 
bog da, policiju RS.

Kristijan Švarc Šiling je 28. septembra zaprijetio Miloradu 
Dodiku da će ga smijeniti ukoliko raspiše referendum ili pokrene 
bilo kakvu akciju u tom smislu. On je beogradskim medijima re
kao da „ako su priče o referendumu samo reakcija na prijetnje o 
ukidanju Republike Srpske, zasnovane na strahu da neko želi da 
ukine ovaj entitet, ja poručujem da nema jakih snaga koje mogu to 
učiniti“.
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PROVjERa

predsjednik vlade RS Milorad Dodik zatražio je 6. oktobra 
od okružnog tužilaštva Banja luka informaciju o fazi u kojoj se 
nalazi postupak povodom krivičnih prijava protiv nepoznatih lica 
zbog osnovane sumnje da su počinila krivično djelo zloupotrebe 
služ benog položaja u procesu privatizacije državnog kapitala u 
preduzeću „autorad“ u Trebinju, Kristal banke, Banja luka, i Ba-
nja lučke banke, Banja luka.

Dodik, u pismu upućenom tužilaštvu, kaže da je od 
podnošenja krivičnih prijava proteklo sedam mjeseci. „Kako se radi 
o veoma značajnim predmetima iz oblasti kriminala u postupku 
privatizacije državnog kapitala, molim tužilaštvo da me obavijesti 
da li je po ovim prijavama bilo šta preduzimalo i u kojoj fazi se 
postupak nalazi.“

Dok Dodik provjerava sud, SDP BiH provjerava socijalde
mokratiju. potpredsjednik SDp BiH Slobodan popović 9.10.2006. 
godine kaže da treba da se raščisti koliko u BiH ima socijal
demokratija. Imamo jednu socijaldemokratiju i drugu koja to ima 
samo u nazivu. Ko je pratio proteklu izbornu kampanju vidio je 
nacionalsocijalizam. To je šuplja priča, koja kaže ja ću vas braniti 
od onog koji hoće da vas ukine, a onaj drugi kaže ja ću braniti BiH, 
da se Republika Srpska ne otcijepi. 

BiH je poznata kao neodgovorno društvo u gotovo svim 
svojim segmentima ali biti ovoliko neodgovoran kao Slobodan 
popović je nedopustivo. nazvati nekoga nacionalsocijalistom a 
pogotovo jednu političku stranku koja je dobila podršku više od 
50 odsto građana Republike Srpske, posebna je vrsta ne neodgov
ornosti nego bezobrazluka. To je najblaža riječ za SDp i popovića 
jer nije u pitanju SnSD već više od pola građana Republike Srpske 
koji su izašli na izbore i dali svoj glas za ovu političku stranku. 
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Treba li se podsjećati nacionalsocijalizma i nedjela koja su 
počinili? Dovoljan je genocid nad jevrejima, Srbima, Romima, koji 
su ti nacionalsocijalisti počinili. Sam popović i takvi kao on je mi
noran ali demokratija podrazumijeva odgovornost za sve pa i za 
javno izgovorenu riječ. 

OBMaNE

okružno tužilaštvo Banja luka neće voditi istragu u vezi sa 
privatizacijom trebinjskog „autorada“, jer smatra da tom prilikom 
nije počinjeno krivično djelo zloupotrebe službenog položaja, te 
da je nastupila zastara krivičnog gonjenja za nesavjestan rad u 
službi. 

Tužilaštvo je, odgovarajući, obavijestilo premijera da je 
9.10.2006. zatražilo od Ministarstva finansija RS da procijeni vri
jednost Kristal banke, neposredno pred njenu prodaju, pošto su 
propali svi dosadašnji pokušaji da se, nezavisnom revizijom, ut
vrdi da li je banka prodata po potcijenjenoj vrijednosti. Od njihove 
procjene zavisi postojanje krivične odgovornosti u ovom pred
metu, saopšteno je iz Tužilaštva u odgovoru na pismo predsjed
nika Vlade RS, Milorada Dodika. 

Ministarstvo finansija međutim tvrdi da oni nisu do
bili nikakav zahtjev od Tužilaštva za procjenu vrijednosti Kristal 
banke. „Tog zahtjeva nigdje nema“, rekla je portparol Ministarstva 
finansija Radmila Mihić.

Tužilaštvo se žali da, zbog pritisaka austrijske Hipo alpe 
adria banke, novog vlasnika Kristal banke, niko nije želio da se 
prihvati vještačenja ovoga predmeta, te da „price Waterhouse 
Coopers“, revizorska kuća angažovana na procjeni, u jednom 
izvještaju tvrdi kako prodajna cijena od jedan evro nije nerealna, 
dok u drugom kaže da nije sigurna da li je to bila realna cijena.
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ovakve tvrdnje okružnog tužilaštva Banja luka uopšte ne 
treba komentarisati, već ih treba samo pažljivo pročitati. Kada se 
to pogleda, vidi se odsustvo želje da se po krivičnim prijavama za 
„autorad“ i Kristal banku bilo šta ozbiljno uradi. Tačnije, očigledno 
je da se traže načini da se ništa ne uradi i da se zadrži postojeće 
stanje. To govori o stanju u društvu ali ponajviše u pravosuđu. 
posao tužilaštva radi premijer, a kada dođe njegova krivična pri
java onda se poslije sedam mjeseci na njegovo insistiranje dobije 
ovakav odgovor da se ništa ne radi.

uPLITaNja

predsjednik RS Dragan Čavić pomilovao je pred kraj svoga 
mandata 32 osuđenika, među kojima su ubice, utajivači poreza i 
falsifikatori. 

S ovom Čavićevom odlukom ne slažu se sudije, tužioci, 
vlada RS pa čak ni mnogi advokati. predsjednik RS pomilovao je 
neke osuđenike uprkos protivljenju okružnih sudova i Ministar
stva pravde RS. vlada RS smatra da ova odluka može značajno 
otežati rad organa bezbjednosti.

potpredsjednik vlade RS anton Kasipović tako kaže da 
Vlada RS u potpunosti razumije ustavnu poziciju na osnovu koje 
je Čavić donio ove odluke, ali smatramo da nije u redu da se u 
potpunosti zanemari mišljenje Ministarstva pravde RS i kazneno
vaspitnih ustanova u kojima osuđenici izdržavaju kazne, kao i 
Komisije za pomilovanje.

predsjednik vSTS Branko perić ocijenio je da je predsjednik 
RS pomilovao osuđenike u trenutku kada je javnost nezadovoljna 
ionako blagim kaznama.
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STaNjE

Komentarišući rad pravosuđa, Branko perić kazao je, 7. 
oktob ra 2006, da je opravdana negativna kritika javnosti o radu 
pravosuđa i poručio tužiocima i sudijama u BiH da se ne mogu 
pravdati time da javnost nije upoznata sa činjenicama.

„Društvo je očigledno kriminalizovano i svi očekuju od 
tužilaca da riješe taj problem. To vam i jeste zadatak. ne možete 
čekati policijski izvještaj o sitnoj krađi u nekom šumskom gaz
dinstvu, dok šleperi nelegalno posečene šume prolaze pored svih 
nas“.

nezadovoljstvo građana pravosuđem se prenosi i na politič-
ki nivo. Takva situacija, kako kaže, predstavlja opasnost „jer bez 
političke podrške nema nezavisnog pravosuđa“. perić je poručio 
tužiocima da otvore nekoliko istraga o organizovanom kriminalu 
i da se uhvate u koštac sa tim problemom kako bi opravdali svoj 
mandat.

„nova uloga tužioca zahtijeva da definišu novu filozofiju 
rada i da se fokusiraju na najkrupnije i najvažnije stvari. Sami tre
ba da pokreću istrage i ne smiju čekati incijativu policije, jer imaju 
odlične instrumente za rad. Sve je u njihovim rukama, poručio je 
perić.

perić je najavio da će zatražiti sastanak sa premijerom RS 
Miloradom Dodikom, zbog njegove nedavne najave da će smanjiti 
plate tužiocima i sudijama „zato što rade sporo i presuđuju blage 
kazne“. „veoma sam iznenađen njegovom izjavom i prijetnjom 
da će smanjiti budžet pravosudnim organima. To može izazvati 
samo haos u pravosuđu, a na kraju će opet trpjeti građani.“ 

predsjednik vrhovnog suda RS Želimir Barić kazao je da 
se najava premijera Dodika o smanjenju budžeta pravosudnim 
organima može ocijeniti kao direktan utjecaj na rad pravosuđa. 
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„on za to nema zakonska ovlaštenja, ali ako to učini, u pra -
vo sudnom sistemu nastaće kolaps što će pogodovati krimi nalnom 
miljeu, protiv čega se gospodin Dodik upravo bori“, precizira 
Barić.

visoki predstavnik Kristijan Švarc Šiling reagovao je 12. 
novembra na Dodikovu izjavu i kazao da, ako Dodik ostvari svo
ju prijetnju, ugroziće kapacitet Republike Srpske za borbu protiv 
kriminala. Da je ozbiljan u borbi protiv kriminala, kao što je obećao 
tokom predizborne kampanje, Dodik ne bi upućivao ovakve pri
jetnje.

„vSTS ima mehanizme i ovlaštenja za donošenje sankcija 
ako postoji nezadovoljstvo u pogledu rada sudija i tužioca. ako 
se uzme u obzir i najava da će Dodik zatražiti povlačenje Repub
like Srpske iz vSTS, čini se da svojim miješanjem u rad pravosuđa 
ugrožava vladavinu prava. Dodik se time izlaže kritici da je spre
man da posegne za metodama kontrole koje su bile uobičajene u 
istočnoj evropi prije 20 godina“, ističe Švarc Šiling.

Dodik je rekao da ne prijeti nikome, već samo predlaže 
narodnoj skupštini RS smanjenje plata u pravosuđu za 30 odsto, 
a da je na parlamentu Srpske da to prihvati ili odbije. „Smanjen
jem plata ne želim da utičem na sudstvo, već samo tražim da rade 
posao za koji su plaćeni.“

DeŠavanja

Narodna skupština RS izabrala je 30.11.2006. novu Vladu 
RS, na čelu sa Miloradom Dodikom.

Vlada Republike Srpske donijela je 5. decembra 2006. od
luku da 65 odsto državnog kapitala u Telekomu Srpske proda 
Telekomu Srbije, po cijeni od 646 miliona evra.
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PRaVDaNja

Glavni tužilac RS amor Bukić odbacio je kritike na neefikas
nost tužilaca, uz tvrdnju da su sva tužilaštava u Republici Srpskoj 
ostvarila najbolje rezultate u BiH pravosuđu.

Bukić je 5.12.2006. rekao da je stanje mnogo bolje nego 
što je bilo prije reforme pravosuđa. „nema kriminala sa kojim se 
nismo uhvatili u koštac“, ističući da su spori samo kad je u pitanju 
privredni kriminal, ali i da će tu biti bolji rezultati kad rad na većini 
ovih predmeta preuzme Specijalno tužilaštvo RS.

Delegacija visokog sudskog i tužilačkog Savjeta BiH, 
posjetila je 7.12.2006. godine banjolučki osnovni sud, nakon što 
je Ministarstvo pravde RS naložilo istragu povodom informacija 
o enormnom povećanju broja neriješenih predmeta. predsjednik 
vSTS Branko perić je izjavio da su mu u sudu prenijeli „da prob
lem i nije tako veliki kako je prvobitno predstavljen“.

u sudu tvrde da problemi nisu veliki i da nastavljaju nor
malan rad. 

prema nezvaničnim podacima, broj zaostalih predmeta 
u banjolučkom osnovnom sudu, najvećem u Republici Srpskoj, 
popeo se sa 53.000 predmeta iz februara na 75.000 početkom de
cembra 2006 godine. 

predsjednik odbora direktora „Transparensi interneše nela“ 
Boris Divjak, tvrdi (8.12.2006) da su sudstvo, tužilaštvo a pogotovo 
policija, potčinjeni političkim strankama i da ih kontroliše nekoliko 
pojedinaca iz vlasti. Ovaj zastoj u konstituisanju vlasti govori o 
tome da političari pokušavaju da osiguraju uticaj i na ostale organe 
i oblasti. Sve dok im to ne pođe za rukom, BiH neće dobiti novi 
Savjet ministara BiH, niti Vladu FBiH.

„Transparensi internešenel“ procjenjuje da je političarima 
u BiH cilj da za sebe obezbijede „široku kontrolu nad organima 
vlasti i tzv. nezavisnim institucijama kako bi mogli nastaviti da i 
dalje neodgovorno rade“, kazao je Divjak.
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podatak banjolučkog osnovnog suda o povećanju broja 
neriješenih predmeta sa 53.000 na 75.000 za deset mjeseci u 2006. 
godini je pokazatelj koji dovoljno govori o efikasnosti ove sud
ske institucije. Druga činjenica da o ovom alarmantnom stanju 
„istragu“ inicira Ministarstvo pravosuđa RS, a ne visoki i sudski 
tužilački savjet BiH, potvrđuje i dopunjuje ukupnu sliku o stanju 
pravosuđa u Republici Srpskoj i BiH.

Evidentno je prikrivanje lošeg stanja od VSTS BiH, kroz 
izjave Branka perića, ali i svih ostalih, Švarc Šilinga, Žilića, amora 
Bukića, Transparensi interenšenela. Umjesto da traže odgovornost 
za nerad i neefikasnost pravosuđa, Divjak i „društvo“ optužuju 
političare da kontrolišu pravosuđe. Ko na ovome svijetu ima 
privilegiju da ga niko ne kontroliše? izgleda, samo pravosuđe? Svi 
moraju imati odgovornost za svoj rad ili nerad pa i tužioci i sudije 
u Republici Srpskoj i BiH.

Činjenice su toliko očigledne da ne zahtijevaju nikakav ko
mentar. Umjesto da se zalažu za rad pravosuđa i njegovu efikas nost 
uz poštivanje prava i pravde, visoki predstavnik, predsjednik VSTS 
BiH i vrhovnog suda BiH i „Transparensi internešenel“ pokrivaju 
nerad. Zaključak je da njima stanje neodgovornosti odgovara. 
nema efikasne borbe protiv organizovanog kriminala i korupcije 
bez efikasnog pravosuđa. Samo tužilaštva mogu pokretati istrage 
a sudovi osuđivati, to ne može da radi ni jedna demokratska vla
da. Zadatak vlade je da obezbijedi uslove pravosuđu za nesmetan 
rad, a vlada RS je to učinila. Uloženi novac i sredstva svako mora 
opravdati, pa i pravosuđe RS.

pRivaTiZaCija

Narodna skupština Republike Srpske je 22.12.2006. na sjed
nici zatvorenoj za javnost dala saglasnost na privatizaciju naftne 



42

industrije Republike Srpske, metodom neposrednog odabiranja 
kupca. 

PaK

poslanica evropskog parlamenta Doris pak je, govoreći 
o ustavnim promjenama u BiH, izjavila da se razgovori o njima 
moraju vratiti na početak, kao i da treba ukinuti princip entitetskog 
glasanja u Parlamentu BiH. 

Reagujući na ovakvu izjavu pakove, premijer Dodik je 
poručio (26.12.2006) da je formalno i neformalno ne želi sresti 
nikada više u životu i zamolio je da njega i građane Republike Srp
ske poštedi svoga prisustva.

„vi ste bili i ostali primjer kako ne treba da se ponaša 
međunarodni zvaničnik u kompleksnim i osjetljivim situacijama, 
te ste svojim ponašanjem zaslužili epitet neprijatelja Republike 
Srpske i Srba kao naroda“, navodi Dodik u otvorenom pismu Do
ris Pak. 

Dodik ističe da je pakova, svojim cjelokupnim angažmanom 
u BiH i oko BiH, dokazala potpunu jednostranost, zlonamjernost, 
paušalnost, čiji je jedini cilj bio diskreditacija Republike Srpske, 
njenih institucija, najviših političkih predstavnika i Srba u cjelini.

Milan Ljepojević
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DRuGI DIO
2007. godina

OBMaNE

još se novogodišnje slavlje nije ni stišalo a britanski am
basador Metju Rajkroft je 2. januara 2007. poručio da „Repub lika 
Srpska nije država. ona je dio države BiH, i veoma je bitno da vođe 
entiteta to znaju. To je jedini način da cijela BiH napreduje. Toga 
napretka u prošloj godini nije bilo, a ova godina se mora iskoristiti 
da se to ispravi. entiteti će, da bi se to desilo, neke svoje bitne kom
petencije morati prepustiti državi BiH, kako bi ova država što brže 
napredovala ka članstvu u evropskoj uniji. prioriteti BiH u ovoj 
godini treba da budu ubrzane reforme“, poručuje Rajkroft.

Rajkroft je očigledno „zaboravio“ da su u BiH bili izbori 
u oktobru mjesecu prošle godine i da su građani izabrali svoje 
predstavnike koji će u njihovo ime odlučivati šta će biti prioriteti u 
godini koja je nastala. Nesumnjivo je da je put ka Evropskoj uniji 
bitan ali sigurno ne i jedini. pred građanima Republike Srpske je 
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mnogo obaveza a svakako najznačajnija je odbrana ustavnopravne 
pozicije Republike Srpske i njenih institucija. ustav Republike 
Srpske se može mijenjati samo po utvrđenoj ustavnoj proceduri, 
a u samom Ustavu, koji kao da Rajkroft nije pročitao, piše da ne 
postoje državne već samo zajedničke institucije BiH. 

Put BiH ka Evropskoj uniji ne smije se zloupotrebljavati 
uslovljavanjima koje podrazumijevaju tzv. reforme koje u stvari 
znače eliminisanje nadležnosti Republike Srpske i njenih instituci
ja. Ta politika „šarene laže“ kod rukovodstva Republike Srpske, 
na čelu sa Dodikom, od 2006. godine ne prolazi. To Rajkroftu, i 
dijelu međunarodne zajednice, očigledno nije još jasno.

Sarajevski (čitaj – bošnjački) mediji su 5. januara 2007. 
najavili kao mogućnost da će će Švarc Šiling upotrebiti bonska 
ovlaštenja i pokazati zube Dodiku i vlastima u Republici Srpskoj 
te da će se zbog nesaradnje sa Haškim tribunalom „kola slomiti“ 
na ministru unutrašnjih Republike Srpske, Stanislavu Čađi, ili na 
predsjedniku Republike Srpske, Milanu jeliću.

PRIZNaNja

Generalni sekretar SnSD-a Rajko vasić saopštio je (15.01.2007) 
da je lider SDp BiH, Zlatko lagumdžija, na sastanku sa Miloradom 
Dodikom i nikolom Špirićem tražio uklanjanje reisa Mustafe Cerića 
i vlasnika „Dnevnog avaza“, Fahrudina Radoničića.

Kabinet reisa Cerića odgovorio je da je iznenađen što još 
uvijek postoje političari u BiH koji na tajnim sastancima, kao što je 
to nekad bilo, dogovaraju ko može, a ko ne može biti reis-ul-ulema 
Islamske zajednice u BiH.

Zadatak opozicije je da kritikuje vlast ali dešava se, kao 17. 
januara, da poslanik opozicione SRS-a novo Grujić kaže „da je nje
gova podrška Miloradu Dodiku iskrena na svim poljima gdje se 
brani, unapređuje i razvija Republika Srpska, isto kao što će i kriti
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ka biti iskrena i javna u suprotnom. ali jedno je nepobitno – Dodik 
je postao nesporni lider u Republici Srpskoj“, kazao je Grujić, uz 
Mihajlicu jedini poslanik ove stranke u Narodnoj skupštini RS.

poniŠTavanja

ustavni sud BiH stavio je (27.1.2007) van snage grb i himnu 
Republike Srpske i grb i zastavu FBiH. Odluka je donesena jer ni 
jedan entitet nije izvršio raniju odluku Suda i ispoštovao rok od 
šest mjeseci, koji je istekao početkom oktobra, a u kojem je ove sim
bole trebalo uskladiti s ustavom BiH, tako da predstavljaju sva tri 
konstitutivna naroda u BiH.

odbijen je zahtjev parlamenta RS za produženje roka za 
izmjenu grba i himne, ali i zahtjev za preispitivanje ove odluke, 
saopšteno je iz ustavnog suda BiH.

Premijer RS Milorad Dodik podsjetio je da je Narodna 
skupština RS formirala komisiju za provođenje ranije odluke 
ustavnog suda BiH, te smatra da je Sud trebalo da uzme u obzir 
aktivnosti vezane za predizborne aktivnosti i formiranje vlasti.

Dodik kaže da nije korektno od Ustavnog suda BiH da od
luku o stavljanju van snage himne i grba Republike Srpske donosi 
na dan Svetog Save. 

PRODaja

Ruska kompanija „neftegazlnKor“, koja posluje u sastavu 
„Zarubežnjefta“, 2.2.2007. postala je vlasnik Rafinerije nafte u 
Brodu, Rafinerije ulja u Modriči i banjolučkog „petrola“.

ugovor o prodaji naftne industrije RS su potpisali pre
mijer Milorad Dodik, predsjednik „neftegazlnKora“ vladimir 
Kušnjerov, i predsjedavajući Savjeta direktora „vneš ekonom ban-
ke“ vladimir Dimitrev, koja finansijski stoji iza cijele transakcije.
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Dodik je nakon potpisivanja ugovora rekao da će novi 
vlasnik po raznim osnovama u Republiku Srpsku uložiti oko 970 
miliona evra. 

ODBRaNa

premijer Dodik je 12. februara 2007. izjavio „da neće prih
vatiti presudu Međunarodnog suda pravde u Hagu po tužbi BiH 
protiv Srbije i Crne Gore“. 

ova izjava u sarajevskim bošnjačkim krugovima izazvala 
je pravu salvu optužbi, jer su oni i prije presude sami presudili u 
svoju korist i odavno „otvorili šampanjac“, što im je Dodik svojom 
izjavom pokvario.

Reagujući na ovu izjavu, potpredsjednik SDa Bakir 
izetbegović je pozvao međunarodnu zajednicu da već jednom 
stane u kraj radikalnoj i huškačkoj politici Milorada Dodika, a član 
predsjedništva BiH i lider SBiH Haris Silajdžić je ocijenio da Dodik 
demonstrira elementarno nepoznavanje međunarodnog prava. 
„navodni“ ekspert ustavnog prava Kasim Trnka, osim što je preju
dicirao pozitivnu presudu za Bošnjake, poručio je da Dodika niko 
ništa ne pita u vezi sa sprovođenjem odluke spomenutog suda, jer 
on ne predstavlja BiH.

prvi zamjenik visokog predstavnika u BiH Rafi Gregorijan, 
komentarišući Dodikovu izjavu da će „između evropske unije i 
opstanka policije Republike Srpske – izabrati policiju“, rekao je da 
on ne misli tako i zapitao se šta znači policija RS. jedna ili više loka
lnih policijskih oblasti u okviru državnih policijskih struktura?

„no, kako ih zovete, manje je bitno od toga kako su organi-
zovane i ko im je komandant. Budžet će biti na državnom nivou, 
legislativa na državnom nivou, a policiju BiH nadziraće državni 
parlament i vijeće ministara“, tvrdi Gregorijan (14.2.2007).
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Tim povodom Milorad Dodik kaže da je svjestan važnosti 
reforme policije u BiH, vezano za evropske integracije, ali da 
situaciju gleda očima realiste. od policije Republike Srpske kao 
sastavnog dijela jedinstvene policijske strukture nikada nećemo 
odustati. (22.2.2007).

„ljudi u Republici Srpskoj reformu policije vide kao biti 
ili ne biti. Mene zahvalnost nekih od ambasadora uopšte ne in
teresuje. Ne dozvoljavam pritiske nikome. Nema autoriteta koji 
može mijenjati odluke koje imamo. Razumijem šta hoće evropa, 
ali megapolitičke projekte u kojima treba da se ukidanjem policije 
Republika Srpska sama dokine, nećemo dozvoliti. Moj zadatak 
kao premijera je da branim interese Republike Srpske.“

PRaVDa

Međunarodni sud pravde u Hagu, u slučaju tužbe BiH pro
tiv Srbije i Crne Gore, utvrdio je 26. februara 2007. da Srbija nije 
počinila genocid, da nije učestvovala u zavjeri da počini genocid, 
da nije podsticala njegovo izvršenje, kao i da nije bila saučesnik u 
činjenju ovog djela.

Sud je utvrdio de je Srbija prekršila obavezu da spriječi i 
kazni počinioce genocida u Srebrenici u julu 1995. godine, prvenst
veno zbog toga što Haškom tribunalu nije izručila generala Ratka 
Mladića, kao i da je prekršila obavezu da ispoštuje privremene 
mjere koje joj je ovaj sud naložio 1993. godine.

osim za događaje u julu 1995. u Srebrenici i oko nje, Sud 
nije utvrdio da je u ostalim slučajevima široko rasprostranjenih 
zločina u BiH postojala neophodna mjera za genocid.

Bošnjački član predsjedništva BiH Haris Silajdžić rekao je, 
komentarišući ovu presudu, da je „evropa priznala da joj je bliži 
velikosrpski fašizam, nego demokratija Bošnjaka u BiH“.
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„Sasvim je sigurno da danas na osnovu presude Međuna-
rodnog suda pravde u Hagu, embarga, ponašanja Evrope, kao 
i minimiziranja žrtava itd. postoji predrasuda protiv i na štetu 
Bošnjaka muslimana“, smatra Silajdžić.

TUŽBa

premijer RS Milorad Dodik najavio je 1. marta 2006. tužbu 
protiv bivšeg visokog predstavnika u BiH Pedija Ešdauna, jer je 
Ustavni sud u BiH utvrdio da su njegovim odlukama povrijeđena 
ljudska prava, te da ne zna zbog čega se traži da se o tome šuti.

Sasvim je normalno da institucije pokrenu pitanje odgov
ornosti, smatra Dodik. nažalost, institucije BiH to ne žele uraditi, 
a pošto se kršenje desilo na području Republike Srpske, onda ne 
možemo ostati bez reakcije.

OHR je saopštio da je Dodik ovakvom najavom zapravo 
objavio direktan izazov međunarodnom pravu, Savjetu bezbjed-
nosti uNa, Dejtonskom sporazumu, te autoritetu OHRa.

vijeće za implementaciju mira je sa zabrinutošću konsta-
tovalo da su domaći faktori u BiH osporili radnje koje su preduzete 
na osnovu Dejtona i rezolucija Savjeta bezbjednosti uNa.

Evidentno je da premijer Republike Srpske, Milorad Dodik, 
radi sistematski uz jasnu argumentaciju, poštujući pravne norme i 
demokratske procedure, „ono“ što nijedan lider, niti bilo koji drugi 
politički, pravni subjekt, pojedinac ili institucija u dejtonskoj BiH 
do sada nije radio.

očigledno je da je Dodik pažljivo „pročitao“ Dejtonski 
mirov ni sporazum i da ne čeka njegovo tumačenje od Bošnja ka, 
Hrvata, visokog predstavnika ili određenih struktura međunarodne 
zajednice.

Dodik je prvi Srbin koji je jasno shvatio šta u Dejtonskom 
sporazumu piše i ponaša se u skladu sa njim, poštujući strogo sve 
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pravne norme i političke procedure. jedino njegovo „oružje“ je 
Dejtonski sporazum i institucije uspostavljene na osnovu njega, 
kao i sve političke procedure i procesi koji proizlaze iz ovoga 
međunarodnog sporazuma.

Dodika ne zanima ni puška ni pištolj, njegova „haubica“ su 
pravo i pravne norme, demokratske procedure Republike Srp ske, 
BiH i međunarodne zajednice. o svakom problemu tre ba razgov
arati i jasno iznositi svoje stavove koji moraju biti argumentovani i 
u skladu sa domaćim i međunarodnim pra vom.

očigledno je da nakon 10 godina dejtonske BiH dolazi do 
novih „vjetrova“ od kojih mnogi iz sarajevske čaršije: do tada ne
prikosnovenog i u mnogo slučajeva samozvanog oHR-a, visokog 
predstavnika i par ambasada počinje da boli glava. njih ne treba 
tražiti, oni se nakon svakoga ukazivanja premijera na nepoštivanje 
Dejtonskog sporazuma i drugih pravnih i političkih procedura uvi
jek jave sami. nekada horski, istovremeno, a nekada pojedinačno 
u nizu, jedan za drugim, preko svojih uvijek istih medija.

običnom „galamom“ se premijer i Republika Srpska po-
kuša vaju zastrašiti običnim prijetnjama i tipičnim obmanama bez 
jasne argumentacije. Šta znači rečenica da je Dodik uputio „direk
tan izazov međunarodnom pravu, Savjetu bezbjednosti, Dejton
skom sporazumu, oHR-u“? To je tipično „prodavanje magle“. 
pravi odgovor, da ima argumenata i činjenica bio bi – gdje je to 
Dodik prekršio Dejtonski mirovni sporazum, koju odluku Savjeta 
bezbjednosti. Dešava se upravo suprotno, da premijer ukazuje 
argumentima na kršenje međunarodnog prava i Dejtonskog spo
razuma od strane pedija ešdauna i da zbog toga biva optužen. 
Dakle, ako ukažeš nekome da je kriv, on okrivi tebe za krivca što 
si ga uhvatio u nezakonitom i nedozvoljenom djelovanju. Tipična 
stara davno pročitana obmana u stilu „držite lopova“. 

Da činjenice nisu toliko očigledne, djelovalo bi gotovo ap
surdno da se tako ozbiljnom stvari kao što je sprovođenje Dejton
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skog sporazuma pa i ustava jedne zemlje bave neozbiljni i neodgo
vorni ljudi na tako visokim pozicijama. Pokušava se sprovesti duh 
Dejtona a ne slovo Dejtona, to je osnovni problem.

Duh Dejtona podrazumijeva sprovođenje tzv. reformi koje 
po pravilu znače prenos nadležnosti sa Republike Srpske na BiH, 
zbog navodno ispunjavanja neophodnih uslova neophodnih za ev
ropske integracije. Takve uslove ni jedna država koja je pristupala 
Evropskoj uniji nije ispunjavala. Krajnji cilj je u stvari eliminisati 
Republiku Srpsku i stvoriti unitarnu i centralizovanu BiH. Zbog 
unitarne i centralizovane BiH se i ratovalo.

Formula prosta i jednostavna i pročitana od strane ruko
vodstva Republike Srpske.

NEZaDOVOLjSTVO

Predsjednik sindikata poljoprivrede i prehrambene indus
trije RS, jovo jovanović, rekao je 2. marta 2007. da privati zacija 
predu zeća u oblasti poljoprivrede i prehrambene industrije nije, 
kako je obećano, dovela do privrednog oporavka i poboljšanja eko-
nomsko-socijalnog položaja zaposlenih. Umjesto promjene nabolje, 
najveći broj preduzeća ne radi ili je u njima pokrenut stečaj.

osim sindikata, i bošnjački povratnici u opštinu Srebren
ica objavili su proglas u kojem traže da međunarodne institucije 
daju garancije da će Srebrenica biti izdvojena iz ustavnopravnog 
poretka Republike Srpske, ili će se u suprotnom kolektivno iseliti 
u zgrade institucija BiH, OHRa i strane ambasade u BiH.

premijer Dodik kaže da je proglas bošnjačkih povratnika 
potpuno ispolitizovan i da se ovim želi učiniti dodatni pritisak na 
Republiku Srpsku. „ne postoji ni jedan razlog za ove aktivnosti. U 
posljednja tri mjeseca nije se ništa dogodilo što bi pogoršalo položaj 
povratnika. ako neko iz FBiH nagovara te jadne ljude na iseljenje, 
pozivam ih da to ne učine. Svjestan sam da im je teško i razumijem 



DODIK ČUVAR SRPSKE

51

da su frustrirani presudom Međunarodnog suda pravde, ali ovo 
nije rješenje“, kaže Dodik i dodaje da će vlada RS u narednom 
periodu učiniti sve da bude popravljeno ekonomsko stanje i svi 
drugi uslovi života građana u Srebrenici, računajući i povratnike. 
U tu regiju biće uloženo nekoliko desetina miliona maraka za 
oživljavanje privrede, poručio je Dodik. 

nezadovoljan je predsjednik SDa Sulejman Tihić, koji je 
17. marta 2007. rekao da je za njega policija Republike Srpske ne
prihvatljiva. „Za to postoje dva razloga. Ukoliko bismo prihvatili 
dalje postojanje entitetskih policija, napravili bismo korak nazad u 
odnosu na ostale reforme u BiH. Reforme odbrane, OSa, SIPa, in
direktnog oporezivanja i druge ne poznaju entitetske granice ili en
titetsko organizovanje. osim toga, postoji presuda Međunarodnog 
suda pravde i ona se ne može gurati pod tepih. Činjenica je da je 
Sud presudio da su vlasti Republike Srpske, uključujući policiju, 
odgovorne za genocid u Srebrenici i zločine protiv čovječnosti 
širom BiH. u toj formi i pod tim nazivom policija Republike Srp
ske ne može ostati. preko reforme policije prelama se i ustavna 
reforma. I svaki ponovni pritisak na entitetsku strukturu policije 
znači i podršku uređenju koje ne smatramo dobrim“, tvrdi Tihić.

analiTiČaRi

jedna od najvećih podvala dejtonskoj BiH i Republici Srp
skoj su svakako politički analitičari od kojih svi mediji jednostavno 
„vrve“. niko ne zna kako se u ovim uslovima postaje politički 
analitičar. Šta oni u stvari rade, šta im je u opisu posla? Ko ih 
promoviše? Ko ih i kako finansira? Koji je njihov stručni profil? 
Kao i mnogo toga drugoga.

najjednostavniji odgovor koji definiše političke analitičare 
je upravo sadržan u njihovom nazivu. To su eksperti, vrhunski 
stručnjaci koji analiziraju političke procese. 
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Ono što se sigurno zna jeste da su došli i pojavili se zajedno 
sa Dejtonskim sporazumom i njegovim sprovođenjem, i da ih 
obično finansiraju stranci, pošto su vezani za određene strane fon
dacije koje su uglavnom zadužene za unapređenje „demokratije 
i ljudskih prava“. Zna se takođe da kritikuju vlast a ponekad i 
opoziciju, ali nikada međunarodnu zajednicu, što je i logično, jer 
niko neće davati novce i plaćati nekoga da ga kritikuje.

Kada se kaže „podvala“ onda se misli na ovakve tzv. politič-
ke analitičare, a ne na stručnu, konstruktivnu, argumen tovanu, 
političku ili bilo koju drugu analizu urađenu sa jasnim ciljem po 
kompetentno utvrđenoj stručnoj metodologiji.

politički, ekonomski i kakvi sve ne tzv. analitičari su dio 
mozaika demokratskog BiH društva i dopunjavaju se sa nevla
dinim organizacijama, kojih ima oko 1.300. u tzv. civilnom ili nev
ladinom sektoru se vrte u krug mnogi pojedinci sumnjivog morala 
i sumnjive stručne spreme, ortačke grupice ali i cijele porodice koje 
od ovoga, nazovimo posla, dobro žive. jednostavno, projekti se 
prave da se kritikuje sve i svašta, ne pitajući za argumente i bez 
želje da se unaprijede društveni odnosi i afirmišu moralne i sve 
druge vrijednosti i institucije sistema. 

ovdašnji politički analitičari i nevladine organizacije 
imaju svoje medije u kojima objavljuju svoje kritike i analize kao 
i novinare i urednike koji to objavljuju bez ikakve odgovornosti, 
pokrivajući se ovim „formalno-neformalnim“ grupama.

Brojni su primjeri raznih kritika a mi ćemo navesti jedan od 
uvijek iste dnevne novine i iste novinarke. Tako 19. marta 2007. 
godine tzv. analitičari preporučuju Dodiku da „ako želi do kraja 
mandata da uspješno i kvalitetno vodi Vladu Republike Srpske, 
hitno mora da se posveti funkciji premijera, pronađe petnaestak 
stručnjaka koji će biti prepoznatljivi u javnosti i prestati da ide na 
sve sastanke u ime stranke...“ ovo su samo neke od preporuka 
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tzv. analitičara koji smatraju da se Dodik nametnuo građanima 
kao čovjek koji drži sve konce u svojim rukama i koji sve rješava.

predsjednica Sindikata Republike Srpske, Ranka Mišić, 
kaže da gotovo svako pismo koje dobije od radnika glasi: „jedino 
vjerujem vama i premijeru Dodiku i zato vas molimo da nam 
zakažete sastanak sa njim“.

nevladina organizacija „Transparensi internešenel“ upo
zorava da premijer RS svjesno ili nesvjesno stvara kult ličnosti, 
koji je u suprotnosti sa njegovim obećanjima o gradnji i jačanju 
institucija sistema. Toliko je pompezno najavljivao stvaranje insti
tucija koje će se boriti protiv korupcije i organizovanog kriminala. 
ako postoje rezultati, javnost za njih ne zna. Sve se svelo na to da 
Komisija za reviziju privatizacije RS prosljeđuje izvještaje Specijal
nom tužilaštvu, gdje se priča završava.

Tako politički analitičar Tanja Topić kaže da premijer RS 
dobro poznaje mentalitet naroda sa ovih prostora, koji svakih de
setak godina imaju potrebu za vođom kojeg će idealizovati. 

„Dodik ima osobinu autoriteta ličnosti, jer želi da vlada ali 
da ga niko ne kritikuje, jer mu to smeta. To je opasno za institucije 
i demokratiju koja funkcioniše na osnovu različitih mišljenja. Tre
nutno kod nas vlada jednoumlje – jedna stranka je na vlasti, nema 
opozicije, civilni pokret je slab, a mediji su pod kontrolom vlasti, 
neki su čak dobrovoljno pristali na to“, upozorava Tanja Topić.

Topićeva misli da će prostor za djelovanje demokratije bit 
sužen u naredne četiri godine, ako ne dođe do razbijanja monolit
nosti unutar samog SNSDa. 

ovo je tipični primjer analiza nevladinih organizacija na čelu 
sa političkim analitičarima i nevladinim organizacijama od kojih je 
„Transparensi internešenel“ reprezantivan primjer. naime, kako 
to tzv. analitičari, zaključuju Dodik, mnogo radi, stiže na sve sas
tanke, i stekao je povjerenje? Kako kaže predsjednica Sindikata RS, 
„radnici mu vjeruju“. To znači da premijer dobro radi svoj posao 
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i da je stekao povjerenje a ne, kao što se kaže, da ide u pogrešnom 
pravcu i da gradi kult ličnosti.

Dodik danonoćnim radom gradi „kult rada i kult svojih i 
rezultata Vlade RS“, što su građani prepoznali. To je pozitivno i 
treba istaći kao primjer da i svi drugi ne samo vlast, već i građani, 
svako pojedinačno i svi zajedno počnu da rade, i to danonoćno, pa 
tek potom kritikuju. Onaj ko radi ima pravo da kritikuje a onaj ko 
„ljenčari“ nema pravo na nju.

netačna je tvrdnja da Dodik ne gradi institucije sistema, a 
pogotovo ne u borbi protiv organizovanog kriminala i korupcije. 
obećao je reviziju privatizacije i osnivanje komisije za njenu reviz
iju i to je i ostvareno. ispunjeno je i obećanje o osnivanju Specijalnog 
tužilaštva RS i stvaranja svih uslova za njihov rad. Dodik je svoja 
obećanja doslovno ispunio i pored brojnih prepreka: opozicije na 
čelu sa SDS-om koja je to na sve načine pokušavala da spriječi, 
visokog sudskog i tužilačkog savjeta BiH koji je osporio izbor 
Specijalnog tužioca RS, i mnoge druge među koje spadaju i tzv. 
politički analitičari i civilni sektor.

Posao u borbi protiv korupcije i organizovanog kriminala 
treba da sprovode tužilaštva i sudovi a ne Milorad Dodik. „Trans
parensi internešenel“ trebalo bi da zna koja su tri stuba vlasti: 
zakonodavna, izvršna i sudska. Prve dvije su svoj posao uradile, 
a treća, sudska, „debelo spava“. Zadatak civilnog društva i tzv. 
analitičara je da ukažu na tužilačku i sudsku neefikasnost a ne na 
navodnu Dodikovu izgradnju kulta ličnosti.

jedini kritičar neefikasnih tužilaštava i sudova je Milorad 
Dodik, a ne nevladine organizacije i silni analitičari, koji umjesto 
da kritikuju sudstvo na čelu sa vSTS, kritikuju Dodika, što kriti
kuje neefikasno pravosuđe. BiH je zemlja apsurda. ispada da je 
svima u interesu da organizovani kriminal i korupcija cvjetaju, 
osim Dodika. 
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„analitičari“ i raznorazni „Topići“ treba da pitaju ako ne 
znaju da se kritikuje ono što ne valja, da bi bilo dobro, ono što je 
dobro da bi bilo još bolje, a ne da se kritikuje nešto kao što je vlast, 
Vlada RS i Milorad Dodik, samo zato što su na vlasti. Kritikuje se 
rad ili nerad a ne institucija po svaku cijenu. To ne isključuje pravo 
kritike ali argumentovane i s povodom. 

Treba kritikovati pravosudni sistem, ali se to navodno ne 
radi zbog ugrožavanja nezavisnosti pravosuđa, što je netačno. 
argumentovana kritika ne ugrožava nezavisnost ničega pa 
ni pravosuđa. Suština je da je to projekt određenih struktura 
međunarodne zajednice i „legendarnog“ ešdauna. To je stub vlasti 
koji se ne smije kritikovati. 

politički analitičari kao vrhunski profesionalci i eksperti za 
političke odnose analiziraju cjelinu političkih odnosa a ne kao tzv. 
analitičari Republike Srpske i BiH samo vladu RS. 

primjeri koji potvrđuju ovakvo ponašanje ovdašnjih tzv. 
političkih analitičara su brojni i apsurdno je gubiti prostor i vri
jeme za sve manipulacije i obmane, njih i nevladinih organizacija.

Kako npr. tvrde ti tzv. analitičari da nema opozicije, kada 
je ima, da nema slobodnih medija kada su svi u rukama privatnih 
vlasnika i javni servisi građana. Gdje na svijetu, osim možda u 
Bijafri, postoje emisije tipa „60 minuta“. Tzv. političke analitičare, 
nevladine organizacije i dr. nismo još čuli da analiziraju ovakvo 
novinarstvo. 

FeDeRaliZaCija

Milorad Dodik je najavio da namjerava organizovati de batu 
na kojoj bi bila promovisana ideja „organizovanja BiH kao složene 
zemlje sa federalnim jedinicama“. on je naglasio da nije sporno što 
sarajevski političari žele unitarnu BiH, ali da ne može biti sporno 
ni to što Republika Srpska traži federalizaciju ili kraj.
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Bošnjački političari nastoje da Republika Srpska ponovo 
bude dežurni krivac, ali Republika Srpska sada ima dva lobija, u 
vašingtonu i u Briselu, koji uspješno mijenjaju sliku o njoj. „Mora
mo biti strpljivi i uporni u očuvanju Republike Srpske, i njenih 
ingerencija“, poručio je Dodik 19. marta 2007.

Dan poslije, predsjednik SDa Sulejman Tihić je rekao da 
nema tih lobija u svijetu koji mogu dugoročno da zadrže Republiku 
Srpsku, bez obzira na to čime ih i koliko plaćao Milorad Dodik.

„BiH treba biti uređena u formi multietničkih regija, a ne 
jednonacionalnih, federalnih jedinica, kako to Dodik želi. Federal
izacija bi, takođe, podrazumijevala etničku podjelu koja bi dodatno 
uticala na preseljenje ljudi“, kaže Tihić. 

predsjednik pDp-a Mladen ivanić smatra da u cijeloj BiH 
postoji velika uznemirenost i da politička situacija od potpisivanja 
Dejtonskog mirovnog sporazuma nikada nije bila gora.

GenoCiD

Skupština opštine Srebrenica usvojila je 24. marta 2007. go
dine Rezoluciju o posebnom statusu opštine.

Vlada Republike Srpske je 26.03.2007. oštro upozo
rila zvaničnike opštine Srebrenica „da u slučaju da nastave sa 
nepoštivanjem Ustava i zakona Republike Srpske, vlada se neće 
dvoumiti da, u skladu sa svojim nadležnostima, raspusti lokalne 
organe vlasti u Srebrenici i na taj način obezbijedi vladavinu prava 
na cijeloj teritoriji Republike Srpske.“

Kancelarija visokog predstavnika zabrinuta je zbog prijetnje 
jednostranog usvajanja odluke o izdvajanju Srebrenice iz Repub
like Srpske. ukoliko bi opštinska skupština tako postupila, visoki 
predstavnik neće imati izbora nego da preduzme „čvrste mjere“.

Vlada Republike Srpske izrazila je zabrinutost zbog izjave 
reisa Mustafe Cerića da su sve etničke i nacionalne grupe bivše ju
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goslavije ostvarile pravo na matičnu zemlju i nacionalnu državu, 
a jedino Muslimani, koji su većina u BiH, nisu. ovakva izjava do
vodi u pitanje ustavno uređenje BiH, zaključila je vlada Republike 
Srpske, 27.3.2007. godine.

potpuno je jasno da Cerić ovom izjavom jasno ukazuje 
da je, prema njegovom mišljenju, BiH matična zemlja bosanskih 
muslimana i nacionalna država Bošnjaka. Takođe, savršeno je 
jasno kakva uloga u takvom scenariju ostaje Srbima i Hrvatima u 
BiH: uloga nacionalne manjine koja može svoje mjesto pronaći u 
članovima Ustava koji govore o manjinskim pravima i slobodama, 
saopštila je Vlada RS.

Cerić se ne zadržava samo na tezi o BiH kao matičnoj državi 
Muslimana, već dodatno naglašava svoju zastrašujuću poruku 
drugim narodima u BiH, govoreći kako je nepravedno obavezi
vati bosanske Muslimane da se pomire sa onima koji su počinili 
genocid protiv njih.

ovdje je potpuno jasno da Cerić pod počiniocima genocida 
ne podrazumijeva pojedince odgovorne za zločine već institucije, 
organe i narode u cjelini, previđajući činjenicu da su u posljedn
jem ratu u BiH zločini činjeni od strane pojedinaca, pripadnika 
svih zaraćenih naroda. još manje ga zanimaju decidirane ocjene 
svih relevantnih subjekata da ne može postojati kolektivna, već 
isključivo individualna krivica za počinioce zločina, saopštila je 
Vlada Republike Srpske.

Direktor instituta za istraživanje zločina protiv čovječnosti i 
međunarodnog prava, profesor Smail Čekić, izjavio je „da je zločin 
na području BiH i Balkana vršen na početku, sredinom i na kraju 
20. vijeka. prošlo stoljeće je počelo i završilo se genocidom i mnogi 
istražioci slažu se u ocjeni da je 20. stoljeće, nažalost, stoljeće geno
cida.“

priča o zločinu i genocidu se, to je očigledno, koristi i zlo-
upo trebljava u dnevnopolitičke svrhe. Tako su predsjednice 
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udruženja „Majke enklave Srebrenica i Žepa“ i „Žena žrtva rata“, 
Munira Subašić i Bakira Hasečić izjavile (6.4.2007) da im je prvi 
zamjenik visokog predstavnika, Rafi Gregorijan, obećao da će 
imati jedinstvenu policiju na nivou BiH.

„Mi smo kazale da se na spisku od 814 pojedinaca za koje 
je utvrđeno da su u julu 1995. bili u i oko Srebrenice, nalazi 504 
policajca koji još ‘čuvaju’ narod koji se vraća u Republiku Srpsku, 
a još ih i 25 radi u Sipa“.

pRivaTiZaCija

Premijer Milorad Dodik izjavio je 13.4.2007. godine, na
kon tematske sjednice Vlade RS, na kojoj je razmatran Izvještaj o 
radu Komisije za privatizaciju državnog kapitala u preduzećima i 
bankama u periodu od 29. maja 2006. do 15. marta 2007. godine, 
„da je Republika Srpska u procesu privatizacije državnog kapitala 
u preduzećima i bankama oštećena za više milijardi maraka i da će 
Vlada istrajati u nastojanjima da sve nezakonitosti u ovome pro
cesu istjera na čistac. 

privatizacija državnog kapitala u preduzećima i bankama 
nije ostvarila svoje ciljeve i u tom procesu je bilo mnogo zloupotreba. 
Institucije zakonodavne, izvršne i sudske vlasti Republike Srpske 
nisu se efikasno borile protiv zloupotreba u procesu privatizacije i 
dalja pasivnost na tom planu bi značila legalizaciju nezakonitosti, 
koje su u tom procesu počinjene, što vlada ne može da prihvati 
kao ustaljenu praksu, ocjenjuje Dodik.

Vlada RS je stvorila pravni i institucionalni okvir i druge 
sistemske preduslove za energičnu akciju na preispitivanju sumn
jivih privatizacija, i to će činiti i ubuduće. 

Dodik ističe da su motivisani činjenicom da se organizovani 
kriminal, sa elementima mafije, u Republici Srpskoj može uspješno 
eliminisati ako se oduzme imovina onima koji su je nezakonito 
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stekli. Vlada je opredijeljena da do kraja završi proces revizije 
privatizacije, a dodatni motiv je činjenica da postoji značajan broj 
radnika koji su u ovom procesu ne samo socijalno, nego i moralno 
potpuno devastirani.

Sjednici Vlade RS su prisustvovali i predstavnici pravosud
nih organa, Direkcije za privatizaciju i Pravobranilaštva Republike 
Srpske.

vlada od pravosudnih institucija očekuje da pooštre kazne-
nu politiku i da bitno promijene sudsku praksu u slučajevima or
ganizovanog i teških oblika privrednog kriminala, kaže Do dik.

SIMBOLI

Komisija za utvrđivanje prijedloga rješenja novih simbo la, 
Narodne skupštine RS, usvojila je (13.4.2007) prijedlog amble ma 
Republike Srpske, koji će biti upućen parlamentu RS na razma
tranje i usvajanje.

SReBReniCa

priča o iseljenju iz Srebrenice se nastavlja, tako da su Srebre-
ničani 15. aprila najavili da se neće, kako su to ranije najavili, kolek
tivno iseliti. ali da će ipak jedan autobus pun ljudi iz Srebrenice 
otputovati u Sarajevo kako bi pripremili kamp u kojem bi privre
meno boravili u slučaju da ipak dođe do masovnog napuštanja 
grada.

Haris Silajdžić, „jedan od režisera iz sjenke“, izjavio je da 
podržava poseban status područja iz kojeg potiču žrtve genocida 
u Srebrenici. „pokrenuće se i usvajanje zakona o tom pitanju na 
nivou BiH. Kako će se status Srebrenice regulisati i šta će zakon 
podrazumijevati, još je rano reći, ali neće se samo raditi o ekonom
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skom statusu. Sve da imamo zlatne krovove i zidove, to nije do
voljno. Mi hoćemo slobodu“, kaže Silajdžić.

Sulejman Tihić je rekao da niko nema „čarobni štapić“ da 
za mjesec dana može riješiti sve probleme, ali su određene proce
dure pokrenute na svim nivoima. ohrabrenje je najava uključenja 
oHR-a u cijelu priču.

Dodik je, komentarišući pomenuta dešavanja, pozvao 
Srebreničane da se ne iseljavaju, jer za to nemaju razloga. inicija tiva 
za davanje posebnog statusa Srebrenici je dio scenarija političara 
iz Sarajeva a vjerovanje da će Srebrenica biti izdvojena iz ustavno
pravnog poretka Republike Srpske je iluzija, kaže Dodik.

Dodatne tenzije vezane za tzv. status Srebrenice, izazvala je 
Rezolucija parlamenta FBiH, kojom se predlaže izdvajanje Srebren
ice iz Republike Srpske. Reagujući na pomenutu rezoluciju, pred
sjednik narodne skupštine RS, igor Radojičić, rekao je (25.4.2007) 
da ona predstavlja udar drugoga entiteta na teritorijalni integritet 
Republike Srpske, što je suprotno Dejtonskom mirovnom spo
razumu. Riječ je o neovlašćenom pravnom aktu koji ne može da 
proizvede nikakvu pravnu akciju. 

Moguće je da na osnovu ove rezolucije neko u parlamentu 
BiH pokrene incijativu u vezi sa Srebrenicom, ali ona bi bila pro
tivustavna. Kada bismo htjeli da „zakuvavamo situaciju“, mogli 
bismo da u Parlamentu RS donesemo deklaraciju kojom bismo 
tražili ukidanje kantona i izdvajanje Sarajeva iz FBiH. Međutim, 
na stalne provokacije ne treba odgovarati daljim „dolivanjem ulja 
na vatru“, kaže Radojičić.

Premijer Milorad Dodik predstavio je 25.5.2007. godine 
rukovodstvu opštine Srebrenica program ekonomskosocijalnog 
razvoja opštine, za čiju će realizaciju vlada Republike Srpske izd
vojiti 16 miliona maraka. Dodik je rekao da će opština Srebrenica 
moći da se kandiduje i za dobijanje sredstava iz Fonda za razvoj 
istočnog dijela RS, u vrijednosti od 100 miliona KM. 
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NaPaDI

Nova zgrada vlade RS i stambenoposlovni objekat za 
potrebe entitetskih i državnih institucija u Banjoj luci koštaće 
poreske obaveznike oko 170 miliona KM. od toga će, kako piše 
beogradski „Blic“ (njegovo izdanje za Republiku Srpsku), samo za 
opremanje kancelarija biti plaćeno oko 55 miliona KM.

Međutim, za ovu novinu kao i sve sarajevske dnevne i ne
deljne listove, mnogo je nepoznanica pa i to na koji način je vlada 
RS i sa kim ugovorila opremanje oko 50.000 kvadratnih metara za 
oko 55 miliona KM, i da li je uopšte bio raspisan javni tender za te 
potrebe.

Dodik, je govoreći o administrativnom centru vlade RS, 
rekao da ukupna površina obje zgrade iznosi oko 55.000 kvadrat
nih metara. Bez namještaja, kvadrat prostora košta oko 2.300, a sa 
namještanjem 3.400 KM, u šta je uračunat i pDv. To znači da će 
izgradnja obje zgrade koštati 115, a opremanje oko 55 miliona KM.

Premijer nije rekao da li je raspisan tender za nabavku 
kancelarijske opreme i da li će biti iskorišten „stari“ namještaj koji 
trenutno koriste ministri i ostali zaposleni u vladi RS, pozivajući 
se na čl. 5 Zakona o javnim nabavkama u BiH. Tim članom su pro
pisani ugovori na koje se odredbe Zakona o javnim nabavkama, 
odnosno obaveze raspisivanja tendera, ne moraju primjenjivati.

prema pisanju ove „beogradske“ i sarajevskih novina, u 
agenciji za javne nabavke BiH kažu da je „za kupovinu opreme i 
kancelarijskog namještaja, vlada RS bila dužna da raspiše tender i 
izabere najpovoljnijeg ponuđača“.

Isti mediji prenose i druge navodne nepravilnosti u vezi sa 
izgradnjom zgrade vlade RS. Revizori (ne kaže se koji) su utvrdili 
da zgradu preuzetu od „Telekoma Srpske“ vlada nije uknjižila 
kao svoje vlasništvo, a isti revizori su izračunali da će vlada za 
stambenoposlovni objekat (osmospratnica) od 30.074 kvadrata 



Milan Ljepojević

62

plaćati „integral inženjeringu“ 2.234 KM., umjesto 1.430 KM po 
kvadratu, kako je bilo predviđeno. Rok za gotovinsko plaćanje je 
istekao i kupac je prihvatio plaćanje na kreditnoj osnovi sa rokom 
od 12 godina. na taj način značajno je uvećana nabavna cijena ob
jekta koja nije konačna, jer je obračun kamate promjenljiv.

ne bježeći od kritika, povodom izgradnje zgrade vlade 
RS, postojeću „medijsku hajku“ je možda najbolje ocijenio vladika 
zahumsko-hercegovački Grigorije, riječima: „Do sada je problem 
bio kada Srbi ruše, sada je problem kada Srbi grade“. 

Napadi na premijera Dodika su serijski i kritikuju ga sa 
više strana i iz različitih oblasti, od neimarstva, odnosno izgradnje 
vlade RS, do kritika predsjednika visokog sudskog i tužilačkog 
savjeta BiH, Branka perića, koji je, učestvujući na Trećoj konferen
ciji predsjednika sudova u BiH (28.4.2010), rekao da „Dodik svojim 
javnim istupima u kontinuitetu ugrožava rad sudova i narušava 
dostojanstvo sudija i sudova“. 

Ko je u pravu, Dodik ili perić, neka posluži zaključak up
ravo ove konferencije predsjednika sudova, gdje je rečeno da ima 
1,9 miliona zaostalih predmeta. 

BOND

Govoreći o postavljenom izaslaniku za Srebrenicu, Klifordu 
Bondu, Dodik je rekao da poštuje bivšeg američkog ambasadora u 
BiH, i da je spreman sa njim razgovarati o svemu, osim o političkim 
pitanjima. 

Dodik kaže da je ovo čista politizacija od strane bošnjačkih 
krugova, na koju je nasjela međunarodna zajednica u želji da prob
lematizuje stanje. „Mi nismo naivni da ne znamo šta sve ovo znači, 
šta se dešavalo prošlog mjeseca oko Srebrenice, Bratunca i Kotor
skog. Bez obzira na ciljeve koje neko ima, mene ne dodiruje priča o 
šatorskom naselju. Srebrenica je za Republiku Srpsku lokalna za
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jednica u Republici Srpskoj, nema nikakvih izdvajanja i nikakvog 
posebnog statusa“, poručio je Dodik. 

KanDŽija

najavljujući svoj dolazak u BiH na mjesto visokog pred-
stavnika, Slovak Miroslav lajčak je rekao da će koristiti „bonske 
mjere ako to bude trebalo“.

Reagujući na ovu izjavu, Milorad Dodik je 13. maja 2007. 
kazao da, ukoliko lajčak namjerava doći sa kandžijom, kao što je to 
radio pedi ešdaun, ostavivši iza sebe samo probleme, „poručujem 
mu da takve mjere nisu primjerene zemlji ovog civilizacijskog raz
voja. institucije RS tačno znaju šta hoće. nema razloga za potezan
jem bilo kakvih rigoroznih mjera od strane OHRa, ne samo prema 
Republici Srpskoj, već prema bilo kome u BiH.“

Rijetki su dani kada neko iz „bijelog svijeta“ ili odavde sa 
prostora BiH i regiona ne kritikuje Republiku Srpsku, po raznora
znim osnovama i povodima. Tako je 15. maja 2007. bivši američki 
ambasador u Hrvatskoj, piter Galbrajt, rekao da područje na kojem 
je danas Republika Srpska nije bilo naseljeno isključivo Srbima. 
Genocidom je ona postala čisto srpsko područje i zbog toga joj 
nikada ne treba dopustiti pravo na samoopredjeljenje.

Upotreba riječi ili pojma genocid je jako teška optužba, i 
pravo pojedinaca bez obzira kako se zove i iz koje države dolazi 
da optuži nekoga za genocid je nedopustiva. nevjerovatno je kako 
Bošnjaci, a i pojedinci iz određenih struktura međunarodne zajed
nice, olako optužuju Srbe da su počinili genocid. ali već smo kon
statovali da je BiH zemlja apsurda. ako je nad nekim narodom, 
osim jevreja u Drugom svjetskom ratu, izvršen genocid, onda je 
to sigurno srpski narod. Taj genocid faktički niko nije priznao, 
jer brojke od 1,7 miliona žrtava nisu adekvatno dokumentovane. 
Sada se dešava da žrtve genocida Srbe optužuju, 50 godina poslije, 
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za genocidnost a da se niko od tih i ne osvrne na to da su upravo 
Srbi žrtve genocida.

PuTEVI, ELEKTRaNE

Direktor puteva RS Milorad lazendić kaže da će prva di
onica autoputa Banjaluka–Gradiška, duga 5,7 kilometara, umjesto 
predviđenih oko 43 miliona KM, koštati oko 94 miliona. Razlog 
poskupljenja za dodatnih 51 milion su neplanirani troškovi. Os
novni ugovor sa izvođačem urađen je na osnovu nepot pune pro
jektne dokumentacije ili, bolje rečeno, na osnovu procjene. „Zbog 
toga smo prošle godine morali kreditno da se zadužimo za 21 
milion KM, a preostalih 29 miliona KM obećala je vlada RS, od 
prodaje Telekoma Srpske.“

Ministar saobraćaja i veza nedeljko Čubrilović kaže da 
ne zna da je vlada RS obećala „putevima RS“ 29 miliona KM od 
prodaje Telekoma RS. „ja samo znam da treba potpisati još jedan 
aneks ugovora. Čak ne znam ni koliko tačno para treba za to“, 
kaže Čubrilović.

lazendić tvrdi da je ugovorena „supercijena“ za autoput u 
odnosu na, recimo Hrvatsku i Sloveniju gdje kilometar autoputa 
košta 17,5 miliona odnosno 29 miliona evra. „nas će koštati oko 
8,5 miliona evra po kilometru. Gradnja prve dionice traje dugo 
zbog složenih radova, jer je dva tunela trebalo napraviti u blizini 
aktivnog klizišta“, tvrdi lazendić. 

Realizacija sporazuma elektroprivrede RS i češke elektro
privrede u okviru koje će biti sanirana Te „Gacko 1“ , izgrađena 
nova Te „Gacko 2“, kapaciteta 660 megavata i otvoren novi kop 
rudnika, odložena je za prvo tromjesečje iduće godine, jer RiTe 
„Gacko“ do tada treba da ispuni uslove vezane za unos imovine, 
izjavio je direktor Direkcije za organizaciono pravne poslove ERS, 
nenad Radović. 
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SilajDŽić

Milorad Dodik, nakon povratka iz Vašingtona (25.5.2007) 
gdje je posredstvom američke administracije razgovarao sa Hari
som Silajdžićem oko promjene Ustava, kaže da je i po dolasku u 
SaD rekao da je gotovo nepotrebno da se sastaje sa Silajdžićem, 
jer će se samo pokazati razlike koje su suštinske i koje se ne mogu 
prevazići.

„Mi smo jasno rekli da ne možemo pristati na ukidanje 
entitetskog glasanja, jer bi to značilo gubitak povjerenja srpskoga 
naroda u BiH, i za nekoliko godina Bosna bi postala etnički čista 
bošnjačka država. entitetsko glasanje ne može biti upitno u BiH, 
jer bi to značilo narušavanje balansa koji je uspostavljen Dejton
skim mirovnim sporazumom i dovelo bi do majorizacije i pre
glasavanja. Naravno, sve to bi dovelo do destabilizacije, jer je 
razgradnja Dejtona kreiranje nestabilnosti, s obzirom na to da je 
Dejtonski sporazum uspješan balans odnosa snaga u BiH.“

„Haris Silajdžić je tražio promjenu imena Republike Srpske, 
što sam ja naravno odbio“, kaže Dodik, i dodaje da ima izabrani 
demokratski kapacitet u Republici Srpskoj. „Birali su me građani 
kojima sam odgovoran. iako uvažavam američku administraciju 
i ljude koji se bave pitanjem Bosne, to ne znači da treba da budem 
poslušnik. ja ovdje imam životni mandat, a oni koji dođu u BiH 
kao diplomate imaju samo politički mandat“, poručuje Dodik.

na ovome svijetu ništa nije slučajno pa ni izvještaj američke 
agencije za strateške analize „Stratfor“ koja u svom izvještaju o 
stanju u BiH, nakon neuspjelih razgovora o reformama vođenim 
prošle sedmice u vašingtonu, kaže da je „premijer Republike 
Srpske Milorad Dodik, okrenuo Zapad protiv sebe zbog nesla
ganja oko reformi u BiH i zbog toga će Zapad iskoristiti bilo koju 
priliku da ga ukloni sa funkcije iako bi to moglo biti opasno po 
BiH“.



Milan Ljepojević

66

Komentarišući izvještaj, pravni savjetnik Harisa Silajdžića 
Damir arnaut kaže da se radi o „lobističkoj organizaciji koja radi 
plaćene izvještaje“.

visoki funkcioner SnSD-a Rajko vasić, kaže da SnSD doživ-
ljava ovaj izvještaj „Stratfora“ kao još jedan pritisak na Milorada 
Dodika i vladajuću garnituru u Republici Srpskoj. „Mi sumnjamo 
da se radi o naručenom izvještaju ali je to sigurno oblik pritiska na 
vlast Republike Srpske, koja ima veliku podršku građana.“

vasić kaže da svjetske sile i oni koji predstavljaju međuna-
rodnu zajednicu u BiH imaju moć da smjenjuju, no ta činjenica 
neće proizvesti posljedice. Mi ćemo ostati odlučni u sprovođenju 
politike koja ima osnov u Dejtonskom sporazumu. 

Komentarišući pomenuti izvještaj, premijer Dodik je 
(28.5.2007) kazao da nije upoznat sa njim i da ga ne interesuju 
naručene ankete i izvještaji. „Razni instituti imaju pravo da pi šu šta 
hoće. Republika Srpska je trajna kategorija, te ako je to protivza
padni stav, onda ja jesam protiv Zapada i neka me smijene.“

„Da li ima problem između mene i Zapada, pitajte Zapad. 
ja znam svoj stav. To je Republika Srpska kao trajna kategorija. Ko 
to zanemaruje, ne može očekivati ovdje nikakvo drugo rješenje. 
ako je to protivzapadno, u redu, onda sam protiv Zapada“, kaže 
Dodik.

visoki predstavnik u BiH Kristijan Švarc Šiling je, 
komentarišući posljednja dešavanja na relaciji Dodik–Silajdžić–
vašington, rekao da se sve svodi samo na priču. „jedan ne 
provodi reforme, a drugi samo priča o Dejtonu. ne znam kada 
misle podnijeti izvještaj građanima za ove stvari. oni jednostavno 
otežu stvari, a ja ih ne mogu natjerati da rade. Treba znati da se 
odgađanjem svega ovoga odgađa i potpisivanje Sporazuma o 
stabilizaciji i pridruživanju. BiH treba reforma policije i zakoni o 
javnom servisu i visokom obrazovanju, a ne velike priče i retorika 
dvojice pobjednika na prošlim izborima“, kaže Švarc Šiling.
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Stranka za BiH oštro je reagovala (29.5.2007) na izjave pre
mijera Dodika objavljene u američkom listu „newsMax“, navodeći 
da se tokom posjete SaD-u poslužio „najgnusnijim denuncijants
kim dezinformacijama na račun vlastite zemlje“.

Dodik je zaigrao na kartu denunciranja vlastite zemlje, šireći 
dezinformacije da je BiH muslimanski entitet koji će se u slučaju 
uvođenja glasanja prostom većinom pretvoriti u islamsku repub
liku, da su teroristi angažovani u policiji bosanskih Muslimana i 
da se muslimanska Bosna može pretvoriti u platformu za napade 
na evropu i SaD preko bijele al-Kaide.“

Stranka za BiH smatra da Dodik veoma dobro zna da je 
za njegove vlastodržačke planove podjednako opasno i jačanje 
državnih struktura BiH i jačanje demokratskog modela njenog 
državnog uređenja.

aFiRMaCija

politički procesi su nezaustavljivi a događaj koji je itekako 
bitan nakon vašingtonskih dešavanja desio se 29. maja 2007. u Sa
rajevu, gdje je u njemačkoj ambasadi premijer RS Milorad Dodik 
razgovarao sa ambasadorima zemalja članica evropske unije u BiH. 

„Spremni smo prihvatiti aprilski paket amandmana ali se 
oni ne mogu dodatno redukovati. u suprotnom, spremni smo 
raditi na novom ustavnom dokumentu. Naše pozicije o reformi 
policije su jasne i mi samo želimo ostati dio policijske strukture 
u BiH, imati policiju RS i to je minimum svih minimuma za dalje 
reforme“, kazao je Dodik.

Saopštavajući ishod sastanka, njemački ambasador Mihael 
Šmunk je rekao da je najvažnija premijerova poruka „Mi želimo 
biti dio BiH, a pri tome vas molimo da imate obzira i za naše inter
ese, isto kao što i mi imamo obzira prema interesima drugih“.
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IZGRaDNja

Vlada Republike Srpske odobrila je dodatnih 45 miliona KM 
za završetak radova na prvoj dionici od 5,7 kilometara autoputa 
Banjaluka–Gradiška. Tako će radovi, umjesto predviđenih 43 mil
iona KM, koštati oko 110 miliona KM. Rukovodstvo „puteva RS“ 
potpisaće drugi aneks ugovora sa izvođačem radova, koji bi, kako 
kažu u agenciji za javne nabavke BiH, mogao biti vrlo opasan, jer 
je u suprotnosti sa Zakonom o javnim nabavkama.

U „putevima RS“ kažu da ne krše Zakon o javnim na
bavkama i pozivaju se da nisu ograničeni na iznos novca zbog hit
nosti radova, kao i odredbu pomenutog zakona koja precizira da 
„ugovorni mogu ugovore da dodjeljuju na osnovu pregovaračkog 
postupka bez obavještenja o nabavci, te o ponavljanju sličnih ra
dova“.

aTaK

Opasno igranje genocidom se nastavlja, pa tako Haris 
Silajdžić tokom posjete velikoj Britaniji (7.6.2007) kaže da je „Re
publika Srpska nastala na genocidu i počinila genocid“.

vlada Republike Srpske je ovu tvrdnju nazvala običnom 
laži i potpunim izvrtanjem presude Međunarodnog suda pravde 
u Hagu. Spor u Hagu je vođen protiv Srbije i Crne Gore i zbog toga 
je besmisleno tražiti uporište za kolektivnu krivicu Republike Srp
ske i njenih institucija u presudi Suda. Presudom je ustanovljena 
odgovornost pojedinaca i grupa za zločine počinjene u BiH, i jasno 
naglašeno da nema nikakve kolektivne krivice ili odgovornosti.

vlada RS poručuje da Silajdžićeve izjave kojima se poziva 
na ukidanje Republike Srpske i kojima se pokušava nametnuti 
kolektivna krivica srpskoga naroda u BiH, predstavljaju rušilački 
čin uperen protiv Dejtonskog sporazuma. Dovoditi u pitanje 
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postojanje Republike Srpske, znači dovoditi u pitanje i Dejtonski 
mirovni sporazum i opstanak same BiH. „poručujemo Silajdžiću i 
njegovim istomišljenicima da se ne igraju vatrom.“

NaGRaDE

Vlada RS je 7.6.2007. godine donijela uredbu o sportskim 
priznanjima i nagradama za poseban doprinos razvoju i afirmaciji 
sporta, kojom će 12 osvajača olimpijskih, svjetskih i evropskih med
alja od vlade dobivati penzije. osvajači zlatne olimpijske medalje 
će primati iznos od tri prosječne plate u Republici Srpskoj, srebrne 
dvije i po, a bronzane dvije prosječne plate.

aPEL

predsjednik SDS-a Mladen Bosić pozvao je premijera Dodi
ka da prekine koaliciju sa SBiH, jer je očigledno da njen vrh ne 
prestaje sa napadima na Republiku Srpsku. SNSD treba da razmisli 
o svojim potezima koji se sada svode isključivo na verbalne osude 
i istupe lidera SBiH.

SDS ne podržava ni Dodikove stavove oko državne ko
mande nad policijom u predstojećoj reformi, ali ni predlog o feder
alnom uređenju, koji je otvorio hrvatske pretenzije prema Repub
lici Srpskoj, kaže Bosić. 

SpeCijalno TUŽilaŠTvo

Specijalno tužilaštvo Republike Srpske, koje je formirano 
u oktobru 2006. godine, trenutno ima 25 otvorenih istraga. „od 
okruž nih tužilaštava RS, preuzeli smo 16 predmeta. podigli smo 
ukupno šest optužnica“, kaže glavni specijalni tužilac RS Miodrag 
Bajić.
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„U pritvoru se nalazi 48 osumnjičenih da su počinili orga
nizovani ili privredni kriminal. nijedno tužilaštvo u BiH trenutno 
nije pritvorilo toliko osumnjičenih, što govori o našem radu“, kaže 
Bajić. „Međutim, Specijalnom tužilaštvu nedostaje još tužilaca, 
specijalnih istražitelja i stručnih saradnika. Za sada uspješno za
dovoljavamo potrebe, ali da bismo nastavili ovim tempom, treba 
nam još ljudi. Konkursi su otvoreni i nastojimo da zaposlimo na
jbolji kadar“, kaže Bajić.

RUDniK DRŽavnoSTi

Osim borbe protiv organizovanog kriminala i korupcije, Re
publika Srpska je svakodnevno izložena napadima koji direktno ili 
u pozadini za cilj imaju ukidanje njenih nadležnosti. Tako poslanik 
SBiH u parlamentu BiH, Remzija Kadrić, govoreći o neuspješnom 
tzv. „aprilskom paketu“, kaže „da ne treba nikakav paket da bi 
država imala veće nadležnosti. ono što su, moj je dojam, svi u ovoj 
državi zaboravili jeste čl. 5 Ustava BiH. Taj član ima ime: zove se 
‘dodatne nadležnosti’. e taj član je zlatni rudnik državnosti BiH.“

On je maltane projicirao ukidanje entiteta, jer govori o tome 
da će „BiH preuzeti nadležnosti u onim stvarima u kojima se o 
tome postigne saglasnost entiteta, ili koje su potrebne za očuvanje 
suvereniteta, teritorijalnog integriteta, političke nezavisnosti i 
međunarodnog subjektiviteta BiH“.

„i u tom članu nema nikakve priče o mogućnostima 
vraćanja nadležnosti sa države na entitete. Zato ja govorim da je 
Dejton maltene predviđao nestanak entiteta. jer, ako im se stalno 
pomalo oduzimaju nadležnosti i prenose na državu, onda nema 
smisla njihovo postojanje“, poručuje Kadrić. 

Remzija Kadrić govori ono što mnogi u Republici Srpskoj 
sve ovo vrijeme nisu znali već su nasjedali na jeftine podvale tzv. 
reformi koje su po pravilu uvijek dolazile od poznatog trougla 
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koji su činili Bošnjaci, oHR na čelu sa visokim predstavnikom i 
nekoliko uvijek istih ambasada. logistička podrška ovom trouglu 
ili „crnoj trojci“ za Republiku Srpsku je uvijek dolazila iz Brisela i 
vašingtona. Dakle, nikada cilj nisu bile reforme koje znače funkcio
nalnost i veću efikasnost, koja podrazumijeva bolji život građana i 
evropske integracije već eliminisanje entiteta što u prevodu znači 
Republike Srpske. Bošnjake zanima taj član 5 Ustava BiH koji je, 
kako ga s pravom nazivaju, „zlatni rudnik“ državnosti BiH. 

Treba napraviti državu po mjeri samo jednoga naroda, 
Bošnjaka, a sve drugo je sporedno. Kakve reforme na kojima se 
gube godine ili evropske integracije, to je samo obmana za lak
ovjerne. Takve tzv. reforme su stale dolaskom Milorada Dodika 
na čelo vlade Republike Srpske i zato se sada govori o zastoju 
reformi. nazvati to cinizmom, drskošću, bezobrazlukom a ostati 
u okvirima lijepog ponašanja zaista je teško, jer ovakav scenario 
sa ovakvim igračima i publikom zahtijeva daleko oštriju termi
nologiju koja ne priliči ovom trenutku.

RaZVOjNI PROGRaM 

Ministar Finansija u vladi RS, aleksandar Džombić, pred
stavio je 28.6.2007. godine u Privrednoj komori RS privredni cima 
Republike Srpske Razvojni program RS, za period 2007–2010. go
dine, koji je Vlada RS usvojila 18. juna 2007. godine.

Džombić kaže da ovaj program predstavlja viziju optimal-
nog ekonomskog i socijalnog razvoja Republike Srpske, u nared
nom četvorogodišnjem periodu, a čine ga program za investi
ranje privatizacionih prihoda u iznosu od 1,26 milijardi maraka 
i zajedničke investicije u procesu pregovaranja koje bi do 2015. 
godine trebalo da iznose 8,71 milijardi maraka.

Džombić je naglasio da će oko 47 odsto, od ukupno 646 
miliona evra, dobijenih privatizacijom „Telekoma Srpske“, biti 



Milan Ljepojević

72

utrošeno za ekonomskosocijalne programe, a preostala 53 proce
nta sredstava za privrednorazvojne programe.

U infrastrukturu od republičkog značaja investiraće se 262 
miliona KM, za zapošljavanje i razvoj ljudskih resursa izdvojiće 
se 80 miliona, reformu penzionog sistema 200 miliona, dok će u 
reformu zdravstvenog sistema i unapređenje rada zdravstvenih 
ustanova biti uloženo 50 miliona maraka.

u okviru privrednorazvojnih programa, u prioritetne pro
jekte u oblasti elektroenergetskog sistema, poljoprivrede i turizma 
biće investirano 190,6 miliona maraka, za projekte preduzetništva 
i razvoj malih i srednjih preduzeća 167 miliona, korporativno re
strukturisanje i stečaj 60 miliona, lokalne inicijative 150 miliona i u 
oblast stanogradnje oko 100 miliona maraka, kazao je aleksandar 
Džombić.

PRONEVjERE

aleksandar popović, generalni sekretar Srpske narodne 
radikalne stranke, koja je nedavno istupila iz SRS, rekao je (6.7.2007), 
govoreći o Milanku Mihajlici, da se radi o čovjeku koji godinama 
ne podnosi finansijski izvještaj o poslovanju stranke. Mjesečno tro-
ši blizu 20.000 KM stranačkog novca. namješta poslove za blis ke 
rođake i kada se počne govoriti o tome on „vješto“ koristi skup-
štinski mikrofon kako bi priču preokrenuo na bespredmetne stvari. 

predsjednik Srpske stranke RS predrag – Gugo lazarević 
smatra da je nakon mnogo godina mraka, u Republici Srpskoj 
zaživjela politika koja zastupa istinske interese Srba u BiH. Milo
rad Dodik je najidealniji lider za realizaciju te politike. On ima 
mandat da bude lider. Strancima treba reći – „ukoliko moramo 
birati između integracija i opstanka Republike Srpske, mi biramo 
ovo drugo, što je Dodik već jasno i rekao“, kaže lazarević, 8. juna 
2007. godine.
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ZaŠTiTa

Savez sindikata RS uputio je zahtjev Vladi RS da zbog 
izu zetno visokih temperatura koje poprimaju oblik elementarne 
vremenske nepogode, poslodavcima preporuči da se rad u 
najkritičnijem periodu od 11do 17 časova svede na minimum.

PONuDE

nekadašnji visoki predstavnik u BiH, volfgan petrič, rekao 
je (27.7.2007) da je Miroslav lajčak donio novu dinamiku u BiH, 
i da to treba iskoristiti. lajčak je najbolji advokat BiH u Briselu, 
smatra petrič. 

Domaći lideri treba da iskoriste novu dinamiku koju u BiH, 
po lajčaku, šalje Brisel, jer je ovo posljednja velika prilika za BiH.

ambasador SaDa u BiH, Daglas Meklheni, izjavio je 
(10.8.2007) „da BiH mora biti jedinstvena država sa središnjim i 
lo kalnim nivoom vlasti. Treba da imamo jedinstvenu bosansko
hercegovačku državu koja će vjerovatno imati neku vrstu srednjeg 
i lokalnog nivoa vlasti, ali na državnom nivou treba biti jedinst
vena“.

Srednji nivo vlasti već postoji, a to su Republika Srpska i 
Fede racija BiH, ali nijedan nivo sada ne funkcioniše najbolje. Me
klheni je izrazio žaljenje što parlament BiH nije usvojio prvu fazu 
reforme ustava. 

Premijer Dodik je isti dan kada i Meklheni rekao da je BiH 
moguće urediti i kao konfederaciju, koja podrazumijeva savez 
država labaviji od federalnog uređenja. „ja mislim da BiH treba 
biti federacija, a Republika Srpska jedna od federalnih jedinica u 
okviru nje. To je minimum koji se može prihvatiti. ako to ne bude 
prihvatljivo, imamo i drugu ponudu“, kaže Dodik.
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potpredsjednik SDa, adil osmanović, ističe da je svima 
jasno da BiH treba vlast koja će preuzeti odgovornost na cijelom 
prostoru zemlje, te da treba stati u kraj onima koji žele probuditi 
nacionalističke i separatističke ideje i razderati biće BiH.

To bi naštetilo i jačim političkim sistemima nego što je 
BiH. Zemlju treba urediti tako da može preuzeti odgovornost za 
ono što se u njoj događa, a to može smetati samo onima koji je ne 
žele vidjeti „rame uz rame“ sa drugima u evropskoj uniji. Zbog 
Dejtonskog ustava danas imamo nelagodnu situaciju na terenu. 
Primjer su povratnici i zna se kakav je odnos entitetskih vlada 
prema njima. Zato to i druge stvari treba podići na državni nivo, 
smatra osmanović. 

predsjednik SDS-a Mladen Bosić smatra da postoji kriza 
u Savjetu ministara BiH i predlaže načine za njeno rješenje. prvi 
način je rekonstrukcija sadašnjeg Savjeta ministara, u šta lično ne 
vjeruje. Drugi način je formiranje nove skupštinske većine koja 
bi potom izabrala novi Savjet ministara BiH, i treći da aktuelna 
skupštinska većina izabere novi Savjet ministara BiH.

aktuelnu scenu Republike Srpske i uopšte cijele ove 
i ovakve BiH, umnogome odslikava 10. avgust 2010. godine. 
američki ambasador Daglas Meklheni kaže „moramo imati jed
instvenu državu“, misleći naravno na BiH, Milorad Dodik smatra 
da to treba biti federacija ili čak konfederacija a ako ne može ni 
to onda postoji alternativa. Istovremeno, lider opozicije Mladen 
Bosić, krećući se u „svome“ svijetu, jedini problem vidi u krizi 
Savjeta ministara BiH, i predlaže načine za njegovo rješavanje. 

Rečenica Meklhenija, koji kaže „moramo imati“, mnogo go
vori. naime, ambasador jedne države izdaje naredbe, on ne kaže 
npr. „da bi po njegovom mišljenju trebalo to i to da se uradi“, što bi 
za diplomatski jezik sigurno bilo preoštro intonirano, jer strane am
basade se ne bave davanjem direktiva već se bave sasvim drugim 
stvarima. Bez obzira što se radi o dejtonskoj BiH i što se radi o 
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SaD-u, ovaj rječnik je nedopustiv. S obzirom na to da je njegova 
zemlja garant Dejtonskog mirovnog sporazuma, oni imaju pravo u 
skladu sa njim da traže jedino njegovu dosljednu primjenu.

Meklheni vrlo dobro zna da je dejtonska BiH uređena kao 
decentralizovana zemlja sa zajedničkim organima a ne nikakvim 
državnim. on, isto tako, zna da su konstitutivni narodi u BiH na 
osnovu Dejtona, Srbi, Hrvati i Bošnjaci, a ne Bosanci i Hercegovci 
kako to govori, ignorišući postojeće ustavno uređenje i valjda 
ispunjavajući želje Bošnjaka. premijer Dodik isti dan odgovara na 
atak nepoštivanja Dejtonskog sporazuma, jer zadatak premijera je 
da brani ustavnopravni poredak Republike Srpske, a predsjednik 
SDS-a Bosić vidi problem u Savjetu ministara BiH. Tačno je da je 
zadatak opozicije da kritikuje vlast ali odbrana ustava odnosno 
Dejtonskog sporazuma i Republike Srpske je i njihova obaveza.

Meklheni se ponaša kao „maharadža“, Dodik na svoj način 
brani pozicije Republike Srpske, naspram ambasadora najmoćnije 
države svijeta, a Bosić, nezainteresovan za to, brine za Savjet 
ministara, koji je njegova stranka sa pDp-om i ojačala, prenosom 
nadležnosti dok su bili na vlasti 2001–2005. godine. narodna iz
reka „selo gori, baba se češlja“, najadekvatnije odslikava ne samo 
ovaj 10. oktobar već i ostale dane, mjesece i godine od 1. marta 
2006. godine. 

OBjEKTIVNOST

Milorad Dodik je, govoreći o pravosuđu u BiH, rekao 
(11.8.2007) da ono postaje selektivno. u sudskim procesima u 
Sudu BiH, od 180 presuda koje su se desile otkako on postoji, oko 
170 je upereno protiv Srba i nema nijedne presude zločina koji su 
počinili Bošnjaci.

ni godinu dana nakon podnošenja krivične prijave za rat-
ne zločine, protiv komandanta petog korpusa armije BiH atifa 



Milan Ljepojević

76

Dudakovića, još nije podignuta optužnica, što pokazuje da se 
pravosuđe oglušuje na jednu takvu situaciju.

postoje dokazi, video zapisi i svjedoci da je atif Dudaković 
komandovao operacijama u kojima su činjeni ratni zločini. Kada 
je trebalo da se podignu optužnice za policajce koji su navodno 
učestvovali u zločinima u Srebrenici, onda je bilo potrebno samo 
dan ili dva da to učine, a Dudaković skoro godinu dana slobodno 
hoda u BiH, kaže Dodik.

predsjednik SDS-a Mladen Bosić, isti dan kada Dodik kri
tikuje Sud BiH, kaže da politika vlade Republike Srpske prema 
Srebrenici, u smislu davanja velikih finansijskih sredstava, neće 
riješiti političku situaciju u toj opštini.

Kada se potroši taj novac u Srebrenici, koji se već troši 
nenamjenski, onda će ponovo politička pitanja vezana za status 
Srebrenice doći na red i praktično ništa neće biti završeno, smatra 
Bosić.

Da su pojedini ambasadori u BiH aktivni politički faktori 
koji pokušavaju da zakomplikuju ionako komplikovanu situaciju 
u BiH, potvrđuje i njemački ambasador u BiH, Mihael Šmunk, koji 
15. avgusta kaže „da bi najvažniji cilj ustavne reforme trebalo da 
bude da u BiH stvorimo jednu naciju“.

Reagujući na ovu izjavu, premijer Dodik je poručio Šmunku 
da „ako mu se ne sviđa BiH i njen ustavnopravni poredak, može 
i da ode“. 

ambasadorova izjava predstavlja vrhunac kampanje za 
unita rizaciju BiH i neskriveno stavljanje na stranu bošnjačkih unita-
ris tičkih krugova. Time se grubo umiješao u unutrašnje odnose 
BiH i kao diplomata napravio grubu grešku, kazao je Dodik. 
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ZaSTRaŠivanje

visoki predstavnik Miroslav lajčak (22.8.2007) upozorio je 
Milorada Dodika da njegove izjave koje dovode u pitanje suveren
itet i teritorijalni integritet BiH nanose štetu stalnim naporima ove 
zemlje da nastavi sa reformama i integriše se u evroatlantske insti
tucije. Međunarodna zajednica ujedinjena je u svom stavu i neće 
tolerisati bilo kakve pokušaje ugrožavanja Dejtonskog sporazuma 
i neće biti pasivna prema provokativnim izjavama i aktivnostima.

lajčak u upozorenju podsjeća Dodika da je „BiH, međuna-
rodno priznata država, a Republika Srpska jedan od dva entiteta u 
toj državi. politički predstavnici u BiH obavezni su u svojim izja
vama i aktivnostima poduprijeti ustavni poredak BiH.“

Milorad Dodik, insistiranjem na opstanku i jačanju Repub-
like Srpske, daje puni doprinos očuvanju ustavnog poretka BiH, 
ustanovljenog Dejtonskim sporazumom, saopštila je vlada RS, 
reagujući na saopštenje lajčaka, koji se poziva na Dodikove izjave 
ali nije precizirano koje su to izjave „potpirujućeg karaktera“, pa je 
teško i odgovoriti na takvu vrstu optužbi.

Dodik nema namjeru da izaziva međunarodnu zajednicu, 
ali traži da i međunarodna zajednica uvaži realnost i Ustav BiH, a 
ne da stalnim insistiranjem na reformama koje idu na štetu dejton
skih ovlaštenja Republike Srpske konstantno ruši ustav na koji se 
sada poziva. Dodik smatra da se svi u BiH treba da vrate izvornom 
Dejtonu, što znači da Republici Srpskoj treba da budu vraćene sve 
nadležnosti koje su do sada prenesene na nivo zajedničkih insti
tucija, a koje u praksi nisu dale rezultate.

ambasador Ruske federacije u BiH, Konstantin Šuvalov, re
kao je isti dan „da se Rusija zalaže za striktno sprovođenje Dejton-
skog sporazuma i smatra da je međunarodna zajednica obavezna 
da poštuje Dejtonski sporazum u potpunosti, ne dozvoljavajući 
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promjenu uređenja ustanovljenog u Dejtonu na bilo koji način 
osim onog koji je predviđen Ustavom.“ 

Predstavnici nevladinih organizacija iz Republike Srpske 
poručili su nakon upozorenja lajčaka Dodiku da podržavaju nas
tojanja premijera RS da zaštiti interese Republike Srpske.

Spremni smo stati u odbranu premijera Dodika, kroz sve 
vidove građanske neposlušnosti, od ignorisanja nametnutih od
luka do proglašenja nepoželjnih onih koji ugroze njegov položaj 
na ovim prostorima. Dosta nam je ataka, odstrela i prijetnji prema 
ljudima iz RS, koji časno i pošteno rade svoj posao. Stvaranje 
straha i nepovjerenja ne vodi prosperitetu BiH, poruka je Boračke 
organizacije RS, Udruženja penzionera RS i organizacije porodica 
zarobljenih i poginulih boraca i nestalih civila Republike Srpske.

predsjednik visokog sudskog i tužilačkog savjeta BiH, 
Branko perić, u otvorenom pismu premijeru RS Miloradu Dodiku 
navodi da VSTS pozdravlja svaku argumentovanu i kompetentnu 
kritiku rada pravosudnih institucija, ali da Dodikovi kontinuirani 
negativistički i potcjenjivački istupi imaju isključivu namjeru da 
diskredituju sudsku vlast, da sistemski podrivaju uspjehe pro
vedene u reformi i direktno utiču na ugled koji pravosuđe u 
demokratskim zemljama treba da ima.

Dodikove izjave „da je reforma pravosuđa potpuno proma-
še na i neuspješna“, „da je pravosuđe najlošiji segment sistema 
u Republici Srpskoj, te trajno izgubljeno sa stanovišta pravde“, 
prema periću iziskuje reakciju vSTS BiH.

„Sudska nezavisnost ne znači imunitet od odgovornosti, 
naprotiv. Za razliku od onoga što navodite u vašim istupima, sudi
je i tužioci danas odgovaraju za propuste u svome radu. naravno, 
proces reforme pravosuđa ne prestaje, jer još uvijek postoje brojni 
problemi, naslijeđeni iz prethodnog perioda, koje je potrebno 
rješavati“, kaže perić (25.8.2007).
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ODGOVOR

Premijer Milorad Dodik rekao je (27.8.2007) da se jedan dio 
međunarodne zajednice ponaša ovdje „kao policija koja svakoga 
dana nekoga vreba... Sakrije se i samo čeka da nešto uradi“, pojaš-
nja va Dodik uz tvrdnju da njemu dejtonska BiH u kojoj Republika 
Srpska ima svoje mjesto i dostojanstvo ne predstavlja problem.

Dodik ističe da „nije antidejtonsko ako tražim da se vra
timo izvornom Dejtonu i da se Republici Srpskoj vrati ono što joj je 
po tome pripalo. u fazi smo razgovora o reformi ustava i sasvim 
je normalno da i o tome postoje različita mišljenja, da se razgov
ara o svemu i o svim mogućim varijantama vezanim za ustavno 
uređenje.

Ne vidim zašto bi neko mišljenje o reformi ustava mogao 
podvesti pod antidejtonsko ponašanje. Sve mi liči na jedan period 
bivše jugoslavije u kojem je verbalni delikt, bilo gdje izrečen, pa 
čak i u WC-u, bio strogo kažnjavan, čak hapšenjem. i dalje mislim 
da je Republika Srpska trajna i neupitna i da to kako će ona izgle
dati i gdje će se u budućnosti nalaziti zavisi isključivo od ljudi u 
Republici Srpskoj. Možda se to nekome ne sviđa ali tako je“, pre
cizira Dodik.

Dodik kaže da se ne plaši nikakvih sankcija. „podržavam sva 
ovlaštenja visokog predstavnika vezana za Dejtonski sporazum, 
ali sam protiv njegovih bonskih ovlaštenja o evropskim pitanjima 
koja, smatram, pripadaju nama u BiH. Otvoren sam za sve vrste 
razgovora no moram znati kada visoki predstavnik, bez obzira na 
to o kojoj je ličnosti riječ, nastupa s pozicije visokog predstavnika 
međunarodne zajednice, a kada s funkcije evropskog izaslanika. 
i to će se morati raščistiti, jer ne želim da niko od naših ljudi na 
pregovore o Ustavu i policiji ide sa strahom.“ 

„Smatram da je koncept međunarodne zajednice kojim je po 
svaku cijenu progurano jačanje državnih institucija, koji je doveo 
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do multipliciranja institucija koje nisu dale rezultate, promašen. 
partnerski odnos između BiH i entitetskih organa bio bi daleko 
bolje rješenje od onoga što se uradilo do sada. Zato i nismo nigdje“, 
poručuje Dodik.

Govoreći o stalnim „podmetanjima“ iz Sarajeva, Dodik ka-
že da je to čitava jedna politika. Danas je eksponiran Silajdžić, sutra 
Tihić, prekosutra lagumdžija, a konstantno reis Mustafa Cerić. 
„Dobro se sjećam njegove izjave u kojoj je rekao da jedino Bošnjaci 
nemaju svoje države i da je vrijeme da je stvore. To drugim riječima 
znači da bi Srbi trebalo da prihvate tu činjenicu ili odu sa ovih pros
tora.

To Rafiju Gregorijanu, naravno, nije antidejtonska izjava, 
jer kako je to nekad neko lijepo rekao, Gregorijan od reisa nastoji 
napraviti ajatolaha i da u njemu bude objedinjena i svjetovna i vjer
ska vlast. jasno je da jedan dio međunarodne zajednice želi uporno 
praviti ustupke Bošnjacima, i to na uštrb Srba i Republike Srpske“, 
kaže Dodik.

Takve ustupke, ako žele, mogu donijeti u zemljama iz kojih 
dolaze, a ne u BiH, na račun Republike Srpske. na ideologiju rei sa 
stranci do sada nisu reagovali. neki od njih čak promovišu situaciju 
po kojoj je reis Cerić glavni političar kod Bošnjaka u BiH. politički 
gledano, sve loše tvrdnje reći će reis Cerić. izvan će, kao pravi 
poslušni poltroni, jer im je to korisno, ostati političari iz Sarajeva, 
zaključuje Dodik. 

predsjednik RS, Milan jelić, uputiće vladi Republike Srpske 
zahtjev da pred ustavnim sudom RS pokrene postupak za ocjenu 
ustavnosti svih zakona kojima su nadležnosti sa entiteta prenesene 
na BiH, zaključak je dogovora postignutog 29.8.2007. godine u Ban
joj Luci, sa sastanka predsjednika i premijera RS i poslanika srpskih 
stranaka u predstavničkom domu parla mentarne skupštine BiH. 

prema jelićevim riječima, osim Zakona o odbrani, svi ostali 
zakoni kojima je izvršen prenos entitetskih nadležnosti u korist 
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države doneseni su mimo ustavne procedure. Sada u BiH imamo 
veliki broj organa koji ne funkcionišu i nisu u interesu građana 
Republike Srpske, kazao je jelić.

premijer Milorad Dodik rekao je da je BiH kočnica razvoja 
Republike Srpske, a osnovni uzrok je u nametnutim zakonima 
koje je kreirao OHR i koje su poslanici prihvatili jer su bili pod 
neviđenim pritiskom.

„Za sve reforme koje smatramo neprihvatljivim mi više ne 
pričamo u kategoriji mi ne možemo, nego nećemo“, kazao je Dodik 
i dodao da su neprihvatljivi pokušaji nametanja priče o bosanskom 
patriotizmu. neće se više dozvoliti da se u ume tog patriotizma 
Republika Srpska potcjenjuje od međunarodne zajednice i od bilo 
koga iz Sarajeva. „propala je bivša jugoslavija pa zašto mislite da 
je BiH trajna“, poručio je Dodik.

OSPORaVaNja

profesor Kasim Trnka kaže da je vraćanje nadležnosti en
titetu pravno moguće ali praktično u sadašnjem odnosu političkih 
snaga potpuno je nerealno tražiti i očekivati. Kreatori ideje navod
nog vraćanja nadležnosti entitetima ne misle ozbiljno da će do toga 
doći. oni tom pričom deklarišu svoj stav, dajući do znanja drugim 
učesnicima predstojećih pregovora o reformi Ustava sa kojih će 
pozicija nastupiti. 

predsjednik SDS-a Mladen Bosić, optužio je 29. avgusta 
2007. godine pravosuđe Republike Srpske da je pod direktnim 
uticajem prijetnji koje im svaki dan upućuje premijer Republike 
Srpske, Dodik.

„nadležni organi ne smiju prekontrolisati poslovanje 
vlade RS. Glavni revizor RS Boško Čeko, morao bi provjeriti naše 
navode u vezi sa nelegalnim radovima u Srebrenici, gdje se grade 
novi i obnavljaju stari putevi. I iz izborne kampanje ima puteva 
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koji još nisu plaćeni, a za njih nije raspisivan tender. posebno treba 
preispitati izgradnju nove zgrade vlade RS“, tvrdi Bosić. 

Bosić podsjeća da je vlast na krilima izborne pobjede, koju 
oni ne spore, krenula u realizaciju projekata. Mislim da oni, bez 
obzira na procenat vlasti koji imaju, neće moći još dugo ometati 
istrage. Mislim da će sve ubrzo izaći na vidjelo. apsolutna je vlast 
u rukama jedne stranke, preciznije jednog čovjeka. na Balkanu je 
to uvijek vodilo u nešto loše.

pošto je Miroslav lajčak zaprijetio Dodiku, zbog oštre re
torike ili verbalnog delikta, potom Branko perić, zbog podrivanja 
pravosuđa, predsjednik SDS-a Mladen Bosić, zbog navodnog 
krimi nala kod izgradnje zgrade Vlade RS i izgradnje i obnavljanja 
puteva u Srebrenici a da bi se nastavio permanentni pritisak na 
Milorada Dodika, oglasio se 1. septembra 2007. godine bivši visoki 
predstavnik Kristijan Švarc Šiling, koji govori o svojim planovima 
vezanim za smjenjivanje Dodika, septembra 2006. godine.

„Rekao sam mu da neću imati izbora ako on nastavi raditi 
i pričati to što je pričao. nakon upozorenja, tokom kampanje on 
nije više spominjao pitanje referenduma o otcjepljenju Republike 
Srpske“, tvrdi Švarc Šiling. 

iniCijaTiva

Dodik je 1.09.2007. optužio predsjednika visokog sudskog 
i tužilačkog savjeta BiH, Branka perića, da nastoji da cementira 
neefikasnost i korumpiranost pravosudnih elita u BiH. Dodik kaže 
da ostaje iza svih svojih stavova izrečenih u vezi sa neodrživo 
lošom situacijom u pravosuđu BiH.

„apsurd je da kao najviša kontrolna pravosudna institucija 
u BiH, VSTS predstavlja izuzeti i izolovani segment koji nikome 
ne polaže račune. vi i vaše kolege sami sebe ocjenjujete, imenujete, 
postavljate i smjenjujete. To više podsjeća na izreku ‘kadija te tuži, 
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kadija ti sudi’ nego na nekompromitovan pravosudni sistem“, 
kaže premijer.

Dodik ukazuje na znatan porast neriješenih predmeta i 
poslije reforme pravosuđa a među njima su zapostavljena najte-
ža krivična djela organizovanog i privrednog kriminala. Time je 
javnost razočarana, a naročito „institutom sporazuma o priznan
ju krivice u kojem se dešavaju zloupotrebe na štetu javnog i 
društvenog interesa“.

Dodik ističe da će se zalagati da pravosuđe djeluje na osnovu 
Ustava i zakona i da organizacija sudova i tužilaštava i vSTS bude 
usklađena s postojećim ustavnim rješenjima. „vjerujem da ćete se 
složiti sa mnom da je jedina gora stvar od političke kontrole, kada 
kontrole uopšte nema“, poručio je Dodik periću, odgovarajući na 
otvoreno pismo koje mu je perić uputio. 

navijaČ

Milorad Dodik kaže da BiH ne doživljava kao svoju dr ža vu. 
„Živim u njoj i poštujem njene zakone, i to ću činiti i u budu će.

Što se sporta tiče, ne radi se o procjenjivanju ili potcjenjivan
ju. U pitanju su lične simpatije, bilo da je u pitanju klupski sport ili 
je u pitanju reprezentacija. ako mi je već zadato da živim u državi 
koja se zove BiH, nema toga zakona koji me može natjerati da za 
nekoga navijam ili da mi zabrani da navijam za koga ja hoću.

Da sam maliciozan, mogao bih odgovoriti protivpitanjem, 
zašto Bošnjaci pokazuju toliku netrpeljivost prema mom izboru 
tima ili reprezentacije za koji navijam“, kaže Dodik.

Govoreći o trećem entitetu, Dodik kaže da je to „jedna 
od opcija koju bismo podržali. Mada nemamo ništa protiv da 
unutrašnje uređenje BiH ostane ovakvo kakvo jeste“, rekao je 
Dodik 13.9.2007. godine.
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ZGRaDa

premijer Republike Srpske, Milorad Dodik, kaže da vlada 
RS nije namjeravala da informaciju o gradnji administrativnog 
centra RS u vrijednosti od 170 miliona KM sakrije od očiju javnosti. 
Tu neistinu plasira opozicija, pojedine nevladine organizacije i dio 
medija, među kojima je i „euroBlic“. Zlonamjerno se želi napraviti 
pompa od objekta koji će biti prepoznatljivo obilježje Republike 
Srpske, kaže Dodik.

Cijena kvadratnog metra budućeg administrativnog centra 
vlade RS neće premašiti 3.400 KM, uključujući pDv. U ovu cijenu 
ulazi izgradnja administrativnog centra, kompletno unutrašnje 
uređenje, kompletan namještaj, vanjsko uređenje zgrade ali i nove 
zgrade koje nisu bile kupljene onda kada je od „Telekoma Srpske“ 
kupljena centralna zgrada, rekao je Dodik, ocjenjujući da je ta ci
jena, imajući u vidu cijene nekretnina u Banjoj luci i u okruženju, 
racionalna i realno dobra s obzirom na to o kakvom poslovnom 
objektu je riječ, tvrdi Dodik.

predsjednik „Transparensi internešenela“ BiH Boris Divjak 
kaže da vlada RS nije u skladu sa zakonom tražila konkurentski fi
nansijski aranžman, odnosno kredit koji je uzet da bi se finansirala 
gradnja stambeno-poslovnog objekta uz buduću zgradu vlade RS. 
Taj kredit je zaključilo preduzeće od kojeg je kupljena zgrada, a 
vlada ga preuzela uz kupovinu zgrade. U tom slučaju vlada je bila 
dužna da raspiše tender o finansijskim uslovima tog kredita, što 
nije učinila, kaže Divjak. 

predsjednik Upravnog odbora Udruženja starih deviznih 
štediša BiH i dijaspore, Svetozar nišić, optužio je premijera RS 
Milorada Dodika 12.9.2007. godine da je uz pomoć Slobodana 
Stankovića, vlasnika „integral inženjeringa“ iz laktaša, „pokupo-
vao većinu preduzeća u Republici Srpskoj“. nišić je u prijedoru na 
sjednici filijale udruženja najavio da će štediše polovinom oktobra 
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blokirati sve granične prelaze u BiH, a potom, ako budu prisiljeni, 
organizovaće i blokadu banaka.

„agencija Sipa i Direkcija za privatizaciju RS su mi dostavile 
izvještaje u kojima se vidi ilegalna, odnosno anonimna kupovina 
preduzeća od 12 kupaca, između ostalih – kupovina Banje laktaši i 
hotela San“, kaže nišić.

„Transparensi internešenel“ BiH uputio je 18. septembra 2007. 
pisma predsjedniku RS, Milanu jeliću, predsjedniku parla menta RS, 
igoru Radojičiću, glavnom republičkom tužiocu, amo ru Bukiću, i 
glavnom tužiocu Tužilaštva BiH, Marinku jurčeviću, u kojima ih 
upozorava na moguće nezakonitosti u radu vlade RS, posebno kada 
je u pitanju izgradnja nove zgrade Vlade Republike Srpske.

„nakon podrobne analize ove dokumentacije dostavljene na-
rodnim poslanicima, mišljenja smo da postoje indicije koje ukazuju 
na vrlo ozbiljna kršenja zakona, od odgovornih lica koja su potpi
sivala takve odluke“, stoji i pismu Ti BiH.

predsjednik SDS-a Mladen Bosić, isti dan kada i Ti BiH, kaže 
da će se afera oko izgradnje nove zgrade vlade RS tek početi razot
krivati. Kada je u pitanju pravna strana cijele priče, Bosić tvrdi da 
se radi „o namjernoj zloupotrebi službenog položaja u cilju neza
konitog izvlačenja budžetskog novca, da jedno ili više lica pribavi 
protivpravnu imovinsku korist“.

Bosić je pozvao Tužilaštvo Republike Srpske da ispita sve 
navode sadržane u kritikama opozicije i pojedinih nevladinih orga
ni zacija, kako bi se utvrdilo da li je Vlada RS tokom izgradnje nove 
zgrade postupala u skladu sa zakonom. 

KoinCiDenCija

ako kažemo da se serijski napadi na premijera Milorada 
Dodika nemilosrdno nastavljaju, nećemo reći ništa novo, jer i iole 
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površna analiza to potvrđuje. indikativno je da su gotovo sinhro
nizovani napadi „Transparensi internešenela“, Mladena Bosića, 
i pojedinih medija. jedina razlika između ova tri činioca je što 
Bosić poziva Tužilaštvo Republike Srpske da preispita navodne 
nezakonitosti u izgradnji zgrade Vlade RS, a TI BiH, osim ovoga 
tužilaštva, još i Tužilaštvo BiH.

intonacija i vokabular Transparensija više podsjećaju na 
presudu, nego na sumnju. Nepoznata je praksa rada takvih nev
ladinih organizacija. Ti više podsjeća na obavještajnu službu ili na 
privatnu detektivsku organizaciju. Ova navodno nevladina orga
nizacija, u stilu Pedija Ešdauna, sebi daje za pravo da šalje pisma 
najvišim institucijama Republike Srpske. Treba se zapitati odakle 
njihova tolika briga za Republiku Srpsku i sredstva poreskih 
obaveznika, odnosno građana Republike Srpske. 

ako već toliko iskreno brinu za građane Republike Srp-
ske, onda je trebalo da se sličnom analizom oglase vezano za više 
nerad nego rad pravosuđa BiH. Takvog izvještaja nije bilo a na
jvjerovatnije neće ni biti, jer je, kao što smo već rekli, tzv. reforma 
pravosuđa rezultat međunarodne zajednice a njihovi projekti se 
ne kritikuju.

ovdje je očigledan problem i legaliteta i legitimiteta ovakvo
ga tzv. rada „Transparensi internešenela“. očigledan je njihov cilj, 
koji glasi kriminalizovati Milorada Dodika, kao personifikaciju 
Republike Srpske a samim tim i nju samu. ako je nešto kriminali
zovano, onda nije vrijedno ni da postoji, treba ga eliminisati. Od 
uspjeha treba napraviti neuspjeh, s ciljem potkopavanja Republike 
Srpske. Realno je bilo i od Bosića i „Transparensi internešela“ i 
svih drugih „transparensija“ i javnih medija, da izgradnju zgrade 
vlade RS označe kao veliki napredak Republike Srpske i pozdrave 
prvo „neimarsko“ djelo Republike Srpske od njenog nastanka. 

Provjera zakonitosti rada se podrazumijeva. Svakoga treba 
provjeravati, ali provjera treba da krene od nadležnih organa i u 
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adekvatno vrijeme. Ovdje nisu u pitanju nikakve zastare. Moglo se 
sačekati da se zgrada otvori pa onda krenuti u provjere. Uostalom, 
u redovnoj proceduri se provjeravaju sva ministarstva i sva javna 
preduzeća. ali cilj je bio sve „omalovažiti i popljuvati“.

Zaključak je prost i jednostavan. ne može nevladina orga
nizacija raditi posao istražnih policijskih i pravosudnih organa. 
pravosuđe i to reformisano „spava dubokim snom“ a mešetari i 
obmanjivači preuzimaju stvar u svoje ruke i „mute vodu“ u kojoj 
žele da vide ono što njih zanima, a to su navodni kriminal i korup
cija. To je bilo uobičajeno u periodu do 1. marta 2006. godine, kada 
je po sličnom scenariju otkrivan kriminal nakon čega bi slijedile 
tzv. reforme kojima su po običaju nadležnosti Republike Srpske 
eliminisane prenosom na BiH. Ovaj put je cilj bio zadati završni 
udarac koji znači potpunu likvidaciju Republike Srpske, jer bi 
nakon reforme policije ostala samo „prazna ljuštura“ sa kojom bi 
se moglo manipulisati kako se Bošnjacima i dijelu međunarodne 
zajednica dopadne. 

Razlika je i to velika što je izgradnjom zgrade Vlade RS 
izgrađen monumentalan objekat, vidljiv oku običnog čovjeka. 
Takvu ljepotu pretvoriti u zlo kriminala nije baš jednostavno.

oBjaŠnjenja

„Zbog čestih povećanja troškova obeštećenja od strane 
vlasnika imovine koja se ispriječila na trasi autoputa Banja luka – 
Gradiška, izgradnja ovoga strateškog projekta znatno je usporena, 
a nastavak radova će morati sačekati sudski epilog“, rekao je pre
mijer Milorad Dodik nakon sjednice Vlade RS na kojoj je razma
trana informacija o izgradnji autoputa koja je vraćena Ministarstvu 
saobraćaja i veza na doradu.

„i dalje su problem imovinsko pravni odnosi. Čeka se pro-
vo đenje pravosudne procedure vezano za imovinu koja treba 
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da bude isplaćena. Raniji pokušaji institucija RS da povećanjem 
naknada za tu imovinu dođu do dogovora nisu urodili plodom. 
vlasnici imovine u međuvremenu su povećali svoje iznose, zbog 
čega smo upućeni na sudsko rješavanje tih pitanja“, kazao je Milo
rad Dodik. 

SOLaNa

politička scena Republike Srpske obiluje velikim „amplitu-
dama“, naglim skokovima i padovima kada su tenzije a i teme u 
pitanju. Od lokalnih tema poput izgradnje autoputa koja izgleda 
ne zanima nikoga van RS, itekako bitna sfera interesovanja je re
forma policije. Povodom toga, visoki predstavnik Evropske unije 
za zajedničku inostranu i bezbjednosnu politiku, Havijar Solana, 
kaže da domaći lideri u BiH „od šume ne vide stablo. oni se kockaju 
evropskom budućnošću BiH, sporeći se o jednoj tehničkoj reformi, 
koja stoji zbog nekakvih simbola i kratkoročnih interesa“.

Solana kaže da neizbježne posljedice takvoga scenarija nisu 
ni karantin ni izolacija, već samoizolacija u prvom redu. Dok ostatak 
regiona ide ka integracijama u Eu, BiH bi ostala tavoriti. Evropska 
unija neće promijeniti svoje zahtjeve. a hoće li BiH napredovati 
i ispunjavati te zahtjeve, zavisi isključivo od građana i političkih 
lidera koje izaberu, ističe Solana.

interesantna je rečenica Solane, koji kaže da evropski put 
izostaje „zbog jedne tehničke reforme, koja stoji zbog nekakvih 
simbola i kratkoročnih interesa“. Reforma policije nije nikakva 
tehnička reforma, tako da se postavlja pitanje da li je Solana nein
formisan ili obmanjuje građane. i u jednom i drugom slučaju je to 
indikativno, i govori kakva je pozicija BiH, i kako se na nju gleda, 
kada visoki predstavnik evropske unije ne zna ili neće da zna šta 
je u stvari reforma policije i šta je njen cilj.
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EPILOG

poslije višemjesečnih ataka i žestokih napada na vladu Re
publike Srpske, zbog izgradnje nove zgrade Vlade RS, Narodna 
skupština Republike Srpske usvojila je informaciju o izgradnji ad
ministrativnog centra.

Ministar finansija aleksandar Džombić rekao je da dva ob
jekta novog administrativnog sjedišta RS imaju površinu od 49.134 
kvadratna metra. prosječna cijena po kvadratu bez pDv-a je 2.061 
KM, sa PDVom 2.405 KM, sa namještajem 3.577 KM, a ako se 
iskoristi mogućnost otplate na 12 godina, metar kvadratni koštaće 
4.640 KM. To znači da će po sistemu ključ u ruke za nove objekte 
administrativnog centra biti plaćeno skoro 228 miliona KM.

premijer RS Milorad Dodik tvrdi da je cijeli projekat urađen 
u skladu sa zakonom i da je novac racionalno utrošen. „U svakom 
slučaju, pozivam kontrolne organe i sve one koji sumnjaju u is
pravnost odluke u vezi sa izgradnjom ove zgrade da urade svoj 
posao.“

FUnKCionalnoST

Šef Monitoring tima vijeća evrope za BiH, Kimo Sasi, kaže 
da BiH mora ispuniti obaveze koje je preuzela ulaskom u vijeće 
evrope. Mora se graditi funkcionalna država. Ustav BiH se mora 
mijenjati i državi dati više ovlasti kako bi mogla funkcionisati u 
potpunosti. 

BiH mora postati normalna demokratska država. jasno 
nam je da se do toga dolazi korak po korak. ako se želi sve postići 
odjednom, neće se uraditi ništa. političari moraju biti spremni na 
kompromis. ipak, entitetsko glasanje neodrživo je na duge staze. 
Umjesto njega odluke se moraju donositi prostom većinom, no to 
je proces, navodi Sasi.
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jelić

predsjednik Republike Srpske, Milan jelić, preminuo je od 
posljedica srčanog udara 30. septembra 2007. godine.

aTaCi

Na prvoj sjednici Parlamenta RS na kojoj se primjenjuje 
novi poslovnik po kome će na svakoj trećoj sjednici na poslanička 
pitanja odgovarati samo premijer Republike Srpske, poslanici 
SDS-a optužili su Dodika da je „pravi majstor u skrivanju priva
tizacionih ugovora i podataka iz projekata koji treba da budu u 
interesu svih građana Republike Srpske“. Radi se o ugovoru sa 
ČeZ-om i Te „Gacko“, „MiRS“ i ruskim „Zarubežnjeftom“, zatim 
gradnji zgrade Vlade RS i protokol o reformi policije koji je Dodik 
potpisao sa Harisom Silajdžićem. 

visoki predstavnik Miroslav lajčak saopštio je 19.10.2007. 
godine mjere kojima želi da ojača funkcionalnost BiH i njenih in
stitucija u okviru Dejtonskog sporazuma. 

lajčak je donio odluku o izmjeni i dopuni Zakona o Sav
jetu ministara BiH, zatražio izmjene poslovnika o radu oba doma 
parlamentarne skupštine BiH i pozvao vladajuće koaliciju da us
postavi sistem bolje koordinacije izvršne i zakonodavne vlasti.

ove mjere ne znače ukidanje ničijih prava i ovlaštenja i 
u potpunosti su u skladu sa Ustavom BiH. ovo je početak proc
esa koji ću nastaviti i prvi set budućih aktivnosti zasnovanih na 
bonskim ovlaštenjima. ne isključujem mogućnost poduzimanja 
radikalnijih poteza.

Premijer Republike Srpske, Milorad Dodik, rekao je da 
Republika Srpska neće prihvatiti i sprovesti odluke visokog pred
stavnika Miroslava lajčaka.
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„lajčak je ovim odlukama prekršio Ustav BiH i zbog toga 
ćemo zatražiti ocjenu ustavnosti njegovih odluka“, kaže Dodik.

„Žao mi je što je lajčak podlegao uticaju struktura koje je 
naslijedio u oHR-u, a koje su mu promovisale nemoguća rješenja. U 
Ustavu piše da jednu trećinu sadrži najmanje jedna trećina glasova 
delegata i poslanika sa teritorije entiteta. on je to bezočno promi
jenio ili nastoji da promijeni tako što je donio odluku kojom se kaže 
da većinu čini jedna trećina od prisutnih. To je neustavno i mi ćemo 
pokrenuti pitanje ustavnosti“, rekao je Dodik i dodao da je ovo 
trenutak kada Republika Srpska mora da pokaže da je spremna da 
odbrani ustavni poredak BiH i poziciju Republike Srpske.

Direktor komunikacija oHR-a Frane Maroević, rekao je 
(21.10.2007) da su odluke visokog predstavnika Miroslava lajčaka 
u skladu sa Ustavom BiH i pozvao političare iz RS da još jed
nom pažljivo pročitaju odluke jer ih, kako je istakao, greškom ili 
namjerno krivo tumače.

Krajnje je vrijeme da se umjesto histeričnih reakcija i pogreš-
nog tumačenja odluka visokog predstavnika političari okrenu 
svome poslu i rade na reformama za dobrobit građana BiH.

ambasador Velike Britanije u BiH, Metju Rajkroft, rekao je 
da njegova zemlja snažno podržava odluke visokog predstavnika. 
jako je bitno da država bude što funkcionalnija i daljnje mjere koje 
će visoki predstavnik poduzimati ići će u tom pravcu.

ne mislim da je mudro izazivati međunarodnu zajednicu, 
prijetiti. visoki predstavnik ima pravnu osnovu i moć za ovakve 
odluke i niko nema razloga, pa ni prava, da odbije prihvatiti ono 
što je on inaugurirao. 

ODBRaNa

ako u narednim danima visoki predstavnik ne promije
ni odluke koje su vezane za pitanje kvoruma i načina glasanja u 
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zajedničkim organima BiH, Glavni odbor SnSD-a zatražiće od 
svojih predstavnika u institucijama BiH da podnesu neopozive 
ostavke, rekao je (21.10.2010) Milorad Dodik, nakon sjednice 
Glavnog odbora SNSDa, sazvane povodom nametanja najnovijih 
odluka visokog predstavnika Miroslava lajčaka.

Dok se ova situacija ne raščisti i sve ne vrati u prvobitno 
stanje, Go SnSD je odlučio da zatraži od predstavnika SnSD-a u 
Parlamentarnoj skupštini BiH da ne prisustvuju, niti glasaju ni za 
jedno rješenje ili odluku, pa makar se radilo i o trivijalnim stva
rima, kazao je Dodik.

„Tražimo dijalog i da u narednim danima odluka Mirosla
va lajčaka bude izmijenjena. U suprotnom, spreman sam da pod
nesem ostavku na funkcije predsjednika SNSDa i premijera Re
publike Srpske, u znak protesta zbog ovakvoga nedemokratskog 
ponašanja oHR-a i visokog predstavnika“, upozorio je Dodik.

„podnijećemo protiv lajčaka tužbu Sudu za ljudska prava 
u Strazburu, za što ćemo prikupiti milion potpisa u Republici Srp
skoj. nadam se da će Sud u Strazburu poštovati volju naroda i 
prihvatiti tužbu“, kazao je Dodik. 

PRaNjE 

ambasador SaD-a u BiH, Čarls ingliš, rekao je da odluke 
visokog predstavnika kojima se redukuje entitetsko glasanje u 
vijeću ministara i predlaže redukovnje entitetskog glasanja u BH 
parlamentu nije osveta zbog neusvajanja reforme policije. On bi 
morao donijeti ove odluke i da je policijska reforma prihvaćena. 
odluke nisu protiv interesa bilo kojeg naroda ili entiteta. Cilj ovih 
odluka je da osiguraju pravilno funkcionisanje državnih institucija 
koje je propisao Dejtonski mirovni sporazum. 

ingliš kaže da će eventualna odluka o napuštanju zajednič-
kih institucija BiH biti smatrana nepotrebnom provokacijom. 
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„Želim da naglasim da je sukob sa visokim predstavnikom, sukob 
sa SaDom.“ 

oDlUČnoST

ambasador Ruske Federacije, aleksandar Šuvalov, tvrdi 
da su njihovi stavovi bili poznati visokom predstavniku kada je 
donosio odluku o izmjeni Zakona o Savjetu ministara i Poslovniku 
parlamenta BiH, ali da uopšte nisu bili uzeti u obzir.

izvršni sekretar SnSD-a, Rajko vasić, najavio je 27. oktobra 
2007. godine, da ako lajčak ne povuče ili promjeni svoje poslednje 
odluke, SnSD će povući svoje predstavnike iz Savjeta ministara 
i Kolegijuma predstavničkog doma u parlamentarnoj skupštini 
BiH. „To znači da više nećemo biti dio parlamentarne većine.“

predsjednik Srbije Boris Tadić pozvao je visokog predstav-
nika u BiH Miroslava lajčaka, (27.10.2007) da još jednom preis pita 
svoje najnovije mjere, jer za njih ne postoji saglasnost „državnih 
organa Republike Srpske“.

„Glas Republike Srpske mora se poštovati i uvažavati, jer 
Dejtonski sporazum obavezuje da promjena bilo kog principa 
mora biti potvrđena konsenzusom sva tri konstitutivna naroda. 
Srbija kao potpisnica Mirovnog sporazuma u Dejtonu, privržena 
je tom principu i zalaže se za mir i stabilnost u čitavom regionu. 
Poštujemo teritorijalnu cjelovitost svake zemlje i u tom smislu 
nedvosmisleno i BiH. njeno ustavno uređenje zasnovano je na 
princi pima Sporazuma iz Dejtona. Odluke se ne mogu donositi na 
štetu jednog konstitutivnog naroda“, kaže Tadić.

PODMETaNja

Predsjednica Helsinškog odbora za ljudska prava u Srbiji, 
Sonja Biserko, kazala je da je politika zvaničnog Beograda potpuno 
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„razgolićena“ i da je sada potpuno jasno da oni žele kompenzovati 
Republiku Srpsku za Kosovo.

Posljednji istupi Vojislava Koštunice i Milorada Dodika 
su nedvosmisleno pokazali da Srbija ima teritorijalne aspiracije 
prema BiH. ona, međutim, neće biti moguća, jer je evropskoj uniji 
potpuno jasno kakve su namjere Srbije.

Biserko kaže da je politika koju vodi Milorad Dodik dikti
rana direktno iz Beograda.

Miroslav lajčak, u nedostatku argumenata i pritisnut 
odlučnim stavom rukovodstva Republike Srpske, Srbije i Ruske 
Federacije, kaže „da je cilj cijele halabuke koja se u Republici Srp
skoj podigla nakon njegovih nametnutih odluka, gašenje ureda 
visokog predstavnika. Od trenutka kada sam nametnuo odluke do 
danas nisam čuo ni jedan argument protiv“, tvrdi lajčak.

„Kontraproduktivno je izazivati međunarodnu zajednicu i 
ona to neće tolerisati“, zaprijetio je lajčak, 27.10.2007. godine. 

ISTRajNOST

publika u beogradskom „pioniru“ burnim je aplauzom 
pozdravila premijera RS Milorada Dodika, koji je posmatrao 
košarkašku utakmicu partizan – Barcelona. 

Dodik je tokom boravka u Beogradu razgovarao i sa pred
sjednikom i premijerom Srbije, Borisom Tadićem i vojislavom 
Koštunicom, koji je rekao da je obavijestio Dodika da „može da 
računa na punu podršku Srbije. Mi ćemo sa istom odlučnošću bran
iti Rezoluciju 1244 i Dejtonski sporazum“, izjavio je Koštunica.

lideri šest političkih stranaka su u Mostaru 28.10.2010. 
potpisali Deklaraciju o preuzimanju obaveza na sprovođenju re
forme policije u BiH, sa ciljem parafiranja Sporazuma o stabilizaciji 
i pridruživanju evropskoj uniji.
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Najbitnija odredba potpisane Deklaracije je da su se lideri 
složili i prihvatili da „cjelokupna reforma ima za cilj stvaranje 
funkcionalne, multietničke i profesionalne policije na bazi tri prin
cipa evropske komisije, koja će garantovati sigurnost svih građana 
i dobara na cijeloj teritoriji BiH“.

Struktura policijskih snaga BiH mora da odgovara ustavnoj 
strukturi zemlje, a nova i reformisana policijska struktura BiH biće 
zasnovana na relevantnim odredbama Ustava BiH, koji će usli
jediti kroz proces ustavne reforme.

Upravni odbor Savjeta za implementaciju mira podržao je 
31.10.2007. godine posljednje odluke Miroslava lajčaka, a predsje-
davajući Savjeta ministara BiH nikola Špirić podnio je ostavku. 

ostavku je najavio i predsjedavajući predstavničkog doma 
parlamenta BiH, Milorad Živković.

politička drama povodom lajčakovih mjera se nastavlja, 
a nakon ostavke nikole Špirića, predstavnik Ruske Federacije u 
upravnom odboru Savjeta za implementaciju mira aleksandar 
Bocan – Harčenko saopštio je „da su mjere visokog predstavnika 
suprotne Dejtonskom sporazumu. Rusija ne odobrava posljednje 
mjere visokog predstavnika Miroslava lajčaka i one doprinose 
napetoj situaciji u BiH“.

Sjeverno atlantsko vijeće, najviše političko tijelo naTo, 
podržalo je (7.11.2007) sve odluke koje je nametnuo visoki pred
stavnik Miroslav lajčak. ambasadori naTo izrazili su snažnu 
podršku odlukama visokog predstavnika, koje je preduzeo nakon 
što je preuzeo ovu funkciju. 

IZLaZ

Minimum za prevazilaženje postojeće krize u BiH je da Miro
slav lajčak povuče svoju odluku ili da je bitno poboljša uvođenjem 
novih odredaba, koje će onemogućiti svaku mogućnost preglasa
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vanja, kazao je 7.11.2007. Milorad Dodik, i dodao da suštinu svih 
odnosa u BiH predstavlja nova dogradnja Ustava BiH, čija osnova 
mora da bude Dejtonski mirovni sporazum i nepobitnost posto
janja Republike Srpske. 

Glavni politički savjetnik Miroslava lajčaka, Mađar jožef 
pandur, kaže da krizu u BiH nije izazvao oHR. „ono što je uslije
dilo nakon odluka lajčaka, 19. oktobra je vještački izazvana kriza. 
Reakcije su bile emotivne, a ne zasnovane na činjenicama i svakako 
su nesrazmjerne cilju i suštini odluka. Neki su ih, ne samo u BiH, 
komentarisali, a da ih zapravo nisu ni pročitali ni proučili. Da jesu, 
shvatili bi da one nisu usmjerene ni protiv koga, da im cilj nije 
ukidanje Republike Srpske, kao što se između ostaloga moglo čuti, 
već im je cilj da doprinesu funkcionalnosti i efikasnosti državnih 
institucija BiH“, kaže pandur.

„Transparensi internešenel“ BiH, uputio je (16.11.2007) pis-
mo ministru finansija u vladi RS, aleksandru Džombiću, u ko jem 
zvanično zahtijeva dostavljanje dokumentacije vezane za priva
tizaciju naftne industrije RS i Rudnika i termoelektrane Gacko.

Ti BiH je od početka aktivnosti vlade RS, na zaključenju 
ugovora o privatizaciji ova dva privredna subjekta, upozoravao 
vladu RS i nadležne institucije na neadekvatni odabir metoda 
privatizacije, kao i na evidentnu netransparentnost samoga proc
esa i nedostupnost ovih ugovora.

Uočljivo je vrijeme u kojem se upućeno ovo pismo – u 
periodu velike političke krize izazvane nametnutim odlukama 
Miroslava lajčaka. Međutim, mnoga pitanja traže odgovor, a ono 
što prvo treba zapitati „društvo iz Transparensija“ je gdje su bila 
ta „pisma“ kada je privatizovana gotovo cijela imovina Republike 
Srpske u bescijenje. Problem za njih nastaje kada se privatizuje 
naftna industrija RS i TE i rudnik Gacko. 
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OTVaRaNjE

Novi administrativni centar Republike Srpske otvorili 
su 21. novembra 2007. godine premijer RS Milorad Dodik i član 
predsjedništva BiH iz Republike Srpske, nebojša Radmanović. 

FiniŠ

lideri šest političkih stranaka u BiH usaglasili su u Sarajevu 
22.11.2007. godine akcioni plan provođenja Mostarske deklaracije, 
sa ciljem ispunjavanja obaveza potrebnih za parafiranje Spora
zuma o stabilizaciji i pridruživanju sa evropskom unijom. 

Učesnici sastanka iskazali su želju za hitnim rješavanjem 
nastalih političkih problema kako bi bilo normalizovano funkcion
isanje izvršne i zakonodavne vlasti na nivou BiH, rekao je Haris 
Silajdžić.

Silajdžić je najavio da će se 27. novembra održati zajednički 
kolegijum oba doma Parlamentarne skupštine BiH, kako bi riješili 
pitanje poslovnika o radu domova, čime bi se otvorio proces im
enovanja Savjeta ministara BiH.

akcioni plan predviđa da će potpisnici ovoga plana u 
okviru reforme policije preduzeti aktivnosti za uspostavljanje 
tijela na nivou BiH – direkcije za koordinaciju policije, instituta 
za forenzička ispitivanja i vještačenja, ustanova za školovanje i 
usavršavanje kadrova i agencije za policijsku podršku.

Kako predviđa plan, odgovarajuća pitanja odnosa između 
ovih i lokalnih policijskih tijela biće regulisana putem nove i jed
instvene policijske strukture u BiH, na bazi tri principa Evropske 
komisije, a koja će biti zasnovana na odredbama Ustava BiH, na
kon ustavne reforme.

Premijer RS Milorad Dodik je na sastanku u Sarajevu pred
lo žio svoj plan od 17 tačaka za izlazak iz postojeće krize. „Tačno 
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je da sam izložio svoj plan ali očekujem da ćemo o njemu više 
razgovarati na narednom sastanku koji će se održati 15. decembra 
u Banjoj luci; ovaj put nismo imali više vremena za njega“, kaže 
Dodik.

„Trenutak je da bonska ovlaštenja visokog predstavnika 
budu stavljena van snage. Protiv sam nametnutih rješenja kada 
je u pitanju Poslovnik Parlamenta BiH. ja vas pozivam i molim, i 
kleknuću, da se ne nameću rješenja, jer ako se nametne rješenje u 
vezi sa parlamentarnom skupštinom, BiH definitivno gubi svoju 
šansu da funkcioniše“, naglasio je Dodik. 

predsjednik SDS-a Mladen Bosić tvrdi da bi vlast u Repub
lici Srpskoj morala da bude puno odgovornija prema građanima 
u smislu da javno iznese namjere i modalitete izlaska iz krize u 
kojoj se BiH trenutno nalazi. u ovom trenutku još ne vidim jasno 
te namjere, jer od lidera SnSD-a Milorada Dodika dolaze različite 
poruke u različito vrijeme, kaže Bosić (29.11.2007).

predsjednik SRS RS, Milanko Mihajlica, zatražio je ostavke 
predsjedavajućeg predstavničkog doma parlamenta BiH, Milorada 
Živkovića i potpredsjedavajućeg Doma naroda parlamenta BiH, 
Mladena ivanića, zbog „njihove nesposobnosti da u parlamentu 
BiH zaštite interese Republike Srpske“.

KRaj KRIZE

predstavnički i Dom naroda parlamenta BiH usvojili su 
30.11.2007. izmjene Poslovnika o radu, nakon što su se o ovim 
poslovnicima usaglasili kolegijumi oba parlamentarna doma.

Poslovnicima je precizirano da je za usvajanje zakona 
„potrebna većina prisutnih i koji glasaju“. Kako je potvrdio 
predsjedavajući predstavničkog doma parlamentarne skupštine 
BiH, Milorad Živković, usaglašavanjem izmjena poslovnika otk
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lonjena je i posljednja prepreka za parafiranje Sporazuma o stabili
zaciji i pridruživanju sa eU.

PROGNOZER

predsjednik SDS-a Mladen Bosić, komentarišući ishod 
predstojećih predsjedničkih izbora u Republici Srpskoj i Srbiji, iz
javio je 30. novembra da, kako sluša, „ovih dana da će predsjednik 
biti Tadić – za ovog u Republici Srpskoj sam siguran, a za onoga u 
Srbiji ćemo vidjeti“.

SPORaZuM 

Sporazum o pridruživanju i stabilizaciji između BiH i ev-
rop  ske komisije potpisan je 4. decembra 2007. godine u Sara jevu.

Šef Misije MMF za BiH, Dimitri Demeskas, misli da je para
firanje sporazuma BiH i evropske unije veoma važno i drago mu 
je što je konačno došlo do toga. Taj događaj važan je i sa političkih 
i sa ekonomskih stajališta. Kada su u pitanju politička stanovišta, 
to znači da je ova skorašnja kriza prestala i da je vrijeme da se ide 
dalje. Sa ekonomskog stanovišta to znači da BiH konačno može da 
krene da radi u pravcu ostvarivanja članstva u eU.

Dimitri Demeskas kaže da je ove godine Republika Srpska 
napravila veći ekonomski napredak od FBiH, posebno u oblasti 
privatizacije i poreske reforme i da je za iduću godinu predložila 
realniju projekciju budžeta.

IZBORI

Kandidat SnSD-a Rajko Kuzmanović pobijedio je na pri
jevremenim predsjedničkim izborima, održanim 7. decembra 
2007. godine.
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NEuSPjEH

prateći rezultate predsjedničkih izbora koje su ostvarili 
kandidati SDSa, od Dejtona do danas, ubjedljivi debakl zadesio 
je kandidata SDS-a ognjena Tadića na posljednjim izborima za 
predsjednika RS.

Tadić je, naime, na posljednjim prijevremenim predsjednič-
kim izborima dobio 142.265 glasova građana RS, što je za preko 
20.000 manje u odnosu na izbore na kojima je godinu dana ranije 
kandidat SDS-a bio Dragan Čavić. Tačnije, na izborima 2006. go
dine Čavić je kao drugoplasirani osvojio 163.041 glas, dok je četiri 
godine ranije na izborima održanim 2002. godine osvojio 183.121 
glasa i pobijedio.

Prema pouzdanim informacijama, u vrijeme kada je u ruko
vodstvu stranke već bila postignuta saglasnost da kandidat SDS-a 
za predsjednika RS bude ognjen Tadić, predsjednik SDS-a Mladen 
Bosić je išao u Beograd i nudio aleksi Buhi da bude kandidat.

„TRanSpaRenSi“

„Transparensi internešenel“ je nakon „analize“ privatiza
cionog ugovora o privatizaciji naftne industrije Republike Srpske, 
sklopljenog između vlade RS i ruskog partnera, identifikovao 
44 sporne tačke i upozorio na moguće posljedice a od vlade RS 
očekuje objašnjenje.

ovaj ugovor bi mogao imati dalekosežne negativne 
posljedice po budžet RS, građane, ali i razvoj države, saopštila je 
14. decembra ova nevladina organizacija.

Novinari u BiH morali bi ozbiljnije da se bave pitanjima o 
korupciji u državi, naročito ako se zna da su građani, po mnogim 
istraživanjima, razočarani aktivnostima vlada na suzbijanju organi
zovanog kriminala i korupcije, zaključak je okruglog stola „Mediji 
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i korupcija“ koji su 14. decembra organizovali nvo „Transparensi 
internešenel“ i „Fridrih ebert Štiftung“.

pojedini članovi Sindikata Republike Srpske su u anonim-
nom pismu pozvali direktora „Transparensi internešenela“ BiH 
da, ako hoće da zastupa narod, osnuje političku stranku a ako hoće 
da zastupa interese radnika onda neka se učlani u sindikat.

Zaključak okruglog stola se pojavljuje isti dan kada i sa-
op štenje, upozorenje ili kako već nazvati tzv. analizu „Trans-
parensija“, vladi RS.

Kriminalizacija je „uočena“ odmah na startu privatizaconog 
procesa Vlade RS, koju predvodi Dodik, i ruskog partnera. Nije 
bila „evidentirana“ kriminalizacija kada je ista rađena u vrijeme 
predsjednika Dragana Čavića i premijera Dragana Mikerevića 
i pere Bukejlovića sa „vitolom“ i s kim sve ne. očigledno da je 
problem što to rade Milorad Dodik i ruski partner.

Evidentno je da su interesi krupnog kapitala, naftnih i 
politič kih „lobija“ ovom privatizacijom ugroženi i da se preko 
„Transparensija“ kroz kriminalizaciju pokušava osporiti a ako ne 
bar odgoditi ili „ogaditi“.

DEMOKRaTIja

Komentarišući posljednju skupštinsku raspravu u par
lamentu RS, posvećenu usvajanju Budžeta Republike Srpske za 
2008. godinu, „politički analitičar“ Tanja Topić kaže da je nivo 
političke kulture i političkog komuniciranja u Republici Srpskoj na 
izrazito niskom nivou i da najviše zabrinjava to što većina građana 
sa odobravanjem gleda na prepucavanja u parlamentu.

„psovke i uvrede su neprimjeran način komuniciranja“, 
kaže Topićeva 19.12.2007. godine, „jer je parlament mjesto koje bi 
svima trebalo da služi za primjer. nažalost, narodna skupština RS 
predstavlja pravo ogledalo našeg društva, iako mi je prosto nesh
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vatljivo da većina građana opravdava bahato i drsko ponašanje. 
ali to više govori o nama i pokazuje da imamo vlast kakvu 
zaslužujemo.“

politički život i demokratski sistem svake zemlje, pa i 
Re pub like Srpske, nije spisak ničijih lijepih želja, nego realno 
stanje društva. Topićeva, kao i većina „Topića“, to ne zna ili 
neće da zna. Serviranje priče o parlamentu bilo koga nivoa, bilo 
koje demokratske države kao mjesta finih manira, biranih riječi, 
učtivosti, finoće, obična je laž i obmana, jer takvoga parlamenta 
ni u jednoj demokratskoj državi nema. Kod nas se ta priča ug
lavnom svjesno podmeće pozivajući se na doskorašnja iskustva 
jednopartijskih narodnih skupština bivše jugoslavije u kojima je 
navodno sve bilo idealno. Taj idealizam je bio lažan i prividan, jer 
je sve eskaliralo ne samo strašnim verbalnim sukobom već krva
vim ratom i krvoprolićem.

Daleko je korisnije voditi parlamentarne bitke ne samo ar
gumentima, već ponekad i teškim riječima, danima i godinama, 
nego ratovati oružjem i oruđem na bojnom polju jedan sekund. 
iskustva evropskih i svjetskih parlamenata pokazuju mnogo teže 
riječi, verbalne sukobe a u mnogo slučajeva i fizičke sukobe nego 
što je to u Narodnoj skupštini Republike Srpske. Primjeri su par
lamenti Francuske, velike Britanije, njemačke, a o japanu, južnoj 
Koreji i drugim zemljama da se i ne govori. Svagdje dolazi do 
itekako žestokih polemika u kojima se politički protivnik ne štedi i 
u kojima se dešavaju čak i brutalnosti, fizički obračuni i sukobi.

Raznorazne „Topićke“ ili tzv. politički analitičari ne ana
liziraju cjelinu političkih demokratskih odnosa s ciljem njihovog 
unapređenja, već tendenciozno i s ciljem da omalovaže aktuelnu 
vlast ali i svoj vlastiti narod. Okriviti pojedinca i osuditi ga je 
moguće ali okriviti jedan narod je nemoguće a to upravo ovakvi 
analitičari rade, da li iz neznanja ili sa lošom namjerom. njemačka 
kao država s fašističkim režimom nije osuđena za genocid zbog 
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zločina počinjenih u Drugom svjetskom ratu, već su osuđeni 
pojedinci. Mnogi se prave da to ne znaju. ovdje sebi tzv. analitičari 
uzimaju za pravo da mogu sve da osuđuju bez ikakve odgovor
nosti.

interesantno bi bilo da „analitičari“ analiziraju mnogobroj-
ne strance koji defiluju od Dejtona do danas Republikom Srpskom 
i BiH. još ni jednom nismo čuli ni jednog analitičara da kritikuje 
„kočijaški vokabular“ pedija ešdauna i mnogo takvih kao on. 
projekti od stranaca za to nisu odobreni a najvjerovatnije neće ni 
biti. Mnogobrojne nevladine organizacije, analitičari i mediji su 
eksperti za kritiku samo vlasti RS, koja svoje račune svake dvije 
godine na izborima polaže građanima koji je i biraju. Kome račune 
polažu ovi nabrojani „faktori“? Građanima sigurno ne, već samo 
onima za čiji račun rade. To ne treba skrivati, jer svako nekoga 
plaća za rad koji njemu donosi korist a u ovome slučaju drugima a 
Republici Srpskoj nanosi štetu.

BuNT

Kristal banka i Banjalučka banka, privatizovane u vrijeme 
vlade Mladena ivanića, prodate su daleko ispod stvarne vrijed-
nosti, zbog čega je, pod sumnjom u počinjene nezakonitosti, izvješ-
taj revizora o vrijednosti obje banke predat 20.12.2007. godine 
okružnom tužilaštvu Banja luka, saopštio je predsjednik Komisije 
za reviziju privatizacije RS, Borislav Bijelić, predstavljajući izvješ-
taj dvije revizorske kuće, „Best Revizor“ i „adešin“, koje su više 
mjeseci istraživale vrijednosti ove dvije banke u vrijeme pred nji
hovu privatizaciju.

Glavna služba za reviziju RS utvrdila je još 2004. godine da 
je Kristal banka prodata za jedan evro, iako prethodno nije bila 
procijenjena njena vrijednost, a što je bila zakonska obaveza Vlade 
RS. 
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Glavni revizor Boško Čeko je tada rekao „da je za to odgo
vorna vlada RS, odnosno Ministarstvo finansija. Konačan sud o 
ovoj prodaji trebalo bi ostaviti nadležnim organima, odnosno 
policiji i tužilaštvu“. 

predsjednik pDp Mladen ivanić (25. decembra 2007. godine) 
smatra da predstavnici PDPa i SNSDa treba da porazgovaraju o 
međusobnim odnosima i preispitaju ih. 

ekonomski analitičari Svjetlana Cenić i Damir Miljević 
tvrde da će poskupljenje struje, najavljeno za 1. januar 2008. go
dine, biti pogubno za većinu građana Republike Srpske i izazvaće 
osjetnu inflaciju već u prvim mjesecima 2008. godine.

Kraj kalendarske godine je prilika da se svode računi postig
nutih rezultata a rukovodstvo „puteva RS“ je 28.12.2007. godine 
odbacilo negativnu ocjenu njihovog prošlogodišnjeg poslovanja 
koju je iznijela Glavna služba revizije javnog sektora RS u svom 
izvještaju.

Direktor Mladen lazendić je rekao da je izvještaj revizora 
RS o poslovanju „puteva RS“ neprihvatljiv i tendenciozan. 
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TReći Dio
2008. godina

nova 2008. godina počinje sa nevladinom organizacijom 
„Transparensi internešenel“ BiH, odnosno njihovom analizom 
sklopljenog sporazuma vlade RS i ČeZ-a. očigledno je da ova 
„grupacija radi na normu“ i da nije odmarala za novogodišnje i 
božićne praznike jer je već 5. januara izašla sa svojom analizom u 
njima naklonjenim medijima.

„Transparensi internešenel“ BiH smatra da je osnovna 
greška vlade prilikom sklapanja sporazuma sa ČeZ-om mijen
janje oblika organizovanja društva RiTe „Gacko“ iz akcionarskog 
društva najtransparentnijeg oblika, u društvo sa ograničenom 
odgovornošću, kao manje transparentno. Sve je urađeno bez pre
thodne saglasnosti skupštine akcionara i obavještavanja akcionara 
društva, zbog čega je naknadno uslijedila tužba akcionara protiv 
Vlade, stoji u analizi Transparensija BiH. 

vlada Republike Srpske uputila je tužbu protiv „Trans-
parensi internešenela“ BiH zbog njihovog izvještaja o prodaji 
naftne industrije Republike Srpske, rekao je premijer Dodik, 
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nakon sastanka sa ruskim ambasadorom u BiH, Konstantinom 
Šuvalovim.

Dodik kaže da je Ministarstvo pravde od pravobranilaštva 
RS zatražilo da pred nadležnim sudom podnese tužbu protiv 
„Transparensija“ zbog slučaja „Rafinerija“ i istakao da namjer
avaju da ih tuže i zbog njihovog izvještaja o zajedničkom projektu 
sa češkom elektroprivredom, vezanog za ulaganje u RiTe Gacko.

vlada se na ovaj korak odlučila jer je „Transparensi“ u 
izvještaju iznio tendenciozne ocjene o privatizaciji naftne indus
trije RS. 

„pravosuđe će reći šta su činjenice u ovom slučaju. Mi nem
amo problema sa činjenicama, ali neki drugi imaju“, kazao je Dodik 
i dodao da naftna industrija nije mogla biti prodata bolje nego što 
je to učinjeno u aranžmanu sa ruskim „njeftgalnKorom“. 

ambasador Šuvalov je obećao da će dogovor, vezan za 
privatizaciju naftne industrije, biti ispoštovan i prenio spremnost 
vlasti u Moskvi da se iznađu novi oblici poslovne saradnje. on je 
naglasio da je nakon privatizacije naftne industrije Rusija izbila na 
treće mjesto po nivou stranih investicija u BiH i naveo „da imaju 
samo jednog partnera – vladu RS“.

„Mogu, naravno, da postoje i drugačija mišljenja o tome, ali 
se ona ne tiču realizacije ugovora o privatizaciji naftne industrije 
RS“, poručio je Šuvalov.

NEPODOBNI

Sarajevski mediji objavili su 10. januara 2008. godine da je u 
kabinetu premijera RS Milorada Dodika „sačinjena lista nepodob
nih ličnosti koje svi mediji naklonjeni Dodiku treba da zaobilaze 
u širokom luku“. na listi se nalaze bivša ministarka finansija RS 
Svjetlana Cenić, predstavnik „Transparensija“ Boris Divjak, pred
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sjednik Saveza poslodavaca RS Damir Miljević, vlasnik lista „pa
triot“ Slobodan vasković, i saradnica Fondacije „Fridrih ebert“ i 
politički analitičar Tanja Topić.

Tanja Topić kaže da „ne postoji zvanična lista nepodob
nih ličnosti koju je sačinio neko u vladi RS. Međutim, postoji 
mogućnost da je neko određenim medijima sugerisao da određene 
osobe treba na neki način ignorisati. ako jeste tako, onda imamo 
veliki problem sa slobodom govora“, ocjenjuje Topićka.

„U Republici Srpskoj u posljednjih godinu i po dana otupila 
je medijska oštrica, dio medija je pod kontrolom Vlade a dio medija 
se sam stavio pod kontrolu Vlade. Postoji nekoliko izuzetaka koji 
su zadržali notu profesionalizma i koji su u službi javnosti a ne 
političara“, tvrdi Topićka. 

Vlada Republike Srpske je demantovala ovu tvrdnju, 
saopštivši da to nije tačno. Sloboda govora je zagarantovana sva
kom pojedincu i na to niko ne može da utiče.

Raznorazne medijske manipulacije i politički napadi na 
vlast se nastavljaju a jedna od njih je i nacrt budžeta zajedničkih 
institucija BiH za 2008. godinu, koji je izazvao pravu pometnju 
u javnosti, budući da su za takvo rješenje glasali predsjedavajući 
Savjeta ministara nikola Špirić, dva ministra i jedan zamjenik 
ministra, članovi vladajućeg SnSD-a, dok lider SnSD-a Milorad 
Dodik tvrdi da je projektovani budžet za ovu godinu nerealan i 
neprihvatljiv.

predsjednik SDS-a Mladen Bosić kaže da ne razumije kako 
je to Špirić za budžet, a njegova stranka protiv. 

„očigledno je da Špirić već izvjesno vrijeme nije na istim 
talasnim dužinama sa ostatkom Dodikovog SnSD-a. Situacija 
u kojoj Dodik kritikuje i odbacuje predloženi budžet, dok Špirić 
čvrsto stoji iza svoga prijedloga, pokazuje da stanje u SnSD-u nije 
baš tako ružičasto kako oni pokušavaju da ga predstave“, ističe 
Bosić.
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izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić kaže da SnSD smatra 
da je neophodno donijeti realan budžet koji će biti u skladu sa os
tvarenim prihodima, a predloženi nacrt budžeta ne vodi računa o 
tome.

Mladen Bosić je bio iskren i priznao da ne razumije situ
aciju. 

PRIjETNjE

poslanik SDS-a u narodnoj skupštini RS, Dušan Stojčić, 
kaže da je vlada RS, štampanjem kalendara za 2008. na kojoj su 
samo motivi Banje Luke, pokazala da ima problem da Republiku 
Srpsku shvati šire od Banje Luke. Ova Vlada ima istinski problem 
da Srpsku shvati kao jedno integralno biće, a ne samo kao prostor 
do Laktaša i Gradiške. Ponašaju se kao da ne postoji ostatak Srpske 
i to su pokazali i investicijama koje su do sada imali.

Član predsjedništva BiH, Željko Komšić, najavio je podizanje 
tužbe protiv zvaničnika BiH, Republike Srpske i FBiH zbog potpi
sanog Sporazuma o rješavanju pitanja vojne imovine na štetu BiH.

Komšić je rekao da će tužbe podnijeti protiv nikole Špirića, 
Milorada Dodika, nedžada Brankovića i Ministarstva odbrane 
BiH.

Milorad Dodik kaže da nije tačno da BiH pripada sva vojna 
imovina i dodaje da, dok se svi normalni ljudi za vrijeme praznika 
odmaraju i vesele, Komšić je stigao da „prolupa“, pa i „izjave da 
će protiv nekoga podnijeti tužbe posmatram u kontekstu takvoga 
njegovog stanja“, kaže Dodik.

Mnogi u politici svašta sebi dozvole pa tako i kandidat 
SRS za predsjednika Srbije, Tomislav nikolić, koji u obraćanju sa
rajevskim medijima (18.01.2008.) kaže da je Milorad Dodik idiot. 
„Da, on je idiot, i slobodno to napišite“, kaže nikolić neposredno 
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uoči predsjedničkih izbora i dodaje da ne zna šta znači Dodikova 
kampanja protiv trenutno trećine Srbije a za neki dan i polovine 
Srbije. 

protiv kandidat nikolića na predsjedničkim izborima u Sr
biji je aktuelni predsjednik Boris Tadić, čiju je kandidaturu premi
jer Milorad Dodik podržavao. očigledno da mu Tomislav nikolić 
to nije mogao oprostiti, shvatajući Dodikov značaj i njegov uticaj 
na biračko tijelo Srbije.

„Transparensi internešenel“ BiH ne miruje i 18. januara 
odgovara vladi RS i kaže da je najava tužbe protiv njih samo „pu
canj u prazno“ i da im nije jasno zašto se u cijeli slučaj umiješalo 
Republičko javno pravobranilaštvo, jer po Zakonu o kleveti javni 
organ nema pravo da podnosi tužbe za klevetu. „Tužbu može da 
podnese Milorad Dodik, kao fizičko lice. neka izvoli! ali šta onda 
radi pravobranilaštvo? Daje pravnu pomoć fizičkom licu? To je 
više nego smiješno, ali o svemu ovome svoj sud daće i javnost“, 
rekao je portparol „Transparensija“, Srđan Blagovčanin.

Vlada Republike Srpske je saopštila da ostaje pri namjeri da 
podnese tužbu protiv Ti i dodaje da „kritika Ti, usmjerena na taj 
ugovor, jasno ukazuje da je riječ o zaštiti nečijih drugih interesa a 
ne interesa ljudi koji žive u Republici Srpskoj. prodaja niRS ruskoj 
kompaniji najbolje je što je moglo da se uradi.“

izvještaje Ti piše Svjetlana Cenić, koja je frustrirana svojom 
pozicijom, i to najbolje pokazuje da se okupila jedna bulumenta, 
čija je osnovna namjera da dobije međunarodne pare za kojekakve 
projekte, a ne da doprinosi istini.

STRPLjENjE

oko 1.380 radnika Rafinerije nafte Brod, godinu dana 
poslije potpisivanja privatizacionog ugovora između vlade RS 
i ruskog partnera, izgubilo je strpljenje, jer „njeftgazinkor“ već 
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četvrti mjesec ne isplaćuje plate. ne zna se kada će početi remont 
postrojenja, niti kada će konačno krenuti proizvodnja. 

predsjednik Sindikata rafinerije Brod, Danilo Bročilo, kaže 
da su novom vlasniku uputili zahtjev da najkasnije do februara 
isplati tri zaostale plate iz prošle godine i dio regresa. „ako se 
ogluše na naše zahtjeve, umjesto dobrodošlice mogli bi se suočiti 
sa rigoroznim mjerama radnika. ne isključujemo ni mogućnost 
blokiranja kapije rafinerije.“

Danilo Bročilo, kao i uvijek isti mediji koji se zdušno bave 
rafinerijom, zaboravljaju ili neće da kažu da je svim radnicima 
rafinerije Brod isplaćeno po 20 zaostalih plata. plate su isplaćene 
iako nisu zarađene, jer rafinerija nije radila a poznato je da ako 
se ne radi nema ni novaca. Te novce je neko drugi zaradio. Tuđe 
novce treba poštovati više nego vlastite, narodna je izreka koja je 
očigledno od Bročila i „društva“ zaboravljena.

Premijer Milorad Dodik izrazio je uvjerenje 29.1. 2008. 
godine da će projekat privatizacije i revitalizacije Rafinerije nafte 
Brod uspjeti. Problem jeste u zaostalim platama radnika, ali sam 
ubijeđen da će se to veoma brzo riješiti, rekao je Dodik i podsjetio 
da je radnicima isplaćeno 20 zaostalih plata.

Zbog objektivnih razloga je došlo do zastoja u pogledu 
angažmana stranih partnera, koji su bili suočeni sa lošijom situ
acijom u rafineriji nego što su očekivali, zbog čega su morali da 
mijenjaju planove. Vjerovatno je to razlog da imamo to što imamo, 
kazao je Dodik.

Dodik je, govoreći o drugom krugu predsjedničkih izbora u 
Srbiji, rekao da je veoma važno da pobijedi Boris Tadić. „Uvjeren 
sam u tu pobjedu, jer smatram da će građani Srbije prepoznati da 
bi pobjeda radikala dugoročno bila veoma štetna jer je poznato da 
su radikali poznati kao političke varalice“.
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PRaVO

Premijer RS Milorad Dodik izjavio je 29. januara 2008. da 
je pravo na samoopredjeljenje do otcjepljenja vrhunski princip 
garantovan poveljom Un-a i predstavlja uobičajeno mjesto u usta
vima mnogih država.

Republika Srpska želi da se ovo pravo, koje se primjenjuje 
svugdje u svijetu, i koje je ugrađeno u mnoge ustave, ugradi i u 
novi Ustav BiH. „Mi se zalažemo za nova ustavna rješenja ali na 
bazi postojećeg Ustava i principa Dejtonskog sporazuma.“

predsjednik SDS-a Mladen Bosić je rekao da ova stranka 
neće prihvatiti da učestvuje na neinstitucionalnim razgovorima 
o promjeni ustava BiH. umjesto razgovora iza zatvorenih vrata, 
Bosić, smatra da bi bilo daleko bolje da SnSD, kao vladajuća 
stranka, pozove parlamentarne stranke iz Republike Srpske u Par
lament RS i definiše stav prema budućim ustavnim reformama. 

Bosić kaže da je za SDS platforma o federalnom uređenju 
BiH, koju je prezentovao SNSD, neprihvatljiva, pošto je u suprot
nosti sa temeljnim principima Dejtonskog sporazuma. Zahtjevi 
SnSD-a da federalne jedinice imaju pravo na otcjepljenje Bosić na
ziva bacanjem prašine u oči javnosti i pokušajem skretanja pažnje 
sa suštinskih pitanja u vezi sa ustavnim promjenama. 

Milorad Dodik je (30.1.2008) zatražio da se sjedište Cen
tralne banke BiH izmjesti iz Sarajeva u Banju Luku i tvrdi, ako u 
Sarajevu bude otpora toj ideji, da će zahtijevati premještanje Sav
jeta ministara ili Parlamenta BiH u Banju Luku.

„ako je BiH decentralizovana država, državne institucije 
treba da budu ravnomjerno raspoređene. ne vidim razlog da Sa
rajevo, u kojem živi samo nekoliko hiljada Srba, ima ekskluzivitet 
na sjedište svih institucija BiH“, kaže Dodik.

incijativu premijera RS su podržale sve stranke na vlasti, 
čak i Stranka za BiH Harisa Silajdžića, dok su u opozicionom 
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SDS-u protiv i tvrde da je riječ o običnom „politikanstvu, bacanju 
prašine u oči javnosti“ i skretanje pažnje sa talasa poskupljenja koji 
je pogodio građane.

pRiTUŽBe

predsjednik SRS RS Milanko Mihajlica kaže da će tužiti 
Milorada Dodika, zbog uvreda koje je posljednjih mjeseci upu
tio njemu i njegovoj stranci. „premijer RS se svim političkim 
neistomišljenicima obraća primitivnim i uvredljivim rječnikom i 
došlo je vrijeme da se politička scena RS dekontaminira od takvih 
stvari“.

Mihajlica je rekao i da je dobio pismo od premijera, u kojem 
ga obavještava da je odlučio da podnese tužbu sudu protiv SRS RS 
i njega kao predsjednika zbog izjave da je vlasnik preduzeća „inte
gral inženjering“ Slobodan Stanković jedan od finansijera SnSD-a, 
što je u stvari razlog najave Mihaljičine kontratužbe.

predsjednik SDa Sulejman Tihić, kaže (5. februara) da se 
visoki predstavnik Miroslav lajčak uplašio Milorada Dodika i pri
hvatio Dodikove ultimatume. „SDa i ja smo zaprepašćeni ovak
vim ponašanjem visokog predstavnika. Mi smo ga lijepo primili, 
sa svim poštovanjem, dali podršku njegovom radu, međutim on 
se svrstao na jednu stranu“, kaže Tihić. 

premijer Milorad Dodik, nakon sastanka sa gradonačelni-
kom istočnog Sarajeva, Radomirom Kezunovićem i načelnicima 
gradskih opština, optužio je pravosudne organe da štite krimi
nalne grupe u Republici Srpskoj, i time doprinose ugrožavanju 
bezbjednosti građana. Dodik je oštro kritikovao rad tužilaštava i 
sudova, čije je presude nazvao „karikaturalnim“. 

Brojne presude osumnjičenima za najteže oblike kriminala, 
koje su do sada donošene, više su u funkciji jačanja mafije, nego 
sprečavanja njenog djelovanja, kazao je Dodik. većina tužilaca ne 
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želi da se bavi mafijaškim grupama. Bježeći od problema, mnoga 
pitanja prebacili su na Tužilaštvo BiH, koje samo izuzima slučajeve 
a ništa ne rješava. Tako se i napravila patpozicija za koju Vlada RS 
nema odgovornosti, upozorio je Dodik.

Gradonačelnik i načelnici opština ustvrdili su da zapravo 
MUp RS ne obezbjeđuje stabilnu bezbjednosnu situaciju na ovom 
području. 

Republika Srpska je protiv jednostranog proglašavanja 
nezavisnosti Kosova, jer smatra da će to napraviti novu praksu u 
političkom i pravnom svijetu, kao i da će posljedice takve odluke 
u budućnosti sigurno komplikovati nove slične situacije širom svi
jeta, kaže Milorad Dodik.

Za mnoge u Republici Srpskoj ovo neće biti ugodna situ
acija, a pogotovo to neće biti ugodno za nas političare, jer ćemo biti 
suočeni sa novim pitanjima postavljenim u formi, kako to može 
Kosovo a ne može Republika Srpska, pita se Dodik, 15.2.2008.

RealiZaCija

Ministar saobraćaja i veza RS, nedeljko Čubrilović, uručio 
je (19.2.2008) direktoru građevinske kompanije „Štrabak“ Rudolfu 
Kraftu, koncesiju za izgradnju mreže autoputeva od oko 430 kilo
metara kroz Republiku Srpsku.

vlada RS potpisala je sa kompanijom „eFT – rudnik i ter
moelektrana Stanari“ ugovor o koncesiji za izgradnju i korišćenje 
termoelektrane Stanari u koju će biti uloženo 1,350 milijardi maraka.

Rusija je dala punu podršku Dejtonskom mirovnom spo
razumu i dogovorima na bazi konsenzusa, koji mogu dovesti do 
boljih rješenja u vezi sa aktuelnim pitanjima u BiH, rekao je Milorad 
Dodik, poslije sastanka u Beogradu sa delegacijom Rusije koju su 
predvodili prvi potpredsjednik Vlade Rusije, Dimitrij Medvedev, 
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ministar inostranih poslova Sergej Lavrov i predsjednik savjeta 
direktora „Gasproma“ aleksej Miler.

ODLuKE

predsjednik Hrvatske Stjepan Mesić potvrdio je 2.3.2008. 
godine aspiracije Zagreba prema RiTe Gacko. „Hrvatska neće o 
ovom velikom elektroenergetskom potencijalu RS razgovarati sa 
vlastima Republike Srpske, jer to je entitet nastao na etničkom 
čišćenju, i nema utemeljenje u teritorijalnom ustrojstvu bivše jugo
slavije, kao što to imaju njene bivše republike“, kazao je Mesić.

„o energetskoj politici, Hrvatska treba samo da pregovara 
sa BiH“, rekao je Mesić.

„Milorad Dodik je rekao da Mesić ovom izjavom još jed
nom potvrđuje da ne poštuje Dejtonski sporazum ni Ustav BiH a 
ne poznaje ni elementarne činjenice kada je u pitanju elektroener
getski sektor Republike Srpske.

pominjanje etničkog čišćenja i RS Mesiću služi da prikri
je činjenicu koju već cijeli svijet zna, a koja glasi da je upravo u 
Hrvatskoj izvršeno najveće etničko čišćenje na ovim prostorima“, 
kaže Dodik. 

američka ambasada u BiH obavijestila je SnSD da vlada 
SaD više neće pružati pomoć ovoj stranci kroz svoje programe 
koje finansira USaiD-a s nacionalnim demokratskim institutom 
(nDi) i Međunarodnim republikanskim institutom (iRi).

vlada SaD-a odlučila je obustaviti finansiranje ovog pro
grama, jer je ocijenila da SNSD više ne ispunjava kriterijume za 
USaiD-ov program pomoći političkim strankama.

predsjednik SnSD-a Dodik je rekao, komentarišući ovu 
odluku 3. marta, da „ukoliko ova odluka znači pritisak ili traženje 
poslušnosti, to ovdje neće naći“. 
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Dodik kaže da će Republika Srpska iskoristiti pravo na 
samoopredjeljenje ako većina država priznanjem Kosova naruši 
međunarodni napredak. „ako bude tako, ne vidim ni jedan razlog 
da se i nama ne prizna pravo na samoopredjeljenje, pravo koje je 
ustanovljeno međunarodnim konvencijama. ako bilo ko nasilnim 
putem pokuša da prekroji BiH i ospori Republiku Srpsku, naš 
odgovor biće brz i jasan – referendum o državnom statusu Repub
like Srpske“.

Dodik kaže da za Republiku Srpsku nije problem što je 
skupština Kosova izglasala nezavisnost, već što su taj „jednostran i 
nelegalan čin“ priznale države članice evropske unije, poslije čega 
je u srpskom narodu naraslo antizapadno raspoloženje“.

NaDa

Specijalno tužilaštvo RS je 11.3.2008. preuzelo slučaj priva
tizacije Kristal banke i Banjalučke banke, tri mjeseca nakon što je 
banjolučko okružno tužilaštvo diglo ruke od ovoga predmeta.

„vrijeme je da se stavi tačka na ovaj slučaj, poslije godina 
povlačenja po tužilaštvu. nakon analize svih dostupnih materi
jala, vidjećemo šta je istina, ima li ili nema krivičnog djela u njiho
voj prodaji i tako zaustaviti sva politička prepucavanja“, rekao je 
glavni specijalni tužilac RS Miodrag Bajić.

nakon ove odluke Specijalnog tužilaštva, predsjednik 
pDp-a Mladen ivanić najavio je raskid saradnje sa SnSD-om ako 
se u narednim danima ne postigne dogovor o zajedničkom nastu
pu na predstojećim lokalnim izborima. „Mi ćemo tražiti da SnSD 
podrži naše kandidate za načelnike u deset do dvanaest opština 
a zauzvrat mi ćemo podržati njihove. vrlo je moguće da, ako se 
ne dogovorimo sa SNSDom, napravimo koaliciju na lokalnim 
nivoima sa SDS-om.“
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Milorad Dodik je, odgovarajući ivaniću, rekao da „iskreno 
rečeno, nismo ni očekivali drugo. Kada smo ušli u koaliciju sa 
pDp-om, koji nam nije trebao, htjeli smo koncentrisati političku 
strukturu u Republici Srpskoj. pDp je bio važan faktor u razgo
vorima o reformi policije i Ustava BiH i gospodin ivanić dijelio je 
sa mnom sve vrijednosti koje smo branili na teškim sastancima sa 
političkim liderima u BiH. Kada smo odlučivali o koaliciji, znali 
smo da će pDp nekoliko mjeseci prije ovih ili onih izbora igrati 
ovakvu igru“.

lijeČenje

na račun psihijatrijske klinike Kliničkog centra Banja luka, 
26. marta 2008. godine, uplaćeno je 500 KM za liječenje predsjed
nika SRS, Milanka Mihajlice. na ovaj neobičan potez odvažila se 
osoba po imenu petar petrović, nastanjena u ulici petra petrovića 
I 16 iz Banje Luke.

predsjednik SRS „Dr vojislav Šešelj“, Mirko Blagojević, kaže 
da ga ne čudi postupak bivšeg Mihaljičinog birača koji je uvidio da 
je on „načisto prolupao“. To se primijetilo, kaže Blagojević, i kada 
je Mihajlica, kao član najviših organa Šešeljeve stranke, zajedno s 
nikolom poplašenom i pantelijom Damjanovićem, lideru Šešelju 
okrenuo leđa, kada mu je bilo najteže.

poČeTaK i KRaj

pripremni radovi na drugoj, najvećoj dionici autoputa Banja 
luka – Gradiška od aerodroma Mahovljani do mjesta Čatrnja kod 
Gradiške otpočeli su 28. marta 2008. godine. Rok za završetak kom
pletnih radova koji su povjereni italijanskoj kompaniji „vidoni“, 
hrvatskom „Konstruktoru“ i domaćem „integral inženjeringu“ je 
dvije godine.
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Graditi autoputeve a potom razgovarati o reformi policije, 
koja u stvari za cilj ima njeno urušavanje, nije lako. Dodik, na
kon početka gradnje druge dionice autoputa, govoreći o reformi 
policije, kaže da „ako ne budu usvojeni predloženi zakoni o re
formi policije, neću više pristati ni na kakvu vrstu razgovora o 
tom pitanju! Završili smo političke razgovore o tome i bez obzira 
na velike priče o evropi i bilo kakve pritiske, ako se 3. aprila u 
parlamentu BiH desi debakl, odbiću bilo kakve nove razgovore o 
reformi policije“.

Govoreći o radu vlade i pritiscima koje trpi, Dodik kaže da 
nema dobrog kolektiva bez jakog lidera! „Tako funkcionišu i vlade 
i političke partije u cijelom svijetu. Svjestan sam da ponekad izgle
da da ništa ne može bez mene. ali vlada sasvim dobro funkcioniše 
i kada sam ja na putu. problem sa ministrima je taj što ne žele da 
se pretjerano eksponiraju u medijima. lično trpim velike pritiske 
i moram priznati da mi ponekad nije lako. ali, ne žalim se, oni 
koji me poznaju, znaju da sam po prirodi borac i da nikada ne 
odustajem.“ 

Ministar privrede, energetike i razvoja Republike Srpske, 
Rajko ubiparip, podnio je 11.4.2008. godine, zbog zdravstvenih 
razloga, neopozivu ostavku, koju je premijer Dodik prihvatio. 

predsjednik SRS RS, Milanko Mihajlica, smatra da bi „kriza 
BH institucija“ bila prevaziđena raspisivanjem prijevremenih iz
bora koji bi bili sprovedeni uporedo sa lokalnim.

Mihajlica je trenutno stanje ocijenio kao „političku farsu“ u 
kojoj se građanima pod plaštom potpisivanja Sporazuma o stabi
lizaciji i pridruživanju prikriva prava istina o zakonima iz oblasti 
reforme policije. Sve nadležnosti koje u ovom trenutku ima Repub
lika Srpska prenesene su na nivo BiH. I to zakonom a ne akcionim 
planom i Mostarskom deklaracijom, kaže Mihajlica.

Bivši američki diplomata Ričard Holbruk rekao je (13.4.2008), 
nakon sastanka sa premijerom RS Miloradom Dodikom, da De
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jtonski mirovni sporazum ne dozvoljava tri stvari: treći entitet, 
nezavisnost bilo kojeg od dva entiteta i njihovo ukidanje. „Znam 
da postoje ljudi koji zagovaraju svaku od ovih teza, kao što su 
radili i u Dejtonu i, ako nastave tim putem, oni će uništiti mirovni 
sporazum i ova zemlja će doći do uništenja“, kazao je Holbruk.

Milorad Dodik je rekao da vlada RS podržava Dejtonski 
sporazum, ali da više nego ikada prije traži i jasnu poziciju Repub
like Srpske, koja daje mogućnost da reformski procesi u BiH budu 
podržani. „postignutim rezultatima na političkom i ekonomskom 
planu, Republika Srpska je najbolji dokaz da je funkcionisanje De
jtonskog mirovnog sporazuma moguće“, tvrdi Dodik. 

Premijer Milorad Dodik je u Sarajevu 15. aprila, nakon sas
tanka sa ambasadorima zemalja članica evropske unije, kazao da 
je Republika Srpska stabilna politički i ekonomski i da je to možda 
razlog što je većina diplomatskog kora usredsređena na pitanja u 
Sarajevu, a ne u Banjoj Luci.

„Za mene Sarajevo nije glavni grad nego samo sjedište 
zajedničkih organa, glavni grad je nešto što se voli. Razumijem ja 
želje iz Sarajeva da ovladaju cijelom BiH, ali mi to ne damo. ja 
pozivam na saradnju, ali Sarajevo ne može biti nešto iznad, jer u 
njemu nema 150.000 Srba, što je nekad bilo.“

nakon mnogo kalkulacija i političkih natezanja, Dom 
naroda Parlamentarne skupštine BiH usvojio je 16. aprila 2008. 
godine dva reformska zakona o policiji u BiH, čime je otklonjena 
i posljednja prepreka za potpisivanje Sporazuma o stabilizaciji i 
pridruživanju.

UCjene

predsjednik visokog sudskog i tužilačkog savjeta, BiH 
Branko perić, kaže (21.4.2008) da političari posredstvom finansir
anja pravosuđa i određivanja sudijskih plata očigledno žele da us
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postave indirektnu kontrolu sudske vlasti. predloženim zakonom 
o platama u institucijama BiH može se sutra dogoditi da sudija 
Vrhovnog suda u RS ima manju platu od sudije kantonalnog suda 
u Goraždu, ili da sudija osnovnog suda u istočnom Sarajevu ima 
manju platu od svoga kolege u Sarajevu, ocijenio je perić.

SDS je pozvala Tužilaštvo RS i Specijalno tužilaštvo da po 
službenoj dužnosti pokrene istragu o utrošku sredstava iz budžeta 
kabineta predsjednika Republike Srpske.

U ovoj stranci ističu da je obaveza pravosuđa RS da reaguju 
na negativan izvještaj Glavne službe za reviziju javnoga sektora, 
koji potvrđuje brojne zloupotrebe pri rekonstrukciji palate pred
sjednika. SDS poziva pravosudne organe da ne bježe od istrage o 
kriminalu i korupciji u vrhu vlasti.

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić kaže da se nada da 
će nadležni organi poduzeti sve što treba kao i nadležna služba 
u kabinetu predsjednika. „ali SnSD ne može da zahtijeva od 
Tužilaštva šta da radi a nadamo se da će nadležni organi poduzeti 
sve što je potrebno.“

odgovarajući na niz kritika SDS-a na račun vlasti i prezen
tacije novog aviona vlade RS, vasić je predložio da „SDS, kada 
dođe na vlast, rasproda i zgradu i avion vlade“. 

OGLEDaLO

vlada RS je zvanično 21. aprila predstavila svoj novi avion, 
„cesnu C 525“, čija je cijena pet miliona američkih dolara. ova 
moderna letjelica koja će služiti za potrebe vlade predstavljena je 
novinarskim ekipama Republike Srpske i FBiH.

Tim povodom šef poslaničkog kluba SDS-a u narodnoj 
skupštini RS Borislav Bojić rekao je da je kupovina aviona dokaz 
da je vlast izgubila svaki dodir sa običnim problemima naroda, 
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kao što je očigledno da SnSD grabi prema 21. vijeku, a da običan 
svijet zbog neodgovornosti vraća na početak 19. vijeka! „nije mi 
jasno kako je moguće da vlada RS kupi avion bez konsultovanja 
sa nS RS. Koliko je meni poznato, čak nije raspisan ni bilo kakav 
tender. Kupovina aviona dokaz je bahatosti koji sprovodi aktuelna 
vlast u Republici Srpskoj“, kaže Bojić i dodaje da nema riječi da 
iskaže svoje ogorčenje.

Bojić kaže da mu nije jasno, i tu je iskren. njemu mnogo 
toga nije jasno i evidentno je da ne poznaje osnovne normativne 
akte Republike Srpske i BiH. Dakle, ili ne poznaje postojeću situac
iju ili obmanjuje javnost. Za sve kupovine pa i za kupovinu malog 
aviona marke „cesna“ osnovna je pretpostavka da se ispoštuje sva 
zakonom predviđena procedura. vlada Republike Srpske u parla
mentu RS ima „komotnu“ većinu kojom je da je to bilo predviđeno 
zakonom mogla da dobije saglasnost za kupovinu aviona.

Bosić, Bojić, Mihajlica i „društvo“, očigledno da nisu u 
svojim razmišljanjima i načinu ponašanja odmakli od 1991. godi-
ne, i prvih početaka višepartijskog sistema. vremena monopola 
SDS-a, nakon prvih višestranačkih izbora, kada su se tadašnji 
čelnici SDS-a takmičili u svom primitivnom i rušilačkom voka
bularu. Rušilačka taktika ili tačnije hajka tadašnjeg SDS-a i SRS je 
ostala do danas. Svaki projekat i djelo vlade Republike Srpske se 
dočekuje „na nož i pljujući negira“ bez imalo doze odgovornosti 
za dobrobit Republike Srpske. Treba kritikovati argumentima i to 
nerad i nezakonitost. nemoguće je kritikovati izgradnju zgrade 
Vlade RS, jer ko god vidi takav impozantan objekat ostaje zadiv
ljen a ne kritičan. 

problem pomenute trojke i „društva“ je mnogo dublji. evi
dentno je da je vrlo mali prostor za kritiku. Vlada dobro radi tako 
da gdje god pokušaju da „skude“, zakasne ili promaše. Metaforički 
rečeno, „kada se gleda lijepa djevojka, koja je još uz to proglašena 



DODIK ČUVAR SRPSKE

121

za najljepšu, jako je teško, bez obzira na kritike da nije lijepa, neko
ga ubijediti da je ružna“.

Drugi problem je sam mentalni sklop pomenutih pred
stavnika opozicije. postoje kreativni ljudi, vizionari sa stvaralačkim 
pristupom životu, i oni drugi koji gdje god vide i osjete harmoniju 
i sklad pokušavaju da je naruše. Iza sadašnje opozicije koja je dugo 
godina bila vlast nisu ostala djela, već naprotiv uglavnom ned
jela, pustoš, kriminal, korupcija, socijalni i institucionalni haos. 
očigledno da ih uspjeh i djela iritiraju i bude u njima želju da to 
sruše ili prigrabe za sebe. 

vrhovni arbitar koji određuje ko će kormilariti brodom 
su građani koji na izborima odlučuju između vandalizma i 
kreativnosti.

PRIVREDa

premijer RS Milorad Dodik pozvao je sve stečajne upravni
ke Republike Srpske da spriječe pljačku imovine u preduzećima u 
stečaju. Zbog ovakvih stečajnih upravnika, koji primaju enormne 
plate i koji su nedodirljivi, vlada je odlučila da uđe u proces pred
laganja sistema privrednih sudova i inovacija Zakona o stečaju.

Stečajni postupci su se pretvorili u likvidacione, gdje su 
najveći gubitnici radnici. „naložiću, kao predsjednik vlade, da se 
promjene uslovi i odgovornost stečajnih upravnika. oni moraju da 
imaju krivičnu odgovornost, jer je dosadašnja praksa bila katastro
falna. ponašanje stečajnih upravnika dovelo je do toga da isplata 
povjerilaca bude ‘zadnja rupa na sviralu’ i to samo zbog njih a ne 
zakona.

Stečajne upravnike imenuje sud a ne vlada, koja na to nema 
nikakvog uticaja. Kad god vlada skrene pažnju da nešto ne valja, 
odmah dobijemo kritiku da politizujemo stvari“, rekao je Dodik. 
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vRaćanje

normalne, suverene demokratske države, svaki dan funk
cionisanja zasnivaju na radu institucija i građana okrenutih ka 
budućnosti, dok su u BiH „oči“ stalno okrenute i gledaju unazad, 
u ono što je bilo juče. Zamisliti vozača koji vozi auto gledajući un
azad je nemoguće, jer takav se zaustavlja u kratkom roku i njegova 
vožnja završava uglavnom u prvome „jarku“. Dio kormilara BiH 
uglavnom se bavi analizom prošlosti i traže svoju istinu o njoj 
umjesto da izgrađuju budućnost.

Tako američki ambasador u BiH, Čarls ingliš, 11. maja 2008. 
kaže da SaD neće tolerisati osporavanje suvereniteta ili teritorijal
nog integriteta BiH. Budućnost Srba je u BiH, tvrdi ingliš, a vlastima 
Republike Srpske je poručio da i kao opozicija Radovanu Karadžiću 
i Ratku Mladiću, imaju odgovornost da prihvate prošlost. 

„Dva genocida su se dogodila u evropi u posljednjih 70 
godina, a jedan od njih je počinjen u ime Republike Srpske. To je 
činjenica, i neće se promijeniti“, tvrdi igliš.

predsjednik SRS „Dr vojislav Šešelj“ Mirko Blagojević, 
govoreći o političkoj sceni Republike Srpske, kaže da su „stranci 
nezadovoljni što im se Dodik ‘otima’ i to im smeta. Istovremeno 
mi sada u Republici Srpskoj imamo stranke koje Dodika tužakaju 
kod stranaca“, kaže Blagojević. „jedan od tih je i Mladen Bosić.“ 

Govoreći o opoziciji RS (20.5.2008), Blagojević kaže da bi 
takvu opoziciju poželjela svaka vlast. Mihajlica je otpadnik iz 
SRS-a, i dok je njega i Bosića, Dodik će dugo vladati. njihova snaga 
i nastupi su kao „da jašu mrtvoga konja“.

EKSPERTI

„eksperti“ „Transparensi internešenela“ su 23. maja sa opšti-
li da je prema procjeni i istraživanju ove nevladine organizacije, 
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direktna šteta izazvana netransparentnim procesima privatizacije, 
odobravanja koncesija i sličnih javnih ugovaranja u BiH, a prije 
svega u Republici Srpskoj, više od pola milijarde KM. 

Kako je rekao direktor TI Boris Divjak, na osnovu dosadašnjih 
nalaza pokrenut je sudski postupak protiv Vlade RS, jer nije ob
javila samoinicijativnu ponudu kompanije „Štrabak“ u vezi sa 
projektom izgradnje mreže autoputeva u RS. vlada nije odgovorila 
na naš zahtjev da dostavi dokumentaciju o „Štrabakovoj“ ponudi, 
iako je u skladu sa Zakonom o slobodi pristupa informacija bila 
dužna da to dostavi. 

Divjak podsjeća na loš primjer privatizacije Rafinerije u 
Brodu, u kojoj se apsolutno ništa ne dešava i gdje su probijeni svi 
rokovi predviđeni tzv. kupoprodajnim ugovorom. 

Ti smatra da je međunarodna zajednica svjesno zapostavila 
probleme privatizacije u BiH zbog velikih regionalnih turbulencija 
izazvanih prije svega samoproglašavanjem Kosova. „odgovar
alo im je da se u BiH ne talasa, a sumnjamo da je sa političarima 
postignuta neka vrsta kompromisa da se za sada ne dira u ova 
ekonomska pitanja dok postoji opasnost da može doći do eventu
alnih podjela u BiH“, kaže Divjak.

vlada RS je, komentarišući ovakve stavove „Transparensi
ja“, ocijenila da se radi o paušalnim i tendencioznim izvještajima u 
kojima se ističe visok stepen rizika od korupcije, i kreira loš imidž 
države i odvraćaju zainteresovani od kupovine preduzeća u BiH.

ovi, kao i dosadašnji izvještaji „Transparensi internešenela“ 
BiH, u funkciji su obmanjivanja javnosti u BiH. Tendenciozne 
ocjene ove NVO ukazuju na svjesno iskrivljivanje dobro poznatih 
činjenica, od kojih samo jedna kaže da je Republika Srpska, od 
privatizacije strateških preduzeća, inkasirala više od 1,5 milijardi 
maraka i da je odlučila da ovaj novac investira u razvoj, saopštila 
je Vlada RS.
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EGLEN

Kritikovati vlast je dozvoljeno svima pa i predsjedniku 
narodne demokratske stranke Krsti jandriću, koji kaže da pre
mijer Dodik i njegova vlada nisu ispunili ni jedno predizborno 
obećanje a da su ogromne pare dali za neprofitabilne projekte, 
zgradu Vlade i sjedište predsjednika RS, a kupuju još dva aviona 
vrijedna 170 miliona evra. 

„Milorad Dodik i SnSD nikada se nisu zalagali za očuvanje 
institucija Republike Srpske, jer su učestvovali u svim njenim 
prenošenjima nadležnosti na BiH“, kaže jandrić.

Kada svi kritikuju može i Krsto!

DOSLjEDNOST

Govoreći pred 1.682 vijećnika Skupštine, Srpskog narod-
nog vijeća u Hrvatskoj, 31.5.2008. godine, Milorad Dodik je pods
jetio da su u mnogim svjetskim medijima proteklih godina „Srbe 
prozivali kao loše momke, a mi smo ti koji smo mnogo propatili i u 
Sloveniji, i u Hrvatskoj, i u BiH“. Dodik je pozvao vlasti Hrvatske 
da riješe probleme srpskih povratnika te posebno problem povrata 
stanova.

Dodik je rekao da mu je drago što u ime Republike Srpske 
podržava održavanje ovoga skupa. 

„ovo je prvi put da na jednom mjestu vidimo ovoliki 
broj političkih predstavnika Srba u Hrvatskoj i ovdje želim jasno 
da kažem da Republika Srpska predstavlja mjesto gdje Srbi iz 
Hrvatske mogu dobiti političku podršku za ostvarivanje svojih 
prava u skladu sa Ustavom i zakonom“, rekao je Dodik.

predsjednik Hrvatske Stjepan Mesić, očigledno ciljano, 
namjerno i tendenciozno svaku priliku koristi da omalovaži 
Republiku Srpsku i Milorada Dodika, identično kao i bošnjački 
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establišment iz Sarajeva pa je tako 31. maja kazao „da je Republika 
Srpska nastala na genocidu“ a Dodika optužio za neuvažavanje 
BiH i isključivu promociju Republike Srpske. istovremeno, uputio 
je zahtjev Beogradu, od koga traži da „Srbima u BiH jasno kaže da 
je njihova domovina BiH a glavni grad Sarajevo“.

Milorad Dodik je rekao da je i ovom izjavom Mesić pot
vrdio po ko zna koji put kakav je čovjek i političar. Tvrdnjama 
da je Republika Srpska nastala na navodnom etničkom čišćenju 
pokušava da zamaže oči i domaćoj i svjetskoj javnosti, kojima je 
dobro poznato da je „upravo država kojom on predsjedava nastala 
na najvećem etničkom čišćenju poslije Drugog svjetskog rata. Zbog 
toga Mesić nema prava da drži lekcije nikome. Mesić je predsjed
nik Hrvatske i ne bi trebalo da se brine o spoljnjoj politici Beograda 
prema Srbima iz BiH“, kaže Dodik

valjda misleći da nije dovoljno to što Mesić kritikuje Srbe i 
Republiku Srpsku, dan poslije oglasio se i Haris Silajdžić koji kaže 
„da put prema ukidanju Republike Srpske je onaj kojim sada ide 
ovaj entitet, jer ne poštuje konstitutivnost naroda i prava nesrp
skog stanovništva“.

„neću posjetiti Srbiju sve dok ova zemlja ne izruči Ratka 
Mladića i ostale optužene za ratne zločine, Haškom tribunalu.“ 

Silajdžić kaže da promjena Ustava zavisi od spremnosti 
međunarodne zajednice da ovom problemu pristupi na organizo
van i fokusiran način.

Bura zbog izgovorenih riječi tokom nedavne posjete Za
grebu i Skupštini Srpskog narodnog vijeća se ni četiri dana nakon 
održavanja nije stišavala. Dodik je rekao da stoji iza svake svoje 
riječi izgovorene u Zagrebu i istakao da je sve izgovoreno tačno 
i da nema razloga da se pravda bilo kome. „ponavljam, ne volim 
BiH, ali to ne znači da ne želim da sarađujem.“ 

ova „halabuka“ govori o načinu kako tamošnji mediji sata
nizuju svakoga onoga ko se dotakne bilo kakvih „kvaziistina“ na 
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koju su oni ili njihova politika navikli, ocijenio je Dodik i dodao 
da je još prije dvije godine promovisao potrebu da Republika Srp
ska i sa Hrvatskom potpiše sporazum o specijalnim i paralelnim 
vezama, u skladu sa Dejtonom, ali da na to Hrvatska nikada nije 
reagovala. 

Predsjednik Samostalne demokratske srpske stranke, Vojis
lav Stanimirović, kaže da će oni i ubuduće vrlo rado sarađivati sa 
premijerom RS Miloradom Dodikom, i pozivati ga da ih posjeti u 
Hrvatskoj. „on je jedini sagovornik iz Republike Srpske s kojim 
mi možemo da se dogovaramo i pokušamo zajedno da riješimo 
pitanje oko povratka Srba u Hrvatsku.“

profesor međunarodnog prava Metju periš kaže da je oHR 
mrtvo slovo na papiru i Zapad mora ostaviti iluzije da on može 
održati uticaj u zemlji u toku svoga mandata. Stoga oHR treba što 
prije zatvoriti, jer Evropska unija bi trebalo iznova da se posveti 
BiH na pravi način, a amerikanci da je podrže u tome.

periš, kaže (13. juna 2008) da BiH još nije dovoljno stabilna 
država za jaku centralnu vlast. Kao što su i SaD iskusile, jaka cen
tralna država je nešto za šta mora postojati racionalan ekonomski 
i politički konsenzus među različitim narodima regionalizovane 
zemlje.

STaV

predsjednik SRS „Dr vojislav Šešelj“ Mirko Blagojević kaže 
(13.6.2008) da Republika Srpska trenutno nema opozicije, jer SDS 
ne protestuje protiv vlasti niti smije da se oglasi zbog nečasnih 
radnji iz vremena kada su bili na vlasti. PDP je nekada bio respek
tabilna stranka, ali zbog njihove prevrtljivosti, sada su im pozicije 
i uporište u narodu veoma slabi, kaže Blagojević.

Blagojević kaže da je Milanko Mihajlica „kokošar koji 
je spreman i pile ispod kvočke da ukrade. Zato mi je smiješna i 
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pomisao da se on bori protiv kriminala i korupcije u Republici 
Srpskoj.“

Kandidat SRS „Dr vojislav Šešelj“ Dubravko prstojević za 
gradonačelnika Banje luke tvrdi da je „Mihajlica, izdajnik i plagi
jator koji ne sprovodi ni politiku ni program srpskih radikala! 
SDS ga je iskoristio, a on se zanio da je šef opozicije, to je obična 
glupost“, kaže prstojević i dodaje da Mihajlici očigledno nije loše u 
opoziciji! „Kada sam ga učlanio u radikale bio je suv i mršav a sad 
se toliko udebljao da mu koža puca! Mihajlica mi sa onim debelim 
obrazima najviše liči na koalu“, kaže prstojević.

inTeGRaCije

predsjedavajući Savjeta ministara BiH, nikola Špirić i ko
mesar Evropske unije za proširenje Oli Ren, potpisali su 16. juna 
u luksemburgu Sporazum o stabilizaciji i pridruživanju BiH sa 
Evropskom unijom.

DiSCiplina

Glavni revizor Republike Srpske Boško Čeko kazao je 18. 
juna da je ove godine urađeno 14 revizija, od kojih je samo jedan 
revizorski izvještaj negativan, i to onaj vezan za predsjednika RS. 
„jedanaest je pozitivno, a u dva smo izrazili mišljenje sa rezervom. 
opšta je konstatacija da je došlo do jačanja finansijske discipline. 
vidite šta se sada dešava – budžet se ne probija, što je ranije bio 
slučaj.“

postojeća budžetska i finansijska disciplina Republike Srp
ske imponuje i pokazatelj je opšteg napretka Republike Srpske, 
koja očigledno smeta mnogima a posebno predsjedniku Hrvatske, 
Stjepanu Mesiću, koji se ponovo 24. juna „obrušio“ na Republiku 
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Srpsku, tvrdeći da je treba ukinuti, jer je nastala na genocidu i 
etničkom čišćenju. Djeluje da Mesić po nečijem „diktatu“ svakih 
dvadesetak dana napadne Republiku Srpsku i „pozove“ Beograd 
da Srbima u BiH jasno poruči da je njihova domovina Bosna, a 
Sarajevo glavni grad.

premijer Milorad Dodik kaže da su Mesićevi najnoviji na
padi na Republiku Srpsku više nego besmisleni nakon što je bivši 
američki ambasador u Hrvatskoj piter Galbrajt svjedočio pred 
Haškim tribunalom o ulozi hrvatskog vojnog i političkog vrha 
u etničkom čišćenju krajiških Srba. Galbrajt je posvjedočio da je 
etničko čišćenje bilo suština državne politike Hrvatske u to vri
jeme. Mesić ovim izjavama pokušava da prikrije svoju ulogu u toj 
državnoj politici Hrvatske i da na taj način sakrije svoju ličnu odgo
vornost, kaže Dodik nazivajući Mesićeve izjave degutantnim.

amplituda dešavanja u BiH se kreće od finansija do teških 
političkih udaraca na Republiku Srpsku, pa tako 24. juna Mini
starstvo finansija FBiH saopštava da je u budžetu Federacije BiH 
ostalo samo 434 KM. Ovim se obistinjuju najave federalnog minis
tra finansija vjekoslava Bevande da će Federacija BiH bankrotirati 
zbog neodrživog izdvajanja za socijalna davanja.

REKETIRaNjE

„Bio sam član grupe koja je biznismenima uzimala novac, 
uz navode da će ih skinuti ili staviti na crnu listu i u kojoj su radila 
dvojica službenika Transparensi internešenela i Bogdan novaković 
iz Uprave za indirektno oporezivanje.“

Rekao je ovo u iskazu (30.6.2008) koji je dao Tužilaštvu BiH 
i policiji RS zaštićeni svjedok, u svijetu prevare poznatiji pod im
enom Mario, koji kaže da je u ovaj „biznis“ ušao na prijedlog svoga 
komšije i prijatelja zbog lošeg materijalnog stanja. „Bio sam u do
brim odnosima sa pripadnicima engleskog bataljona EuFORa koji 
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se nalazio u Ramićima i sa nekim zvaničnicima Haškog tribunala 
koji su radili na našem području. od mene je ‘prijatelj’ tražio da 
neke osobe koje mi preporuči povežem i zakažem im razgovor sa 
predstavnicima Haškog tribunala ili eUFoR-a“, ispričao je Mario 
u iskazu policiji i tužiocima a prenijeli su banjolučki mediji.

on kaže da se radilo o osobama koje su već bile na „crnim 
listama“ oHR-a ali i potencijalnim kandidatima za te liste.

„Moj advokat preko Čavke sa Sokoca spojio me sa lju
binkom lekovićem, iz Transparensi internešenela, koji mi je rekao 
da mi može pomoći da me skinu sa crne liste ali da će to da me 
košta“, rekao je u izjavi policiji i potvrdio novinarima Miloš lazović 
zvani vojvoda, iz višegrada, žrtva reketaša koji su biznismenima 
iz Republike Srpske za velike sume novca obećavali skidanje sa 
tzv. crnih lista ili pomoć da na njih ne dospiju ako su navodno 
potencijalni „kandidati“.

premijer Dodik rekao je 1. jula 2008. godine da će vlast RS 
zaštititi svjedoke koji su pred Tužilaštvom BiH prozvali pojedince 
iz „Tranparensi internešenela“ BiH i drugih institucija da su koris
tili svoje pozicije da bi ih zaplašili i iznudili novac.

„Zaštitićemo svakog svjedoka i ljude koji su bili žrtve tog 
procesa. Želimo da Tužilaštvo BiH, koje mjesecima drži ove pred
mete, konačno pokrene postupak ili ćemo otkazati bilo kakvu 
saradnju“, rekao je Dodik.

Direktor „Transparensi internešenela“ za evropu i aziju 
Miklos Maršal uputio je ambasadama i diplomatama pismo u 
kojem traži zaštitu za „Transparensi internešenel“ u BiH, odnosno 
Republici Srpskoj. 

„obraćamo vam se krajnje urgentno, apelujući da pomog
nete u zaštiti profesionalnog integriteta osoblja našeg ogranka 
Ti BiH, koji je bio i ostaje jedan od ključnih aktera u borbi protiv 
korupcije, a za vladavinu prava u ovom veoma važnom regionu. 
vjerujemo da našem ogranku Ti BiH i njegovim članovima pri
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jeti ozbiljna opasnost kroz seriju neobjašnjivih medijskih napisa, 
koji oslikavaju ogranak kao kriminalni element, uz impliciranje 
pravnih sankcija“, navodi Maršal.

„lična bezbjednost osoblja je ugrožena zbog optužbi o 
‘reketiranju’ i organizovanom kriminalu. vjerujemo da će vlada
vina prava pobijediti i da će ovakve optužbe dobiti mogućnost 
nezavisnog suočavanja sa pravosuđem Republike Srpske“, dodaje 
Maršal.

od ambasada očekuju da izraze „duboku zabrinutost vlas
tima RS i naglase da ovakav odnos prema nezavisnim udruženjima 
građana neće biti tolerisan od strane međunarodne zajednice“.

S pravom se možemo zapitati koje su stvarne ingerencije i 
ovlaštenja „Transparensi internešenela“ i kakva je to nevladina or
ganizacija koja ima moć i uzima sebi za pravo da faktički „naređuje“ 
ambasadama u ime međunarodne zajednice. normalan put je da 
eventualno ambasade i strana diplomatska predstavništva reaguju 
na kršenja zakona, a ne da to rade po naredbama nekih „Transpa
rensija“. otkud nekome pravo na imunitet i zaštitu od provjere 
ili odgovornosti pred zakonima i institucijama sopstvene države. 
osobe protiv kojih Tužilaštvo i MUp RS vode istragu su državljani 
Republike Srpske i BiH i oni nemaju nikakav ni politički ni diplo
matski imunitet pred pozitivnim zakonskim propisima Republike 
Srpske i BiH.

pravo pitanje je ko je u stvari „Transparensi internešenel“, 
šta mu je stvarna djelatnost i ko stoji iza njega, tačnije čije interese 
zastupa i sa kojim ciljem. ono što je uočljivo na prvi pogled kada 
se sagledaju njihovi izvještaji i teme kojima se bavi, analizira voka
bular i intonacija, jasno je da se nastupa sa pozicije svjetske sile, 
što potvrđuju ne samo raznorazni izvještaji o navodnim krimi
nalnim radnjama vlade RS, već i ova „direktiva“ ambasadama u 
ime međunarodne zajednice. pitanje je koje „međunarodne zajed
nice“.
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Ustavi i zakoni svake države se moraju poštovati a to se 
posebno odnosi na ovakve kao „Transparensi“ koji „liježu i ustaju“ 
sa deklarisanjem za zaštitu zakona i zakonitosti i borbom protiv 
kriminala i korupcije. Da bi nekoga nazvao lopovom prvo sam 
moraš biti pošten, sve drugo je nepotrebno objašnjavati. 

DOKaZI

Milovan vrljanović, vlasnik banjolučke firme „Mitako“, 
kaže „da je, da se ne bi našao na listi haških pomagača, bivšem 
izvršnom direktoru Transparensi internešenel ljubinku lekoviću 
zvanom leka, dao 20.000 evra.“

Zaštićeni svjedok, u svijetu prevare poznat kao Mario, 
priznao je policiji i tužiocima da je biznismene u Republici Srpskoj 
reketirao u ime grupe koju su činila dvojica službenika „Transpa
rensi internešenela“ i zamjenik direktora Uprave za indirektno 
oporezivanje, Bogdan novaković.

Šta je „Transparensi internešenel“ pokazuje i podatak 
da se ne zna, bar prema pisanjima medija, šta je funkcija njiho
vog prvog čovjeka Borisa Divjaka; jednom je direktor, drugi put 
direktor borda direktora a 5. jula 2008. godine se pojavljuje u ulozi 
predsjedavajućeg odbora Ti BiH.

U toj „novoj ili staroj“ ulozi Divjak objašnjava da je sve što 
se dešava „čista politička hajka“. „Zaprepašćeni smo direktnim 
udarom izvršne vlasti na rad Transparensi internešenela“, kaže Di
vjak, komentarišući optužbe pojedinih medija u Republici Srpskoj 
i premijera Milorada Dodika da su zaposleni u Ti BiH učestvovali 
u reketiranju smijenjenih funkcionera i biznismena iz Republike 
Srpske.

Divjak kaže da je „pozadina u svemu što je Ti BiH uradio u 
posljednjoj godini, istražujući velike slučajeve javnih ugovora koji 
su rađeni pod krajnje sumnjivim okolnostima. najavljivano nam je 
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da ćemo zbog toga patiti, nuđen nam je velik mito od izvršne vlasti 
da prestanemo na tome raditi. Međutim, sačuvali smo integritet i 
ovo je kazna koju plaćamo.“

DOPuNa

vladimir latinović, svjedok „pokajnik“ iz grupe „reketaši“ 
koji je odlučio da cijeli slučaj „reketiranja“ biznismena iz Republike 
Srpske otkrije policiji, kaže da mu je predsjednik nvo „narodni 
front“, Dragomir Babić, nudio 50.000 KM da nikome ne govori ono 
što zna.

latinović kaže da su u grupi koja je iznuđivala novac od 
biznismena u RS i smijenjenim zvaničnicima, pored njega bili lju
binko leković iz „Transparensi internešenela“, te nikica Gligorić i 
Bogdan novaković iz Uprave za indirektno oporezivanje.

„U januaru ili februaru me je nazvao Slobodan vasković i 
rekao da će me oni zaštititi, ali da ne diram Transparensi. Kazao 
mi je da mu je leković rekao da sam dobar sa Šotrom i da sam 
pod pritiskom da ‘propjevam’. Rekao sam vaskoviću da ne znam 
o čemu priča, a on je kazao da je najbolje da se nađem sa Drago
mirom Babićem, Babarom, kako ga zove. Rekao je: ‘Babara je moj 
drug i odličan je sa Rafijem Gregorijanom, i njemu trebaš sve da 
ispričaš’“, navodi latinović.

latinović kaže da mu je vasković kazao da se javi na broj 
telefona njegove supruge kada razmisli i da njega ne zove, jer ga 
prisluškuju.

„ja sam već tada bio dao izjavu policiji oko reketiranja, ali 
sam otišao na sastanak da vidim šta hoće od mene. nazvao sam 
vaskovića i otišli smo kod Babića u kancelariju u novoj varoši. 
Babić me je pitao da li me neko nagovara da idem na Transparensi 
internešenel.
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Rekao mi je da ga je predsjednik Vlade zeznuo za neko 
mjesto u policiji, da li je trebalo da bude direktor ili ministar 
policije. Rekao je da će, ako se Transparensi sruši, njih kao zmija 
repom počistiti, jer je Dodik sada najjači. Babić je rekao da je dobar 
sa Gregorijanom i da je spreman da mi da 50.000 KM da ćutim“, 
potvrđuje latinović.

latinović kaže, kada se poslije dvadesetak dana ponovo 
sastao sa vaskovićem, ovaj mu je prenio da je „Babić o svemu 
obavijestio Rafijev tim i da može da mu ugovori sastanak sa njim. 
Rekao mi je da mi pored 50.000 KM mogu da obezbijede da odem 
iz zemlje i promijenim identitet. vasković mi je prenio ono što mu 
je Babić rekao“, kaže latinović.

vladimir latinović ističe da je panika da su „provaljeni“ 
počela još prošlog ljeta (1997) kada je neko ljubinku lekoviću iz 
„Transparensija“ i nikici Gligoriću iz Uio na vrata stavio natpis 
„Mito – Korupcija – iznuda – Sud – Zatvor“.

isto veče kada su njima ispisali poruku na vratima, njega 
su, kaže, sačekala dvojica momaka na ulici i uzeli ključeve od au
tomobila, opalili u glavu iz praznog pištolja i samo rekli „imaćeš 
problema“.

„odmah ujutro me je nazvao leković i rekao da dođem kod 
njega u stan. Tamo smo bili leković, nikica Gligorić, Bo ris Divjak i 
ja. Tada sam prvi put vidio Borisa Divjaka i toga Gli go rića. Shvatio 
sam da je lekoviću nikica ključni čovjek za prikupljanje podataka 
iz Uprave za indirektno oporezivanje“, ističe latinović.

Kaže da su u razgovoru zaključili da bi iza prijetnji mogli 
da stoje oni kojima su uzeli novac i sveli to na antonića, vlasnika 
Fabrike duvana, jovića iz „Brdo prometa“ ili vrljanovića, vlasnika 
„Mitaka“.

latinović ističe da se naljutio, jer je trebalo ponovo naveče 
da se nađu, a leković ga je prevario i ostavio na cjedilu. „Rekli 
su da će oni kontaktirati ovu trojicu da vide da nisu oni naručili 
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sve to i dogovorili smo se da se nađemo uveče. Međutim, oni su 
nestali. izgubio im se svaki trag, jer su u 12 časova isključili tele
fone. Gligorić je ženu i djecu sklonio“, priča latinović.

„Kada sam lekovića posjetio dva mjeseca poslije toga, 
negdje u septembru u Transparensi internešenelu, nije mi dao da 
uđem. Rekao mi je na stepenicama da ima problem, a ja sam ga 
pitao zašto je otišao a mene ostavio samoga. Bio je drzak i be
zobrazan i rekao da je neko prijavio policiji reketiranje i da više 
nećemo pričati telefonom nego da će mi on, kada bude trebalo da 
se nađemo, zviznuti ispod prozora, jer smo živjeli u komšiluku. 
Takođe mi je rekao da, ako me neko bude pitao, ništa ne prizna
jem i da kažem da se ne poznajemo“, zaključuje latinović.

vladimir latinović Mario kaže 8. jula 2008. godine da je 
predsjedavajući odbora direktora „Transparensi internešenela“ 
BiH, Boris Divjak, znao za reketiranje smijenjenih zvaničnika i 
biznismena iz Republike Srpske, jer je prošle godine lično prisus
tvovao povjerljivom sastanku u Banjoj Luci na kojem se govorilo 
o tome.

OPRaVDaNjE

Dragomir Babić i Slobodan vasković „pozvali su (7.7.2008) 
Tužilaštvo BiH da istraže sve aktere afere „Transparensija“ uključu-
jući i ulogu ljubinka lekovića, službenika ove organizacije.

oni tvrde da im je vladimir latinović, zaštićeni svjedok 
u ovom slučaju, ispričao sve o reketiranju ali da stvarni cilj cijele 
afere nije istraga, već diskreditacija „Transparensija“ zbog njihovih 
izvještaja o privatizaciji naftnog sektora. Kako tvrde, latinović 
je od njih tražio 50.000 KM da bi snimio razgovor sa veliborom 
Šotrom, šefom obezbjeđenja Fabrike duvana Banja luka i Milošem 
Čubrilovićem, šefom obezbjeđenja premijera Dodika, kao dokaz 
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za svoju priču, „pošto je poslije toga namjeravao da pobjegne iz 
zemlje, kad uzme novac i od jednih i od drugih“.

Babić i vasković su se ponudili Tužilaštvu da daju izjavu o 
detaljima sastanka sa latinovićem, optužujući MUp RS da je ovaj 
slučaj otvoren van institucija sistema i finansiran iz privatnih fon
dova.

latinović i Šotra negirali su sve optužbe Babića i vaskovića. 
Šotra je kratko rekao da su sve to „budalaštine“ i da će „zbog iz
nesenih laži podnijeti krivičnu prijavu protiv Babića“.

POZIV GREGORIjaNa

Sada izvršni direktor a ponekad portparol „Transparensi 
internešenela“ Srđan Blagovčanin 10.7.2007. godine kaže da se sve 
vezano za aferu „reketiranja“ odvija bez znanja institucija, koje bi 
trebalo da sprovode istragu a da sve istražuju „Dodikove paralelne 
institucije“. „Ti BiH se nikada nije bavio ilegalnim aktivnostima ali 
je očigledno da se radi o vrlo dobro pripremljenom planu diskredi
tacije.“

prvi zamjenik visokog predstavnika u BiH, Rafi Gregorijan, 
pozvao je na obustavljanje propagandne kampanje protiv „Trans
parensi internešenela“ i istakao da pravosuđu treba dozvoliti da 
istraži optužbe o reketiranju.

Gregorijan je uručio v.d. glavnog tužioca Tužilaštva BiH, 
Miloradu Barašinu, anonimno pismo od 6. februara ove godine u 
kojem je opisan plan diskreditacije „Transparensija“. Gregorijan je 
odlučio predati pismo kao mogući dokazni materijal nakon što je 
Dragomir Babić potvrdio da je autor pisma.

Primljena informacija je u tom trenutku (6. februara) iz
gledala nevjerovatna. Međutim, prošlosedmični događaji pokazali 
su da se plan naveden u pismu u stvari sprovodi, saopšteno je iz 
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oHR-a. pismo do sada nije predato istražnim organima, jer je bilo 
anonimno, pa „nismo mogli poduzeti bilo kakve dalje korake“.

Kako su prenijeli iz oHR-a, tužilac Barašin je ponovio da 
nisu primili izvještaj o počinjenom krivičnom djelu niti izjave svje
doka o navodnom reketiranju od strane predstavnika „Transpar
ensija“. „ako dobijemo takav izvještaj od policije RS, postupićemo 
u skladu sa zakonom kao i u svim drugim slučajevima“, rekao je 
Barašin.

NaSTaVaK

Direktor policije Republike Srpske, uroš Pena, rekao je 
11.7.2008. da MUp RS sprovodi istragu o aferi „reketiranja“ biznis
mena i smijenjenih ličnosti iz RS i uzima izjave oštećenih.

novinar pero Simić uputio je Rafiju Gregorijanu pismo i 
kompletnu video, tonsku i štampanu dokumentaciju, koju su u 
aferi „reket“ ili „crne liste“ objavili mediji u Republici Srpskoj i 
širem okruženju. Simić je u pismu Gregorijanu izrazio očekivanje 
da će i ovaj materijal uručiti vršiocu dužnosti glavnog tužioca BiH, 
Miloradu Barašinu, kao što je to učinio sa anonimnim pismom u 
vezi sa ovom aferom.

predsjednik nvo „narodni front“ Dragomir Babić i Slo
bodan vasković, najavili su tužbe protiv svih medija u RS, koji su 
objavili izjavu vladimira latinovića da su mu nudili 50.000 KM da 
ćuti o aferi „reketiranja“ biznismena u RS.

PRIjaVa 

vladimir latinović, svjedok pokajnik u aferi „crne liste“, 
bivši izvršni direktor „Transparensi internešenela“, ljubinko le-
ko vić – leka i službenik Uprave za indirektno oporezivanje nikica 
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Gligorić, osumnjičeni su da su kao organizovana grupa iznuđivali 
novac od više građana Republike Srpske i BiH. oni su prijavljeni, 
11.7.2008. godine u izvještaju MuPa Republike Srpske, dostav
ljenom Tužilaštvu BiH.

iz Tužilaštva BiH je potvrđeno da je izvještaj primljen i biće 
predat tužiocu u rad.

premijer RS Milorad Dodik rekao je da „Transparens 
internešenel“ u Berlinu ima problem sa izjavama svjedoka u Re
publici Srpskoj, koji su jasno, putem raznih medija, potvrdili da 
su davali novac njihovim službenicima da bi bili skinuti sa „crne 
liste“ međunarodne zajednice.

Dodik je reagujući na odluku odbora direktora „Transpa-
rensija“ da privremeno suspenduje operacije ovoga ogranka i 
evakuiše osoblje iz BiH, kazao da je to očigledan „propagandni 
trik“ da se čitava stvar prebaci na vladu RS, koja samo pokušava 
da obezbijedi neutralnu sredinu za djelovanje nezavisnih insti
tucija, ako one uopšte postoje u BiH.

Kako je javljeno, odbor direktora „Ti“ u Berlinu je donio 
takvu odluku zbog neopravdanih i štetnih napada koji su nedavno 
eskalirali Dodikovom izjavom da je njihovo osoblje umiješano u 
reketiranje i organizovani kriminal.

premijer Srpske je rekao da predstavnici „Ti“ u Berlinu im
aju slobodu da odluče da li je neko od njihovih službenika ugrožen 
u BiH, ali je očigledno da se na taj način želi skrenuti pažnja sa 
onih koji su ovdje poslati da rade to što rade.

„Ti nema problem sa mnom, jer tu priču nisam ja ni 
pokrenuo. Znam da tužilaštvo u RS i BiH posljednjih pet godina 
raspolažu svim podacima ali da zbog pritisaka stranaca nisu mogli 
da otvore ovaj slučaj reketiranja“.

Bivši direktor policije RS Dragomir andan izjavio je 15. jula 
2008. godine da mu je Slobodan vasković tražio 50.000 KM „da ga 
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rehabilituju i skinu sa crne liste oHR-a“. To se desilo prije otprilike 
mjesec i po dana. 

Bivši generalni sekretar auto-moto saveza RS Brane Su bo tić 
tvrdi da je na ime „reketa“ dao hiljade maraka bivšem predsjedniku 
banjolučkog odbora SDS-a Goranu popoviću, i direktoru lista „pa
triot“ Slobodanu vaskoviću, a 10.000 maraka i laptop pokajniku u 
slučaju „crne liste“ vladimiru latinoviću i bivšem izvršnom direk
toru „Transparensi internešenela“ ljubin ku lekoviću – leki.

Brane Subotić kaže da zaposleni „Transparensija“ vrše 
užasan pritisak na sudstvo i sudije i da je riječ o organizaciji poput 
„hobotnice“, koja svoje ljude ima svuda pa čak u vladi i policiji.

„njihov predstavnik ulazi prije stranke u sudnicu i mo že 
izuzeti predmet kad god hoće. ništa nisu imali sa mojim predme
tom ali su bili na suđenju, i imali sav uvid u dokumentaciju. oni su 
me ucjenjivali radi navodno neizvršenih obaveza. jedna od stavki 
je bila prekoračenje ulaganja u hotel ‘Košuta’ na jahorini. Sve su 
zloupotrijebili i ucijenili me. Zvao sam pravnika lekića u ‘Ti’ i pi
tao ga zašto nisu došli kod mene da čuju i drugu stranu. Rekao mi 
je da će mi se ako bude trebalo neko javiti od njihovih službenika. 
eto, javio se leković“, kaže Subotić. 

STVaRNOST

Slučaj „reketiranja“ ili „crnih lista“ je pokazatelj i slika 
BiH, i svih pritisaka kojima je izložena Republika Srpska i njena 
aktuelna i legitimna vlast. Mnogo je obmana i manipulacija a 
jedna od najvećih je svakako korištenje termina, pojma ili pozicije 
„međunarodne zajednice“ u čije ime se mnogo toga radi a što nema 
nikakvog uporišta ni u jednom dokumentu međunarodne zajed
nice, niti i jedne njene institucije. ako neko kaže da međunarodna 
zajednica traži određenu stvar, mora se znati ko: da li je to Savjet 
bezbjednosti Un-a, ili je to Generalna skupština Un-a, takođe 
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mora se znati koja je Rezolucija uNa ili drugi dokument, sa jas
nom odrednicom koja precizno reguliše ili ne reguliše određuje ili 
ne određuje određeni društveni odnos.

Dejtonski mirovni sporazum je međunarodni ugovor koji 
je regulisao odnose u BiH i on je jedini dokument na osnovu koga 
funkcioniše BiH, kao i dokumenti međunarodnih institucija prven
stveno Ujedinjenih nacija, čiji je BiH član. Sve ostalo je proizvoljno 
i nelegalno i nelegitimno zloupotrebljavanje imena međunarodne 
zajednice.

Slučaj „reketiranja“ je otkrio samozvane, paralelne, nele-
gal ne strukture koje su u ime neke imaginarne međunarodne za
jednice za interese nekoga, iako se zna koga, trebalo da eliminišu 
Republiku Srpsku, tako što će se kriminalizovati njeno legalno 
rukovodstvo stalnim pričama o kriminalizaciji, korupciji i organi
zovanom kriminalu.

narodna poslovica kaže „da ne pada snijeg da pokrije 
brijeg, već da svaka zvijer pokaže svoj trag“. U ovom slučaju svi 
„dušebrižnici“ BiH, Dejtonskog sporazuma, zakonitosti, morali-
sanja u ime neke samo njima znane „međunarodne zajednice“ 
su otkrili i identifikovali sebe. na vrhu „rubikona“ je Rafi Grego-
rijan, a ispod su „poslagani“ niži „lauferi“ poput, Borisa Divjaka i 
„Transparensi internešenela“, određenih pravosudnih institucija, 
jer pravosuđe je „čedo“ takve međunarodne zajednice u čije ime 
nastupa Gregorijan, određeni javni mediji, ravnomjerno ras po-
ređeni u Sarajevu i Banjoj luci, te niži pioni zaduženi za „male, ve
like“ prljave stvari poput vaskovića, Babića, lekovića, Gligorića i 
latinovića, koji kao običan kriminalac bude dio tima Rafija Grego
rijana, koji nastupa u ime neke samo njemu znane međunarodne 
zajednice. 

narodna izreka koja kaže „možeš kako hoćeš, ali ne možeš 
dokle hoćeš“ se potvrdila i u ovom slučaju. institucije Republike 
Srpske su reagovale i otkrile kriminal grupe koja je evidentno op
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erativno vođena od strane „Transparensi internešenela“ odnosno 
Borisa Divjaka a čiji su rad pokrivali mediji i pravosuđe koje je pod 
uticajem i nadzorom svemogućeg Rafija Gregorijana. Činjenica da 
Gregorijan nosi neko (anonimno) pismo od predsjednika jedne od 
1.300 nevladinih organizacija kao što je „narodni front“ je pokaza
telj da je on na „vrhu“ hobotnice ili ljestvice i koji pokušava snagom 
svoga autoriteta i mjesta prvoga zamjenika visokog predstavnika 
„spasiti ono što se može spasiti“, pozivom da se sve prepusti 
pravosuđu, što u prevodu znači njemu. 

isto tako, „centrala“ „Transparensija“ iz Berlina se povlači, 
što znači „bježi“, zbog navodnih pritisaka vlasti RS na njihov rad. 
niko nije amnestiran od kriminala pa ni ekipa iz „Transparensija“ 
podržavana od Gregorijana. Da su nevini, ostali bi tu i dokazali da 
nisu krivi. Uostalom, događaji koji su kasnije uslijedili pokazali su 
šta je značila njihova kritika privatizacije naftne industrije Repub
like Srpske. Rafinerija nafte Brod radi punim kapacitetom i jedan 
je od bitnih nosilaca razvoja Republike Srpske.

Kritika privatizacije naftne industrije pokazuje da Gregori
jan i njegovi „transparensiji“ ne žele uspješne privatizacije koje će 
dovesti do pokretanja proizvodnje, zaposlenosti i punjenja budžeta 
već one druge koje znače prodaje u bescijenje i za vlastite interese. 
To je realnost i istina u koju je teško povjerovati ali je stvarnost. 

vlada Republike Srpske, na čelu sa Miloradom Dodikom, 
poslije velike pobjede nakon nametnutih odluka Miroslava lajča-
ka koje je nametnuo 19. oktobra 2007. godine, ostvarila je drugu 
ništa manju pobjedu razobličujući Rafija Gregorijana i nevladinu 
organizaciju „Transparensi“ koja se ponašala kao nadmena, pre
potentna, moćna, silna, sveznajuća i svemoguća sila koja ne odgo
vara nikome osim valjda „šefu“ Gregorijanu.

ovaj način kriminalizacije preko „Transparensija“ više 
ova ko neće ići i moraće se birati novi bitno modifikovani model. 
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akteri i kreatori i dalje ostaju isti na čelu sa Rafijem Gregorijanom. 
Tabla je ista, iste figure, ali samo drugačije poredane.

DRUGi naČin

Sarajevski mediji objavili su 17. jula 2008. godine da se 
prema „izvorima“ iz Sipa, ova agencija „pozabavila aktivnostima 
vlade RS, za period 1998–2000. godine. izvor Sipa tvrdi da je vla
da RS u tom periodu za obnovu infrastrukture i renoviranje kuća i 
stanova povratnika na poklon dobila 50 miliona KM od Evropske 
unije. no, iz dokumenata se vidi da ih nije trošila baš namjenski“.

Ovaj podatak je potvrda da se pritisci na Dodika i nje
govu kriminalizaciju počinju odvijati na drugi način, očigledno 
preko Sipa, odnosno pojedinaca Sipa koji su obični pioni Rafija 
Gregorijana a ne više „Transparensija“. pristup je „amaterski“ 
jer Dodik je za pomenuta djela oslobođen pravosnažnom presu
dom Osnovnog suda u Banjoj Luci 17.10.2005. godine, a potom i 
banjolučkog okružnog suda.

Halabuka se nastavlja plasiranjem dijela revizorskog 
izvještaja u kojem stoji da „zbog značajnih odstupanja utrošenog 
budžetskog novca u odnosu na plan, i neefikasnog sistema internih 
kontrola, poslovanje Sekretarijata Vlade RS u 2007. godini, Glavna 
služba za reviziju javnog sektora ocjenjuje ga sa rezervom“, izjavio 
je glavni revizor Boško Čeko. 

KaRaDŽić

povodom hapšenja Radovana Karadžića, 21. jula 2008. 
godine u Beogradu, koga su bošnjački mediji i sami Bošnjaci već 
odavno osudili za zločin, dozvoljavajući sebi ono što samo može 
Sud, da idu i korak dalje i preko Karadžića osuđuju cijelu Repub
liku Srpsku, proglašavajući je zločinačkom i genocidnom. 
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Tim povodom premijer RS Milorad Dodik kaže da je 
hapšenje Karadžića, za vladu RS, jedan od posljednjih koraka ka 
ispunjavanju obaveza prema Haškom tribunalu i procesuiranju 
optuženih za ratne zločine. 

umjesto da se ovo tretira kao jedna od dejtonskih obave
za, suočeni smo sa mnogim izjavama političara iz FBiH koji 
pokušavaju da generalizuju Karadžića sa Republikom Srpskom, i 
njenim stvaranjem, a to nećemo dozvoliti, izjavio je Milorad Dodik 
i dodao da Republika Srpska nije Karadžićevo djelo, već djelo svih 
ljudi koji u njoj žive, te da je neumjesno tražiti da se kroz proces 
suđenja Karadžiću sudi Republici Srpskoj. 

Dodik ističe da je odgovornost individualna, a Karadžić će 
u Hagu odgovarati imenom i prezimenom. „Republika Srpska je 
trajna i neupitna kategorija i ne može se suditi bilo kom kolek
tivitetu na ovim prostorima. Ne mogu da shvatim pokušaje sara
jevskih političara koji nastoje da u javnosti održe samo jednu priču 
istine, kada je i sam Haški tribunal rekao da je smrt spriječila aliju 
izetbegovića da bude izveden pred lice pravde.

Zato bi bilo logično da institut pravde u Hagu procesuira 
druge odgovorne poput aktuelnog predsjedavajućeg predsjedniš-
tva BiH Harisa Silajdžića koji je bio važna ličnost u muslimanskom 
političkom pokretu tog vremena i da se vidi koja je bila njegova 
politička uloga u ratnim zločinima nad Srbima u BiH. Srba je u 
proteklom ratu poginulo 27.000 i nisu ih pobile humanitarne orga
nizacije“, smatra Dodik.

on ističe da je zbog budućnosti i tolerancije u regionu 
potrebno da otpočne proces izvinjenja Srbima za žrtve koje su 
doživjeli u svim ratovima, jer Boris Tadić se izvinio, a ovo je tre
nutak kada drugi treba da se izvinu njemu i drugima za stradanje 
srpskoga naroda.

Direktorica Fonda za humanitarno pravo nataša Kandić 
kaže da je Milorad Dodik „morao znati ko je skrivao Rado
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vana Karadžića“ i dodaje da će Karadžićevo hapšenje biti veliko 
olakšanje za Dodika i njegovu vlast. on će ojačati svoju vlast sma
tra, nataša Kandić.

advokat Radovana Karadžića, Svetozar vujčić, kaže 
25.7.2008. da je Karadžića obradovala vijest da je Milorad Dodik 
obećao pomoć njegovoj porodici.

Dodik je izjavio da će se sastati sa članovima porodice 
Radovana Karadžića „da vidi šta im je potrebno. To je u skladu 
sa zakonom i nema razloga da Karadžićeva porodica bude zaki
nuta“. Dodik je pojasnio da se radi o ljudima koji nisu optuženi niti 
osuđeni za bilo koje krivično djelo koje bi ih spriječilo da dobiju 
pomoć od vlade Republike Srpske, kao i ostale porodice optuženih 
za ratne zločine. 

Komentarišući hapšenje Karadžića, Dodik kaže da ono 
znači rasterećenje za Republiku Srpsku. To znači da Republika 
Srpska, bez ikakvog tereta prošlosti, može nesmetano da nastavi 
razvoj i stabilizaciju.

uKLaNjaNjE

Beogradski mediji su objavili „plan“ koji su američki pred
stavnici u BiH s hrvatskim službama bezbjednosti spremili za 
uklanjanje premijera Dodika. Prema pisanju ovih medija, ovo je 
prvi korak s ciljem urušavanja institucija Republike Srpske i cen
tralizacije BiH. Mediji se pozivaju na informacije koje su dobili „od 
izvora bliskih istražnim i pravosudnim institucijama BiH“.

Grupu koja radi „o glavi“ premijeru Dodiku predvodi Rafi 
Gregorijan, a u njoj su i šef Sektora za krivične istrage Sipa Dragan 
lukač i ambasador SaD-a u BiH, Čarls ingliš.

pošto je završila reforma policije u BiH, koja nije „oskrna-
vila“ nadležnosti Republike Srpske, grupa na čelu са Rafijem Gre
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gorijanom krenula je u drugu fazu plana kojim će „dokazati da je 
vlast u Republici Srpskoj kriminalizovana i da kao takva ne treba 
ni da postoji“. visoki funkcioner policijskih službi u BiH navodi da 
Gregorijan rukovodi grupom u kojoj su i šef Posebnog odjeljenja za 
organizovani kriminal, privredni kriminal i korupciju Tužilaštva 
BiH, Dru Engel.

Uz pomoć lukača, koji je još od 1990. aktivan član hrvat skih 
službi bezbjednosti, amerikanci s Gregorijanom na čelu poku-
šavaju Dodiku da napakuju kriminalne radnje u vezi sa izgradn
jom zgrade Vlade RS, kao simbola institucija Republike Srp  ske, te 
navodne nezakonitosti prilikom prodaje Rafinerije Brod. 

isti izvor navodi da su u pitanju privatni obračuni američ kih 
činovnika u BiH s vlastima Republike Srpske, čiji je cilj oduzi manje 
nadležnosti Republici Srpskoj. Gregorijan je daleko od aktuelne 
republikanske vlasti i pripada grupaciji Holbruk– olbrajt–Klark, 
koja je bila veoma aktivna tokom sukoba u BiH.

iza ove grupe politički stoji Zlatko lagumdžija, a finan sijski 
jedan sarajevski tajkun. upravo zbog ovoga strane obavještajne 
službe savjetuju Dodiku da ne putuje avionom, jer postoje naznake 
o mogućem scenariju likvidacije. Dodik je već tri puta imao imao 
probleme u avionu koji ga je vozio s banjolučkog aerodroma i pilot 
je jedva uspio da sleti.

PODjELE

„Zavadi pa vladaj“ je stari način manipulisanja koji se 
pokušava primijeniti i u Republici Srpskoj, plasiranjem priča o 
podjelama na istok i zapad Republike Srpske, gdje je navodno 
istočni dio zapostavljen u odnosu na zapadni. navodno su građani 
istočnog dijela nezadovoljni aktivnostima vlade RS na ulaganja 
u razvoj tamošnjeg dijela, gdje se nalaze skoro sve nerazvijene i 
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izrazito nerazvijene opštine RS. prema pričama i glasinama koje 
se plasiraju iz različitih centara, ne primjećuju se pomaci nakon 
formiranja Fonda za razvoj istočnog dijela Republike Srpske, koji 
ove godine može da plasira 86 miliona KM u područje grada 
istočnog Sarajeva i 23 opštine od lopara do Berkovića.

Fond za razvoj istočnog dijela RS, koji je formirala vlada 
RS, za osam mjeseci je plasirao oko 18,6 miliona KM na područje 
istoka kao podsticajne mjere razvoja tamošnjih opština i povećanja 
zaposlenosti.

Direktor Fonda za razvoj istočnog dijela RS, Branislav 
Subo tić, vjeruje da će ispuniti plan i da će se plasirati skoro sva 
predvi đena sredstva za razvoj istočnih opština RS. Subotić kaže 
da Fond raspolaže sa 200 miliona KM koje može do kraja 2010. 
godine da plasira kao kredite na osnovu razvojnih projekata koji 
se podnose komercijalnim bankama. „U ovoj godini možemo da 
plasiramo 86 milio na KM, u 2009. je predviđeno 82 miliona KM i 
u 2010. 42 miliona KM. Do sada je odobreno oko 18,6 miliona KM 
za 38 projekata“, kaže Subotić.

Subotić kaže da sve priče o zapostavljenosti istočnog di
jela Republike Srpske nisu tačne, jer sve opštine i svi privredni 
subjekti imaju mogućnost da apliciraju i za sredstva iz Razvojnog 
programa RS pod istim uslovima kao i sva ostala preduzeća.

premijer Milorad Dodik kaže da ne postoji nikakva podjela 
na istočnu u zapadnu Republiku Srpsku već postoji jedna Repub
lika Srpska. „Tu priču o podjelama plasira opozicija i pojedini 
predstavnici međunarodne zajednice kako bi izazivali raskol i 
svađe u Republici Srpskoj“, kaže Dodik.

Ministar finansija aleksandar Džombić rekao je 22.8.2008. 
godine da je za projekte koji se odnose za istočni dio RS, odobreno 
182.871.610 KM ili 58,64 odsto a zapadnom dijelu 128.961.727. 
maraka ili 41,36 odsto.
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Džombić kaže da je Savjet za razvoj Republike Srpske odo
brio finansiranje 124 projekta, od čega 46 opštinama iz istočnog 
dijela Republike Srpske.

SIPa 

Zamjenik direktora Sipa Dragan lukač izjavio je (23.8.2008) 
da je ova agencija već „duboko u istrazi u vladi RS“. Sipa je već 
poslala zahtjeve na adrese nekoliko ministarstava u Vla di RS da 
se njenim inspektorima dostavi dokumentacija vezana za finan
sijske transakcije Vlade RS i prodaju nekih strateških objekata i 
preduzeća.

potpredsjednica vlade RS jasna Brkić tvrdi da ne zna ništa o 
bilo kakvim istragama niti je u Vladi vidjela bilo kakve inspektore 
Sipa, što su neki mediji prenijeli pozivajući se na izvor iz Sipa.

Iz kabineta premijera Dodika komentar je bio da je u pitanju 
„lična akcija jednog čovjeka koji se zove Dragan lukač“.

Kako su pisali mediji iz Srbije, lukač je član „organizovane 
grupe za diskreditaciju Vlade RS i cijele Republike Srpske, koja 
se ne rukovodi profesionalnim, već ličnim i političkim motivima. 
U istoj toj grupi su i istražni tužioci iz Tužilaštva BiH, koji po 
nalogu oHR-a zloupotrebljavaju položaj i izlaze iz okvira svojih 
nadležnosti.“

Premijer Milorad Dodik izjavio je 25.8.2008. godine da ima 
povjerljive informacije iz Tužilaštva BiH da su krivične prijave 
protiv vlade RS već „upakovane“ i to po nalogu prvog zamjenika 
visokog predstavnika Rafija Gregorijana.

Dodik je rekao da je na incijativu Gregorijana dat nalog 
Sipa da istražuje izgradnju Doma RTRS, zgrade vlade RS i priva
tizacije „Telekoma Srpske“. „imam informacije da Gregorijan vrši 
dnevni pritisak na tužioce i sudije da se podstakne istraga. To je 
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zloupotreba, jer Tužilaštvo BiH nije nadležno za ova pitanja, već 
Tužilaštvo RS i mi nemamo ništa protiv da se ono time bavi.“

SaRaDniCi

Komentarišući prijavu koju je SDS podnio Tužilaštvu u 
Banjoj Luci u vezi sa ulaganjem Vlade RS u Srebrenici, Dodik je 
ocijenio da je riječ o stranci u kojoj postoji mala grupa ljudi koja 
kreira takve stvari, koje treba da posluže raznim međunarodnim 
mešetarima kako bi potvrdili da u Republici Srpskoj ima prob
lema. „ljudi iz SDS-a su najbolji saradnici grupe oko Gregorijana, 
koji želi da kriminalizuje čitavu RS. on je naučio da je SDS takav i 
misli da smo mi svi isti“, kaže Dodik.

SDS je zatražio od pravosudnih institucija RS (26.8.2008) 
da istraže „poslove“ premijera RS Milorada Dodika, kako se ne bi 
time bavilo Tužilaštvo BiH, ocjenjujući da bi to moglo da utiče na 
predstojeće razgovore o ustavnim promjenama.

Dodik je rekao da se ne plaši bilo kakvih istraga nadležnih 
organa, kazavši da SDS izražava „lažnu bojazan za pozicije Re
publike Srpske“.

politički analitičar i ekspert za antiterorizam Dževad Galija-
šević kaže da nije tajna da amerikanci već više od pola godi ne 
intenzivno rade na prikupljanju što više kompromitujućeg ma
terijala protiv predsjednika vlade RS. Riječ je o davno oprobanoj 
i provjerenoj strategiji međunarodne zajednice koja svaki put 
kada želi da kompromituje nekog pojedinca, posegne za njegovim 
navodnim „kriminalnim dosijeom“.

„nema nikakve dileme da Gregorijan stoji iza svih inici
jativa o pokretanju istrage protiv Dodika. Međutim, postavlja se 
pitanje zašto slične istrage nema protiv Harisa Silajdžića i Hasana 
Čengića, koji su okrenuli milione dolara švercujući oružje?! Čini 
mi se da je riječ o ličnom animozitetu protiv Dodika. U svakom 
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slučaju, Dodik ima puno pravo da sumnja kako je cijela ova priča 
politički motivisana i konstruisana“, precizira Galijašević.

izvor blizak međunarodnim krugovima tvrdi da sva priča 
protiv Republike Srpske polazi iz Brčkog od supervizora Rafija 
Gregorijana i predsjednika SDS-a Mladena Bosića.

U tom kontekstu tvrdi ovaj izvor treba posmatrati i Bosićevu 
izjavu da je „suđenje Radovanu Karadžiću, suđenje Republici 
Srpskoj“. Dovoljno je vidjeti ko je sve izgovarao tu rečenicu, pa 
da vidite ko bi bio u koaliciji nakon tzv. „demokratske revolucije 
2010. godine“.

pomenuti izvor međunarodne zajednice tvrdi da je prijava 
protiv Dodika, u vezi sa ulaganjem u Srebrenicu, i još trojice nje
govih saradnika, napisana u Gregorijanovoj kancelariji i da ju je 
nakon prevoda na srpski samo potpisao Mladen Bosić.

Težnja Milanka Mihajlice da bude lider opozicije očigled no 
kod koalicionog partnera SDSa ne prolazi pa on sam promoviše 
sebe (29.8.2008) konstatacijom da je „SRS očigledno najoštrija 
opozicija“ aktuelnoj vlasti u Republici Srpskoj i njihova je „svojevrs
na kost u grlu“. „Zato ne čude brutalne prijetnje koje u posljednje 
vrijeme stižu našim visokim funkcionerima“, tvrdi Mihajlica.

Komentar Mihaljičinoj izjavi govori sam za sebe i nije vrije
dan nikakvog komentara. Nema potrebe zapitati se kome je bitan 
Mihajlica i koji su to njegovi visoki funkcioneri kada se sagleda 
njegova pozicija.

predsjednik SDS-a Mladen Bosić rekao je 3. septembra 2008. 
da će ova stranka narednih dana tražiti od Tužilaštva u Banjoj luci 
da ih obavijesti o sudbini krivične prijave koju su podnijeli protiv 
Dodika u vezi sa navodnim nepravilnostima prilikom ulaganja u 
Srebrenicu.

„Zabrinut sam informacijama da se na Tužilaštvo u Banjoj 
luci vrši pritisak da se krivična prijava SDS-a stavi u ladicu ili da 
se to tužilaštvo proglasi nenadležnim“, ističe Bosić.



DODIK ČUVAR SRPSKE

149

Bosić kaže da će poslije lokalnih izbora politička scena u 
Republici Srpskoj izgledati mnogo drugačije, jer će se otvoriti teške 
političke teme kao što je reforma Ustava i policije i to će dovesti do 
odmrzavanja zamrznute krize.

GELBaRT

Savjetnik za Balkan predsjedničkog kandidata Demokratske 
stranke Baraka Obame, Robert Gelbart, rekao je (7.9.2008), nakon 
susreta sa premijerom Dodikom u Laktašima, da je impresioniran 
napretkom koji je ostvarila Republika Srpska. „Kada sam prvi put 
dolazio u RS, poslije potpisivanja Dejtonskog sporazuma, bio je to 
težak period. Srbi tada nisu imali dobro rukovodstvo, ali ga sada 
imaju“, rekao je Gelbard.

PROGNOZER

opozicija „mora“ kritikovati vlast i ima pravo sve i svašta 
obećavati a na građanima je da procijene opravdanost kritike 
i uvaže obećanja opozicije, što je u ovom slučaju SDS i Mladen 
Bosić. S obzirom na to da je u toku izborna kampanja za lokalne 
izbore, Bosić kaže (10. septembra 2008) da očekuje pobjedu u 
polo vini opština u Republici Srpskoj. SDS ima odlične kandidate, 
demokratski izabrane, koji pred birače idu sa konkretnim pro
gramima, a ne sa slikama partijskih lidera, kao što je slučaj u nekim 
drugim partijama.

on kaže da je svima jasno da je prošlo vrijeme euforije koja 
je SNSDu donijela pobjedu na izborima 2006. i da je došlo vrijeme 
da se podvlači crta za neispunjena obećanja. „ova vlast je učinila 
sve ono što nije obećala biračima“, poručuje Bosić.

Govoreći o istočnom dijelu Republike Srpske, omiljenoj 
temi SDS-a, Bosić kaže da zapostavljanje istočnog dijela RS vlast 
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zamagljuje kiteći se pompeznim statističkim podacima kako je za 
istok odobreno 182 miliona maraka iz Razvojnog programa, iako 
od toga ni deseti dio nije stigao do opština, izuzev Srebrenice. Sra
mota je da u istočni dio nije stiglo onoliko novca koliko koštaju dva 
nova aviona i da u Fondu za razvoj istočnog dijela ima manje para 
nego što je vrijednost zgrade Vlade RS.

peTRiČ

Republikom Srpskom i BiH se svakodnevno bave mnogi 
iz međunarodne zajednice, pa tako bivši visoki predstavnik vol
fang petrič kaže (12.9.2008) da je Republika Srpska međunarodno 
priznata i da je to za nju velika stvar. U Beogradu tačno znaju šta 
bi značilo ako bi je pozvali da se priključi Srbiji. „premijer Dodik je 
izuzetno oprezan da ne bi prešao određenu crtu, jer zna da može 
izgubiti više nego što je Republika Srpska dobila“, kaže petrič.

TjERaNjE

predsjedavajući Savjeta ministara BiH nikola Špirić, 
komentarišući stalne „atake“ iz Sarajeva na Dodika, kaže da način 
na koji se izjave Dodika dočekuju u Sarajevu predstavljaju snažan 
doprinos neuspjehu BiH. „Dodik se treba prihvatiti kao partner s 
kojim se treba ozbiljno razgovarati, a ne ozbiljno ga optuživati i 
mislim da što ga više optužuju, da se time sve više stvara osjećaj 
kod Srba i Republike Srpske da oni nisu poželjni u BiH. plašim se 
da time ne otjeraju Republiku Srpsku iz BiH.“

predsjedavajući predsjedništva BiH, Haris Silajdžić podnio 
je 15.9.2008. godine ustavnom sudu BiH zahtjev za pokretanje 
spora protiv vlade RS zbog „protivustavne spoljnopolitičke aktiv-
nosti Republike Srpske“. Silajdžić od Ustavnog suda zahtijeva 
donošenje presude protiv RS i određivanje privremene mjere o 
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trenutnoj suspenziji „svih odluka i akata vlade RS koje zadiru u 
nadležnosti BiH“.

Reagujući na najnoviju tužbu Silajdžića, Milorad Dodik 
poručuje „da mu je krajnje vrijeme da ide u političku penziju i da 
prestane da traži probleme tamo gdje ih nema.“

Komentarišući navode iz Silajdžićeve tužbe da predstav-
ništva Republike Srpske u svijetu štete strateškim interesima BiH, 
Dodik kaže da na svijetu ne postoji Ustavni sud koji RS može da 
zabrani obavljanje njenih zagarantovanih prava a jedno od tih 
prava je i otvaranje predstavništava RS u svijetu.

Silajdžić svoje zahtjeve „može da okači mačku o rep“. 
„Republika Srpska će imati svoja predstavništva u vašingtonu, 
Zagre bu, Sarajevu, Tuzli, Briselu, Beogradu. Ovaj zahtjev ustav
nom sudu predstavlja samo još jedan u nizu dokaza o njegovoj 
patološkoj mržnji prema RS“, kaže Dodik i dodaje da je poenta u 
tome da Silajdžić samo artikuliše nevjerovatnu netrpeljivost eks
tremnih Bošnjaka iz FBiH prema Republici Srpskoj. „poručujem 
im da od ostvarenja njihovih želja nema ništa! Republika Srpska je 
trajna kategorija, sa svim svojim zagarantovanim pravima, i više 
se nećemo odricati nijednog“, poručuje Dodik. 

ZaHVaLNOST

Pored brojnih napada na vlast i prvenstveno premijera RS 
Milorada Dodika, treba izdvojiti zahvalnost od porodice Radovana 
Karadžića koju je prenio njegov brat luka 23.9.2010. godine. 

„porodica Karadžić i ja lično više smo nego zahvalni pre
mijeru RS, što ju je posjetio, obećao pomoć i to ispunio. Hvala mu 
što nije pao pod uticaj međunarodne zajednice kao neki drugi 
političari. on zna za ljudske vrijednosti, osnovna ljudska prava 
svakog čovjeka. Za Republiku Srpsku i srpski narod dobar je onaj 
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koga napadaju Miroslav lajčak i Rafi Gregorijan a oni najviše na
padaju upravo Dodika“, kaže luka Karadžić.

ODBIjaNjE

Vlada Republike Srpske odbila je SIPa dostaviti dokumen
taciju koju je ova agencija zatražila u vezi s istragom o poslovanju 
pojedinih ministarstava vlade RS i preduzeća „integral inženje-
ring“ iz laktaša. U obrazloženju ove vladine odluke stoji da „zbog 
nepoštovanja odredaba Ustava RS, u pogledu nadležnosti sudske 
vlasti u RS, i Zakona o krivičnom postupku i Krivičnog zakona RS, 
republičke uprave i upravne organizacije RS nemaju obavezu da 
Sipa i Tužilaštvu BiH dostavljaju informacije u krivičnim postup
cima, za koja nisu nadležne institucije BiH“, zaključila je vlada 
Republike Srpske.

visoki predstavnik Miroslav lajčak reagovao je „munje-
vito“ i 24.9.2008. godine upozorio vladu RS i premijera Dodika 
da su „prekršili zakone BiH, ometali pravdu i okrenuli vladavinu 
zakona naopačke“.

istovremeno kada i lajčak, reagovala je i američka ambasa
da u BiH, upozoravajući da vlada RS i njena administrativna tijela 
imaju jasnu zakonsku obavezu da sarađuju s Sipa i Tužilaštvom 
BiH. „nije u nadležnosti vlade RS da odlučuje da li je Tužilaštvo ili 
sud BiH nadležan za određeni slučaj. To je pitanje za sudove BiH“, 
prijete iz američke ambasade.

Kristalno je jasno, na osnovu odbijanja Vlade RS da dostavi 
traženu dokumentaciju Sipa, ko stoji iza istrage o navodnim 
nezakonitostima vlade RS –  visoki predstavnik Miroslav lajčak, 
kao istureno odjeljenje Rafija Gregorijana i oHR-a i američka am
basada u BiH. 

Sipa, Tužilaštvo i Sud BiH su instrumenti u rukama gore 
nabrojane „trojke“. 
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Uočljivo je takođe da vlada RS precizno navodi odredbe 
ustava i zakona zbog kojih nije obavezna da dostavlja dokumen
taciju Sipa, a da se u „urgencijama i prijetnjama“ lajčaka, tačnije 
Gregorijana i oHR-a i ambasade SaD-a, koriste termini „da je 
vlada prekršila zakone BiH“, ne navodeći koje, i da je „ometala 
pravdu i okrenula vladavinu zakona naopačke“. Šta to znači? To je 
obični politički obmanjivački pamflet. postavlja se pitanje ko ovdje 
poštuje ustav i zakone, a ko ne. Vlada Republike Srpske dosljedno 
sprovodi Ustav i zakone, a krši ga Sipa, Tužilaštvo BiH, u čemu ih 
podržava visoki predstavnik, oHR i američka ambasada. Gdje je tu 
pravo i pravda na kome se zasnivaju sve zapadne demokratije?

vlada RS saopštila je nakon upozorenja ili prijetnji lajčaka 
da se „oHR bez ikakve potrebe umiješao u uobičajenu komunikac
iju koja se odvija između institucija. Upozorenje oHR-a i lajčaka 
nije ništa drugo nego političko uplitanje u nezavis nost pravosuđa i 
podrivanje vladavine zakona za koju se zdušno zalažu u oHR-u“, 
poručuju oHR-u iz vlade RS,.

Milorad Dodik je rekao da Sud i Tužilaštvo BiH, u kojima 
na bitnim funkcijama rade stranci, ne snose nikakvu odgovornost 
za svoje odluke, i da na području Republike Srpske ne mogu raditi 
šta hoće. Sud i Tužilaštvo BiH postale su upitne institucije, jer više 
služe za političke obračune u BiH nego za postizanje pravde.

„nije sporno da sarađujemo sa Tužilaštvom BiH, ali je 
nemo guće da Sipa zatraži apstraktne dokumente za period od 
2002. do 2008. godine, da to prebiru deset godina, i da ako nekada 
zatreba neki papir provlače kroz razne institucije. ako istinski 
postoji nalog Tužilaštva za istragu, mi ćemo sarađivati.“

Govoreći o oHR-u, Dodik je rekao da je tu sve odmetnuto. 
Tu rade pretežno Bošnjaci koji kreiraju političku situaciju u BiH. 
„Mi više ne uvažavamo kancelariju oHR-a. lajčaka uvažavam 
kao visokog predstavnika, ali on je napravio dosta grešaka. Poznat 
je naš sukob iz oktobra i novembra prošle godine. Spremni smo 
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ponoviti tu situaciju, pa neka probaju uraditi šta hoće. Mi imamo 
legitimitet, ako hoće da im se sve obije o glavu, neka upotrebe 
silu“, poručio je Dodik.

Govoreći o Hrvatima, Dodik je rekao da im treba više politič-
ke hrabrosti. neko skriveno savezništvo sa Bošnjacima očigledno 
ih je debelo koštalo. „Spreman sam da podržim realne zahtjeve 
hrvatskih političkih predstavnika, uz preduslov nedodirljivosti 
Republike Srpske.“

Miroslav lajčak je nakon sastanka Savjeta za implement
aciju mira upozorio vladu RS da je dužna bez uslovljavanja da 
dostavi traženu dokumentaciju Sipa.

TRIjuMF

SNSD je na oktobarskim lokalnim izborima ostvario ub
jedljivu pobjedu i dobio, od ukupno 62 opštine, skupštinsku većinu 
u 48 opština i 42 načelnička mjesta. Dodik kaže da je ovaj rezultat 
SnSD-a „poraz politike nečinjenja i pobjeda politike činjenja koju 
smo izgradili posljednjih godina“.

ocjenjujući izbore Dodik ističe da „ključni događaj nije 
pobjeda SNSDa ni poraz SDSa. Ovo je pobjeda politike integraci
je i cjelovitosti Republike Srpske. Kompletna politička strategija 
nekih političkih faktora, prije svega SDS-a, bilo je odvajanje istoka 
i zapada Republike Srpske. Mi smo vidjeli da je istok reagovao 
na politiku SnSD-a i u pogledu političkog jedinstva i da je time 
poražena politička priča o istoku i zapadu. To je možda najvažnija 
stvar koja se desila u ovome vremenu“.

DeŽURanje

„Dežurni“ napadač Republike Srpske i Milorada Dodika, 
hrvatski predsjednik Stjepan Mesić koji periodično „atakuje“, 



DODIK ČUVAR SRPSKE

155

nazvao je 9. oktobra 2008. godine premijera RS Milorada Dodika 
novim Miloševićem i ponovio da je „Republika Srpska zasnovana 
na etničkom čišćenju i genocidu“. Mesić je još rekao da „Dodik 
mora biti skinut sa tapeta i da Miroslav lajčak za to mora da dobije 
podršku Brisela“.

Vlada RS je saopštila da je Republika Srpska trajna i neupit
na kategorija, sa potpunom političkom i ekonomskom stabilnošću, 
čvrsto opredijeljena za mir i stabilnost u BiH. U nekoliko navrata 
smo Mesića upozorili da Republika Srpska nije nikakva genocidna 
tvorevina, ali nas ne čude njegovi javni istupi jer su nam još svježa 
sjećanja na njegovu ratnohušačku politiku, navodi vlada RS i 
dodaje da se na dnevnom redu Republike Srpske ne nalaze sukobi 
i secesija već demokratija i doprinos evropskoj ideji.

ambasador SaD-a u BiH, Čars ingliš, upozorio je (10.10.2008) 
da je procjena njegove vlade da se „BiH kreće u pogreš nom 
pravcu, što je uznemirujuće. Svjedoci smo potkopavanja i napa-
da na državne institucije neophodne za dalje napredovanje zemlje 
ka članstvu u naTo savezu i evropskoj uniji. To uključuje ot
vorene i namjerne napade na državne institucije, poput suda BiH, 
Tužilaštva BiH, Sipa, instituta za nestale osobe, BHRT-a i RaK-a. 
pored toga, svjedoci smo uznemirujućih pokušaja da se unazade 
uspješne reforme iz proteklih 13 godina, iste one reforme koje su 
dovele do toga da eU i naTo otvore vrata BiH“, kaže ingliš.

TUMaČenje

Milorad Dodik, u autorskom tekstu 15. oktobra 2008. go
dine, pita se „otkud protektorat nad BiH, dostojan kolonijalne 
prakse iz prošlih vijekova“. 

on kaže da „visoki predstavnik nije oHR“. aneksom 10 
Dejtonskog sporazuma ustanovljena je institucija visokog pred
stavnika međunarodne zajednice u BiH, a ne kancelarija oHR-a. 
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Kancelarija oHR-a je u službi visokog predstavnika, a ona je 
postala dominantna. Dakle, aneks 10 pod nazivom „Sporazum o 
civilnom sprovođenju mirovnog rješenja“ potpisale su sljedeće pot
pisnice: Republika BiH, Hrvatska, SR jugoslavija, Federacija BiH i 
Republika Srpska, pa su potpisnice označene kao strane. prema 
članu 1.2. tog aneksa, strane traže da se odredi visoki predstavnik. 
iz te formulacije „TRaŽe“ proizlazi da se visoki predstavnik po 
međunarodnom pravu mora ponašati kao punomoćnik strana i 
u skladu s njihovom voljom i traženjem. prema članu 5 aneksa 
10, visoki predstavnik na terenu je konačni autoritet za tumačenje 
Sporazuma o civilnom sprovođenju mirnog rješenja. Znači, ne i 
cijelog Dejtonskog sporazuma, ne vojnog dijela, ne mnogo čega 
drugog, nego samo aneksa 10.

Dodik u tekstu navodi da među stranama potpisnicama jesu 
dva entiteta BiH – Federacija BiH i Republika Srpska. ova činjenica 
daje neotuđivo pravo Republici Srpskoj kao potpisnici aneksa 10 i 
jednoj od „strana“ da razmatra djelovanje i akta koje donosi visoki 
predstavnik. To niko ne može zabraniti, niti ocijeniti da je napad 
na autoritet visokog predstavnika. To nije samo pravo Republike 
Srpske, već i obaveza, jer je visoki predstavnik svoj mandat dobio, 
između ostalog i od nas, Republike Srpske. To je istovremeno i 
obaveza Republike Srpske prema svim njenim građanima, kao i 
svim građanima BiH, radi očuvanja mira i stabilnosti u BiH.

„Time Republika Srpska snažno manifestuje svoju obavezu 
da učini sve da BiH funkcioniše po Ustavu, zakonima, izbornom 
rezultatu. ako neko želi drugačije, piše Dodik, onda on uvodi krizu 
u BiH s vrlo izvjesnim, a nesagledivim posljedicama. u skladu sa 
tim biće adresirana i odgovornost pred međunarodnom javnošću i 
institucijama za zaštitu međunarodnog prava“, navodi Dodik.

očigledno da ambasador Holandije u BiH Karel Foskuler 
nije pročitao Dejtonski sporazum kao ni Dodikov autorski tekst u 
kojem analizira Dejtonski sporazum i ulogu visokog predstavnika 
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u BiH. Tako Foskuler kaže „da je Dodik gori od lukašenka“ i zalaže 
se da specijalni predstavnik Eu u BiH mora imati nešto poput bon
skih ovlašćenja. Taj instrument treba biti u rukama tijela koja će 
stajati iza specijalnog predstavnika Eu. Sankcije protiv pojedinaca 
ne treba isključiti, tvrdi Foskuler. Upravo u stilu „protektorata 
dostojnog kolonijalne prakse“, što je napisao Dodik.

vlada RS zatražila je od predsjedništva BiH i Ministarstva 
inostranih poslova da otkaže gostoprimstvo holandskom ambasa
doru Karelu Foskuleru, pošto je premijera RS Dodika uporedio s 
bjeloruskim diktatorom aleksandrom lukašenkom. „već od da
nas ambasador Foskuler više nije dobrodošao gost u Republiku 
Srpsku.“

vlada RS je najavila da će holandskim vlastima biti upućena 
protestna nota, zbog skandaloznog ponašanja njihovog diplomate, 
u kojoj će zatražiti da odgovore na pitanje da li je Foskuler u službi 
njihove diplomatije ili je, možda, angažovan na promociji politike 
bošnjačkog naroda.

Član predsjedništva BiH, Željko Komšić, rekao je povodom 
protesta vlade RS „da ne misli odgovarati na nikakva Dodikova 
pisma. Da li to znači da ambasadorima treba da zabranimo da go
vore i misle, sutra novinarima, a prekosutra svim drugim ljudima. 
To se zove diktatura i u tome ja neću učestvovati“.

RaZuM

profesor međunarodnog prava i ekspert za rješavanje 
među narodnih sukoba Metju periš, govoreći o oHR-u, kaže da je 
postao dio problema a ne dio budućnosti i trebalo bi da se zat
vori što prije. on kaže da je oHR ugušio započeti proces razvoja 
demokratije u BiH. 

Za razliku od njega, nekadašnji ambasador SaDa u Hrvat
skoj piter Galbrajt rekao je 16. oktobra 2008. godine da je „vođstvo 
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Republike Srpske bilo fašističko i genocidno. vojska Republike 
Srp ske takođe je bila fašistička i genocidna“, izjavio je Galbrat 
govoreći o ratnom rukovodstvu Republike Srpske 1992–1996. go
dine.

pRovoKaCije

Poslije pokušaja promjene ustava Republike Srpske, kroz 
tzv. reformu policije kojim bi se ingerencije i nadležnosti Repub
like Srpske eliminisale a BiH od decentralizovane postala unitarna 
ili centralizovana zemlja, što nije uspjelo ponajprije zahvaljujući 
Miloradu Dodiku, krenulo se u drugu fazu, a to je kriminal
izacija Milorada Dodika, vlade RS i cijele Republike Srpske. Cilj 
kriminalizacije je diskreditacija Dodika kao sinonima Republike 
Srpske i garanta njene zaštite u skladu s ustavnim ovlaštenjima 
iz Dejtona. Stalnim ucjenama, pritiscima i prijetnjama podizanja 
optužnice, Dodik se pokušava „zaplašiti“ i natjerati da prihvati 
ustavne promjene koje, kao i reforma policije, znače eliminisanje 
nadležnosti Republike Srpske i faktički njeno gašenje.

Svi ti pokušaji kriminalizacije se nazivaju demokratskim 
pro vje rama, kroz instrumentalizovane nevladine organizacije i 
dirigovano pravosuđe BiH, koje je kao antidejtonska kategorija 
nastala nametanjima pedija ešdauna, uz prisustvo stranih tužilaca 
i uticaj oHR-a i Rafija Gregorijana. Reforme Ustava ili nastavak 
reformi u prevodu znači nastavak ukidanja Republike Srpske.

Zaključak je jednostavan, nakon neuspjele reforme policije 
kojom nisu uspjeli urušiti Republiku Srpsku, krenulo se u drugu 
fazu koja znači kriminalizaciju Milorada Dodika i njegove vlade 
preko nevladinih organizacija, pojedinih medija, Tužilaštva i Suda 
BiH i Sipa, koje su pod kontrolom grupe koju predvodi Rafi Gre
gorijan. Cilj je „slomiti“ Dodika da prihvati promjene Ustava ili 
reforme koje znače uništenje Republike Srpske, ili ga podizanjem 
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optužnice diskreditovati i osuditi i tako eliminisati iz političkog 
života Republike Srpske i BiH.

Tenzije oko predaje dokumentacije se nastavljaju u konti
nuitetu, pa tako pomoćnik direktora Sipa, Dragan lukač, inače 
„igrač“ Rafija Gregorijana, jer je imenovan od strane oHR-a, kaže 
da će „država BiH naći načina da dođe do dokumentacije vlade 
RS“. inače, karakteristično je da svi: visoki predstavnik, oHR, am
basadori, prvenstveno SaD-a, velike Britanije i drugih država eU, 
koriste, kao i Bošnjaci, termin državne institucije a u Dejtonskom 
sporazumu nema državnih već postoje samo zajedničke institucije. 
Zadatak im je očigledno isti, da od zajedničkih naprave državne 
institucije, poput Suda i Tužilaštva BiH, kojih nema u odrednicama 
Dejtonskog sporazuma jer je sudstvo, vojska, policija, obavještajne 
službe, fiskalna politika kao i imovina u nadležnosti entiteta.

lukač, osim dokumentacije kojom bi se „montirala“ optuž-
nica, ima zadatak da svakodnevno drži tenzije prijeteći i praveći 
konfliktnu situaciju. Stanje u Republici Srpskoj treba napraviti 
haotičnim i kriminalizovanim kako bi Gregorijan i društvo imali 
šta raditi. Zato se i nastavljaju pritisci na oduzimanje dokument
acije.

premijer Dodik je izjavio (16.10.2008) da Sipa može pro-
vo  diti akcije u Republici Srpskoj samo ako za to ima naloge Tuži-
laštva BiH. „Kada budu imali nalog propisan zakonom, neka 
dođu u vladu RS i sve će im biti dostupno. Bez naloga neće ući. 
ako pokušaju upotrebiti silu, biće im odgovoreno silom“, rekao je 
Dodik.

„Cijela priča, kaže Dodik, u vezi sa Sipa-om i njenim ulas-
kom u organe RS prati medijska ujdurma koja ide za tim da nekoga 
ocrni i prozove kriminalcem, a da potom organi BiH neovlašteno 
hapse ljude. naravno, tu su mediji. ako išta ovoj zemlji dođe glave, 
to će biti mediji iz Sarajeva“, kaže Dodik.
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inTeRnaCionaliZaCija

Situaciju u BiH je u evropskom parlamentu, predlažući 
Rezoluciju o jačanju državnih institucija, njemačka parlamen
tarka Doris pak ocijenila kao „dobro zamišljenu državu koja ne 
funkcioniše“. BiH mora živjeti s Dejtonskim sporazumom koji 
se ne sprovodi kako treba. jedinstvena država mora biti ojačana 
ustavnom reformom uz konsenzus svih u BiH. Podijeljenost po 
etničkim granicama sve je veća, oHR ne koristi svoja ovlašćenja, 
niko ga se ne boji niti poštuje. političari ne rade ništa i stanje ne 
može biti gore, kaže pakova.

Pedi Ešdaun nadopunjuje svojim savjetima Pakovu tako što 
24. oktobra 2008. kaže da je nezahvalno davati prognoze. ali želi 
reći da je stanje u BiH vrlo delikatno. „postoji opasna konkurencija 
u dinamici nacionalizma, koja se gradi na obje strane. Žalosno je 
što moram reći da je nacionalističku spiralu pokrenuo Milorad 
Dodik, ali ni neke izjave mog starog prijatelja Silajdžića nisu ni
malo korisne. Sve to podiže tenzije i stvara vrlo krhku situaciju“, 
kaže ešdaun.

„očekujem da će Dodik shvatiti da bi, ako nastavi ovim 
putem kojim ide, mogao ugroziti ne samo evropski put BiH nego 
i mnogo više, ono do čega mu je je toliko stalo, Republiku Srpsku. 
ona je do sada poštivana kao činjenica. pitanje je šta bi mu nasta
vak na talasu na kojem jaše ili neki ishitren potez mogao donijeti“, 
upozorava Ešdaun Dodika.

Osim Pedija Ešdauna, o sudbini Republike Srpske i BiH 
svoju bojazan iznosi i Ričard Holbruk tvrdnjama da se „BiH ne 
raspada niti će se raspasti“. prema njegovim riječima, „priču Milo
rada Dodika o raspadu BiH doživljava kao praznu priču koja je
dino pali kod puka od koga se na takav način mame glasovi“.

Govoreći o zajedničkom tekstu koji su napisali on i ešdaun, 
Holbruk kaže da ga je ešdaun kontaktirao i da su razgovarajući 
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o stanju u BiH konstatovali da je situacija puna tenzija i da svi
jet treba upozoriti na to. „Dakle, tekst koji smo zajedno napisali 
nije bio namijenjen građanima BiH, već zvaničnicima u Briselu, 
londonu, parizu, Berlinu i vašingtonu, posebno. oni ne obraćaju 
dovoljno pažnje na stanje u BiH, a mene i ešdauna to jako brine. 
i pogoršanje situacije u BiH i nedovoljna budnost međunarodne 
zajednice“, kaže Holbruk.

RaSKID

lajčak, lukač, pak, ešdaun i Holbruk su se smjenjivali u 
kritici Milorada Dodika i Vlade RS, nakon lokalnih izbora gdje je 
Dodikov SNSD ostvario ubjedljivu pobjedu a raskid koalicije je 
30.10.2008. najavio pDp Mladena ivanića.

povod je optužba predsjednika Komisije za reviziju pri va-
ti  zacije RS, Borislava Bijelića, da je Mladen ivanić namjestio ku-
povinu banjolučke Razvojne banke za smiješno male pare ame-
ričkim biznismenima srpskog porijekla, Majklu Đorđeviću i Mila-
nu Mandariću.

potpredsjednik pDp-a Slaven pekić kaže da je njegovo 
lično mišljenje da treba da raskrstimo sa SnSD-om i pređemo u 
opoziciju. „onda bismo tim ljudima koji se ponašaju kao gazde 
mogli da kažemo sve što su zaslužili da čuju. jer oni, očigledno ne 
znaju šta rade i kako rade.“

pekić očigledno ne zna rezultate izbora od prije nepunih mje-
sec dana, gdje su građani ocijenili sve političke stranke, a SnSD-u 
dali ubjedljivu podršku. ako pekić ne zna šta SnSD radi, građani 
očigledno znaju. institucije moraju raditi po zakonu a ne prema 
simpatijama i vlastitom nahođenju kako to očigledno misli pekić.

premijer Milorad Dodik kaže da ga ni najmanje ne pogađaju 
priče o zabrinutosti Brisela „zbog njegove zapaljive retorike koja je 
dovela do zaoštravanja odnosa u BiH“.
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„ja to smatram svojima pravom i mislim da ono što go
vorim spada u slobodu mišljenja. Zbog moje retorike niko se u 
BiH nije potukao, ako je uopšte retorika problematična. Svjestan 
sam svoga izbornog i institucionalnog legitimiteta. Moja ustavna 
obaveza je da štitim prava Republike Srpske i to ću nastaviti da 
radim. očigledno je da neko u BiH želi sačuvati svoj posao, pa mu 
onda odgovaraju priče o zaoštrenoj situaciji“, kaže Dodik. 

Briselu je, kaže Dodik, prestavljeno iz određenih političkih 
i medijskih krugova da je situacija zaoštrena. Bošnjački lideri žele 
zadržati oHR. nemam“ ništa protiv da se oHR zadrži, ali zbog 
digniteta OHRa i ove zemlje treba prestati sa svojom funkcijom. 
ako to ne želi, oHR će se i dalje urušavati, gubiće na značaju koji je 
imao i izlaziće na vidjelo nesposobnost i greške onih koji su radili, 
kao što je ešdaun. iz BiH neće otići naTo i ko god pokuša bilo šta, 
dobiće po glavi od tih snaga. ali politički proces je nešto drugo i 
samo mi domaći lideri treba da odlučujemo o njemu.“

Ričard Holbruk je (31.10.2008) ocijenio da je Milorad Dodik 
ključ nestabilnosti u BiH, i naglasio da međunarodna zajednica 
treba da preduzme oštre mjere preko oHR-a. on kaže da u odno
sima između FBiH i Republike Srpske ima više tenzija nego u bilo 
kojem drugom periodu poslije Dejtona i ističe da je opasno da svi
jet ignoriše BiH.

Holbruk je naveo da mu je jedan hrvatski zvaničnik rekao 
da „Dodik pokušava da ostvari cilj Radovana Karadžića, samo 
mirnim političkim sredstvima“. on je potvrdio i da je bila greška 
što se u Dejtonu dozvolilo da Srbi dobiju entitet s prefiksom „re
publika“.

Milorad Dodik kaže za Holbruka da je obični američki pen-
zioner i trebalo bi da se tako i ponaša. „njegovi napadi na Repub
liku Srpsku i mene lično nemaju nikakav politički značaj, a uvjeren 
sam da je od nekoga dobio novac da priča to što priča. ova me 
Holbrukova retorika tokom njegove posjete Zagrebu uopšte ne 
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iznenađuje, jer je upravo on dao legitimitet hrvatskim vojnim sna
gama da krajem rata očiste Hrvatsku od Srba. Sada on sa svojim 
‘pajtašima’ hoda po Zagrebu i uživa u svom uspjehu. ali nikoga 
ne treba da iznenade ovakve ocjene jer smo sve to prije neki dan 
čuli i od Stjepana Mesića, zato mi Holbruk sada liči na Mesićevog 
portparola. ove izjave svjedoče i o licemjernoj politici Hrvatske 
koja kroz Holbrukova usta pokušava da saopšti svoj stav o Repub
lici Srpskoj“, kaže Dodik.

KoČniCa

vlada RS nije odlučila prekinuti direktnu komunikaciju 
sa oHR-om, kaže premijer Dodik, koji je 1.11.2008. godine potvr
dio da je vlada RS potpisala ugovor s američkom advokatskom 
firmom Dewey & leBoeuf da je zastupa i savjetuje u pitanjima 
pravne prirode i da su advokati te kompanije posjetili Kancelariju 
visokog predstavnika.

advokatska firma Dewey & leBoeuf, kako je saopšteno 
iz kabineta premijera Dodika, savjetovaće i zastupati interese Re
publike Srpske u oblasti državne imovine, pitanja distrikta Brčko, 
rada Tužilaštva BiH, tumačenja Dejtonskog sporazuma i mnogim 
drugim stvarima.

Brojni su kritičari ovog angažmana vlade RS. predsjed
nik advokatske komore RS jovan Čizmović je iznenađen ovom 
odlukom i smatra je pogrešnom i nepotrebnom. Bivša ministrica 
finansija Svjetlana Cenić kaže da je ovo presedan, dok Milanko Mi
hajlica smatra da se Milorad Dodik rukovodio ličnim interesima 
zbog svoje pozicije u međunarodnoj zajednici. 

Član predsjedništva BiH, nebojša Radmanović, rekao je da 
FBiH izdvaja 60 odsto društvenog proizvoda za javnu potrošnju, 
čime koči ekonomski razvoj BiH. Za razliku od FBiH, Srpska je 
ekonomski stabilnija, jer od ukupnog društvenog bruto proizvoda 
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za javnu potrošnju izdvaja 36 odsto, što je približno evropskom 
nivou.

Radmanović je 2.11.2008. godine naglasio da FBiH sa ovako 
složenim uređenjem od deset kantona i ogromnim birokratskim 
aparatom jasno pokazuje da je problem funkcionisanja BiH u 
strukturi FBiH. 

POZIV

Ministar inostranih poslova Francuske, Bernar Kušner, u 
ime francuskog predsjedavanja Savjetom Evropske unije, visoki 
predstavnik Eu za spoljnu politiku i bezbjednost, Havijer Sola na 
i Komesar za proširenje eU oli Ren, uputili su članovima pred-
sjedništva BiH, predsjedavajućem Savjeta ministara BiH i entitets
kim premijerima 5.11.2008. godine pismo u kojem upozoravaju da 
„djela i riječi kojima se nastoji dovesti u pitanje osnovna struktura 
BiH, onako kako je ona definisana Dejtonsko-pariskim sporazu
mom, upereni protiv suverenosti i teritorijalnog integriteta BiH ili 
opstanka Republike Srpske moraju prestati“. 

Trojica evropskih zvaničnika podsjećaju da je osporavanje 
reformi posljednjih godina suprotno projektu integracija i izrazili 
su zabrinutost zbog političke klime. potpirivanje straha i podjela, 
umjesto udruživanja, suprotno je evropskom projektu BiH i pred
stavlja rizik udaljavanja BiH od Eu, stoji u pismu. 

Kušner, Ren i Solana su pozvali bh. političare da konkret
nim akcijama dokažu da su sposobni za dijalog i kompromis koji 
su temelj evropske izgradnje.

predsjednici tri najjače stranke u BiH, SnSD-a Milorad Do-
dik, HDZ-a Dragan Čović i SDa Sulejman Tihić postigli su dogo
vor na sastanku u Prudu kod Šamca 8. novembra 2008. godine o 
šest veoma bitnih tema koje trenutno opterećuju odnose u BiH.
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Dodik, Čović i Tihić dogovorili su, između ostaloga, šta će 
biti predmet ustavne reforme, definisali su odnos prema državnoj 
imovini, utvrdili način na koji će biti obavljen popis stanovništva, 
modus za rješavanje statusa distrikta Brčko, a razgovarano je i o 
potrebi da se izvrši rekonstrukcija Savjeta ministara BiH.

iako je nakon apela trojice zvaničnika evropske unije došlo 
do Prudskog dogovora, sarajevski mediji intezivno svakodnevno 
podgrijavaju tenzije vezano za dokumentaciju Vlade RS koju treba 
da preuzme Sipa. navodno, iako je obećao još prije deset dana 
lajčaku, premijer Dodik ne da dokumentaciju. Umjesto toga, tim 
američke advokatske kancelarije koji zastupa vladu RS, stupio je 
u kontakt s Tužilaštvom BiH.

Evropska unija toplo pozdravlja Prudski dogovor. On dola
zi kao iznenađenje u posljednjem trenutku i predstavlja pozitivan 
korak, istakli su Havijer Solana i Oli Ren. 

Bivši visoki predstavnik i ministar inostranih poslova 
Švedske Karl Bilt, kaže 10. novembra 2008. godine da su „nova 
strategija i pristup Evropske unije prema BiH u suštini pitanje 
sudbine Kancelarije visokog predstavnika. ja sam zagovornik 
zatvaranja oHR-a#, kaže Bilt. evropska unija i međunarodna 
zajednica moraju obavezno usvojiti novu strategiju za BiH. Nije 
neophodno to tako definisati. Tu se radi o ključnom pitanju tran
zicije Kancelarije visokog predstavnika u Kancelariju specijalnog 
predstavnika Evropske unije u BiH.

Sekretarijat Vlade RS saopštio je (14.11.2008) da su, pismom 
od 31.10.2008. godine, pravni zastupnici vlade RS-a traženu doku
mentaciju već ponudili Tužilaštvu BiH, ali je ono iz neobjašnjivih 
razloga odbilo primiti. 

Pravni zastupnici Vlade naglašavaju da Vlada RS nema za
konsku obavezu da dostavi traženu dokumentaciju, jer „tužilac nije 
konstatovao da je predmet u njegovoj nadležnosti“. Umjesto toga, 
kao razlog je navedeno moguće kršenje jednog člana Krivičnog za
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kona RS, što nadležnost locira na pravosuđe RS-a, a ne Tužilaštva 
BiH, niti na Sud BiH.

U zaključku obraćanja Tužilaštvu BiH, advokati navode da 
„do sada poduzete radnje u vezi sa istragom ukazuju na političke 
motive, a ne na pravilan pravni proces, te da se očekuje da će se 
tužilac uzdržati od samovoljnog izvršavanja ovlaštenja i djelo
vanja u suprotnosti sa zakonom, jer je političko uplitanje u istragu 
suprotno pravu.“

Miroslav lajčak je pozdravio dogovor lidera iz pruda i re
kao da on predstavlja pozitivan korak u dobrom pravcu i prema 
ispunjavanju plana za tranziciju OHRa.

poReĐenje

Haris Silajdžić je za katalonski dnevnik „la vanguardia“ 
na novinarsko pitanje „Da li je moguć dogovor sa Dodikom?“, 
odgovorio protivpitanjem – „Da li je došlo do kompromisa između 
Hitlera i saveznika?“, i nastavio – „ako je genocid nešto dobro, 
onda bismo mogli postići kompromis“. Silajdžić je (19.11.2008) 
„optužio evropsku uniju da je izdala BiH i konstatovao da je BiH 
pred raspadom zbog neodlučnosti eU“.

Komesar za proširenje Evropske unije, Oli Ren, pozvao je 
da se svi u BiH okupe oko dogovora iz Pruda i da ga ubrzano 
sprovedu, što je jasna poruka da evropska unija podržava ovaj 
sporazum.

TUŽBa vlaDe

vlada Republike Srpske podnijeće 24.11.2008. godine tužbu 
Sudu i Tužilaštvu BiH protiv organizovane kriminalne grupe koja 
djeluje protiv Republike Srpske, rekao je (22.11.2008) premijer 
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Milorad Dodik, ističući da ovaj potez govori da vlada RS poštuje 
pravosudne institucije.

pomenutu grupu čine strane sudije i tužioci, jedan bošnjački 
sudija, v.d. glavnog tužioca BiH Milorad Barašin, novinar FTv 
Slobodan vasković, predsjednik nvo „narodni front“ Dragomir 
Babić i prvi zamjenik visokog predstavnika Rafi Gregorijan.

Dodik kaže da su vasković i Babić ovoj grupi, koja se okupl
jala u sarajevskom restoranu „Golf“, dostavljali lažne informacije, 
a da je Barašin određenim informacijama obmanjivao javnost.

„ljudi iz oHR-a već duže vrijeme drže pod uticajem 
Tužilaštvo i Sud BiH, posebno strane sudije i tužioce i jednog sudiju 
Bošnjaka. Ovaj sudija je potpisao nalog da se ispitaju neke radnje 
u Republici Srpskoj, pozivajući se na Krivični zakon RS, a ne BiH. 
To jasno pokazuje da se Republika Srpska pokušava zaustaviti i 
prikazati u negativnom svjetlu“, kaže Dodik. 

nalog Suda BiH da se u Republici Srpskoj ispitaju „neke 
radnje“ u „potrazi za n.n. licima“ govore da su Sud i Tužilaštvo 
BiH radili mimo zakona. 

Predstavnici SIPa dostavili su (20.11.2008) Vladi RS nared
bu za izuzimanje dokumentacije vezane za izgradnju administra
tivnog centra po zahtjevu Tužilaštva BiH. U naredbi koju je izdao 
Sud BiH, sudija Šefko Hafizović, kao osumnjičenog navode n.n. 
lice, pozivajući se na isti Krivični zakon RS. 

PSIHIjaTaR

Rafi Gregorijan je, reagujući na najavljenu tužbu vlade RS, 
protiv njega i grupe koju predvodi rekao da, ako je tačno to što su 
mediji prenijeli, iskreno se nada da će prijatelji Milorada Dodika 
naći za njega odgovarajuću psihijatrijsku pomoć, jer je očigledno 
da mu ona sada treba.
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Milorad Dodik kaže da će vlada RS ispuniti preuzete 
obaveze i istražnim organima dostaviti sve tražene dokumente, 
„ali ćemo takođe podnijeti i nepobitne dokaze protiv Rafija Grego-
rijana i njegovih ‘pajdaša’ za svjesno udruživanje u zločinačku 
organizaciju koja je usmjerena protiv institucija Republike Srpske. 
Kada se ovo završi, vidjećemo kome je potrebnije psihijatrijsko 
liječenje, Gregorijanu ili meni.“

premijer Dodik i ministar saobraćaja i veza nedeljko Ču bri-
lo vić potpisali su 24.11.2008. godine u Banjoj luci sa predstavnici
ma austrijskog „Štrabaga“ Ugovor o koncesiji i pro tokol o početku 
izgradnje mreže autoputeva vrijedan 2,9 milijardi evra.

pDp najavljuje, isti dan kada je potpisan ugovor sa „Štra-
bagom“, da će najvjerovatnije u decembru napustiti koaliciju sa 
SNSDom zbog neslaganja oko formiranja vlasti u nekim opštinama 
u Republici Srpskoj.

izvršni sekretar SnSD Rajko vasić kazao je da „najjačoj 
stranci u Republici Srpskoj niko ne može da postavlja bilo kakve 
uslove“.

PRIZNaNjE 

Zamjenik direktora MMFa Muriljo Portugal izjavio je 
(25.11. 2008) da je MMF impresioniran ekonomskim napretkom 
Repub  like Srpske, koja je dala veliki doprinos snazi i stabilnosti 
cije le BiH. „impresioniran sam rezultatima koji su ostvareni u 
obla sti privatizacije ‘Telekoma Srpske’ i naftne industrije Srpske. 
vlada RS i premijer Dodik učinili su velike korake na planu mak
roekonomske stabilnosti i strukturne reforme“, precizirao je por
tugal. 
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TUŽivanje

vlada RS podnijela je 26. novembra 2008. godine krivičnu 
prijavu protiv organizovane grupe koja je zloupotrebama položaja 
djelovala protiv Republike Srpske. Tužilaštvu BiH podnesena 
je krivična prijava protiv glavnog tužioca Tužilaštva BiH Milo
rada Barašina, tužioca Harija Furlana, prvog zamjenika visokog 
predstavnika Rafija Gregorijana, šefa odjeljenja za organizovani 
kriminal u Tužilaštvu BiH Dejvida apčera, urednika emisije „60 
minuta“ Bakira Hadžiomerovića, novinara Slobodana vaskovića, 
predsjednik nvo „narodni front“ Dragomira Babića i zamjenik 
direktora Sipa Dragana lukača.

U tužbi stoji da su prijavljeni već duži vremenski period 
iskorištavali službeni položaj i ovlaštenja, posebno prekoračivši 
granice svog ovlašćenja, nanosili štetu Republici Srpskoj, vladi RS, 
premijeru i ministrima RS i povrijedili njihova prava.

Oni su u dogovoru na tajnim sastancima, putem FTV i 
magazina „60 minuta“ uz pomoć „narodnog fronta“ organi
zovali udruženje i pokrenuli kampanju da se određena djela pred 
Tužilaštvom BiH, a po zakonima Republike Srpske, procesuiraju, 
što je apsurdno, navodi se u tužbi.

poČeTaK

otvarajući Rafineriju nafte u Brodu (27.11.2008) premijer 
RS Milorad Dodik je rekao da početak rada Rafinerije i ozbiljnost 
ruskog partnera garantuju da će ugovor biti ispunjen i da će Rafin
erija uskoro postati brend Republike Srpske i BiH sa proizvodnjom 
od 4,2 miliona tona proizvoda i njihovim plasmanom na tržište 
cijele BiH i regije.

Dodik, je naglasio da je u vrijeme početka razgovora sa 
ruskom kompanijom Rafinerija Brod bila pred kolapsom sa oko 
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200 miliona maraka duga dobavljačima i 90 miliona duga vladi 
RS. „Malo je onih koji su vjerovali u uspjeh, ali smo sa ozbiljnim 
kupcem iz Ruske Federacije uspjeli. Uspjeh je što je danas počela 
proizvodnja, što je radnicima isplaćena 21 zaostala plata i što su 
povećane plate radnicima na remontu postrojenja.“

uLaGaNja

norveška kompanija „Tehnor enerdži“ uložiće će 200 mil
iona evra u Republiku Srpsku za izgradnju šest hidroelektrana 
na rijeci Bosni od Doboja do Modriče, rekao je Dodik 28.11.2008. 
godine.

IZjaVa

U zajedničkoj izjavi koju su potpisali predsjednik RS Ra
jko Kuzmanović, predsjedavajući predsjedništva BiH nebojša 
Radmanović, premijer RS Milorad Dodik, predsjedavajući Savje ta 
ministara BiH nikola Špirić, predsjednik narodne skupš tine RS 
igor Radojičić i predsjedavajući predstavničkog doma parlamen
tarne skupštine BiH Milorad Živković, kaže se „da ono što smo 
podrazumijevali kao cilj reforme pravosuđa jeste i njegova neza
visnost od stranih predstavnika u BiH, što se, međutim, nije de
silo, i danas posmatramo neobjašnjive situacije da se visoki strani 
zvaničnici upliću ili upućuju dopise institucijama pravosuđa, i 
time direktno pokušavaju uticati na pojedine procese, navedeno je 
u izjavi od 28.11.2008. 

„BiH je u proteklim godinama vidjela niz procesa u kojima 
su bile tužene javne osobe i nosioci najodgovornijih dužnosti na 
državnom i nižim nivoima. U svim tim procesima bili su uključeni 
strane sudije ili tužioci, a pratio ih je neskriven interes najviših 
zvaničnika međunarodne zajednice u BiH“, stoji u izjavi.
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RITaM

posve je jasno da, ako raznorazni međunarodni zvaničnici, 
njima bliski mediji i nevladine organizacije kritikuju Milorada 
Dodika i njegovu Vladu, onda lideri Bošnjaka šute i ne oglašavaju 
se. Kada ova „artiljerija“ stane, onda incijativu uzimaju Bošnjaci, 
poput potpredsjednika Republike Srpske, adila osmanovića koji 
(1.12.2008) kaže da kao potpredsjednik nema nikakvih ustavnih 
ovlaštenja da bi pomogao onima koji su ga birali. „Republika 
Srp ska ima predsjednički sistem, onakav kakav je za sebe kreirao 
ratni zločinac Radovan Karadžić. predsjedniku RS ne treba sa
glasnost potpredsjednika ni za jednu odluku. Meni jedino ostaje 
da koordiniram sa našim ministrima u Vladi FBiH, Vladi RS i na 
državnom nivou te da vlastitim autoritetom pokušam pomoći 
povratnicima“.

Ministar pravosuđa RS Džerard Selman kaže da Tužilaštvo 
BiH, nakon što prostudira dokumentaciju oduzetu od Vlade RS, 
neće imati drugog izbora osim da stavi tačku na cijeli slučaj i dis
kretno zaključi postupak. Manjkavosti postupka izuzimanja do
kumentacije o izgradnji administrativnog centra Vlade RS pratila 
je i prijava vlade RS protiv pojedinih zvaničnika međunarodne 
zajednice. Odluku o podnošenju prijave izglasali su svi ministri u 
Vladi RS i oni iza nje stoje.

očekujem, kaže Selman, da će Tužilaštvo BiH u predistraž-
noj radnji procijeniti da ne postoji osnov za vođenje dalje istrage i 
da će naredbom zaključiti taj slučaj. pravni tim vlade RS u konsul
taciji s pravnim ekspertima smatra da nema nikakvih negativnosti 
niti postoje osnovi za bilo koje krivično djelo iz Krivičnog zakona 
RS ili Krivičnog zakona BiH koje se odnosi na izgradnju adminis
trativnog centra vlade RS, kaže Selman.

Dokumentacija je detaljno proučena i ona je dostupna jav-
no sti. Radi se o dokumentima poput kupoprodajnih ugovora, sa
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glasnosti, raspisivanja tendera. Vlada RS usvojila je prethodno svu 
tu dokumentaciju i dostavila je Parlamentu RS. Nema tu nikakvih 
posebnih dokumenata interesantnih bilo kome. Radi se o doku
mentaciji koja je pratila izgradnju poslovne zgrade vlade RS. Tu 
istu dokumentaciju Sipa i Tužilaštvo BiH dobili su od „integral 
inženjeringa“ i „Telekoma Srpske“. Dio te dokumentacije objav
ljen je u Službenom glasniku RS. Bila je na službenoj stranici vlade 
RS. na osnovu te dokumentacije Glavna služba za reviziju RS 
dala je svoje mišljenje, a preduzeće „integral inžinjering“ imalo je 
međunarodnu reviziju, precizira Selman.

Selman kaže da se radi o stvaranju pritiska, odnosno spek
takla. Bude li se primjenjivalo pravo, neće doći do daljeg postup
ka. u julu je SIPa pokušala izuzeti dokumentaciju po nalogu 
Tužilaštva BiH, kada nisu bile zadovoljene osnovne pravne proce
dure. Posljednji put, za razliku od prethodnog, postojala je naredba 
Suda BiH. istovremeno, smatramo da Sud i Tužilaštvo BiH nisu 
nadležni za postupanje po takvom zahtjevu. po krivičnoj prijavi 
podnesena je prijava protiv n.n. lica za zloupotrebu službenog 
položaja i ovlaštenja. onda je dodata i famozna riječ u javnom sek
toru. Radi se o nepostojećem krivičnom djelu. Dokumentacija je 
ipak predata da ne komplikujemo ionako komplikovanu političku 
situaciju u BiH, kaže Selman.

SpReČavanje

politički analitičar obrad Kesić kaže da su srpski lobisti 
u Briselu i SaD-u spriječili smjenu Milorada Dodika i s dnevnog 
reda skinuli pitanje opstanka Republike Srpske. administracija 
Baraka obame neće izazivati dramatične promjene u američkoj 
politici prema BiH, tvrdi Kesić (5.12.2008).

Rafi Gregorijan je, komentarišući krivičnu prijavu koja je 
protiv njega podnijeta, rekao (6.12.2008) da ona „predstavlja od-
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vla čenje pažnje sa zahtjeva za dostavljanje određene dokument
acije na provjeru u Tužilaštvu BiH. Sve bi se moglo lakše završiti 
žalbom na taj zahtjev sudije nego krivičnom prijavom protiv toga 
istog sudije“, kaže Gregorijan.

Rat bez oružja u BiH se nastavlja a sve strelice su uperene 
protiv Republike Srpske. Tako je Miroslav lajčak (8.12.2008) na 
sjednici Savjeta bezbjednosti uNa ocijenio da Republika Srpska 
napada međunarodnu zajednicu podnošenjem krivičnih prijava 
protiv međunarodnih predstavnika u BiH. on je rekao i da su 
vlasti Republike Srpske proteklih mjeseci u više navrata ospo
ravale institucije, nadležnosti i zakone BiH.

Premijer Milorad Dodik kazao je da podnošenjem prijava 
protiv Gregorijana i drugih nije napadnuta međunarodna zajed ni-
ca „već da se legitimnim sredstvima štite interesi Republike Srp-
ske“ . 

Hrvatski predsjednik Stjepan Mesić je, govoreći na njujorš-
kom Institutu za mir, ponovio svoje konstatacije o genocidnosti 
Republike Srpske i optužio premijera Milorada Dodika za navod
no antidejtonsko djelovanje. 

Milorad Dodik je tim povodom kazao (9.12.2008) „da je vri
jeme da Mesić prestane da dijeli lekcije Srbima“. Mesić očigledno 
želi da zataška činjenicu da u Hrvatskoj više nema Srba. očigledna 
je njegova želja da u fokus pažnje nove američke administracije 
ponovo ubaci priču o Srbima kao „lošim momcima“. „Što se mene 
tiče, nastaviću da ljutim i nerviram Mesića razvojem Republike 
Srpske i njenom stabilnijom pozicijom u budućnosti.“

NaKaRaDNa BiH

Milorad Dodik je (10.12.2008) rekao da je Tužilaštvo BiH 
preuzelo dokumentaciju o zgradi Vlade da bi napravilo problem i 
pridružilo se onima koji žele da pošalju sliku evropi da u Republici 
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Srpskoj nešto nije u redu. Dodik ističe da su i Sud i Tužilaštvo BiH 
prekršili zakon, kao i neke strane ambasade, koje su se direktno 
miješale u te poslove. 

„Za Republiku Srpsku je neprihvatljivo da u predmetima 
uperenim protiv Republike Srpske sude sudije Bošnjaci i odbijaju 
pravno utemeljenu žalbu. To su Bošnjaci, negativno nastrojeni pre
ma Republici Srpskoj. neka kaže šta ko hoće, ali mi vidimo ujdur
mu koja je tamo napravljena. nemoguće je da se na uloženu žalbu 
Republike Srpske odgovori za samo dva dana“, kaže Dodik.

Govoreći o stranim sudijama i tužiocima, Dodik kaže da 
samo u BiH i ni u jednoj drugoj zemlji ne mogu da ostanu strane 
sudije u predmetu kada je Vlada RS pokrenula postupak protiv 
njih, a visoki sudski i tužilački savjet prihvatio da se pokrene dis
ciplinski postupak. „To nema nigdje u svijetu već samo u ovoj na
karadnoj zemlji koja se zove BiH i njenom pravosudnom sistemu, 
u kojem se želi osuditi Republika Srpska.“ Dodik kaže da su ih 
postupci Republike Srpske u ovom predmetu dobro zabrinuli i da 
više niko neće moći da se na takav način ponaša prema Republici 
Srpskoj.

Sva priča o napadu na Republiku Srpsku vezana je za raniju 
tvrdnju lajčaka, koji je rekao „ne može ostati jedinstvena zemlja u 
kojoj se jedan dio razvija a drugi ne razvija“. Dodik kaže da se 
sad vidi da je lakše da se zaustavi neko ko se razvija, nego podići 
nekog ko konstantno propada.

predsjednica Suda BiH Medžida Kreso rekla je da je ovom 
izjavom Dodik ne samo doveo u sumnju nečiji profesionalizam i 
objektivnost, nego je dotakao i ljudske kvalitete, što je apsolutno 
neprihvatljivo i za svaku osudu. Zastrašujuća je pomisao da se vi
rus poslan takvom izjavom da se sumnja u objektivnost sudija koji 
su ove ili one nacionalnosti ne proširi na druge segmente našeg 
života. „Taj napad je, čini se, udar na onu posljednju ciglu u te
meljima pravne države.“ 
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Milorad Dodik je 12. decembra 2008. godine rekao da „sa-
mo brani pravo Republike Srpske da se poštuju zakoni ove zemlje. 
To je najbolje i za BiH i za Republiku Srpsku. ako se u to uključi 
nepoštovanje zakona i doda i ova etnička komponenta, onda je 
BiH u debelom i velikom problemu. To je bio kontekst moje izjave. 
izvinjavam se svima koji su možda pogrešno razumjeli“, rekao je 
Dodik, naglašavajući kako ne želi da se izvini onima koji su na-
mjerno i tendenciozno zloupotrebili takvu izjavu. on kaže da os
taje bazična politička činjenica da je Sud BiH stvoren neustavno i 
nezakonito, pod pritiskom Pedija Ešdauna i ostale strukture koja 
zloupotrebljava ovlaštenja i Zakone o Sudu BiH.

Dodik tvrdi da su „više od 90 odsto do sada završenih 
slučajeva ili onih koji se vode u Sudu BiH – protiv Srba. S dru
ge strane, nema nikakvog odgovora na prijavu koju sam prije 
više od dvije godine podnio s Draganom Čavićem protiv atifa 
Dudakovića“.

ambasador Ruske Federacije u BiH aleksandar Šuvalov 
kaže „da je BiH jedina zemlja u evropi, a možda i u cijelom svijetu, 
u čijim su sudovima i tužilaštvima zaposleni stranci. angažovanje 
stranaca prvo je bilo planirano kao privremena mjera za podršku 
državi u nastajanju. ali svaka privremena mjera treba biti blagov
remeno i završena“.

REKORD

Oko 1.300 nevladinih organizacija, koliko ih ima registro
vanih u BiH, u prošloj godini su potrošile 125 miliona maraka bez 
vidljivih rezultata. NVO nemaju razvijenu infrastrukturu pa ih 
često vodi jedan ili dva čovjeka, među kojima ima i onih sa sumn
jivom biografijom.

Predsjednik Nezavisnog odbora za humanitarna pitanja 
Žarko panić kaže da bi trebalo formirati mehanizme koji bi foku
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sirali sredstva donatora za finansiranje nvo koja se često daju za 
„konferencijsko civilno društvo“.

Prema podacima IBHIja, u BiH je registrovano 9.095 fon
dacija, udruženja, foruma i drugih nevladinih organizacija. ima 
NVO koja sa civilnim društvom nemaju suviše veze nego su direk
tno vezane za neku političku opciju ili ostvaruju zahtjeve donatora. 
vrlo često to je i radikalna politička opcija. Često se dešava da pod 
izgovorom razvoja civilnog društva kao preduslova demokra
tizacije političkih, ekonomskih i društvenih odnosa u nvo se vodi 
prikrivena borba za lične a ne interese građana koje bi trebalo da 
zastupaju, kaže panić.

Glavni revizor RS Boško Čeko kaže da se sav revizorski 
posao na tom polju završava, da se samo na zahtjev neke insti
tucije provjeri namjensko korišćenje granta nekoj nvo.

predsjednik SDS Mladen Bosić, govoreći o najavi formiranja 
stranke Dragana Čavića, kaže da ne očekuje da će to biti značajna, 
niti po brojnosti članstva bitna stranka. pogotovo što politika 
koju Čavić najavljuje da će voditi, i koju je vodio do 2006. go
dine u SDS-u, nije politika SDS-a. prema tome, otići će jedan broj 
ljudi koji vjeruju da će ta njegova politika, koja znači naklonost 
međunarodnoj zajednici a ne ispunjavanje zahtjeva glasača unutar 
Republike Srpske, imati neki značajniji uspjeh, tvrdi Bosić i dodaje 
da je u mnoge afere u kojima je bio Čavić duboko umiješan jedan 
dio međunarodne zajednice i to nije nikakva tajna.

RUŠenje 

Dodik je rekao da grupa stranaca u Sarajevu već mjesec 
dana pokušava da sruši sporazum iz Pruda uz tvrdnje da u spo
razumu ima nešto što ne valja. „nismo se upuštali u te političke 
borbe da ne bismo dodatno zakomplikovali situaciju u BiH“, kaže 
Dodik. 
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Dodik kaže da će vlada RS uskoro oformiti Savjet za borbu 
protiv korupcije u kojem će 11 vrsnih profesionalaca s dokaza
nim mo ralnim dignitetom istraživati postojanje korupcije. vlada 
RS je (19.12.2008) sačinila sveobuhvatnu Strategiju za suzbijanje 
korupcije.

IGRE

napadi na Milorada Dodika su kontinuirani ali načini 
se mijenjaju pa tako po uzoru na poznati snimak u kojem irački 
novinar cipelom gađa predsjednika SaD-a Buša, na internetu se 
pojavilo više igara u kojima igrači pokušavaju da sakupe bodove 
gađajući Buša. 

jedna od igara koja se 22.12.2008. godine pojavila na stranici 
„bhraja.co.ba.“ igračima nudi istu mogućnost ali u glavnoj ulozi 
nije Buš, nego Milorad Dodik. Njegov lik povremeno izviruje iza 
pulta, a zadatak igrača jeste da ga u određenom vremenskom roku 
što više puta pogodi smeđom mokasinom. Kada cipela pogodi pre
mijera okrvari mu lice i on pada iza pulta, iznad kojeg visi zastava 
BiH. na kraju igre sa ekrana se čuje pjesma u kojoj se pjeva o BiH, 
kao o vječnoj zemlji.

Da ne bi sve bilo sukob, potrudio se predsjednik SDa 
Sulej man Tihić, koji je na sjednici Glavnog odbora ove stranke 
24.12.2008. godine kazao da je jedino rješenje za BiH stalno tra
ženje kompromisa i dogovora između naroda, što će podržati i 
predstavnici međunarodne zajednice. Tihić je upozorio da su oče-
kivanja od tužbe BiH protiv Srbije bila previsoka, te da je nedopus
tivo u čekanju presude protiv Karadžića ne raditi reforme koje su 
u interesu građana BiH.

Moramo konačno prevazići pasivnu ulogu žrtve i preuzeti 
aktivnu poziciju i odgovornost relevantnog političkog faktora 
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i jačati i čuvati BiH kako multietničku i multireligijsku državu 
ravnopravnih građana, kazao je Tihić.

Milorad Dodik je (26.12.2008) ocijenio da je politička i socijal-
na stabilnost Republike Srpske, i činjenica da je ona postala nezaobi
lazan faktor političkih procesa u regionu, najvažniji uspjeh u 2008. 
godini. Republici Srpskoj je vraćeno dostojanstvo. Srpska je danas i 
onima koji su prema njoj bili tradicionalno loše inspi risani, postala 
nezaobilazan faktor, koji moraju uvažiti i njene stavove poštovati, 
kazao je Dodik i dodao da je Republika Srpska na ekonomskom 
planu dodatno stabilizovana i sa strane međunarodne misije koje 
prate finansijske tokove, ocijenjena je kao jedna od najstabilnijih 
zajednica u regionu sa stanovišta makroekonomskih kretanja.

Na prostoru BiH mnogo je tabutema o kojima se jako 
sku  čeno ili gotovo nikako ne razgovara, a razgovarati je osnovni 
preduslov za fukcionisanje bilo koje demokratske zajednice. Dar 
govora imaju samo ljudi i zato treba da ga koriste. Oni koji razgov
araju i vode dijalog imaju razvoj i napredak. nažalost, na prostoru 
Balkana a posebno BiH, konstruktivni dijalog se jako rijetko ko
risti ili ga nema. na ovim prostorima je prisutan „muk“ ili govor 
mržnje, diktata, uslovljavanja, vrijeđanja i ponižavanja. 

analiza dnevnih događaja pokazuje da je jedino dozvoljeno 
kritikovati vladu RS i Milorada Dodika, a međunarodnu zajednicu 
i njihove projekte poput pravosudnog sistema rijetko kada neko 
komentariše ili argumentovano kritikuje. jedan od rijetkih koji se 
odvažio da to učini, osim Milorada Dodika, jeste sudija Ustavnog 
suda RS Milorad ivošević.

on kaže da „nam je neophodna reforma reforme pravosuđa, 
jer svaka analiza pokazuje da se naša reforma pravosuđa nalazi 
u katastrofalnoj krizi“. Bilo je očekivano, kaže ivošević, da „na
jvitalnije vrijednosti zajednice prate i odgovarajuća ponašanja 
ovih institucija ali to se nije desilo. Pokazalo se da je istina sasvim 
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drugačija. postoji mnogo primjera da su Sud i Tužilaštvo BiH in
stalisani u najteže oblike kriminala“.

Sjetimo se zamjenika visokog predstavnika Donalda Hejsa, 
koji je javno pominjao stomilionske afere, pljačke, pronevjere. Go
vorio je o aferama: pošta RS, elektroprivrede RS, „orla“ i na kraju 
ništa. Neprimjerno je i kompleksno pitanje pritvora i zatvaranja 
ljudi, čak i fizička maltretiranja nisu imala sudski epilog, poput 
slučaja Starovlaha, ističe Milorad ivošević.

navodeći konkretno u čemu su griješile sudije i tužioci 
Suda i Tužilaštva BiH, ivošević tvrdi da se i Tužilaštvo i Sud BiH 
vode politikom debalansa. Treba se sjetiti minimalnih osuda ili čak 
nagodbi za teška krivična djela poput Dušanića i sličnih. obični 
građanin s pravom postavlja pitanje da li su za ovakvo stanje krivi 
propisi ili ljudi koji ih sprovode, dakle sudije i tužioci. ovdje se 
radi o oba razloga, pa se postavlja pitanje funkcionisanja pravo
sudnog sistema u cjelini. Mora se ozbiljno razmotriti pitanje ve
likih promjena u pravosuđu. ovo je samo mali segment iz domena 
pravosuđa, ali pokazuje da postoji veliki znak pitanja: da li se naša 
reforma pravosuđa nalazi u katastrofalnoj krizi.

ivošević o ulozi stranih sudija i tužilaca kaže „da su rezul
tati njihovog učešća ovdje nikakvi. i zato je reforma pravosuđa 
neuspješna. Radi se o ozbiljnom pitanju kvalitete te reforme. Zato 
sada treba napraviti reformu reforme“. 
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ČeTvRTi Dio
2009. godina

NaPREDaK

početak nove 2009. godine označio je glavni revizor RS 
Boško Čeko, koji kaže da se finansijska disciplina u Republici Srp
skoj povećava iz godine u godinu, i ako se posmatraju revizije od 
2001. do kraja 2008. godine to poboljšanje se jasno vidi. Samo jedan 
budžetski korisnik imao je negativno mišljenje revizora u 2008. 
godini. 

„Međutim, još nismo zadovoljni i težimo tome da bude što 
više pozitivnih mišljenja, da se poštuju propisi, te da ne dolazi do 
odstupanja od zakona i zakonskih propisa“, kaže Čeko. 

SNaGa

Milorad Dodik ističe da je čovjek jak onoliko koliko izgradi 
svoje pozicije. a kad to postigne, onda ne mora da ga štiti niko. „ja 
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sam vrlo dobro razumio: moj položaj zavisi od toga koliko sam 
dobio glasova na izborima. Te ljude nisam spreman da prevarim. 
a oni znaju da nisam čovjek za ostvarenje ničijih želja. Dosta mi 
je i ‘štapa i šargarepe’ i Brisela i amerike, i prljave kampanje iz 
Sarajeva. poručujem javno da je za mene najveća vrijednost biti 
Srbin. BiH nije moja država, to je Republika Srpska, sviđalo se to 
nekome ili ne“, kaže Dodik.

“Republika Srpska je prije mene bila kao dragstor, uđete 
i uzmete šta hoćete. Samo što za razliku od dragstora ne morate 
ništa da platite. više nikad neće biti tako. i to više niko ne može da 
ospori.“

Govoreći o evropskim integracijama, kaže: „nisam protiv 
Evropske unije, ali sam protiv nerealnog optimizma koji se širi u 
vezi sa tim. nijedna članica eU nije spremna da žrtvuje svoje na
cionalne interese za eU, pa ne moramo ni mi. Samo od nas se traži 
da budemo dobri i ukinemo sve što imamo, ne bismo li jednog 
dana doživjeli da budemo dobri momci. a i dalje smo loši momci. 
Ne namjeravam da o onom koji misli loše o meni mislim bilo šta 
dobro. uostalom, da su mislili dobro ovom regionu, ne bi dozvolili 
da bude rata“, precizira Dodik.

„Mi u Republici Srpskoj nećemo da budemo poltroni“, 
kaže Dodik 8. januara 2008. godine, „jer udvorništvo niko ne cijeni. 
nemam ništa protiv integracija, ali neka nam jasno kažu gdje je 
naše mjesto u evropskim procesima i šta nas čeka u budućnosti. U 
suprotnom – hvala im.“ 

Širom Republike Srpske obilježen je 9. januar – Dan i krsna 
slava RS, a centralna manifestacija održana je u Banjoj luci. prvi 
put je intonirana nova himna RS „Moja republika“.
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NOVI, STaRI

Sa novom godinom su krenule nove aktivnosti starih aktivi 
sta. Bivši predsjednik SDS i Republike Srpske Dragan Čavić podnio 
je 15.1.2009. godine Osnovnom sudu u Banjoj Luci, kao ovlašteno 
lice, zahtjev sa kompletnom dokumentacijom za registraciju i upis 
u sudski registar nove stranke, pod nazivom Demokratska stran
ka. pored Čavića, osnivači stranke su i poslanik u predstavničkom 
domu parlamentarne skupštine BiH Momčilo novaković i pos
lanici u nS RS vojislav Gligić i Branislav Škobo i Đorđe Milićević 
kao donedavni članovi SDS-a.

Šef predstavništva RS u izraelu arie livne rekao je da je 
iznenađen zbog napada Zlatka lagumdžije na Milorada Dodika, 
zbog pisma podrške koje je uputio predsjedniku izraela Šimonu 
peresu. on kaže da je „veoma loše izjednačavati Dodika s Rado
vanom Karadžićem i Ratkom Mladićem“ i optuživati ga za ratne 
zločine počinjene nad Bošnjacima tokom rata u BiH. Uspoređivati 
akciju izraela s ratom u BiH, neprijateljski je gest prema izraelu“, 
kaže livne.

„nisam vidio nikoga u Sarajevu da demonstrira kada su 
bombaši samoubice ubijali jevrejske civile na ulicama i autobusima 
u jerusalemu. Zbog sukoba u Gazi ponovo je na sceni antisemi
tizam, koga nije zaobiđena ni BiH“, tvrdi livne.

na pitanje kako komentariše činjenicu da pismo ne sadrži 
apel da se odustane od ubijanja civila u Gazi te da je za dvadesetak 
dana ubijeno preko 1.200 Palestinaca, Livne je odgovorio protivpi
tanjem: „Zašto plačete samo nad palestincima?“.

Kao „grom iz vedra neba“ odjeknula je odluka visokog 
pred stavnika Miroslava lajčaka, 23. januara 2009. godine, da od-
lazi iz BiH, jer je prihvatio ponudu slovačkog premijera Roberta 
Fica da preuzme dužnost ministra inostranih poslova Slovačke.
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Komentarišući odlazak lajčaka, predsjedavajući predsjed-
ništva BiH nebojša Radmanović pozvao je domaće političare da 
pokušaju da dođu do konsenzusa o evropskom putu, jer BiH više 
ne treba OHR. 

Sada će se jasno vidjeti ko je iz domaćih i međunarodnih 
krugova zaista za evropski put BiH, jer su svi oni koji budu in
sistirali da BiH dobije novoga visokog predstavnika protiv suve
reniteta zemlje. Radmanović kaže da je iznenadni odlazak lajčaka 
prilika da domaći političari preuzmu odgovornost u svoje ruke. To 
je mnogo važnije od nagađanja ko će naslijediti lajčaka i kome će 
novi visoki predstavnik odgovarati, a kome neće.

nakon osnivanja stranke Dragana Čavića i odlaska Miro-
sla va lajčaka, pDp je dan poslije najave odlaska lajčaka, na sjed
nici Glavnog odbora, usvojio zaključke u kojima su definisani 
uslovi koje mora da ispuni SnSD, ako želi dalju saradnju sa ovom 
strankom.

prvi zahtjev je da SnSD podrži incijativu o snižavanju sto pe 
pDv-a za osnovne životne proizvode, drugi zahtjev je da se rebal
ansom budžeta sredstva za poljoprivredu vrate na šest odsto, treći 
da se rad Fonda za istočni dio RS učini mnogo više javnim, te da sa 
infrastrukturnih projekata taj fond bude usmjeren u zapošljavanje.

Četvrtim zahtjevom pDp traži da budu usvojene izmjene 
Zakona o reviziji privatizacije i da bude ukinuta Komisija za reviz
iju privatizacije, a da ti poslovi budu predati Bošku Čeki i Glavnoj 
službi za reviziju RS. peti uslov je prevazilaženje problema u funk
cionisanju lokalne vlasti a šesti da se PDPu, koji je u koaliciju ušao 
sa dva ministra i sekretarom Vlade, a sada ostao samo sa jednim 
ministrom, kompenzuju ta dva mjesta.

ovi uslovi pDp-a su „ultimatumi za prestanak saradnje, a 
ne uslovi za njen nastavak“. 

predsjedavajući predsjedništva BiH i predsjednik izvršnog 
odbora SnSD-a nebojša Radmanović poručio je pDp-u da „SnSD 
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ne prihvata postavljene uslove“ i rekao da ih „odmah povuku ako 
žele da ostanu dio vlasti i nastave dalje koaliciono djelovanje“. 
Radmanović je istakao da „ne zna šta se dešava i ko pritišće pDp i 
zašto“ ali da je odgovor SnSD-a jasan.

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić kaže da je to što traži 
pDp klasična ucjena i da je tako nešto samo austrougarska tražila 
od Srbije uoči prvoga svjetskoga rata! U politici se to ne radi, jer to 
znači rat! To je providna politika koja ima za cilj da poslije nekog 
vremena izađu iz vlasti i na izborima 2010. godine, pričaju kako je 
SNSD sve zavio u crno.

„TRojKa“

Sastanak trojice lidera Milorada Dodika, Dragana Čovića, 
i Sulejmana Tihića, tzv. „prudske trojke“ održan u Banjoj luci 26. 
januara 2009. godine, izazvao je burne i oprečne reakcije zbog pot
pisane izjave kojom se predviđa da će BiH imati najmanje četiri 
teritorijalne jedinice. 

Sulejman Tihić, dan nakon sastanka, odgovarajući na pi
tanje da li će RS ostati netaknuta, kaže: „neće. Dodik ima pravo 
reći šta misli i želi. Sjetite se samo priča o ukidanju vojske RS. a 
gdje je ona danas? Ukinuta je! primjera je još. ako će postojati četiri 
regije, promjene entitetskih linija su neminovnost. Svi ćemo mi u 
razgovorima morati učiniti bolne kompromise. ne mislim samo 
na nas trojicu nego i na ostale političke lidere u BiH“.

SDS je, kada i Tihić, saopštila da je pristajanjem na središnji 
nivo vlasti u BiH i podjelu na četiri teritorijalne jedinice Dodik 
napustio Dejtonski sporazum i izdao i prevario građane RS. SDS 
zato pita Dodika na osnovu čega smatra da ima pravo da donese 
odluku o napuštanju Dejtonskog sporazuma i zamijeni Republiku 
Srpsku, kao jedan od dva ravnopravna entiteta, za jednu od četiri 
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teritorijalne jedinice srednjeg nivoa vlasti u BiH. Dodikovi stavovi 
mogu imati katastrofalne posljedice, tvrdi SDS. 

Milorad Dodik, objašnjavajući zaključke, kaže da nije bilo 
riječi o granicama, te da je o tome preuranjeno govoriti. Republika 
Srpska je neupitna i trajna kategorija i svaki ustavni amandman 
mora da prihvati tu činjenicu. Za Republiku Srpsku je svejedno da 
li će biti četiri, tri, dvije ili šest teritorijalnih jedinica, ističući da će 
u svakom slučaju Republika Srpska biti jedna od njih. „Mi ćemo 
zahtijevati da se sadašnja teritorija poveća za za 0,4 odsto, odnosno 
onoliko koliko joj nedostaje da bi činila 49 odsto BiH, kao što stoji 
u Dejtonskom sporazumu“, precizira Dodik.

„na svim dosadašnjim sastancima smo rekli da ima smisla 
razgovarati samo ako nije sporna Republika Srpska, i svi su rekli 
da to nije sporno“, ističe Dodik i dodaje da mu je jedan od ciljeva 
ukidanje uslova za opstanak oHR-a, te da će nakon usvajanja 
rješenja za Brčko i državnu imovinu biti interesantno vidjeti nji
hova objašnjenja za dalji opstanak OHRa.

SUŠTina

Mnogi u mnogo slučajeva od šume ne vide njima potrebno 
stablo. neki nisu u stanju da vide a drugi ne žele da vide. U ovom 
slučaju radi se o ovome drugome. ni SDS, ni Sulejman Tihić, ne 
žele da realno sagledaju situaciju i da kažu da se radi samo o 
mogućim principima koji su formulisani kroz izjavu trojice lidera 
za početak pregovora o ustavnim promjenama u BiH. Tu nema 
nikakvih promjena granica, niti promjene nadležnosti i ingeren
cija. ali u pitanju je obična manipulacija građanima. 

Zašto su komentari Tihića i SDS-a kojima obmanjuju javnost 
identični pokazaće vrijeme, ali uočljivo je da i jednima i drugima 
odgovara pravljenje „atmosfere haosa“ i zbunjivanja kako bi se 
„prudski proces“ prekinuo. 
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ZaHVaLNOST

izraelski predsjednik Šimon peres je zahvalio Miloradu 
Dodiku na podršci. peres, u pismu upućenom 28. januara 2009. 
godine, kaže „da želi da izrazi svoju duboku zahvalnost na vašim 
(Dodikovim) komentarima iz srca. vaše riječi podrške su značajne 
i još ih dublje naglašavaju zajednički bol i patnja koji su naneseni 
našim narodima“. 

„Hvala vam“, navodi peres u pismu Dodiku, „što pred-
stavljate glas Srba, koji žive u Republici Srpskoj, u nadi da će biti 
napisano novo poglavlje u kojem će sukobe zamijeniti sloga“.

RaSKID

Češki energetski gigant ČeZ odlučio je (29.1.2009) da se 
povuče iz projekta termoelektrane u Gacku, vrijednog 1,4 milijar-
de evra i zatražio odštetu od vlade RS, optužujući ih da snose od-
go vornost.

Generalni direktor „elektroprivrede RS“ Branislava Mile kić 
kaže da se ČeZ povukao iz posla u Gacku zbog tužbe malih akcio-
nara u Rudniku i Termoelektrani Gacko i uticaja svjetske ekonomske 
krize. „Mi nismo ispunili samo jednu odredbu iz ugo vora sa ČeZ-
om a radi se o odredbi vezanoj za unošenje imovine RiTE Gacko u 
novo zajedničko preduzeće. ipak, mi ćemo nasta viti da ulažemo u 
RiTe Gacko, pa makar to radili i sami“, kaže Milekićeva.

„ako vlada RS, kao naš većinski vlasnik, odluči da prihvati 
njihovu ponudu za izlazak iz projekta i procijenimo da su se zaista 
stekli uslovi za to, dužni smo da Česima platimo njihov osnivački 
udio u zajedničkoj firmi od 206.000 evra i da preuzmemo obav
ezu vraćanja kredita od četiri miliona evra koje je ČeZ dao toj 
firmi. Doduše, polovina toga kredita još nije ni potrošena“, kaže 
Milekićeva.
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problemi sa ČeZ-om su prilika za „paljbu“ opozicije koja 
u tome vidi svoju šansu da iskritikuje vlast i afirmiše sebe. Tako 
predsjednik SDS-a Mladen Bosić optužuje ljude iz SnSD-a i kaže 
da su i ovaj, kao i dil sa „njeftegazinkorom“ (kod prodaje rafin
erije u Brodu), napravili isključivo „da bi se pojedini funkcioneri 
stranke preko noći obogatili“.

Dragan Čavić kaže kako je ovo definitivna potvrda da je 
to od starta promašen projekat. on je proizveo dva užasno loša 
efekta – berza se sunovratila a ostali smo bez imovine u Te Gacko. 
Cijeli posao je rađen pogrešno i to sada postaje pogubno za Repub
liku Srpsku.

u Ministarstvu industrije i energetike tvrde da obje strane 
zadržavaju pravo na zahtjev naknade štete, a ne samo ČeZ. 
Ministar Slobodan puhsalac kaže da je o tome rano govoriti i da 
treba da se potrudimo da vidimo gdje je stvarni problem i da ga 
riješimo, i eventualno nastavimo projekat. ako do toga ne dođe 
ovo ne može proći bez arbitraže. ČeZ vjerovatno ima probleme, 
kriza je na finansijskom tržištu, posebno kod velikih konstrukcija. 
Sa ili bez ČeZ-a, Gacko će ići u investiranje, poručuje puhalac.

visoki predstavnik Miroslav lajčak kaže na odlasku ono 
što nije mogao ili nije smio tokom mandata, da „sve dok zemlja 
ima visokog predstavnika koji ima ovlaštenja koja nikako i ničim 
nisu limitirana, to znači da je ona neka vrsta protektorata“.

PONuDa

Opozicija Republike Srpske je prema izjava njenih lidera 
zabrinuta za sudbinu RS, zbog navodno tajnog dogovora „prud
ske trojke“ oko mogućih ustavnih promjena i izmjene Dejtonskog 
sporazuma.

predsjednik Republike Srpske Rajko Kuzmanović predsta-
vio je, nakon sastanka (4.02.2009) sa liderima političkih stranaka 
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Republike Srpske, načela platforme od 25 tačaka za reformu 
Ustava BiH, koju su podržale sve političke stranke uključujući i 
opozicione. 

Ovim su deplasirane kritike opozicionih stranaka po kojima 
je dogovor trojice lidera „prudske trojke“ u Banjoj luci doveo u 
pita nje cjelovitost BiH.

predsjednik RS Rajko Kuzmanović je rekao da u promjene 
Ustava možemo ići samo ako Republika Srpska ostaje jedinstvena, 
po nadležnostima, teritoriji i svemu što je garantovao „Dejton“. 
ukoliko se druga dva naroda dogovore da u skladu s mišljenjem 
venecijanske komisije promijene uređenje u tom entitetu, mi ćemo 
ga podržati, kazao je Kuzmanović.

predsjednik SDS Mladen Bosić rekao je „da je ova stranka 
većim dijelom saglasna sa ponuđenim načelima platforme“. Treba 
li ovome uopšte komentar?

vlast treba kritikovati ali konstruktivno. način na koji to 
radi SDS i „društvo s Mihajlicom na čelu“ je providan. „obruše“ 
se na sve što uradi vlast, da bi se nakon čvrstih argumenata vlasti 
Republike Srpske ponašali kao da prethodni dan nisu ništa od toga 
govorili. posljednji slučaj kritike banjolučkog sastanka „prudske 
trojke“ na kojem je navodno dogovorena „izdaja Dejtona i Repub
like Srpske“ je najbolja ilustracija za izrečenu konstataciju.

ODLaZaK

predsjedništvo i izvršni odbor pDp-a su 5. februara i zvanič-
no potvrdili da je raskinuta koalicija sa SNSDom i da je PDP 
prešao u opoziciju na nivou Republike Srpske i BiH. Ova stranka 
očekuje od premijera Milorada Dodika, i predsjedavajućeg Savjeta 
ministara BiH nikole Špirića, da razriješi dužnosti kadrove ove 
stranke u ovim institucijama.
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predsjednik SRS „Dr vojislav Šešelj“ Mirko Blagojević kaže 
da je ivanić uradio katastrofalan potez. „Dodik ima većinu u parla
mentu i može i bez njih. ivanić je podnio ostavku. ja bih više volio 
da je vratio mandat, a ne podnio ostavku. ovako će imati platu 
manju za 200 maraka, a više vremena da ruši Dodika. On je man
dat u Domu naroda dobio od parlamenta RS, a tu je Dodik većina. 
Da Dodik nije htio, on ne bi bio izabran. To nije mandat od naroda, 
već od Dodika. Mislim da je to ivanić uradio po nalogu stranaca.“

političke aktivnosti Republike Srpske su višestruke i odvi
jaju se kako na unutrašnjem tako i na spoljnom planu. Prema 
pisanju beogradske štampe, odlično obaviješteni diplomatski 
iz vori potvrdili su da je lobistički rat Milorada Dodika i Harisa 
Silajdžića doživio svoju kulminaciju na Međunarodnoj konfer
enciji o bezbjednosti u Minhenu, gdje su premijer RS i bošnjački 
član predsjedništva BiH vodili diplomatsku bitku za prikupljanje 
poena u novoj američkoj administraciji. Dodik je otputovao u Min
hen kako bi preduprijedio Silajdžićev pokušaj da preko novog pot
predsjednika SaD-a, Džozefa Bajdena, sruši prudski sporazum.

Saznaje se da je Dodik, u svojim razgovorima sa Danijelom 
Fridom, kao i sa evropskim zvaničnicima Havijerom Solanom, 
Karl  om Biltom i Volfgangom Išingerom, organizatorom konfer
encije, uspio da neutrališe negativan uticaj Silajdžića i njegovih 
lobista. 

KRITIKa

Kritika vlasti kao jedna od jako bitnih odrednica svakoga 
demokratskoga društva je, posmatrajući i analizirajući Republiku 
Srpsku, višestruka. Naime, Vladu RS i Milorada Dodika kriti
kuju svi i to mnogo više nego u bilo kojoj drugoj državi zapadne 
demokratije. premijera RS, osim opozicije RS, kritikuju bošnjački 
političari iz Sarajeva i iz vlasti i iz opozicije, raznorazne nevladine 
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organizacije, njih više od 1.300, koje za taj „posao“ potroše godišnje 
oko 125 miliona maraka, mediji a ponajviše visoki predstavnik i fa
mozni oHR. normalne države nemaju protektorat ove vrste što ga 
ima BiH, pa njihove vlasti i nemaju tu vrstu kritike. ulogu visokog 
predstavnika i oHR-a treba proširiti na svakodnevne dežurne 
kritičare koji vjerno i odano prate oHR, a to su ambasade SaD-a, 
velike Britanije i zvaničnici evropske unije i naTo-a.

Kritike se redaju kao talasi, sve jedna za drugom. Ovome 
treba dodati neformalne grupe za koje će tek budućnost otkriti kako 
su mogle raditi, poput ove Rafija Gregorijana i njihovih instrume
nata Suda i Tužilaštva BiH, i njima bliskih nevladinih organizacija 
i medija. Biti pod toliko „budnih“ očiju i tolikom prismotrom nije 
jednostavno ali je ponekad možda i korisno zato što ukazuje na 
neke greške koje se u svakom sistemu mogu potkrasti a pogotovo 
u zajednicama u tranziciji kao što je Republika Srpska.

Interesantan je 10. februar 2009. godine, kada su svi gore 
pobrojani ćutali ali su mediji saopštili da su otkrili „skandal“. 
naime, restoran u vladi RS, čiji je zakupac Slavko Roguljić, bez 
fiskalne je kase. Fiskalizacija koja je odlukom vlade RS uvedena u 
cijeloj RS, u svom sjedištu, gdje se hrani premijer i ministri, nema 
fiskalnu kasu, kao ni restoran narodne skupštine RS, komentari
sali su mediji.

ekonomski analitičar Damir Miljević je to prokomentarisao 
riječima da je „Roguljiću očigledno laktaška veza omogućila da u 
zgradi vlade RS stiče profit bez obaveze da se fiskalizuje“.

ova kritika je potvrda da je Republika Srpska, što se tiče 
slobode medija, na visokom mjestu demokratske ljestvice. Mediji 
skeniraju i prate ponekad više nego opozicija pa čak i to da privat
ni vlasnik u zgradi vlade nije nabavio fiskalnu kasu, a izvor je u 
samoj zgradi Vlade. 
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RaŠČiŠćavanje

izlazak pDp-a iz koalicije sa SnSD-om izaziva određene 
vidljive i nevidljive reakcije u samoj stranci i oko nje. Tako je je
dan od najistaknutijih njenih članova Boško Tomić 11. februara 
2009. godine napustio PDP zbog neslaganja sa odlukom partije da 
raskine koaliciju sa SnSD-om. odluku da izađe iz pDp-a je donio 
dva dana nakon što je podnio ostavku na funkciju ministra rada i 
boračko-invalidske zaštite Republike Srpske. „Za mene su neprih
vatljivi stavovi pDp-a i posljednje odluke koje su usvojene“, rekao 
je Tomić.

listi nezadovoljnih u pDp-u koji se ne slažu sa odlukom 
ove stranke da raskine koaliciju s SnSD-om pridružio se i narodni 
poslanik i bivši premijer RS, Dragan Mikerević, koji kaže da je to 
greška. „Moj ostanak u partiji zavisi isključivo od ponašanja stranke 
i toga koliko ću imati širok politički prostor za djelovanje.“ 

Mikerević kaže da nema ništa protiv da pDp kritikuje 
vladu ali da neće podržati „kritizerstvo bez podloge“. „Milorad 
Dodik i SnSD su u značajnoj mjeri unaprijedili poziciju Republike 
Srpske, i ja očekujem da će u poslaničkom klubu pDp-a uspjeti da 
izdejstvuju konstruktivan stav prema vladi RS“, ali istovremeno 
upozorava da će, ako to ne bude, to predstavljati problem „između 
njega i pDp-a“.

KalKUlaCije

parlamentarna borba podrazumijeva mnogo toga, a građani 
poslije sav taj rad ili nerad ocijene na izborima i vlasti i opozicije. 
na zasjedanju narodne skupštine RS, održane 17. februara 2009. 
godine, opozicija kojoj se osim SDS i SRS sada pridružio i pDp, na
pustila su skupštinsku salu tokom prezentacije Informacije Vlade 
RS za ublažavanje finansijske krize. 
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Prilikom izlaganja premijera Dodika, koji je upoznao posla
nike sa pomenutom informacijom, u sali nije bilo opozicije već 
samo njihovi sakoi. Razlog napuštanja je bila Vladina odluka da 
najavljene “mjere“ preformuliše u „informaciju“ za prevazilaženje 
finansijske krize. poslanicima opozicije je zasmetalo što na infor-
maciju ne mogu da ulažu amandmane.

Premijer RS je rekao da je prioritet Vlade socijalna sigurnost 
građana RS u uslovima globalne krize. Dodik je obećao da plate 
i penzije u Republici Srpskoj neće biti smanjene. Strategiju mjera 
čine dvije osnovne mjere – stimulisanje i podržavanje domaće 
proizvodnje.

PRIjaVa

Beogradska novinska agencija „Beta“ plasirala je 19. febru
ara 2009. godine informaciju preko svoje dopisnice iz Banje Luke, 
ljiljane Kovačević, koja je supruga Slobodana vaskovića, da je 
„Sipa podnijela krivičnu prijavu protiv premijera RS Milorada 
Dodika i ostalih 14 osoba“ Tužilaštvu BiH.

Odmah nakon objave ove informacije je otkriveno da je pri
java predata 17. februara u 16 časova i 25 minuta, nakon završenog 
radnog vremena, bez znanja direktora Sipa-e Mirka lujića, i 
glavnog tužioca Tužilaštva BiH Milorada Barašina, po nalogu 
zamjenika direktora Sipa Dragana lukača, koji je istu i potpisao. 

Glavni tužilac Tužilaštva BiH Milorad Barašin i direktor 
agencije za istrage i zaštitu (Sipa) Mirko lujić, kao prvi ljudi ovih 
institucija, nisu znali ništa o krivičnoj prijavi protiv premijera RS 
Milorada Dodika, ministara i drugih osoba koju je podnijela SIPa 
Tužilaštvu BiH, rekao je ministar pravde RS Džerard Selman, 
19.2.2009. godine.

Selman kaže da je Barašin otvorio internu istragu da pro-
vjeri kako je moglo doći do pojave takve informacije o kojoj on kao 
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tužilac ne zna ništa. U slučaju da je ova informacija data iz tih in
stitucija bez znanja vodećih ljudi, onda je pitanje kakve institucije 
imamo. U slučaju da je došlo do davanja dokumentacije onda je 
počinjeno krivično djelo.

Direktor Sipa Mirko lujić rekao je da je u utorak, 17. 
februara, po isteku radnog vremena u Tužilaštvo BiH neko
liko službenika kriminalističko-istražnog odjeljenja Sipa pre
dalo izvještaj o učinjenom krivičnom djelu protiv veće grupe lica. 
izvještaj je potpisao pomoćnik direktora i načelnik kriminalističko-
istražnog odjeljenja Dragan lukač, i u njemu nije 11 nego više 
lica. 

lujić kaže da je o podnošenju izvještaja obaviješten 19.2.2009. 
godine, nakon što su tu vijest objavili mediji. „ovakav način ko
munikacije smatram apsolutno neprihvatljivim i neprimjerenim 
koji ni u jednom trenutku ne potpomaže uspostavljanje pravne 
države niti će doprinijeti poboljšanju stanja u BiH“, kaže lujić, i 
dodaje da je riječ o apsolutno neprihvatljivim manirima pojedinih 
službenika Sipa-e i da će zbog toga, u skladu sa zakonom, pre
duzeti odgovarajuće mjere.

Milorad Dodik kaže da je riječ o zloupotrebi i da sve njegove 
informacije govore da nije bilo nikakve zvanične komunikacije o 
ovoj prijavi. „Sipa nema veze sa tim i, koliko sam razumio direk
tora ove institucije ,on nije upoznat s tim, što znači da su promašene 
zakonske procedure.“ 

on dodaje da je i u Tužilaštvu zaobiđen glavni tužilac, „što 
znači da se radi o jednoj sektaškoj grupi koju je vlada RS prije 
nekoliko mjeseci prijavila Tužilaštvu.

Sve se ovo radi vjerovatno u pripremi dolaska novog vi
sokog predstavnika u BiH, čemu se mi protivimo. pokušava se po 
starom receptu podići prijava i kazati da zbog nje ne mogu obavl
jati funkciju, te tako napraviti uvod u moju smjenu“, ističe Dodik. 
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SloBoDa po inGliŠU

američki ambasador Čarls ingliš kaže da SaD snažno 
podržava punu slobodu medija. „To je za nas jedan od temelja 
demokratije. Bez slobode štampe, demokratija ne može cvjetati“, 
kaže igliš nakon što je primio novinare „60 minuta“.

„novinari ‘60 minuta’, ali i drugi sa FTv, dobijaju prijet
nje, a urednik te emisije je primio prijetnju smrću i to je apsolutno 
neprihvatljivo. Moja podrška njemu i svim novinarima u BiH je 
kako bi oni mogli raditi svoj posao. osuđujem sve prijetnje novi
narima i zalažem se da oni imaju slobodu kako bi mogli raditi“, 
kaže ingliš. 

„To što sam primio novinare ‘60 minuta’ ne znači ni da se 
slažem ni da se ne slažem sa sadržajem onoga što objavljuju ili 
kažu, već hoću da pokažem da novinari imaju pravo, ali i odgo
vornost da rade svoj posao. podržavam dakle slobodu štampe i 
pravo novinara da bez straha od osvete rade svoj posao. Nadam 
se da će se novinari uvijek odgovorno ponašati. apsolutno sam 
protiv sputavanja novinara na bilo koji način. oni imaju pravo 
istražiti i ako se drugima to ne sviđa, mogu se žaliti. ono što se ne 
smije desiti jeste da prijetnje ohrabruju druge da upućuju fizičke 
prijetnje novinarima. To je apsolutno neprihvatljivo“, kaže ingliš. 

Čarls ingliš vrlo dobro zna kako rade mediji u njegovoj 
zemlji, kao i u svim zemljama evropske unije. Šta je sloboda me-
dija u Republici Srpskoj i BiH potvrda je i informacija da „nema 
fis kalne kase u restoranu zgrade vlade RS koji je pod zakupom“ 
kao i mnoge druge, svaki dan. Mediji više kritikuju vlast RS, nego 
i sama opozicija. Sloboda štampe ili medija u Republici Srpskoj je 
evidentna.

Međutim, njegova konstatacija da „novinari imaju pravo ali 
i odgovornost“ nije iskrena jer se radi o novinarima „60 minuta“ 
za čiji rad kaže „ne znači ni da se slažem ni da se ne slažem sa 
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sadržajem onoga što objavljuju“. ingliš vrlo dobro zna da takvih 
emisija nema u SaDu, niti u bilo kojoj zemlji Evropske unije, kao 
što je „60 minuta“ čijim novinarima on daje podršku za navodno 
neke prijetnje koje oni dobijaju. Prava je istina da pomenuta emisija 
tokom 60 minuta koliko traje šalje prijetnje kompletnoj Republici 
Srpskoj, od premijera, ministara, direktora javnih preduzeća do 
običnih građana. ingliš se nije sjetio da sve njih zaštiti od prijetnji 
već je primio one koji svake sedmice minimalno prijete 60 minuta. 

istraživanjem, što kaže ingliš, ne bave se mediji već nauka i 
instituti. Mediji informišu i analiziraju. Treba analizirati ali na bazi 
činjenica i argumenata. analitičko novinarstvo podrazumijeva 
traženje istine, a emisija „60 minuta“ to sigurno nije i to ingliš vrlo 
dobro zna. On zna da novinarstvo podrazumijeva i odgovornost 
za izrečeno, i to i kaže ali to se očigledno ne odnosi na novinare 
ove emisije. Ingliš treba da odgovori na mnogo pitanja, a prvo 
je kako svi bošnjački mediji, a ne samo „60 minuta“, smiju bez 
ikakve odgovornosti da optužene a ne osuđene nazivaju ratnim 
zločincima i mnogim drugim pogrdnim imenima poput „mon
struma“, „grobara“, „dželata“ i kako sve ne.

ingliš ne traži odgovornost ni kada se spominje genocidnost 
srpskoga naroda, što Bošnjaci i njihovi mediji svakodnevno rade. O 
konstatacijama „60 minuta“ i termina poput kriminalac, zločinac, 
zločinačka gupa, suvišno je i govoriti. Za ingliša je i to normalno. 
Mehanizme za odbranu „60 minuta“ i njima slične je stvorila 
upravo neka međunarodna zajednica, jer je ukinula ministarstva 
informisanja i formirala Regulatornu agenciju za komunikacije, 
koja je otuđeni centar moći. CRa je pod uticajem međunarodnih 
faktora koji ocjenjuju da li je određena emisija poput „60 minu
ta“ u skladu sa novinarskim kodeksom i pozitivnim zakonskim 
propisima. ako eventualno nešto prođe kao nezakonito i nedoz
voljeno kroz CRa, ide na sud gdje opet uglavnom „stranci“ imaju 
uticaj, jer su ga za sebe i napravili. Tako da, što se tiče ovakvih 
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„pljuvačkih“ emisija poput „60 minuta“, one su dozvoljene. ako 
im i neko slučajno zaprijeti, što je diskutabilno, ingliš ih primi i 
pruži podršku da mogu da nastave da rade to što rade.

U SaD-u bi emisija „60 minuta“ već poslije prvog emito
vanja „ekspresno“ dobila milionsku kaznu od suda, od koje se ne 
bi oporavila i bila bi odmah skinuta sa programa. 

OTKRIVaNja

Direktor agencije za istrage i zaštitu Mirko lujić naložio 
je unutrašnjoj kontroli SIPae da preispita postupak koji je, mimo 
zakonom predviđene procedure i njegovog znanja, provela grupa 
inspektora sa njegovim zamjenikom Draganom lukačem na čelu.

Mediji iz Republike Srpske nakon podnošenja ove prijave 
otkrili su mnogo informacija o njoj, pozivajući se na „povjerljive“ 
izvore iz Sipa-a. istraga je prema istom izvoru protiv „Dodika i 
ostalih“, kako u predmetu stoji, otvorena uzimanjem izjava ins
pektora Sipa-e 9.11.2007. godine u prostorijama lista „patriot“ 
u Banjoj luci od urednika lista Slobodana vaskovića i novinara 
Miljana Kovača. 

Brojni politički posmatrači i pravni eksperti smatraju da 
krivična prijava protiv premijera RS, način na koji je podnijeta 
i činjenica da je objavljena dva dana uoči nastavka pregovora o 
ustavnim promjenama u BiH, pokazuje namjeru OHRa, koji stoji 
iza ovog pravnog skandala, da pritisne Milorada Dodika da pris
tane na ustavna rješenja koja u normalnim uslovima nipošto ne bi 
prihvatio.

analitičari i eksperti ističu da žurba podnosilaca prijave 
protiv Dodika, nekolicine ministara i biznismena iz RS za navod
nu pronevjeru 145 miliona KM, najvjerovatnije su „sahranili“ is
tragu o trošenju budžetskih sredstava za zgradu vlade RS, zbog 
čega je i podignuta ova krivična prijava. Kreatori ove prijave, 
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„gađajući“ Dodika, na ovakav način potpuno su promašili cilj, jer 
su zaobilaženjem zakonske procedure srušili i eventualne argu
mente koje su imali protiv premijera RS i njegovih saradnika.

Činjenica je da je prijava podnijeta bez znanja direktora Si
pa-e i glavnog tužioca BiH cijeli proces prenijeće na teren politike, 
a tada su pravosuđu vezane ruke. Sve da i Dragan lukač i njegovi 
saradnici, koji su podnijeli ovu prijavu, imaju neoborive dokaze 
protiv Dodika i ostalih, sada će to biti veoma teško dokazati, jer je 
cio slučaj otišao u političke vode. nejasno je zašto je prijava pre
data poslije završetka radnog vremena i da je prima službenica 
koja za to nije nadležna.

politički posmatrači i pravni eksperti upozoravaju da je 
prijava podnijeta poslije odlaska visokog predstavnika Miroslava 
lajčaka i postavljanja njegovog zamjenika Rafija Gregorijana na 
mjesto v.d. šefa OHRa. Poznato je da je Vlada RS krajem novem
bra prošle godine podnijela krivične prijave upravo protiv Gre
gorijana, nekoliko stranih tužilaca, pa i glavnog tužioca Milorada 
Barašina zbog djelovanja protiv Republike Srpske. Interesantno je 
da je jedan od prijavljenih bio i tužilac Harij Furlan iz Slovenije, 
kome je i „pripao“ slučaj protiv Dodika. još je međutim zanimljivije 
da je šef Posebnog odjeljenja za organizovani kriminal i korupciju 
Dru Engel naprasno otišao na bolovanje.

interesantno je da su glavni akteri ove „pravno-političke 
sapunice“ državni činovnici koje je postavio nekadašnji šef oHR-a 
pedi ešdaun. Riječ je o Draganu lukaču, zamjeniku direktora 
SIPae koga je Ešdaun na to mjesto postavio u septembru 2005. 
godine. istog dana na mjesto pomoćnika direktora Sipa-e postav
ljen je Mirza lisinović, koji će sprovesti internu istragu o kršenju 
procedure prilikom podnošenja krivične prijave koju je naložio 
direktor Sipa Mirko lujić.

politički posmatrači i pravni eksperti tvrde da su u ovoj 
hajci na Vladu RS, osim OHRa koji je idejni tvorac cijele afere, 
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aktivnu ulogu odigrali i kadrovi SDp-a Zlatka lagumdžije. Dra
gan lukač je provjereni kadar SDp-a i čovjek u koga lagumdžija 
ima neograničeno povjerenje, kao i Mirsad Barjaktarević i Damir 
Muhanović, dvojica lukačevih saradnika u pisanju krivične pri
jave protiv Dodika, koji su osvjedočeni SDp-ovci.

osim ovih istina koje plasiraju dobro „obaviješteni izvori“ 
iz Sipa-e i Tužilaštva BiH, mediji su prenijeli i informaciju da je 
došlo do obračuna između direktora Sipa Mirka lujića i njegovog 
zamjenika Dragana lukača.

„Kada je lujić pitao lukača zašto nije obaviješten o podno-
šenju ove prijave“, lukač mu je odgovorio „da je to za njega pred
met isti kao i svi drugi“ na što ga je lujić upozorio da je prekršio 
zakonsku proceduru a lukač je rekao da mu „ne može ništa, jer ga 
je postavio oHR“.

PaKLENI PLaN

očigledan je plan Bošnjaka i određenih struktura međuna-
rod ne zajednice koje u svome cilju ukidanja ingerencija Republike 
Srpske žele da eliminišu premijera Republike Srpske Milorada 
Dodika, koji im je velika prepreka u ostvarivanju toga scenarija. 

u javnost je preko javnih medija dospjela povjerljiva infor
ma cija iz Kancelarije visokog predstavnika o „planu za uklanjanje 
Dodika“ koja je podijeljena u tri faze.

prva faza predvidjela je izlazak pDp-a i Mladena ivanića 
iz koalicije sa SnSD-om i ta „sugestija“ je ivaniću prenijeta u lon
donu krajem 2008. godine, uz informaciju da će početkom 2009. 
godine biti podignuta krivična prijava protiv Dodika od strane 
Sipa-e. Zauzvrat mu je obećana oslobađajuća presuda u procesu 
„Srp ske šume“ gdje je prvostepenom presudom osuđen na 18 
mjeseci zatvora. 
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u tom kontekstu treba posmatrati i iznenadni odlazak vi
so kog predstavnika Miroslava lajčaka, koji je bio protiv ovoga 
montiranog procesa, i osnivanje Demokratske stranke Dragana 
Čavića. 

Cilj plana je destabilizacija Republike Srpske, kojom bi 
se obeshrabrili investitori koji pokazuju spremnost da ulažu u 
RS, kroz kriminalizaciju Dodika, vlade RS i vladajuće stranke 
SNSDa.

Druga faza ovoga plana predviđa da Tužilaštvo BiH pot
vrdi optužnicu, nakon čega bi od Dodika tražili određene ustupke 
na štetu Republike Srpske. Taj primjer je već primijenjen na Dra
ganu Čaviću, koji je nakon što je odlukom visokog predstavnika 
vraćen u skupštinske klupe, bio mekan pregovarač i pogodan za 
saradnju sa međunarodnom zajednicom. isti je slučaj sada i sa 
ivanićem, koji nakon prvostepene osuđujuće presude „igra kako 
drugi svira“.

ako ove dvije faze ne daju rezultate i „ne slome“ Dodika, 
predviđena je i treća faza, koja bi počela u prvoj polovini 2010. go
dine. Međunarodni donatori bi podržali političke partije sa kojima 
bi okončali prenos nadležnosti sa Republike Srpske na BiH, kroz 
tzv. reforme s ciljem navodnih evropskih integracija.

Te stranke čine novoformirana Demokratska stranka Dra
gana Čavića, pDp Mladena ivanića, i SDS i SRS. prethodno će vi
soki predstavnik vratiti u politički život sve one funkcionere SDS-a 
na koje računaju u rušenju SnSD-a i Milorada Dodika, i ojačati i 
podržati medije koji budu podržavali ovaj plan, koji je osmišljen 
od strane određenih struktura međunarodne zajednice.

postoje domaći i strani nalogodavci i domaći i strani igrači. 
Simbioza naručilaca i egzekutora.
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RaŠČiŠćavanje

Milorad Dodik je na sastanku „prudske trojke“, u Mosta ru 
21.2.2009. godine, iznio stavove Republike Srpske u vezi sa ustav nim 
promjenama i naglasio da neće učestvovati u pregovorima dok se ne 
ispune tri uslova: “prvo, prihvaćanje Republike Srpske u trenutnom 
političkom i teritorijalnom kapacitetu, drugo, pravo na entitetsko 
glasanje i treće, pravo na samoopredjeljenje do otcjepljenja“. 

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić kaže da poslije pod-
no šenja izvještaja protiv premijera Dodika Tužilaštvu BiH i 
neuspje log mostarskog sastanka Dodika, Tihića i Čovića, SnSD je 
pripremio zahtjev da se u roku od mjesec dana raščiste svi spor-
ni odnosi u zajedničkim organima BiH, ili će se u protivnom svi 
kadrovi SnSD-a povući iz tih organa. U BiH je sada došlo do sas
vim nove situacije i sada je postalo očigledno da BiH na ovakav 
način ne može funkcionisati.

većina zajedničkih institucija je stvorena samo za ost
varivanje ciljeva sarajevskog političkog kruga koji se ogledaju 
u stalnim napadima i pritiscima na Republiku Srpsku. Mi zato 
nećemo dozvoliti da se formira ni jedna zajednička institucija na 
nivou BiH. Dok se „prudska trojka“ pokušavala u prudu, Banjoj 
luci i Mostaru dogovoriti o najozbiljnijim temama, iza leđa su nam 
spremane klasične zasjede i podmetanja. na sceni je pokušaj da se 
od Republike Srpske napravi ono što je svojevremeno napravljeno 
od Herceg Bosne. Sve se ovo radi sa ciljem da se Republika Srpska 
prikaže kao genocidna i kriminalna tvorevina, ističe vasić.

Dodik je u Mostaru izložio naše stare stavove, koji su sada 
u obliku platforme stavljeni na papir i bukvalno zabetonirani! i 
ranije smo govorili o pravu na samoopredjeljenje. priču o neupi
tnosti Republike Srpske pričamo već godinama tako da ne može 
da se kaže da je on u Mostaru iznio takve stavove zbog toga što je 
nešto uradila SIPa protiv njega.
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preispitivanje rada zajedničkih organa među kojima je 
SIPa na prvom mjestu, jeste zadatak koji su predstavnici Repub
like Srpske počeli realizovati pa je (23.2.2009) tako član Komisije 
za odbranu i bezbjednost oba doma Parlamentarne skupštine BiH 
Mirko okolić rekao da će istražiti detaljne informacije o tome šta 
se u Sipa dešava, ističući „da misli da se u ovoj instituciji ne rade 
po zakonu“.

predsjednik advokatske komore RS jovan Čizmović, 
komen tarišući izvještaj ili prijavu Sipa Tužilaštvu BiH, rekao je 
da su svi advokati advokatske komore Republike Srpske spremni 
da pruže svaku pravnu pomoć i zaštitu institucijama Republike 
Srpske, premijeru RS, svim članovima vlade RS, kao i poslovnim 
i javnim ličnostima koje su se našle u izvještaju o krivičnom djelu 
koji je podnijela SIPa. 

Republiku Srpsku i BiH očigledno mnogi pokušavaju da 
pretvore u „balkansku krčmu“ gdje prvo žele da napiju goste a 
potom pogase svjetla. očigledno je da mnogi moćni mešetari 
„mute“ ionako uzburkanu vodu, jer je tek 24. februara navodno 
postalo jasno šta se u stvari desilo u Sipa i Tužilaštvu. prethodnih 
pet dana su svakojake informacije ili tačnije dezinformacije plasir
ane a zvaničnici koji su nadležni za to nisu izgleda ni pokušali da 
postojeće stanje razjasne.

Ministar pravde RS Džerard Selman, nakon sastanka održa-
nog u Sarajevu 24. februara 2009. godine, sa glavnim tužiocem 
Tužilaštva BiH Miloradom Barašinom, šefom posebnog odjeljenja 
Tužilaštva BiH za organizovani kriminal Druom engelom, i direk
torom Sipa Mirkom lujićem, izjavio da ne postoji nova prijava 
protiv premijera RS Milorada Dodika i ostalih osoba, osum njičenih 
da su pronevjerili 145 miliona maraka budžetskih sred stava nami
jenjenih izgradnji nekih ključnih objekata u Republici Srpskoj.

Sipa nije podnijela nikakvu novu krivičnu prijavu protiv 
premijera Republike Srpske! Riječ je o prijavi iz jula prošle godine 
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i to protiv nepoznatih osoba, povodom koje je u avgustu prošle 
godine vlada RS istražnim organima predala dokumentaciju koju 
su tražili. nikakva nova prijava nije predata, niti je tužilaštvo 
pokrenulo istragu. Tužilaštvo BiH vodi predistražne radnje i u 
okviru njih je tražilo određenu dokumentaciju od Sipa, koja im 
je, na kraju, i predata, ali uz neshvatljivo kršenje procedure, kaže 
Džerard Selman.

objašnjavajući zašto se onda digla tolika prašina, Selman 
kaže da je nekome očigledno bio cilj da napravi medijsku halabu
ku, kako bi se upropastili pregovori o reformi ustava i sahranio 
prudski sporazum. „Glavni tužilac Barašin i engel su me uvjerili 
da nikakva nova prijava nije podnesena“, tvrdi Selman.

uTaja

Slobodan vasković iz Banje luke, dopisnik „60 minuta“ 
u vrijeme dok je bio vlasnik firme „patriot pres“ d.o.o., utajio je 
porez, koji zahvaljujući pokretanju stečajnog postupka i registraciji 
drugog preduzeća do sada nije izmirio, zbog čega je protiv njega 
podnesena krivična prijava okružnom tužilaštvu Banja luka.

Grupa oštećenih javnih ličnosti zbog nepovjerenja u rad 
okružnog tužilaštva Banja luka, koja je i podnijela prijavu pro
tiv vaskovića, ove navode i krivičnu prijavu dostavila je Rafiju 
Gregorijanu, navodeći da s obzirom na to da nemaju povjerenja 
u rad okružnog tužilaštva Banja luka, mole ga da dalje prati ovaj 
proces. nas 378 javnih ličnosti u Republici Srpskoj i BiH bili smo 
predmet blaćenja u listu koji je izdavao vasković, ako se to uopšte 
može nazvati novinom. 
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poDRŠKa

predsjednik SDS-a Mladen Bosić smatra da podizanje pri
jave (?!) protiv Dodika šok samo za one protiv kojih je podnesena. 
„Mi u SDS-u smo ukazivali na kriminal, na milione maraka koji 
odlaze iz budžeta i tražili od istražnih organa i tužilaštva RS 
da provjere naše navode. Niko se na to nije oglasio kao što se 
nije reagovalo ni povodom naše prijave koju smo podigli zbog 
zloupotrebe sredstava za saobraćajnu mrežu u Srebrenici, vje
rovatno iz straha da se ne zamjere vladajućoj strukturi, došlo se 
do situacije da će istragu pokrenuti neko kome, možda, neće biti 
stalo do vraćanja para u budžet RS-a, već da to eventualno isko
risti u političke svrhe.“

Bosić kaže da sada imamo situaciju u kojoj vlada dobro 
radi svoj posao pod parolom „otkud vama pravo da dirate naše 
lopove?“. Tako se sada samo priča o procedurama, a ne o suštini 
problema, prikazujući cijelu stvar kao zavjeru međunarodne za
jednice, Federacije BiH i Sarajeva protiv Republike Srpske. Ovo 
jeste neobična situacija koja stvara paranoičnu situaciju u Republici 
Srpskoj. Imali smo priliku da (23.2.2009) vidimo neku organizaciju 
koja liči na „Dodik jungen“, koja želi da ubijedi sve građane da 
prihvate tezu „Dodik jesmo svi mi“, ističe Bosić.

„To neće proći, ali jeste tačno da se stvorila atmosfera u kojoj 
Dodik plasira priču o ugroženosti Republike Srpske. Zato smatram 
da treba obezbijediti potpunu javnost i optužnice i cjelokupnog 
sudskog procesa, kako bi se sa Republike Srpske skinula hipoteka 
najkorumpiranijeg prostora na Balkanu“, zaključuje Bosić.

Bosić zdušno podržava „grupaciju“ koja radi na kriminali-
zaciji vlade RS i premijera. on očigledno vidi prijavu, iako je potvr-
đeno da nikakve prijave Sipa prema Dodiku nema, kao što nema 
ni istrage već su u toku uz sve obmane i manipulacije predistražne 
radnje, a o optužnici i sudskom procesu da se i ne govori. Možda je 
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Bosić upoznat sa scenarijem u kojem igra jednu ulogu ali ne prati 
dovoljno tekuću situaciju zanesen valjda režiserom ove „političko-
pravne sapunice“. nazivati grupu mladih poslanika narodne 
skupštine RS „Dodik jungenom“ dakle porediti je sa omladinom 
adolfa Hitlera, prejako je i za „sećijski baščaršijski rječnik“. 

Bosić, valjda zaslijepljen obećanjima svojih mentora, zabo-
rav lja da se na vlast dolazi samo voljom građana Republike Srpske a 
ne nikakvim prijetnjama i obećanjima bjelosvjetskih „hohštaplera“ 
koji iz sarajevskih kafedžinica i ćevabdžinica svašta obećavaju. 
problem Bosića je što je u sve to povjerovao.

Milanko Mihajlica, predsjednik SRS-а i jedan od dva po
slanika ove partije u nS RS, kaže da su „institucije BiH iskoristile 
što niko od nadležnih iz Republike Srpske nije reagovao na tvrdnje 
o lopovluku Dodikove vlasti i otvorio svoje istrage. Međutim, ne 
može se nečiji lopovluk poistovjećivati sa RS, jer je činjenica da 
mnogi žele da dokažu da je „genocidna i kriminogena“. Riječ je 
o zamjeni teza, jer ispada da je Dodik jedini koji brani Republiku 
Srpsku, a da smo svi mi ostali kao protiv nje. Po toj tezi, svako 
pominjanje Dodika u negativnom kontekstu je napad na Repub
liku Srpsku! Tačno je da u institucijama BiH postoje paralelne in
stitucije, ali je pitanje zašto su ovi iz SnSD-a to tek sada uvidjeli.“

Mihajlica kaže da se u javnosti stiče utisak je on prednjačio u 
parlamentarnoj borbi protiv aktuelne vlasti u posljednjih nekoliko 
godina, ali da nije pretjerano srećan zbog toga, pogotovo što SRS 
ima svega dva poslanika. „isto tako, činjenica je da moj rad u par
lamentu stvara pretpostavku da bih mogao biti lider opozicije.“ 

Član ekspertskog tima jugoistočne evrope za borbu protiv 
terorizma i organizovanog kriminala Dževad Galijašević kaže da 
u agenciji za istrage i zaštitu (SIPa) vlast imaju paralelne struk
ture preko kojih bošnjački obavještajni sektor vodi svoje poslove. 
u SIPa se koordinišu svi poslovi rušenja BiH kakva je nastala 
Dejtonskim sporazumom. u okviru SIPa funkcioniše musliman
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ska obavještajna bezbjedonosna služba, kaže Galijašević i dodaje 
da direktor Mirko lujić nema vlast nad agencijom, već se samo 
suočava sa proceduralnim problemima i ne preduzima ništa.

aNaLIZa

vlada RS obaviće u narednim danima kompletnu analizu 
rada organa BiH, sa stanovišta zastupanja i načina uvažavanja 
predstavnika Republike Srpske u zajedničkim organima i o tome 
obavijestiti javnost, najavio je premijer Dodik.

očigledno je da se na Republiku Srpsku, prvenstveno kr-
oz pritiske na Dodika, pokušava ostvariti zamišljeni plan. „Do
bro obaviješteni diplomatski izvori“ objašnjavaju kroz pojedine 
me dije da su trećerazredne američke diplomate potpomognute 
bošnjačkim političkim strukturama i njihovim ljudima u organima 
bezbjednosti smislili ozbiljan plan za eliminaciju Milorada Dodika 
iz političkog života i oni od toga plana neće odustati. informacija 
o krivičnoj prijavi je puštena da bi se ispipala reakcija i Dodika i 
cijelog naroda u Republici Srpskoj. Sada opet plasiraju priče kako 
prijava uopšte i ne postoji. nema nikakve dileme da će priču o pri
javi brzo ponovo aktivirati, pa ponovo demantovati, sve do podi
zanja same optužnice. To je poznata taktika umaranja i naroda i 
političara.

Isti diplomatski izvor smatra da Vlada RS u prvi mah nije 
bila spremna da adekvatno odgovori na cijelu spletku, ali da je, 
nekoliko dana pošto je galama krenula, shvatila u kakvoj se poziciji 
nalazi. Sada situacija nije nimalo dobra! nakon sastanka ministra 
Selmana sa zvaničnicima Tužilaštva i Sipa, stvari će se malo smir
iti, ali daleko od toga da je bilo šta riješeno. Štaviše, uslijediće novi 
još jači udari, tako da će vlastima RS biti veoma teško da pronađu 
izlaz iz tih problema.
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Ministar Džerard Selman kaže (25.2.2009) da za sada u 
Tužilaštvu BiH postoji krivična prijava protiv n.n. lica i vlada 
RS je po nalogu Suda BiH predala dokumentaciju vezanu za taj 
slučaj. Tužilac može da ocijeni da nema elemenata krivičnog djela 
i odbaci prijavu ili da izda naredbu za pokretanje istrage. u tom 
slučaju će morati da se znaju i imena osoba protiv kojih se vodi 
istraga, kaže Selman. 

Ministar pravosuđa RS Džerard Selman, koji je nakon ove 
famozne prijave postao zbog aktuelnog trenutka najtraženiji mini
star, kaže da će vlada RS, nakon dobijenih pismenih informacija, 
hitno zatražiti od vijeća ministara i Ministarstva sigurnosti BiH 
donošenje određenih zakonskih i kadrovskih rješenja za Sipa-u. 
Time bi se, prema njegovim riječima, na transparentan način riješilo 
unutrašnje funkcionisanje Sipa-e „koja apsolutno ne funkcioniše 
u skladu sa zakonom“. Svako odjeljenje radi za sebe, mimo sarad
nje s direktorom Sipa-e, iako je lujić izdao nalog da sve naredbe, 
informacije i dokazi prema drugim institucijama moraju ići putem 
kabineta direktora, to se u praksi ne poštuje, navodi Selman.

REPRIZa

nakon krivične prijave kojom se pritiskala Republika Srp
ska više od 10 dana, došla je nova evidentno izlobirana od strane 
Bošnjaka i njihovih „prijatelja“ iz međunarodne zajednice infor
macija, objavljena u „njujork tajmsu“, iz koje saznajemo da je u 
BiH „krhki mir“ i gdje se kao realna mogućnost daljeg razvoja situ
acije pominje otcjepljenje Republike Srpske od BiH, i vojni napad 
Hrvatske i njihovo zauzimanje Banje Luke kao odgovor Zagreba 
na takvu situaciju.

politički analitičar Dževad Galijašević kaže da ne treba 
uop šte sumnjati da u tekstu „njujork tajmsa“ nema rukopisa Hari-
sa Silajdžića koji se prije neki dan vratio iz SaD-a i niko ne zna s 
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kim se on sastajao službeno i neslužbeno. „Uvjeren sam da je znao 
za tekst u „njujork tajmsu“ i prije nego što je objavljen. on zago-
vara protekcionističku ulogu međunarodne zajednice u BiH, a za 
takvu politiku je potrebno stalno podgrijavanje tenzija unutar BiH. 
Silajdžić je generator svih kriza u BiH“.

uBRZaNjE

Evropska unija smatra da je ubrzavanje procesa evropskih 
integracija BiH nespojivo sa daljnjim ostankom Kancelarije visokog 
predstavnika u BiH i eventualnom primjenom bonskih ovlaštenja, 
rekao je Milorad Dodik, nakon sastanka u Briselu sa visokim pred
stavnikom Eu za spoljnu politiku i bezbjednost. Stav Eu i Havijara 
Solane je jasan: BiH ne može napredovati na evropskom putu sa 
OHRom. unutar Evropske unije preovladava mišljenje da BiH ne 
može aplicirati za kandidatski status za članstvo u eU sve dok je u 
zemlji oHR, kaže Dodik.

ZaHTjEV

Direktor Sipa Mirko lujić zatražio je od vijeća ministara 
BiH da smijeni njegovog pomoćnika Dragana lukača. Taj lujićev 
zahtjev upućen je u informaciji o istrazi unutrašnje kontrole Sipa-e 
provedenoj zbog slanja izvještaja o počinjenom krivičnom djelu 
Tužilaštva BiH protiv premijera RS Milorada Dodika. informaciju 
je 5. marta razmatrao pod oznakom tajnosti Savjet ministara BiH 
ali se nije izjasnio o zahtjevu za smjenu.

Staro pravilo „balkanske krčme“ sa ugašenim svjetlima se 
nastavlja, pa tako lukač, protiv koga je lujić podnio disciplinsku 
prijavu, sada prijavljuje njega, valjda zato što ga je prijavio za ne
poš tivanje zakonske procedure prilikom podnošenja izvještaja 
protiv Dodika. Cilj je sve amortizovati i pokazati neozbiljnim. pra-
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vi se situacija po onoj narodnoj gdje se ne zna „šta je starije, kokoš 
ili jaje“.

„Klackalica“ se nastavlja i uglavnom se sve vrti u krug. 
Stva ra se utisak da se nešto radi ali u stvari sve ostaje isto. Direk
tor agencije za istrage i zaštitu Mirko lujić i Savjet ministara BiH 
treba u roku od 15 dana da podnesu sveobuhvatan izvještaj o 
stanju u Sipa, Zajedničkoj komisiji parlamenta BiH za odbranu i 
bezbjednost, zaključeno je 10. marta 2009. godine na sjednici ove 
komisije.

pomoćnik direktora Sipa Dragan lukač „igra po notama 
svojih nalogodavaca“ pa tako učestvujući u emisiji „60 minuta“ 
kaže da iskustva iz istorije uče da „kriminalci i diktatori završavaju 
na groblju ili iza rešetaka“ i nada se da će tako biti i u slučaju pre
mijera Milorada Dodika i još 14 osoba. 

premijer Milorad Dodik, komentarišući ovu izjavu, rekao 
je „da postoji mogućnost da dobije metak u čelo“, ali da u zatvoru 
sigurno neće završiti.

Dodik je cijelu „zavrzlamu“ oko podnošenja izvještaja Si-
pa, Tužilaštvu BiH, protiv javnih ličnosti iz Republike Srpske oci
jenio kao „rezultat političke igre“. Cijelu priču pokrenuli su strani 
tužioci i sudije u pravosudnim institucijama BiH, osjetivši da im 
se mandati bliže kraju i da neće imati političku podršku za njegov 
produžetak, kaže Dodik i dodaje da strani tužioci mogu do maja 
da pokreću postupke, a da od 31. decembra ove godine moraju da 
pođu kući, jer niko iz Republike Srpske nije spreman da prihvati 
produženje mandata. iz osvete su pokrenuli priču o zgradi vlade 
RS, a činjenica je da smo radili sve u skladu sa zakonom, tvrdi 
Dodik.

predsjedavajući predsjedništva BiH nebojša Radmanović o 
cijelom slučaju kaže da, čim je došlo do dogovora lidera u prudu, 
odmah su nastali problemi. Opozicija je stvorila tešku klimu i svim 
silama opstruiše provođenje ovoga sporazuma. paralelno s tim 
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pokrenut je proces protiv premijera RS i drugih ljudi iz Republike 
Srp ske. To je politička hajka na Dodika i ekipu ljudi oko njega iza koje 
stoje neki bošnjački političari i pojedinci iz međunarodne zajednice 
koji fiktivnom pričom o kriminalu žele da uklone Dodika. podlogu 
za to su stvarali neki mediji i obavještajni krugovi. Ovaj izvještaj je 
stvorio niz problema i pokazao da unutar institucija siste  ma djeluju 
grupe koje ostvaruju nacionalne i privatne ciljeve. nadležne insti
tucije bi morale ozbiljnije da se pozabave ovim problemom.

Govoreći o tome zašto Dodika napadaju, Radmanović kaže 
da se to radi zato što vlast Republike Srpske zna šta hoće, i što je 
napravila krupne korake naprijed. određeni krugovi u Sarajevu 
i pojedinci iz međunarodne zajednice svjesno su pokrenuli ovu 
hajku kako bi dodatno destabilizovali stanje u BiH i to je otvorilo 
krupno pitanje funkcionisanja institucija. Silom napravljene, neke 
institucije na nivou BiH pokazale su da ne funkcionišu u interesu 
građana, već da su u službi nacionalnih grupa. To nam ne treba. 
Republika Srpska ne postavlja upitnik iznad BiH. Za Republiku 
Srpsku je neprihvatljivo da pojedinci zloupotrebljavaju zajedničke 
institucije. Takođe, neprihvatljivo je da to čine pojedinci iz međuna-
rodne zajednice. Time oni postavljaju upitnik iznad BiH. Pitanje je 
da li postoji dovoljno kapaciteta da budu ojačane institucije ili će 
biti jače snage koje će institucije zbog paralelizma i privatnih šema 
potpuno rasturiti, tvrdi Radmanović. 

osvrćući se na izvještaj Sipa-e, Tužilaštvu BiH, savezni 
ministar njemačke Gemot erler je rekao da njemačka nije zado
voljna načinom podnošenja izvještaja protiv premijera i nekoliko 
osoba iz Republike Srpske i da neko mora snositi posljedice zbog 
toga. „jako je loše kada se to dešava sa takvim institucijama koje 
djelimično stoje pod kontrolom i uticajem oHR-a i međunarodne 
zajednice, koje se moraju striktno držati pravila.“

poredeći to sa njemačkom, erler je rekao da je nemoguće 
da se tako nešto desi u njemačkoj, „jer mi imamo institucije koje 
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funkcionišu prema pravu i propisima, a nismo ni pod kontrolom 
međunarodne zajednice, ali ako bi se nešto tako desilo, to bi izaz
valo, kao i u bilo kojoj drugoj zemlji, mnogo gnjeva“. 

REjTING

predsjednik pDp Mladen ivanić optužio je premijera Milo
rada Dodika da se ponaša u maniru kakav na ovim prostorima 
nije postojao još od 1948. godine. Dodik se ponaša kao da je PDP 
zabranjena organizacija, jer tvrdi da iza pDp-a stoje „određeni cen
tri moći“.

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić, tvrdi (10.3.2009) da 
Mladen ivanić pričom da SnSD progoni kadrove pDp-a sebi diže 
rejting. on kaže da je normalno da se, nakon raskida koalicije sa 
SnSD-om, kadrovi pDp-a povuku. ivanićeva priča o ekonomiji 
ne pada na plodno tlo, jer je Republika Srpska u odnosu na FBiH 
ekonomski raj.

nakon „njujork tajmsa“ koji je objavio tekst u kojem tvrdi 
da se sprema novi rat u BiH i regionu i „internešenel herald trib
jun“ 11. marta najavljuje novi krvavi sukob na Balkanu i unište nje 
Republike Srpske. 

Član Međunarodne krizne grupe i njen bivši šef za BiH 
Džejms lajon, u autorskom tekstu predviđa katastofu na Bal
kanu, koju će, prema njegovim riječima, prouzrokovati veoma 
moguće otcjepljenje Republike Srpske od BiH. lajon, pozivajući 
se na procjene američkih obavještajnih izvora, tvrdi da je sasvim 
izvjestan novi rat na Balkanu koji će ostaviti teške posljedice ne 
samo u BiH, već i na Hrvatsku, Kosovo, Makedoniju, i Srbiju, a 
Republiku Srpsku će dovesti „do uništenja“.

lajon tvrdi da američke obavještajne službe predviđaju da 
će BiH ove godine biti najveća prijetnja evropskoj bezbjednosti i 
dodaje da rat može da zaustavi samo vašington, imenovanjem 
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specijalnog predstavnika za Balkan, koji bi imao ulogu kakvu je 
nekada imao „tvorac Dejtona“ Ričard Holbruk.

interesantno je da je „internešenel herald tribjun“ u 
vlasništvu „njujork tajmsa“ koji je desetak dana prije objavio 
sličan tekst u kojem se tvrdi da će u slučaju otcjepljenja Republike 
Srpske Hrvatska zauzeti Banju Luku.

predsjedavajući predsjedništva BiH, nebojša Radmanović, 
kaže da je podloga za ovakve tekstove činjenica da je situacija 
teška. neki američki analitičari su očigledno iz obavještajnih 
krugova došli do saznanja da u BiH ima određenih snaga koje su 
spremne za raznu vrstu ekscesa i terorističkog djelovanja. Time 
treba da se pozabave SIPa i Obavještajnobezbjedonosna agencija. 
Moguće je da je cilj ovih članaka i ostanak oHR-a u BiH. Međutim, 
takve ocjene su kontradiktorne sa stavom da će sadašnji kontigent 
vojnika EuFORa biti smanjen sa 2.500 na 200. 

Svi ozbiljni politički analitičari tvrde nakon ovih tekstova da 
je riječ o „apokaliptičkom scenariju“ koji nema veze sa stvarnošću 
a cilj cijele priče je pripremanje terena za radikalniji pristup nove 
američke administracije na Balkanu i žešće pritiske ne samo na 
Republiku Srpsku nego i na Srbiju. 

očigledno da se priželjkuje neki novi Holbruk, koji bi „za
vrtao“ ruke Srbima i ostvarivao želje Bošnjaka. To su pusti snovi.

IRB

najizazovnija tema opozicionih političkih stranaka su 
poslovanje i krediti Investicionorazvojne banke RS. Treba se pod
sjetiti da se na ovim prostorima mnogo šta brzo zaboravlja i da 
je ova banka programsko obećanje premijera Milorada Dodika i 
SNSDa. Osnovni kapital banke na osnovu koga je osnovana uz 
ostala sredstva je novac ili kapital dobijen prodajom „Telekoma 
Srpske“ i naftne industrije RS. Svi krediti se plasiraju preko 
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poslovnih banaka tako da je prisutna stroga finansijska disciplina 
što se tiče ispunjavanja uslova za dobivanje kredita a isto tako i za 
njihovo vraćanje.

od opozicionih viđenja izdvojili smo kritiku rada iRB-a 
poslanika Demokratske stranke Branislava Škobe, koji tvrdi da 
se krediti iz iRB plasiraju po političkoj liniji ali da postoje i neki 
drugi „dilovi“. Riječ je o klasičnom arčenju para i davanju kredita 
finansijerima SnSD-a i njihovim članovima i poslanicima! osim 
toga, treba pogledati preko kojih komercijalnih banaka se plasira 
većina sredstava. U pitanju je nova banka i Balkan investment 
banka, odnosno banke u kojima su na čelu bili ministar finansija 
aleksandar Džombić i direktor iRB-a Brane Stupar.

portparol iRB-a Zoran popović priču o neravnomjernoj 
ras podjeli kreditnih sredstava naziva napadom na ovu banku i 
političkom demagogijom u kojoj iRB ne želi da učestvuje. Takođe, 
u iRB-u ne žele da komentarišu da su neka preduzeća bliska vlas
tima.

Za nas je jedino mjerodavno da su tim preduzećima kred
itni zahtjevi prvo odobreni od poslovne banke, koja ujedno snosi 
rizik za povrat kreditnih sredstava, kao i da su u skladu s ciljevima 
Razvojnog programa. iRB ne „raspodjeljuje“ kreditna sredstva, već 
odobrava ili odbija kreditne zahtjeve koji stižu preko poslovnih 
banaka. Odluku o odobravanju nekog projekta odnosno kreditnog 
zahtjeva, prvo donosi onaj ko snosi rizik za povrat sredstava a to 
su poslovne banke. Tako odobrene zahtjeve IRB RS ocjenjuje u 
skladu s ispunjavanjem ciljeva Razvojnog programa RS i u skladu 
s pravilima plasmana po kreditnim linijama. Sve zahtjeve koji 
ispunjavaju te uslove iRB odobrava, kaže Zoran popović. 

nadopunjujući privredni „mozaik“ iz opozicionog ugla, 
predsjednik SDS-a Mladen Bosić, komentarišući vladinu infor
maciju da je budžet do sredine marta 2009. godine izvršen sa 95 
odsto u odnosu na plan i da je u Republici Srpskoj registrovana 
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deflacija od 0,3 odsto, kaže da je to najobičnije bacanje „prašine u 
oči“ javnosti i nažalost dokaz da je ova vlada nesposobna da se na 
odgovoran način suoči sa narastajućom krizom. 

Deflacija od 0,3 odsto nije pokazatelj boljitka, nego, nažalost 
produkt ozbiljne ekonomske krize. jer pad cijena u ovom slučaju 
posljedica je pada kupovne moći stanovništva. Skoro 10.000 osoba 
koje su se u posljednja tri mjeseca prijavile na Zavod za zapošljavanje 
iz radnog odnosa, svakodnevni štrajkovi, gotovo nepostojanje in
vesticionih ulaganja, surovi su demanti neutemeljenog optimizma 
koji pokušava da širi vlada RS, poručuje Bosić.

Bosićev komentar kao i sve istupe SDS-a će najbolje ocije niti 
građani Republike Srpske na izborima i to je jedino mjerilo i pozi
cionog i opozicionog rada. premijer Dodik je zajedno sa članovima 
rukovodstva ruske kompanije „Zarubežnjefta“ i direktorom 
Rafi nerije ulja Modriča perom Dugićem, pustio u rad pogon za 
proizvodnju hidrokrekovanih baznih ulja i pogon za proizvodnju 
parafina. na taj način Rafinerija je postala jedna od najsavremeni
jih u Evropi. 

Dodik je rekao da je rafinerija sada osposobljena da pet puta 
poveća proizvodnju, smanji uvoz, i poveća izvoz, kao i zaposlen
ost radnika, ističući da je, pored 500, posao u Rafineriji ulja dobilo 
još 50 radnika. 

Puštanje ovih pogona u vrijeme svjetske ekonomske krize, 
kaže Dodik, „najljekovitije djeluju da ćute oni koji su kritikovali i 
osporavali ovaj projekat“. 

KOOPERaNTI

predsjednik pDp-a Mladen ivanić, kaže kako ne vjeruje da 
je Milorad Dodik nešto tajno dogovorio na štetu Republike Srpske, 
ali smatra da je nesposoban da vodi tako ozbiljne razgovore. On 
ne vjeruje u nikakve radikalnije poteze Valentina Incka, i najavljuje 
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pregrupisanje u dva bloka na političkoj sceni Republike Srpske. 
ivanić, smatra da je aktuelna vlast neozbiljno se ponijela prema 
evidentnoj ekonomskoj krizi. 

Zamjenik predsjedavajućeg predstavničkog doma BiH 
Milorad Živković kaže (31.3.2009) da Mladen ivanić i Dragan Čavić 
rade za strance kako bi oborili SnSD sa vlasti. nije ivanić izašao iz 
vlasti zato što je bio nezadovoljan saradnjom sa SnSD-om, već po 
nalogu međunarodne zajednice. S druge strane, Čavić, koji se sada 
predstavlja kao opozicionar, izgubio je svaku vrstu legitimiteta, jer 
se zna kako se ponašao dok je bio predsjednik Republike Srpske. 

Živković ističe da strancima ne odgovara jak SnSD i jedin
stven stav iz Republike Srpske i sve će učiniti da razbiju jedinstvo 
u RS oslanjajući se na medije i stranke koje mogu da kontrolišu. 
„Kada je riječ o Čaviću, svima je poznato da, dok je on vodio Re
publiku Srpsku, čak su i kuvarice po Bratuncu slali na sud zbog 
zločina u Srebrenici. ne vidim kako on sada može pričati o nekom 
opozicionom djelovanju. jednostavno, on nema legitimitet, jer ga 
kontrolišu stranci.“ 

MaNEVRISaNja

Zbog narušavanja ugleda agencije za istrage i zaštitu i težih 
povreda radne dužnosti, direktor agencije Mirko lujić zatražio 
je od Savjeta ministara BiH da razriješi dužnosti pomoćnika za 
Kriminalističko-istražni odjel Sipa-e, Dragana lukača. 

istovremeno, Haris Silajdžić, govoreći o prudskom spo
razumu, kaže (6.4.2009) da mu je od početka bilo jasno da se tu 
radi o Dodikovom manevru koji je imao samo jedan cilj – dovesti 
do gašenja Kancelarije visokog predstavnika bez rješenja ključnih 
problema koje je bez aktivnog međunarodnog angažmana nemo-
gu će riješiti. prošla je sjednica Savjeta za implementaciju mira, 
oHR nije ugašen, i sada čak i Sulejman Tihić izjavljuje da Dodik 
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nije zainteresovan za ustavne promjene, koje su oni kao dogovorili 
u prudu. Dobro je da je to Tihić shvatio makar i sada, ali šteta je 
napravljena: poslata je poruka međunarodnoj zajednici da postoje 
bošnjački predstavnici koji su spremni prihvatiti sporazum supro
tan čak i temeljnim interesima države BiH. Srećom, i naša javnost i 
predstavnici međunarodne zajednice sada znaju da to nije moguće. 
Uostalom, baš bih volio da vidim ko bi to u SDa podržao prudsko 
rješenje o, recimo, državnoj imovini ili popisu stanovništva koje je 
prihvatio Tihić, poručuje Silajdžić. 

poslije lujića, lukača i Silajdžića, početak aprila nadopun
juje američki ambasador Čars ingliš, koji kaže da su ustavne 
promjene u BiH važnije od svjetske ekonomske krize. BiH, zbog 
trenutnog ustavnog uređenja, nije sposobna da brzo reaguje na 
globalnu ekonomsku krizu. Zato, kaže ingliš, ustavne promjene 
treba da budu prioritet i sada dok hiljade radnika ostaje bez posla.

ReKeTaŠ

prema pisanju banjolučkih medija (7.4.2009), vidosav 
jungić osumnjičen je za pokušaj iznude 180.000 evra od poslanika 
SnSD-a u narodnoj skupštini RS ilije vujičića, i pomoćnika min
istra u vladi RS jove Radukića, kome je određen jednomjesečni 
pritvor, po sopstvenom priznanju radio je po nalogu predsjednika 
SRSa Milanka Mihajlice. 

predsjednik SRS „Dr vojislav Šešelj“ Mirko Blagojević, 
tvr di (8.4.2009) da prava opozicija u Republici Srpskoj ne postoji 
i da će stranke koje se sada predstavljaju kao opozicione sasvim 
nestati sa političke scene. ako nastave ovako da napadaju premi
jera Dodika, degutantno i nisko, po uzoru na FTV i njenu emisiju 
„60 minuta“, podići će mu popularnost na 90 odsto, a sebe će osu
diti na dugogodišnje tavorenje na margini političkog života, kaže 
Blagojević.
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Govoreći o vladi RS, Blagojević ističe da nije potpuno zado
voljan, ali „u poređenju sa Federacijom BiH i okruženjem, smatram 
da ima prostora, ne baš za optimizam, ali bar za utjehu. Dobro je 
što je Vlada stabilna, jer bolje je ovako nego da imamo nekakvu 
vladu sastavljenu od deset stranaka“. 

MEDIjI

Mediji su poslije vlasti i opozicije sigurno najvažniji ele ment 
svakog demokratskog sistema. Njih koriste bukvalno svi segmenti 
društva i preko njih se uglavnom promovišu sve aktiv nosti insti
tucija sistema, opozicionih političkih stranaka, nevla dinog sekto ra, 
međunarodne zajednice (koja je itekako prisutna u BiH), kao i odre-
đenih neformalnih grupa koje rade u ime neke međunarodne zajed
nice. Mediji služe za najavu određenih događaja, nečijih pla no va a 
nekada prenose samo nečije želje, obmane ili neuspjele planove. 

Sarajevska štampa 9. aprila 2009. godine prenosi tekst u 
kojem se najavljuje smjena Milorada Dodika i pravi kombinatorika 
ko će ga naslijediti. 

„Tri opozicione stranke u Republici Srpskoj već su ‘razba-
cile karte’ na sto i prave kombinatoriku kojem bi od njihovih kandi
data pripala koja pozicija u izvršnoj i zakonodavnoj vlasti Repub
like Srpske, ako bude realizovan scenario smjene lidera SNSDa 
Milorada Dodika. oni računaju na varijantu da bi Do di ka mogao 
smijeniti visoki predstavnik Valentin Incko, uz podršku amerika
naca, kako bi se deblokirala priča o ustavnim promjenama.“

prema ovom „pamfletu“ Mladen ivanić bi dobio mjesto 
predsjednika Republike Srpske, Mladenu Bosiću bi pripalo mjesto 
predsjednika Narodne skupštine RS, dok bi premijerska fotelja 
pripala Draganu Čaviću. ova „trojka“ nije se zadržala samo na 
entitetskom nivou. na mjestu člana predsjedništva BiH iz RS, 
umjesto nebojše Radmanovića, rado bi vidjeli Mirka Šarovića, za 
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što se Bosić zdušno zalaže, dok još nisu odredili ime kandidata koji 
bi zamijenio nikolu Špirića na mjestu predsjedavajućeg Savjeta 
ministara BiH.

Svaki komentar ovome je suvišan kao i za mnoge druge 
„atake i udare“ upućene prema Miloradu Dodiku. očigledno je 
da je u glavama nekih ljudi još vrijeme „ajatolaha“ koji svojim 
„uka zima ili dekretima“ postavljaju i smjenjuju legalno i legitimno 
izabrane funkcionere Republike Srpske.

uSLOVI

Milorad Dodik tvrdi (13.4.2009) da promjene ustava BiH 
nisu uslov za ulazak BiH u evropsku uniju i da u budućim raz go-
vorima nema izgleda za bilo kakvo teritorijalno prekrajanje Repub
like Srpske, smanjenje njenih nadležnosti ili ukidanja entitetskog 
glasanja u Parlamentu BiH.

„ako se ispostavi da su promjene Ustava uslov za ulazak 
u eU, to znači da evropljani BiH i ne žele unutar Unije. Ustavne 
promjene su isforsirali vodeći federalni političari, jer vjeruju da bi 
uz međunarodni pritisak mogli postići ustavna rješenja po njihovoj 
volji“, kaže Dodik, i dodaje da „oni koji misle da ucjenjuju Repub
liku Srpsku i da nas pritiskaju, moraju da znaju da Milorad Dodik 
i njegovi poslanici moraju dići ruku za to. Te ruke se teško podižu 
ukoliko ne postoje garancije za puni ustavno-pravni kapacitet RS! 
U cijelu stvar se mogu umiješati i SaD, ili ko god hoće, ali neće biti 
ništa od rješenja po njihovoj volji, bez obzira na pritiske. Moram 
da kažem da se u posljednje vrijeme promijenila situacija, sada ja 
vršim pritisak a ne oni.“ 

Vršiti pritisak na Milorada Dodika, svakodnevno, iz dana u 
dan, držati napetost i podgrijavati tenzije je scenario koje se dešava. 
Sarajevski mediji tako 15. aprila 2009. godine plasiraju informaciju 
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koja je u stvari dezinformacija da će Tužilaštvo BiH krajem maja ili 
početkom juna podići optužnicu protiv Dodika. 

ono što se trenutno važe je isključivo političke naravi, da 
li to uraditi baš u vrijeme kada se treba otkočiti prudski proces, i 
koji je, praktično, zaustavljen nakon što je Sipa uputila izvještaj 
Tužilaštvu BiH. Tada je Dodik napustio sastanak u Mostaru sa 
Čovićem i Tihićem. 

Zbog toga se, navode sarajevski mediji, u dijelu međuna-
rodne zajednice u BiH strahuje da bi podizanje optužnice u nared-
nih mjesecdva samo dodatno zakomplikovalo ionako bremenitu 
političku situaciju u BiH. Drugi međunarodni krugovi koji su za 
„čvršću ruku i disciplinu“, smatraju da bi optužnicom uspjeli priv
oljeti Dodika da bude kooperativniji i manje radikalan u svojim 
zahtjevima za otcjepljenje Republike Srpske. 

Milorad Dodik je 16. aprila 2009. godine reagovao na „naja-
vu“ medija o podizanju optužnice protiv njega, tako što je pozvao 
Tužilaštvo BiH da protiv njega podigne optužnicu ako za tako 
nešto ima elemenata. Dodik ističe da se protiv njega ne vodi istra
ga nego predistražne radnje. „neka podignu optužnicu, pa ćemo 
vidjeti ko će se kako provesti u ovoj zemlji. neću šutjeti kao Mirko 
Šarović, pa bio ili ne bio predsjednik vlade, jer je to ujdurma i udar 
na moju ličnost prije svega. od toga nema ništa“, rekao je Dodik.

navodi sarajevskih medija koji su objavili nepotvrđenu in
formaciju o navodnoj optužnici su neka vrsta pritiska na Tužilaš-
tvo. Gotovo je nemoguća varijanta da neko nakon pet-šest mjeseci, 
koliko to sve traje, nema nikakvu ocjenu o tome, jer istraga nije ot
vorena, pravna kvalifikacija je „predistražne radnje“ ističe Dodik, 
i dodaje da je „vidljiva politizacija, kao i politička uloga Tužilaštva, 
ali i miješanje stranaca u sve ovo kao vrsta pritiska na Republiku 
Srpsku i mene“.

„naravno ja nisam jedan od onih ‘krelaca’ koji je spreman 
da se povinuje ili popusti na nekim političkim pitanjima. ja ću biti 



Milan Ljepojević

220

još ortodoksniji zbog toga, jer smatram da ovakva država, s ovak
vim institucijama, ne treba nikome“. Dodik ističe da Tužilaštvo 
BiH s ovakvim kompetencijama ne može opstati u budućnosti. 
Tužioci su pod direktnim uticajem stranaca u zemlji mešetara koji 
ovdje žele da se zadrže, ali i da zadrže plate od 10.000 do 15.000 
evra kako bi se obezbijedila podrška njihovih vlada za njihovu in
tervenciju.

„Tužioci su obične, kako se kaže u narodu, babe koje se 
boje nekoliko medija iz FBiH. imate ‘tužioce jajare’ koji uopšte ne 
smiju da rade svoj posao i čekaju šta će im neko od stranaca reći da 
rade. neka pokažu da nisu jajare i babe, što jesu“, kazao je Dodik 
i dodao da su pravosudne institucije na nivou BiH, među kojima 
i visoki sudski i tužilački savjet, nametnuti hibrid, nelegitimni i 
pod pritiskom međunarodne zajednice formirani, što traži pre
pakivanje. 

Dodik je najavio da će vrlo brzo biti zatražene izmjene Za
kona o sudu BiH, a medijima preporučio da istraže da li je Tužila-
štvo BiH dalo nalog za prisluškivanje sudija ustavnog suda. 

Za naredni atak na Dodika i Republiku Srpsku „pobrinuo“ 
se pedi ešdaun, koji (20.4.2009) kaže da je stanje u BiH teško. „BiH 
je napravila čudo napredujući u reformama prvih 10 do 12 godina 
od Dejtonskog sporazuma. Sada se kreće unazad. ne vjerujem da 
će rezultat tog lošeg smjera biti rat, mada niko ne zna šta bi se 
moglo izroditi iz nekog incidenta“, tvrdi ešdaun i dodaje da je 
pravi problem opasnost da BiH postane crna rupa usred Evrope, 
nefunkcionalna i podijeljena kao što je Kipar.

ešdaun kaže da BiH mora poboljšati funkcionalnost svoje 
državnosti. „nema budućnosti ni za BiH, a ni za entitete ako ne 
bude jedinstvena i u Evropskoj uniji. Premijer RS Dodik širi uvje
renje da nekako taj entitet može postojati izvan BiH. To je opasno 
zavaravanje vlastitog naroda. Oni koji uništavaju funkcionalnost 
države i pokušavaju zatrijeti reforme provedene do sada, u stvari 
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uskraćuju građane za jednu sigurnu i prosperitetnu budućnost 
koja znači članstvo u evropskoj uniji“, kaže ešdaun. 

opoZiCija, MeDiji, nvo

opozicioni poslanici su, raspravljajući (22.4.2009) u narod-
noj skupštini RS o informaciji vezanoj za poslovanje Investiciono
razvojne banke RS, tvrdili da je gro kredita plasiran u Laktaše, 
Gradišku i Banju luku, a da je istočni dio Republike Srpske za
postavljen. poslanik SRS Milanko Mihajlica kaže da je „kreditna 
politika iRB RS puna nepotizma. između ostalih, kredite su dobili 
sin, brat i zet premijera. U iRB ima reketiranja, tačnije za svaki odo
breni kredit traži se 20 odsto“. 

poslanik SnSD-a ilija vujičić optužio je Mihajlicu za reketi-
ranje. „To mediji pišu“, kazao je vujičić i dodao da bi „bolje bilo 
da objasniš kako to mijenjaš automobile i kako ti ljubavnica živi na 
visokoj nozi“.

Ministar finansija aleksandar Džombić rekao je Mihajlici 
da laže. „ništa od toga što ste rekli nije tačno. nema reketiranja u 
iRB-u, vi ste reketaš“

premijer Dodik rekao je da firma „Fruit-eko“, čiji je suvlas-
nik njegov sin, dobila od iRB RS kredit od tri miliona maraka. „Ta 
firma je od jula do danas uplatila 125.000 KM na ime kamata. Zasa
dili su 160.000 sadnica jabuke i izgradili hladnjaču od 2.000 tona 
za skladištenje voća. ponosan sam na svoga sina i posao kojim se 
bavi. Bolje to nego da je ovdje, u Banjoj luci, neki klošar“, kaže 
Dodik i dodaje da smatra da je fer i korektno što je kredit dat toj 
firmi i da je neopravdano očekivati da neko ne može dobiti kredit 
iz IRB RS zato što pripada njegovoj porodici.

Pritisak na premijera se nastavlja i narednih dana, a ono 
što je počela opozicija Republike Srpske nastavljaju sarajevski 
mediji i beogradski „Blic“ u svome izdanju za Republiku Srpsku 
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koji prenose kontroverzni izvještaj agencije za istrage i zaštitu 
koji je u „posjedu“ nvo Cenar za istraživačko novinarstvo, koji 
sumnjiči premijera Dodika i još 14 osoba za namještanje tendera, 
nepotrebno prekoračenje troškova, i pranje novca tokom izgradnje 
administrativnog centra Vlade RS, zgrade Radiotelevizije RS i di
onice autoputa Banja luka – Gradiška. 

izvještaj Sipa-e koji je u posjedu Centra za istraživačko nov
inarstvo a koji objavljuje „Blic“, opisuje navodnu spregu vladajuće 
političke garniture i državnih službenika u namještanju tendera i 
sumnjiči Dodika i druge za zloupotrebu službenog položaja. 

Radi se o očiglednoj sprezi Sipa-e i nevladine organizacije 
pod nazivom Centar za istraživačko novinarstvo i medija. Kakva 
je to bezbjedonosna agencija iz koje slučajno ili ne (to se čak i ne 
objašnjava) izvještaj koji je pripremljen za tužilaštvo BiH dolazi 
u tzv. Centar za istraživačko novinarstvo koji ga plasira u sebi 
bliskim medijima. preko ovoga izvještaja, ako se to uopšte može 
i nazvati „izvještaj“, jer je obični „pljuvački pamflet“, pokušava se 
animirati javnost i izvršiti pritisak na Tužilaštvo BiH da podigne 
optužnicu protiv premijera Dodika. 

Kada se pogleda naslovna „kompozicija teksta“, jasno je 
zašto je „pakovan“ i šta mu je cilj. Sam naslov koji glasi: „vlada 
RS kupovala korpe za smeće po 1700 maraka“ što jasno govori da 
je cilj da se vlada RS i premijer Dodik „ogade“ građanima Repub
like Srpske. Dodik i vlada se prestavljaju kao rasipnici i profiteri 
koji su na izgradnji zgrade Vlade zgrnuli velike sume novca uz 
nepoštivanje zakonskih procedura. Sa ovim navodnim izvještajem 
SIPae koji se pojavljuje kao navodno novinarski tekst na tri strane 
traži se „odstrel Dodika“. optužnica je najmanje što mu slijedi. 

Narednog dana, 25. aprila 2009. godine, poslije prenesenog 
izvještaja Sipa-e isti mediji, odnosno „grupacije“ koje stoje iza 
njih, nastavljaju pritisak na Tužilaštvo BiH da podigne optužnicu 
i pokušavaju da javnosti dodatno „ogade“ vladu RS i premijera 
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Dodika tekstom s naslovom “navodno, Dodik i ostali stekli 115 
miliona KM“. portparol Tužilaštva BiH Boris Grubešić potvrdio 
je da se istražuje izvještaj Sipa-e a u samom tekstu se ponovo 
„prepričava“ jučerašnji izvještaj Sipa, Centra za istraživačko 
novinarstvo ili ko već zna čiji. očigledno je cilj da se što više puta 
ponovi kako bi javnost za njega takvoga kakvi jeste saznala i bila 
sa njim upoznata. 

navodi se da su osumnjičeni Dodik, ministri iz vlade RS 
aleksandar Džombić, nedeljko Čubrilović i Fatima Fatibegović, 
bivši ministri ivanićeve vlade Milenko vračar, Branko Dokić i 
Simeun vilendečić, vlasnik „integral inženjeringa“ Slobodan Stan-
ković i njegova supruga Slavica Stanković, direktorka „integral 
inženjeringa“, aktuelni i bivši direktor jp „putevi RS“ nemanja 
vasić, i Milorad lazendić, direktor RT RS Dragan Davidović, bivši 
pomoćnik ministra za prostorno uređenje Milenko Dakić, te pred
sjednik odbora za praćenje aktivnosti na izgradnji RTv doma za 
RT RS Dragan Kokanović i bivši direktor Urbanističkog zavoda RS 
Miroslav vujatović.

Isti dan je u istim medijima objavljen i tekst koji navodno 
istra žuje aferu sa „kreditom od tri miliona“ i naslovom „Dobrić 
bez objašnjenja o ortakluku sa Dodikom“. Sumnjivo je navodno 
„kako je igor Dodik suvlasnik u voćnjacima od 103 hektara“ firme 
„Fruit-eko“

očigledno je da je cilj svaki dan vršiti pritisak, kao i da se 
vje ruje da će stalnim ponavljanjem laži, neistina postati istina. Ta 
vre mena su daleko iza nas i teško je povjerovati da se mogu vratiti. 

aprilska paljba na premijera RS Milorada Dodika nas
tavljena je napadom Upravnog odbora Udruženja tužilaca BiH 
(25.4.2009) koji su izrazili nadu da će predstavnici parlamentarne 
vlasti u BiH i predstavnici međunarodne zajednice konačno efikas-
no reagovati i „primjereno sankcionisati“ javni istup Milorada 
Dodika, u kojem je tužioce nazvao „babama“ i „jajarama“.
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Udruženje tužilaca BiH navodi da nije prvi put da pred sjed-
nik vlade RS pravi „izlete u prostotu“, obraćajući se predstavnici
ma sudske vlasti. Uvrede i omalovažavanja znak su uplašenih, 
a demonstracija snage skrivanje sopstvene slabosti, poručili su 
tužioci Dodiku.

Dodik je izjavio „da su Sipa i Tužilaštvo BiH potpuno 
nelegitim ni organi, jer ne postoje u Dejtonskom sporazumu. Sipa i 
Tužilaštvo su vještački nametnuti i oni će najbolje doprinijeti da se 
BiH razbije u paramparčad, što će se vjerovatno i desiti“.

Govoreći o okončanju disciplinskog postupka Sipa u 
kojem je Dragan lukač oslobođen odgovornosti i glasinama da bi 
Tužilaštvo BiH u maju moglo podići optužnicu protiv njega, Dodik 
je ocijenio da se u njegovom slučaju radi o političkoj odmazdi, to 
je politički sud i to nema veze sa pravom, jer da ima ne bi lukača 
u SIPa imenovao OHR. Valjda bi ga imenovale institucije. u SIPa 
je očigledno zloupotreba paralelizma koji se tamo desio. Dodik 
je pozvao medije da istraže zašto je komisija koja je utvrđivala 
odgovornost u SIPa pet puta pozivana na razgovor i saslušanje 
kod zamjenika visokog predstavnika Rafija Gregorijana i drugih 
i kako je natjerana da napiše konačan izvještaj u kojem oslobađa 
lukača.

oBRaČUni

SDS je za ubistvo svoga potpredsjednika Branislava Garića, 
kojeg je u prostorijama SDSa u Doboju 26. aprila 2009. godine, 
hicima iz pištolja ubio dobojski biznismen Rajko Savić, optužio 
SnSD. Generalni sekretar SDS-a ćuzulan izjavio je „da u SDS-u 
znaju da je ubica bio blizak određenim krugovima SnSD-a“ ali 
nije precizirao u kome smislu. 

izvršni sekretar SnSD Rajko vasić kaže da SnSD odbacuje 
bilo kakvu povezanost sa Savićem, i poručuje SDS-u da bi barem 
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nekoliko dana nakon smrti njihovog potpredsjednika trebalo da 
budu „dostojanstveni i ne ulaze u takve špekulacije“.

vasić kaže da SDS čini prljav potez ako optužuje neko
ga izvan svojih redova i svoje vlasti u Doboju. SDS je vlasnik 
dobojske enklave i taj je grad „feudalni posjed“ te stranke od prvih 
višestranačkih izbora u BiH, ističe vasić i dodaje da je svaki život 
dragocjen i da se Garićevo ubistvo ne može ničim opravdati. 

prema nepotvrđenim informacijama, Branislav Garić i Ra
jko Savić su u nedjelju (26.4.2009) ugovorili sastanak u prostorijama 
Opštinskog odbora SDSa, zbog dogovora o gradnji stambeno
poslovnog objekta „Dijamanti“ u Doboju. Garić je navodno obećao 
Saviću da će mu srediti svu potrebnu dokumentaciju za gradnju 
ako donese 100 KM za svaki planirani kvadratni metar navedenog 
kompleksa. Međutim, Savić je, po nepotvrđenim informacijama, 
došao u prostorije SDSa sa pištoljem umjesto sa novcem.

Da ne ispadne da Milorad Dodik ima problema samo sa 
bošnjačkim liderima i pojedinim predstavnicima međunarodne 
zajednice već i sa srpskim Bosićem, Mihajlicom, ivanićem, Čavi-
ćem ali čak i sa Bojanom Bajićem, predsjednikom „naše stranke“ 
i Srbinom „po mjeri Sarajeva i međunarodne zajednice“ koja na
pada premijera RS. 

Bajić kaže da javnost treba da zna da je najveći neprijatelj 
srpskih interesa u BiH Milorad Dodik, koji vlada strahom, ne
potiz mom, dirigovanim medijima, korupcijama i probranim 
kom panijama u Republici Srpskoj, a sve to pokriva i skreće paž-
nju javnosti podgrijavajući referendumsku atmosferu, po Srbe 
samoubilačku politiku. 

Milorad Dodik je (8.5.2009) rekao da je politička situacija 
u BiH stabilna ali i da postoje teška politička pitanja u vezi s 
unutrašnjim dogovorima, ali će to da potraje sve dok ljudi ne sh
vate da centralizacija ne može da prođe i da nema cijene koju je 
vlada RS spremna da prihvati da bi bio umanjen značaj Republike 
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Srpske. Tužilaštvo i Sud BiH su mjesta „političkih egzekucija“. To 
nisu državne, već političke institucije različitih mešetara. „i prije 
izvještaja Sipa žestoko sam govorio o Sudu i Tužilaštvu BiH, jer 
sud koji sudi samo Srbima i proganja samo ljude iz Republike 
Srpske nije prihvatljiv za nas. Ove institucije nametnuo je visoki 
predstavnik i zalagaćemo se da se ukinu“, kaže Dodik.

Govoreći o tome da li će se odazvati eventualnom pozivu 
Tužilaštva BiH, Dodik je rekao: „To je kao da me neko pita da li 
sam trudan i da li ću se poroditi. naravno da se neću odazvati. To 
je hipotetičko pitanje i to nije institucija koju treba da poštujem“.

Komentarišući izjavu Dragana Čovića, po kojoj se njegovo 
hapšenje planira kao „balans“ hapšenju Dodika i potpredsjednika 
SDa Bakira izetbegovića, Dodik je istakao da je, prema nekim 
medijima, trebalo da bude uhapšen prije dvije godine, a da je i 
dalje predsjednik Vlade RS.

Dodik je rekao da ne podržava odlazak pripadnika 
oružanih snaga BiH na vojne vježbe naTo u Gruziji, i pozvao 
srpske pripadnike oružanih snaga BiH da ne učestvuju u tim 
vježbama. „Mislim da to nije politički ozbiljno odrađeno, i da BiH 
nema potrebe da to radi. pozivam Srbe da ne idu tamo“, rekao je 
Dodik i dodao da nije potrebno da BiH učestvuje u nečem što je 
„igra velikih“.

Član predsjedništva BiH, nebojša Radmanović, kaže 
(8.5.2009) da učestale informacije o mogućnosti podizanja optuž-
nica i hapšenja pojedinih političara iz Republike Srpske i FBiH po 
nalogu stranih sudija i tužilaca ukazuje da je tu riječ o klasičnom 
političkom progonu iza kojeg stoje pojedinci iz međunarodne za
jednice, a ne obračunu sa kriminalom.

„imamo situaciju u kojoj stranci utiču na rad domaćeg 
pravo suđa. Time stvaraju veliki pritisak na domaće političare i 
zvaničnike. U tom svjetlu se mogu posmatrati i najnovije informa-
cije o mogućnosti procesuiranja pojedinih političara i nosioca odgo
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vornih funkcija iz Republike Srpske i FBiH. postoji opasnost da će, 
ako se ova praksa ne prekine, svima onima koji se bave politikom, 
a čiji se stavovi ne slažu sa pojedinim krugovima, biti zaprijećeno 
sudskim procesom. To je daleko od vladavine prava kao osnovnog 
demokratskog principa kojem svi težimo. Moramo se riješiti onih 
koji mimo legalnih organa utiču na pravosudne insti  tucije BiH i 
time zemlji nanose ogromnu štetu“, kaže Radmanović.

U skladu sa već planiranim „scenarijem“, pojedini mediji, 
ne samo federalni, objavili su informaciju o pokretanju istrage 
Tužilaštva BiH protiv Milorada Dodika i 14 ostalih osoba. portpa
rol Tužilaštva BiH Boris Grubješić ovu informaciju „nije htio ni da 
potvrdi ni da demantuje“. on tvrdi da „informacije koje su objav
ljene nisu izašle iz Tužilaštva BiH“. ovu informaciju nisu željeli da 
komentarišu ni u SIPa.

Milorad Dodik je 13. maja 2009. godine rekao da nije zvanič-
no obaviješten o tome da je Tužilaštvo BiH otvorilo istragu protiv 
njega. „vjerovatno je to odmazda za stavove koje sam iznosio 
o stranim sudijama i tužiocima, koji neće moći da produže svoj 
mandat i neće dobiti našu saglasnost. Medijska najava o otvaranju 
istrage je ‘pokazivanje zuba’, jer zgrada Vlade RS napravljena je u 
skladu sa zakonom i nije bilo nikakve zloupotrebe. Sud i Tužilaštvo 
BiH su mjesta političke egzekucije, nelegalni politički organi koje 
je nametnuo visoki predstavnik“, ističe Dodik.

Borba sa Tužilaštvom BiH nije spriječila Dodika da 19. maja 
2009. godine u Banjoj luci bude formirano zajedničko koncesio no 
preduzeće „Mreža autoputeva“ d.o.o. u kojem austrijska kompa-
nija „Štrabag“ ima 90, a Republika Srpska deset odsto vlasničkog 
kapitala.

potpredsjednik SaD-a Džozef Bajden posjetio je BiH 19. 
maja 2009. godine BiH, zajedno sa visokim predstavnikom Evrop
ske unije za spoljnu politiku i bezbjednost Havijerom Solanom. 
ova posjeta najavljivana je kao „mač“ koji dolazi da „sasiječe“ 
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Republiku Srpsku i navodno neposlušnog Milorada Dodika. Od 
svega je ispalo „tresla se gora, rodio se miš“.

Milorad Dodik je nakon razgovora sa Bajdenom rekao da je 
američki potpredsjednik i u privatnom razgovoru sa njim potvr
dio svoju privrženost Dejtonu. Rekao je da BiH pitanja unutrašnje 
organizacije mora sama rješavati i da se niko sa strane u to ne može 
miješati. Bio je veoma eksplicitan: „SaD želi da pomogne BiH, ali 
nema namjeru da ovdje nameće nekakve jednostrane odluke ili 
rješenja“, kaže Dodik i dodaje da je Bajdenu rekao da posjeduje 
brojne pogrešne informacije, kao i da je BiH učinila mnogo na putu 
prema evroatlantskim integracijama. između ostalog, u svom 
govoru pred Parlamentom BiH, Bajden je zahtijevao reformu od
brane, koja je završena, reformu poreskog sistema, koja je takođe 
završena, kao i još mnogo drugih pitanja na koje je stavljena tačka, 
kaže Dodik.

„ja sam veoma zadovoljan načinom na koji je SaD promo-
visao svoju buduću politiku prema BiH. jasno je da bez konsen
zusa, kompromisa i dogovora u ovoj zemlji neće biti moguće ništa 
postići“, ističe Dodik. Govoreći o pričama da je Bajden od Borisa 
Tadića tražio da ga „disciplinuje“, Dodik, kaže da su „te priče is
tinite, Bajden bi vjerovatno odbio i da se sastane sa mnom“. ako je 
Dodik toliki problem, ne bi se sastajao sa Dodikom već sa nekim 
drugim. 

posjeta Bajdena Srbiji je izuzetno važan događaj, ističe 
Dodik, pogotovo što je javno rekao da „SaD Srbiju vidi kao lidera 
u regionu“. „ne vjerujem da je predsjednik Tadić imao bilo kakve 
neugodnosti zbog mene, a čak i kad bi neko od Tadića tražio da me 
‘smiri’, to bi bilo potpuno nepristojno“, poručuje Dodik.

potpredsjednik SaD-a Džozef Bajden izjavio je na kraju 
posjete Balkanu da BiH nije potreban novi mirovni sporazum i 
da se zemlja udaljila od pokolja i brutalnosti. Dejtonski sporazum 
je jedini garant nenasilja a narodi u BiH ne žele da se vrate ratu. 
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„Dejton dva“ nije neophodan. naprotiv, on bi samo ojačao pozicije 
nacionalista i značio bi pristanak na njihovu politiku, kaže Bajden i 
dodaje da se situacija na Balkanu radikalno poboljšala, ali još dosta 
toga treba da se uradi kako bi se osigurala integracija regiona u 
Evropsku uniju. 

Takođe bi bilo kontraproduktivno ako bi bio imenovan 
specijalni američki izaslanik za Balkan i BiH, ocijenio je Bajden.

inCKo

visoki predstavnik valentin incko „ocrnio“ je Republiku 
Srpsku u izvještaju generalnom sekretaru ujedinjenih nacija Ban 
Ki Munu o stanju u BiH u posljednjih šest mjeseci. Isti izvješ taj 
incko je (23.5.2009) uputio i predsjedavajućem Savjeta bezbjed
nosti Un-a, ruskom ambasadoru vitaliju ćurkinu. incko optužuje 
premijera Dodika da je najveći krivac za zastoj BiH na evropskom 
putu i kočenje reformskih procesa. od 1. novembra 2008. do 30. 
aprila 2009. godine u BiH je nastavljeno urušavanje autoriteta vi
sokog predstavnika i upravnog odbora Savjeta za implementaciju 
mira, a posebno su nastavljeni napadi Vlade RS usmjereni protiv 
državnih institucija, njihovih ovlaštenja i zakona. Tokom ovoga 
perioda, zvaničnici i institucije Republike Srpske su preduzeli kor
ake i davali izjave vezane za ideju o eventualnoj secesiji od BiH.

profesor pravnog fakulteta u Banjoj luci petar Kunić kaže 
da je incko preuzeo dužnost 26. marta ove godine! To znači da je 
potpisao izvještaj kada on nije bio šef oHR-a! nevjerovatno je da je 
sebi dozvolio da potpiše izvještaj koji mu je podmetnula birokratija 
OHRa, koja godinama baca ljagu na Republiku Srpsku samo zato 
što se Republika Srpska bori da sačuva Dejtonski sporazum, što 
čini i premijer Dodik.

predsjednik DS-a Dragan Čavić kaže da je izvještaj katastro-
falan po Republiku Srpsku, jer je ona označena kao generator svih 
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problema u BiH. Za to je najodgovornija vlast u RS, koja je sastav
ljanju takvog izvještaja doprinijela svojom iracionalnom, nereal
nom i konfliktnom politikom. 

Milorad Dodik kaže da je Kancelarija visokog predstavnika 
skrnavi Dejton do te mjere da je ohrabrila podjele koje su upravo 
sada najvidljivije u BiH. Podjele su produkt loše politike OHRa koji 
je godinama pokušavao da sprovede nešto imaginarno, da spro
vodi pojedinačne reforme, i da mijenja suštinu odnosa u BiH. To 
mora jednoga dana da doživi krah. Dodik kaže da Republika Srp
ska nema razloga da mijenja bilo šta. Naša strateška pozicija ostaje 
ista – Republika Srpska u okviru dejtonske BiH, ustavne promjene 
sa amandmanima na Dejtonski sporazum – može, ali samo pod 
uslovom da je riječ o konsenzusu i da u njemu odlučujuću ulogu 
imaju domaće političke snage, bez vođstva međunarodne zajed
nice, kaže Dodik.

TUŽivanje

Tužilaštvo BiH „ekspresno“ je udovoljilo zahtjevu hrvat-
skog člana predsjedništva BiH Željka Komšića, za pokretanje 
istrage protiv premijera Dodika zbog njegovog poziva srpskim 
pripadnicima oružanih snaga BiH da ne idu na vojnu vježbu u 
Gruziju. Samo dan nakon Komšićeve prijave Tužilaštvo je odredi
lo tužioca koji treba da provjeri navode Komšićeve prijave protiv 
Dodika.

Komšić tereti Dodika za krivično djelo „odbijanja izvršenja 
naređenja, ugrožavanje puta BiH u naTo i kršenje odluka držav-
nih organa“.

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić tvrdi da Dodik ni je 
počinio nikakvo krivično djelo. Dodik je samo izrazio svoj politič-
ki stav o slanju vojnika u Gruziju. Međutim, brzina kojom je 
Tužilaštvo BiH reagovalo na Komšićevu prijavu jasan je signal da 
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pojedinci iz Sarajeva i međunarodne zajednice takve prijave ko
riste u dnevnopolitičke svrhe. vasić kaže da ih njihova brzina ipak 
ne čudi, pošto je danas „politički hit“ da neko optuži Dodika. To 
samo svjedoči o tome da je Tužilaštvo BiH najpogodnije da njime 
manipulišu tipovi poput Komšića, koji samo ispunjava naloge 
svoga stranačkoga šefa Zlatka lagumdžije, uvijek raspoloženog 
da nekog „opanjkava“, ističe vasić, 26.5.2009. godine.

Valentin Incko zahtijeva da Narodna skupština RS do 11. 
juna 2009. godine proglasi ništavnim svoje zaključke o efektima 
prenosa nadležnosti sa Republike Srpske na BiH i time spriječi 
njihovo stupanje na snagu. incko kaže da mišljenje vlade RS i 
zaključ ci narodne skupštine RS dovode u zabludu, pogrešni su i 
stoga neprihvatljivi.

Premijer Dodik je tim povodom rekao (29.5.2009) da u 
zaključ cima narodne skupštine Republike Srpske o prenosu 
nadležnosti sa Republike Srpske na BiH nema nijednog antidej
tonskog stava i ne može se očekivati da parlament promijeni svoje 
zaključke, poručio je Dodik i dodao da je za RS primjena bonskih 
ovlaštenja potpuno neprihvatljiva. ako neko bude posegnuo za 
tim, Republika Srpska će odlučiti na koji će način reagovati. incko 
je očigledno podlegao utisku koji je stvarala jedna grupa iz oHR-a 
koja je uvijek protiv Republike Srpske, smatra Dodik.

PRESEDaN

Ustavni sud BiH naložio je opštini Trebinje i vladi RS (31. 
maja 2009) da braći Salihu i Muameru alijagić hitno isplate pet 
miliona maraka kao odštetu za materijal koji su opštinske vlasti 
1993. godine oduzele iz njihove bravarske radionice. ustavni sud 
BiH je odbacio policijski izvještaj da su alijagići namjerno lažirali 
dokaze o oduzetoj robi, kako bi uvećali odštetni zahtjev. 
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Bivši predsjednik vlade RS Dragan Mikerević istupio je 
5.6.2009. godine iz PDPa i podnio ostavku na mjesto predsjednika 
opštinskog odbora pDp-a Doboj i člana Glavnog odbora stranke. 
Mikerević kaže da nije imao drugoga izbora nego da podnese 
ostavku na sve dužnosti i članstvo u pDp-u. „ne želim da meni 
pripisuju bilo što kada je riječ o partiji, jer nisam bio u mogućnosti 
da na bilo koji način utičem na dešavanja u pDp-u u protekle tri 
godine“, rekao je Mikerević, ne želeći da govori o dubljim razlozi
ma istupanja iz PDPa.

Istovremeno, bivši predsjednik SDSa i Republike Srp
ske Dragan Čavić, koji je nakon izbacivanja iz SDS-a osnovao 
Demokratsku stranku, održao je u Banjoj luci stranačku konven
ciju. Čavić je rekao da političko djelovanje Dp-a nije utemeljeno u 
namjeri da bude opozicija Republici Srpskoj, već opozicija aktu
elnoj vlasti. alternativa u ovom društvu je prijeko potrebna, jer 
alternative nikad nije bilo manje, posebno u Banjoj Luci.

Bivši američki ambasador vilijam Montgomeri objavio je 
4. juna 2009. godine u „njujork tajmsu“ članak u kojem se zalaže 
za referendum te za moguće otcjepljenje Republike Srpske iz BiH i 
za podjelu Kosova duž rijeke ibar. Mongomeri kreće od obamine 
teze da se u iraku treba prestati insistirati na maksimalističkim 
ciljevima koji onemogućavaju rješavanje dostupnih ciljeva te traži 
da se isto primijeni i na Balkanu.

Na pitanje šta ga je motivisalo da promijeni politiku koju 
je i sam toliko godina provodio, Mongomeri objašnjava: „Kada 
sam ja počeo raditi na ovim problemima, moja kćerka je imala 
šest godina i kretala je u osnovnu školu. Sada završava fakultet. 
Riječ je, dakle, o cijeloj generaciji. Cijela je generacija pokušavala 
doći do cilja na jedan način, a očito da on, iako smo toliko puno 
sredstava uložili, ne funkcioniše. neka naši novi političari uzmu 
nedjelju ili dvije i razmisle o drugačijim mogućnostima“, predlaže 
Mongomeri i kaže da pouzdano zna da u posljednjih 15 godina 
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američka administracija nije pokrenula ni jednu ozbiljnu analizu 
ostvarivosti svojih ciljeva na ovim prostorima. 

„Milorad Dodik priča istu priču kakvu su pričali Srbi prije 
15 godina i to se neće promijeniti. U BiH nema nikakvog napretka, 
nema čak ni slobode govora“. na pitanje šta se u slučaju podjele 
BiH desiti sa Hrvatima, Mongomeri kaže da se pokazalo da je st
varanje federacije bilo pogrešno i da ona ne funkcioniše. ako BiH 
opstane, Hrvati treba da dobiju entitet s istim ovlaštenjima kakve 
ima Republika Srpska.

Reagujući na Mongomerijev tekst, bivši ambasador SaD-a 
u Hrvatskoj piter Galbrajt, u istom „njujork tajmsu“ kaže da bi 
„međunarodna zajednica omogućavanjem referenduma za neza
visnost Republiku Srpsku nagradila za genocid i druge strašne 
zločine koji su počinjeni protiv Bošnjaka i Hrvata koji su živjeli na 
tom području“.

ZaKljUČCi

predsjednik izvršnog odbora SnSD-a nebojša Radmanović 
rekao je da SNSD smatra da Narodna skupština RS ne treba da 
raspravlja o promjeni svojih zaključaka na osnovu pisma koje je 
dobila od visokog predstavnika Valentina Incka. 

predsjednik narodne skupštine RS igor Radojičić, rekao je 
(10.6.2009) da je za nove zaključke parlamenta RS saglasnost dalo 
sedam političkih stranaka iz RS. Radojičić je rekao da je šteta što 
valentin incko nije došao u parlament, jer bi u tom slučaju atmos
fera bila drugačija.

nS RS prihvata da pojedine zaključke od 14. maja koji se 
tiču prenosa nadležnosti sa Republike Srpske na nivo BiH treba 
razjasniti, pravno i politički. nS RS ostaje opredijeljena vladavini 
prava i svojim zaključcima, te ističe da ni njima, niti namjerama 
u njihovom provođenju, ne poziva na unilateralne nelegalne ak
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tivnosti. NS RS ponavlja svoje opredjeljenje da sve svoje aktivnosti 
preduzima isključivo u okvirima Ustava i zakonom propisanih 
mogućnosti i procedura, uključujući pravo obraćanja sudskim in
stancama i poštivanja njihovih odluka.

početak skupštinskog zasjedanja odlagan je nekoliko puta 
zbog serije telefonskih razgovora između čelnika oHR-a i Repub
like Srpske, koji su u vremenskom tjesnacu pokušavali da pronađu 
kompromis. istovremeno, agenti Sipa u banjolučkoj kancelariji 
počeli su saslušanja u okviru istraga, o izgradnji zgrade vlade RS, 
RTv doma i autoputa Banja luka – Gradiška.

ovu informaciju je potvrdila i portparol Sipa Željka 
Kujundžija, koja je istakla da se saslušanja obavljaju na osnovu 
naredbe Tužilaštva BiH, o prikupljanju dokaza od 20. maja ove 
godine. prema nezvaničnim saznanjima, poziv je dobilo stotinak 
lica, među kojima su i neki službenici u ministarstvima saobraćaja 
i veza, urbanizma, finansija i nekadašnji članovi upravnih odbora 
institucija Republike Srpske.

Prema pouzdanim informacijama, akcijom rukovodi zamje
nik direktora Sipa Dragan lukač, a sve nadgleda Rafi Gregorijan, 
koji želi da natjera Tužilaštvo BiH da podigne optužnicu protiv 
Milorada Dodika.

Predsjednik SRS RS Milanko Mihajlica smatra da je Speci
jalno tužilaštvo RS trebalo da preispita nalaze Glavne službe za 
reviziju javnog sektora RS, koji su se odnosili na izgradnju zgrade 
vlade RS, autoputa Banja luka – Gradiška i RTv doma. „ovako 
smo u situaciji da Sipa sprovodi istragu za koju vlast kaže da je 
isključivo politički motivisana“, kaže Mihajlica komentarišući 
saslušanja koje SIPa vrši u Banjoj Luci. 

premijer Dodik je rekao da je veoma čudno što je prvo 
rečeno da postoji prijava Sipa protiv njega i još nekih osoba, a ins
pektori Sipa tek sada traže dokaze. Kako su mogli prijaviti djelo a 
da nemaju dokaza, zapitao je premijer i dodao da su saslušanja SI
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pa-e, koja se u posljednja tri dana dešavaju, u stvari „koordinisana 
akcija napada“. 

Dodik kaže da neće dozvoliti da ga saslušaju inspektori 
Sipa, i poručio im da, ako žele, „mogu slobodno da ga privedu“. 
on je najavio 11. juna 2009. godine da će Republika Srpska tužiti sve 
bivše visoke predstavnike i da će tužbe biti podignute u zemljama 
iz kojih su oni došli. „Dokazaćemo putem ovih tužbi da su tokom 
rada u BiH kršili zakon. prva tužba biće protiv pedija ešdauna.“

Dodik je, komentarišući izjavu komesara evropske unije za 
proširenje olija Rena, koji je rekao da su zaključci nS RS o prenosu 
nadležnosti „čist autogol“, poručio Renu da se može dati autogol, 
„ali to ne znači da ste izgubili utakmicu. jedan gol dati sebi a dva 
protivniku. To je 2:1 za nas“.

Ministar inostranih poslova Švedske i bivši visoki pred
stavnik u BiH Karl Bilt kaže da vjeruje da je došlo vrijeme da se bh. 
predstavnicima da daleko veća odgovornost za budućnost BiH. 
Švedska stoga podržava proces zatvaranja oHR-a i jačanja uloge 
i prisustva evropske unije. Govoreći o špekulacijama vezanim za 
sazivanje nove međunarodne konferencije o BiH, nazvane „Dejton 
2“ kazao je da to ne treba i da nije izgledno ni poželjno. najbitnija 
stvar je sada da domaći političari preuzmu veću odgovornost za 
sudbinu zemlje, ističe Bilt. 

SanKCije

visoki predstavnik valentin incko smijenio je načelnika 
Službe za operativnu podršku u Sipa Radislava jovičića, što je 
premijer Dodik ocijenio „kao izgon srpskih kadrova iz organa 
BiH“ i poručio incku da ne poštuje tu odluku, jer je donesena nep
otrebno i bez procjena. Dodik je rekao da je njegova poruka incku: 
„nasukani ste, gospodine incko. nije ništa tačno od onoga što je 
Gegorijan i njegova famozna ekipa napisala“ i dodao da je incko 



Milan Ljepojević

236

drugi visoki predstavnik koga uništava OHRov ured, te naveo da 
su tako uništili i Miroslava lajčaka

valentin incko je poslije smjene Radislava jovičića, 20. juna 
2006. godine, stavio van snage zaključke narodne skupštine RS 
od 14. maja. obrazlažući svoju odluku, kaže: „Kao konačni auto
ritet za tumačenje civilnih aspekata Dejtonskog sporazuma, visoki 
predstavnik je nakon detaljne pravne procjene zaključio da us
vojeni zaključci u vezi s informacijom o efektima prenosa ustavnih 
ovlaštenja s Republike Srpske na institucije BiH, većinom nisu u 
skladu s Dejtonskim sporazumom“.

Milorad Dodik izrazio je najoštriji protest zbog te odluke 
i rekao da vlada RS osuđuje primjenu bonskih ovlaštenja i po
navlja ranije izrečeni stav da zaključci narodne skupštine nisu 
antiustavni ni antidejtonski, te da u ovom konkretnom slučaju nije 
bilo osnova za bilo kakvu reakciju visokog predstavnika, posebno 
ne za korištenje bonskih ovlaštenja. „poništavanje zaključaka 
nS RS kao izraza političke volje narodnih poslanika, suprotno je 
demokratskoj praksi i usmjereno na gašenje osnovnih ljudskih i 
demokratskih sloboda, čime se ne može ukinuti pravo na različito 
mišljenje“, kaže Dodik.

predsjednik Srbije Boris Tadić, osjećajući značaj trenutka 
nakon poništavanja zaključaka parlamenta RS od strane valentina 
Incka, došao je u Banju Luku i rekao, nakon susreta sa najvišim 
zvaničnicima Republike Srpske, da Srbija kao potpisnik Dejton
skog mirovnog sporazuma poštuje teritorijalni integritet i suveren
itet BiH, ali da je nametanje bilo kakvih rješenja za Srbiju potpuno 
neprihvatljivo.

nakon valentina incka, i „svih prije njega“, svoju priliku da 
„udari“ na Dodika vidio je i Sulejman Tihić, koji (25.6.2009) kaže 
da je Milorad Dodik kriv za propast „prudskog procesa“. „odbio 
sam da dođem na sastanak bez obzira što me je na njega pozvao 
valentin incko, zbog antidejtonskog djelovanja i huškačke retorike 
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koja dolazi od Dodika. On je, doduše, i ranije koristio zapaljivu 
retoriku, ali je kap koja je prelila čašu njegov intervju za RTRS u 
kome je potpuno negirao državu, institucije i Ustav. on je jasno re
kao da je njegov cilj rušenje BiH. Kako i zašto da sjedim sa takvim 
čovjekom“, zapitao se Tihić.

američki ambasador Čarls ingliš, po starom već ustaljenom 
običaju, nakon svake odluke visokog predstavnika izlazi u javnost 
da ga podrži. Tako čini i ovaj put kada je incko smijenio Radislava 
jovičića, visokog funkcionera Sipa-e i poništio zaključke narodne 
skupštine Republike Srpske. 

ingliš ističe da se SaD slažu sa evropskim partnerima da 
treba obaviti tranziciju Kancelarije visokog predstavnika u Kance
lariju specijalnog predstavnika Eu, ali dok je visoki predstavnik 
tu on treba djelovati u punom kapacitetu. Zaključci nS RS bili su 
antidejtonski i moralo se nešto uraditi, tvrdi Ingliš.

Milorad Dodik svoje političke stavove iznosi i van granica 
Republike Srpske i BiH, pa tako 30. juna 2009. godine u autorskom 
tekstu u bečkom „Standardu“ kaže da je „ustavni sistem BiH de
centralizovan i da je ona u skladu s Dejtonom podijeljena u dva 
entiteta. Međutim, u posljednje vrijeme su ojačali pozivi za cen
tralizovani sistem, dok se apeli vlade RS da se zadrži decentrali
zovani sistem Dejtona većinom naišli na gluve uši“, ističe Dodik 
i poziva predstavnike međunarodne zajednice da BiH, 14 godina 
nakon rata, puste da bude samostalna.

poslije Beča Dodik je govorio u Sarajevu. premijer RS je, 
pre ma pisanju sarajevske štampe, u svom izlaganju na sastanku 
Savjeta za implementaciju mira 30. juna 2006. godine optužio Rafija 
Gregorijana da mu „podmeće“ a Sulejmana Tihića da mu „montira 
istrage i sudske progone“. predstavnika velike Britanije Dodik je 
optužio da „kuje zavjere protiv njega“, a za osoblje oHR-a je rekao 
da „već godinama radi protiv Republike Srpske i njega“. Dodik 
je zaprijetio da će tužiti valentina incka zbog smjene Radislava 
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jovičića iz Sipa-e. a svoje izlaganje je završio navodno tako što je 
rekao „ja sam spreman da me smijenite. jeste li vi?“ 

„Transparensi internešenel“ je isti dan kada je zasjedao Sav
jet za implementaciju mira podnio prijavu protiv Dodika Komisiji 
za sprečavanje sukoba interesa u organima RS, a zbog kredita od tri 
miliona KM koji je investiciono-razvojna banka RS dala preduzeću 
„Fruit-eco“, čiji je suvlasnik njegov sin.

Dodik je rekao da je „Ti strano tijelo i da ih ne doživljava kao 
relevantnu organizaciju. Komisija je organ Republike Srpske i nara
vno da ću sarađivati, ako me pozovu, ali to je tendenciozno objav-
ljeno baš na dan zasjedanja Savjeta za implementaciju mira i trebalo 
je skrenuti pažnju na dešavanja u Republici Srpskoj“, kaže Dodik.

„Tu nema nikakve korupcije niti nepotizma, svi govore o 
tom kreditu kao da je novac dat besplatno. Niko sad ništa ne govori 
kada je grad prije dvije noći napravio dosta štete na njemu. Tačno 
je da je moj sin suvlasnik toga preduzeća i da je preduzeće dobilo 
kredit, a ne on, ali neko želi da zadrži tu temu“, kaže Dodik. 

PREDLOZI

Milorad Dodik rekao je (2.7.2009) da planira da opoziciji 
predloži formiranje koncentracione vlade, kako bi lakše prevazišli 
efekte svjetske ekonomske krize.

opozicija, očigledno iznenađena izjavom premijera, smatra 
kako je to dokaz nemoći sadašnje vlade i odbija mogućnost da se 
bez izbora nađu u izvršnoj vlasti. Međutim, premijer je samo dan 
poslije „relativizovao“ svoju izjavu rekavši da „zasad nema potreba 
za bilo kakvom koncentracionom vladom. To nije bila konkretna 
ponuda nego otvoren razgovor o mogućnostima i o tome možemo 
da razmišljamo u narednom periodu“.

Milanko Mihajlica kaže da Republika Srpska nije ni u kakvoj 
krizi osim u onoj koju je izazvala nesposobnost Dodikove Vlade 
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da se suoči sa ekonomskim i socijalnim problemima. Do promjena 
treba da dođe isključivo izborom nove vlade, tvrdi Mihajlica.

ekonomista ili ekonomski analitičar Damir Miljević kaže da 
je Dodikova izjava čisti „politički gaf“ koji ne može donijeti ništa 
dobro. Dok je bilo sve u redu, bio je on, pa samo on. Smatrali su da 
su najpametnija vlada. Sada kada sve ide „nizbrdo“ i kada su se 
lično namirili, podijelili bi odgovornost.

Koliko Miljević i Mihajlica „umiju i znaju“ da analiziraju, 
potvrda su Mihaljičine riječi da Republika Srpska „nije ni u kakvoj 
krizi“. problem je jedino što on i „društvo“ nisu na vlasti. imali 
su priliku da budu, i građani to „blagostanje po Mihajlici, SDS-u 
i pDp-u“ još nisu zaboravili. Miljević očigledno nije u stanju da 
sagleda situaciju, ni ekonomsku ni političku, „konstatujući da je 
RS krenula nizbrdo“ što je apsolutno netačno a Milorad Dodik nije 
napravio nikakav „gaf “, već iskoristio „politički trik“ bacajući im 
ponudu na koju se i Miljević i Mihajlica i opozicija upecali. 

RaČUni

opozicija, kao i pojedini predstavnici međunarodne za
jednice, pojedine nevladine organizacije i mediji u „simbiozi“ od 
najvećih uspjeha Republike Srpske poput izgradnje zgrade vlade 
RS, prodaje „Telekoma Srpske“, naftne industrije RS, izgradnje 
autoputa Banja luka – Gradiška, pokušavaju da naprave neuspjeh 
kroz priču o kriminalizaciji i korupciji, pljački neviđenih razmjera, 
pranju novca i šta sve ne. Sve to pričaju oni koji su iza sebe uglav-
nom ostavili „pustoš“ gdje su se god pojavili. Treba samo vidjeti 
ko liko je novca od privatizacije ostvareno dok je sadašnja opozicija 
bila na vlasti. 

Tako su i „problem“ za iste troškovi organizacije Svjetskog 
prvenstva u raftingu, koje je u maju mjesecu održano u Banjoj luci. 
organizacioni odbor, na čijem je čelu bio gradonačelnik Banje 
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luke Dragoljub Davidović, saopštio je da je ukupno potrošeno 6,5 
miliona KM. Direktna ulaganja za organizaciju svjetskog prven
stva su 250.000 KM a za samu organizaciju svjetskog prvenstva 
banjolučka Gradska uprava je potrošila 2.150.000 KM, dok je za 
prateću infrastrukturu takmičenja potrošeno 2.160.000 maraka, u 
šta je uračunata izgradnja objekata i infrastrukture koji nisu vezani 
sa raftingom. 

Sve je čisto, niko ništa nije sakrio, i sve je saopšteno u iz-
vješ taju na sjednici organizacionog odbora prvenstva, kaže Davi-
dović.

KlUBaŠTvo 

Mnogo je „klubova i klubaštva“ u političkom životu Repub-
like Srpske i BIH. Tako je 14. jula 2009. godine Klub Bošnja ka u 
vijeću naroda Republike Srpske, potvrdio da obustavlja svoj rad 
sve dok je na snazi neustavan poslovnik o radu ustavnog suda RS. 
Bošnjački delegati smatraju da je odluka vijeća za zaštitu vitalnog 
nacionalnog interesa ustavnog suda RS, kojom je Zakonom o teri
torijalnoj organizaciji RS omogućeno brisanje pre fiksa „bosanski“ 
opštinama Brod i Kostajnica, primjer „nerav nopravnosti konstitu
tivnih naroda RS“.

predsjednik RS Rajko Kuzmanović rekao je da ova odluka 
nema uporišta u Ustavu RS i poslovniku o vijeću naroda. 

„jedini protivnik SnSD-a je SnSD sam sebi“. očigledno da 
je „ova i ovakva“ opozicija Republike Srpske to shvatila pa poku-
šava da izazove unutarstranački razdor u SnSD-u. potpredsjednik 
SDS-a vukota Govedarica kaže (25.7.2009) da su predsjedavajući 
Savjeta ministara BiH nikola Špirić, i ministri Sredoje nović i 
Mladen Zirojević podržali u parlamentu BiH izmjene Zakona o 
Sudu i Tužilaštvu BiH, kojima se produžava mandat stranim sudi
jama i tužiocima, i direktno se suprotstavili svome stranačkom 
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šefu i premijeru Miloradu Dodiku i predsjedniku Izvršnog odbora 
SnSD-a nebojši Radmanoviću.

Valentin Incko je prije izjašnjavanja Savjeta ministara BiH 
o mandatima stranih sudija i tužilaca u BiH, uputio pismo Sav
jetu ministara u kojem je istakao da njihov angažman u Sudu i 
Tužilaštvu BiH treba da bude produžen i poslije isteka mandata u 
januaru 2010. godine.

Da sve nije crno kako se pokušava predstaviti, potvrđuje 
Milorad Dodik (30.7.2009) koji kaže da dok u regionu opada nivo 
industrijske proizvodnje Republika Srpska, koja je odavno post
ala „bolji dio BiH“, bilježi značajan rast. U odnosu na isti period 
prošle godine, veći je za 17,1 odsto. U Republici Srpskoj još prošle 
godine napravljen je makroekonomski okvir koji je bio stimula
tivan, a poslije „giljotine propisa“ pojednostavljene su procedure 
na relaciji poslovna zajednica – organi vlasti. poslije toga uslijedio 
je značajan broj investicija koji je omogućio da Republika Srpska, 
kroz uspješnu privatizaciju telekomunikacija i naftne privrede, 
formira vlastitu Investicionorazvojnu banku koja se pokazuje kao 
ključna u ovim vremenima, jer ima znatnu sumu novca kojima se 
investiraju važne investicije, kaže Dodik

Drugačije od premijera Republike Srpske misli predsjednik 
novoformirane Demokratske stranke Dragan Čavić, koji kaže da 
sadašnja vlast ima samo jednu koncepciju – da portoši kompletna 
sredstva od privatizacije do izbora 2010. godine i da stvori što 
veće zaduženje budžetskog sistema Republike Srpske. Koncepcija 
SnSD-a je potpuno jasna: „Do idućih izbora potrošiti sve i onima 
koji dođu iza njih ostaviti provaliju. ostaviti im dužničku krizu, 
preveliko zaduženje lokalnih zajednica i budžeta RS. To je u kon
cepcijskom smislu bavljenje politikom radi izbora, a ne radi naroda 
i dugoročno dobrih efekata za građane RS. njihova koncepcija je – 
dugoročno dobri efekti po stranku, a to znači kratkoročno potrošiti 
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sve čime se raspolaže i namiriti mnoge od onih koji su donosili 
odluke“, kaže Čavić. 

PREVaRE

Zemni ostaci pukovnika armije BiH avde palića, za kojim 
se tragalo 14 godina, nalazili su se u identifikacionom centru u vi
sokom od 2001. godine, kada su iskopani iz masovne grobnice kod 
Rogatice. amor Mašović, član Kolegijuma direktora instituta za 
nestale BiH, potvrdio je da su palićevi zemni ostaci ekshumirani 
još u novembru 2001. godine u mjestu Vragolovi kod Rogatice, 
zajedno sa ostacima još osam žrtava. Republika Srpska je osam 
godina ucjenjivana da nađe tijelo avde palića.

odgovoriti na ovako nešto se graniči sa nemogućim. Ko
liko uopšte ljudski um može biti spreman da ovako nešto i pomisli 
a kamoli da sprovede. Bošnjaci su pronašli leš a onda sve vrijeme 
pritiskali i ucjenjivali institucije Republike Srpske da ga pronađu. 
Ovo je samo jedan primjer ucjena, a njihov spisak, kada bi se svi 
nabrojale, bio bi vjerovatno jako dugačak. ovaj gnusan čin ili kako 
ga uopšte nazvati, niko nije komentarisao a kamoli osudio, ni OHR, 
ni Gregorijan, ni Ingliš, niti bilo ko od nevladinih organizacija i 
medija. Pitanje je kako se osobe koje su spremne na ovako nešto 
uopšte mogu nazvati. 

predsjednik SRS „Dr vojislav Šešelj“ Mirko Blagojević, 
tvr di (14.8.2009) da inicijativa SDSa za usvajanje Zakona o refer
endumu i građanskim inicijativama u ovom trenutku predstavlja 
„zloban i pakostan“ potez partije za vrijeme čije vladavine su sa 
Republike Srpske prenošene nadležnosti na BiH bez ikakvih kon
sultacija sa narodom. Mnogo puta je u vrijeme vladavine SDSa 
trebalo pitati narod šta misli o brojnim političkim pitanjima. Da 
se pitao narod, ne bi došlo do promjene zakona o vojsci, carini, 
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obavještajno-bezbjednosnoj agenciji, jer su to sve nadležnosti koje 
su prenesene na nivo BiH u periodu SDSove vladavine.

Blagojević kaže da je u ovom trenutku ta inicijativa zlobna i 
pakosna i može samo da nanese štetu Republici Srpskoj. Saradnici 
Milorada Dodika su umorni, za razliku od njega, koji je u dobroj 
kondiciji, i ne bi izdržali pritisak kojem bi bili izloženi u slučaju 
usvajanja toga zakona. U BiH je trenutno izuzetno teška politička 
i ekonomska situacija i usvajanje toga zakona bi dodatno podgri
jalo političku atmosferu i podiglo tenzije. U ovom trenutku treba 
da se usredsredimo na očuvanje Ustava BiH, koji nam garantuje 
opstanak Republike Srpske, tvrdi Blagojević. 

Predsjednica Helsinškog komiteta Srbije Sonja Biserko je 
11.avgusta u Mostaru, na seminaru „nacionalizam i sadašnje pri
like u Srbiji“ utvrdila da je „srpski nacionalizam još uvijek prisu
tan i da je još uvijek prisutna teritorijalna aspiracija prema BiH“. 
Biserko je ocijenila da je „Srbija, otkako je Kosovo krenulo u neza
visnost, radikalizovalo prilike u Republici Srpskoj, preko Milorada 
Dodika“, te istakla da se Srbija nije borila za opstanak Kosova, već 
za spajanje Republike Srpske sa Srbijom.

premijer Dodik je, reagujući (14.8.2009), optužio Sonju 
Biserko da vodi „prljavu zločinačku kampanju“ protiv Srbije i 
Republike Srpske. „odavno me ne dotiču izjave raznih ‘vuciba
tina’ kao što je Sonja Biserko, koja već duže vrijeme lagodno živi 
na lažima koje plasira protiv srpskog naroda u cjelini. nije prvi 
put da ta usidjelica pokušava da se prikaže kao ‘važan faktor’ i da 
pokušava da nanese štetu Srbiji i Republici Srpskoj, pričajući priče 
koje se graniče sa naučnofantastičnim“, ocjenjuje Dodik. 

Za razliku od Sonje Biserko, šef delegacije Evropskog par
lamenta za jugoistočnu evropu Doris pak izjavila je (17.8.2009) 
da postojanje Republike Srpske nije prepreka evropskom putu 
BiH. ona je kazala da u potpunosti podržava proces zatvaranja 
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Kancelarije visokog predstavnika u BiH, jer „krajnje je vrijeme da 
zemlja preuzme odgovornost“.

STRaTEGIja

Visoki predstavnik Valentin Incko je ukinuo sankcije pro
tiv bivšeg predsjednika SDS-a Dragana Kalinića, i bivših visokih 
funkcionera Save Krunića, jove Kosmajca i nemanje vasića.

Milorad Dodik je „rehabilitaciju“ Kalinića prokomentarisao 
riječima da je „Kalinić politički invalid i istrošeni političar koji ne 
može naškoditi Republici Srpskoj. Međutim, rehabilitacija SDS-
ovog kadra ponovo je pokrenula špekulacije da im je OHR nudio 
povratak na političku scenu pod uslovom da se aktivno uključe u 
„rušenje“ Dodika.

politički analitičar Slavo Kukić kaže da je izvjesno da će 
vraćanjem na političku scenu dijela ljudi koji su obilježili proteklih 
20 godina ojačati opozicija, ali ta opozicija ne može imati takvu 
snagu da bitno ugrozi Dodika. Drugim riječima, nekoliko hiljada 
glasova koji bi eventualno mogli „preoteti“ neće izazvati veće 
potrese. Taj prostor koji bi rehabilitovani kadrovi mogli zauzeti, 
već su zauzeti SnSD-om i Dodikom, koji je odavno preuzeo njihov 
politički vokabular, ali i cijeli koncept, ocjenjuje Kukić. 

Šta god bilo sa Kalinićem i „ekipom“, Republiku Srpsku 
oče   kuju novi izazovi, pa tako „dobro obaviješteni diplomatski iz
vori“ saopštavaju (25.8.2009) da vašington i Brisel spremaju no vu 
međunarodnu konferenciju o BiH, na kojoj bi se izvršila revi zija De
jtonskog mirovnog sporazuma i udarili temelji novog unu traš njeg 
uređenja BiH! jedina prepreka realizaciji ovoga plana je čvrst stav 
Moskve, koja za sada ne pristaje ni na kakve promjene Dejtona.

američka administracija uz pomoć velike Britanije poku-
šava da ubijedi Rusiju, ali i još nekoliko zemalja koje se protive 
ovom planu, da je „Dejton“ prevaziđen i da BiH ne može da 
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opstane ukoliko se taj ugovor ne promijeni. Najprihvatljivija op
cija za promjene unutrašnjeg uređenja BiH je organizovanje nove 
međunarodne konferencije.

uKaZIVaNja

predsjednik pDp-a Mladen ivanić ocijenio je da je „situ
acija u Republici Srpskoj lošija nego što je bila u poratnim godi
nama. Nema nijedne nove investicije koje je Vlada najavila, a 
umjesto novih 20.000 radnih mjesta u ovoj godini od 1. januara 
2009. godine, 18.000 radnika je ostalo bez posla“. ivanić kaže da je 
vlada za banjolučki koncert lepe Brene izdvojila 460.000 KM. Sa 
tim novcem mogli smo obezbijediti stažiranje za 70 pripravnika. 
Kada se tome doda rasipanje novca za Svjetsko prvenstvo u raft
ingu, koji i nije olimpijski sport, broj mladih koji su mogli završiti 
pripravnički staž penje se na hiljadu, upozorava (27.8.2009) ivanić, 
i dodaje da je žalosno da od pompezno najavljivanih antirecesijskih 
mjera nijedna nije realizovana a posebno loše stanje je u javnim 
preduzećima.

Milorad Dodik je, isti dan kada je ivanić kritikovao njegovu 
vladu, predložio da se u BiH uvede moratorijum na političke teme 
narednih pet ili deset godina, a da se šansa da ekonomiji. „ako 
svakih mjesec dana otvaramo pitanje o ustavnim promjenama, 
naravno da imamo vruću političku situaciju. onaj ko iznova 
nameće pitanje ustavnih promjena, mora da računa na destabili
zaciju političkih prilika. očigledno je da svi maksimalizuju svoje 
pozicije“, ističe Dodik. 

on smatra da je racionalna ideja da BiH „umjesto što troši 
ogroman novac na vojsku, koji već sada ne može izdvojiti, treba 
da traži međunarodne garancije za svoju bezbjednost, da ukine 
vojsku, da demilitarizuje zemlju, čime bi se oslobodio ogroman 
novac za razvoj.
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ako idemo ka NaTOu i ako moramo po njihovoj strukturi 
da izdvajamo dva odsto društvenog bruto proizvoda za vojsku, 
to znači povećanje već i sada velikih izdvajanja. Šta će mi vojska? 
povećava li mi ona napredak? Da li to neko hoće da je upotrebi u 
lokalne obračune? Treba nam samo jedna paradna jedinica koja će 
dočekivati državnike i jedna jedinica za mirovne operacije. Sada 
imamo 8.000–9.000 vojnika koji ništa ne rade, a svaki dan dolaze 
na posao, primaju velike plate i imaju sve veće zahtjeve“, poručuje 
Dodik.

Dodik je isti dan kada se založio za demilitarizaciju BiH 
posjetio u Beogradu predsjednika Srbije Borisa Tadića, zajedno sa 
predsjednikom HDZ-a BiH Draganom Čovićem. 

„Boris Tadić je podržao koncept decentralizovane BiH, sa 
četiri regije“, izjavio je Čović. 

Milorad Dodik je rekao da su prudski proces „razvalili neki 
ljudi iz oHR-a, iako on ne misli da je još mrtav. najveći neprijatelji 
BiH su negativni izvještaji koji stranci generišu da bi opravdali, 
prije svega, svoje postojanje i svoje velike apanaže. veliki problem 
je i prevelika sujeta, jer onaj koji nije u razgovoru, odmah je pro
tiv, bez obzira koliko to bilo dobro. To smo vidjeli i oko prudskog 
dogovora. Svi oni koji nisu bili unutra, istog trenutka, a nisu ni 
pročitali dogovor, bili su protiv“.

osim sujete koja je evidentna, Milorad Dodik kaže, 3. sep
tembra 2009. godine, da nema potrebe za podaništvom kakvo su, 
tokom sastanka sa američkim diplomatom Stjuartom Džonsom, 
pokazali Mladen ivanić i Dragan Čavić. oni su dali podršku neo
pravdanom zahtjevu da se u okviru razgovora o ustavnim promje
nama razgovara o redukovanju entitetskog glasanja. Ta tema se 
uvijek zloupotrebljava u Sarajevu i u nekim međunarodnim 
krugovima, a sada izgleda dobija podršku i nekih političara u Re
publici Srpskoj. Dodik precizira da ukidanje entitetskog glasanja 
nikada neće biti stavljeno na dnevni red parlamenta BiH i da je taj 
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stav saopštio i pomoćniku američkog državnog sekretara Stjuartu 
Džonsu u Banjoj luci.

Dodik je rekao da mu je drago što se Džons sastao i sa pred
stavnicima opozicije. „neka se uvjeri kakvi su oni! Za razliku od 
ivanića i Čavića, moj stav je jasan, a on glasi da ćemo kad god bu
demo u prilici i potrebi da koristimo entitetsko glasanje, to i činiti. 
ako neko misli da mi ne treba da koristimo entitetsko glasanje 
samo da bismo ispali ‘dobri momci’, a da ostajemo bez nadležnosti, 
onda se grdno vara. Čavić i ivanić, tokom petogodišnje vladavine, 
nijednom nisu koristili entitetsko glasanje a ceh je platila Repub
lika Srpska, kojoj su oduzete brojne nadležnosti.“ 

Reagujući na Dodikovu kritiku, Mladen ivanić je rekao 
da bi Dodik morao da uredi odnose sa svojim ljudima. Pitanje 
produženja mandata stranim sudijama i tužiocima je „očigledan 
primjer nesklada unutar njegove stranke i bolje bi mu bilo da to 
riješi“. „jesam rekao da se entitetsko glasanje zloupotrebljava i 
mislio sam na slučaj kada su poslanici SnSD-a predložili jedan za
kon a onda su ga ljudi iz iste partije blokirali“. entitetsko glasanje 
je svetinja koje niko ne smije da ugrozi, ali ovakav odnos SNSDa 
ga ugrožava.

Dragan Čavić kaže: „premijeru RS bilo bi bolje da ćuti. Kada 
govori o stranim plaćenicima treba ga podsjetiti kako je tenkovima 
SFoR-a došao na vlast! Bolje mu je da ne priča ni o tome, a ni o 
entitetskom glasanju, jer upravo je, on tražeći izlaz za svoju na
karadnu politiku, pretprošle godine u SaDu dogovorio smanjenje 
kvote za entitetsko glasanje sa jedne trećine na jednu četvrtinu.“

Čak i površna analiza ivanićevih i Čavićevih odgovora 
potvr đuje da su „obojica“ prihvatili redukovanje entitetskog gla
sanja, koje je osnovna poluga Republike Srpske u odbrani svoga 
integriteta i osnovni element decentralizovane BiH. nisu čak ni 
pokušali da demantuju da je netačno, a ivanić čak potvrđuje da 
je istakao „zloupotrebu entitetskog glasanja“. evidentno je da en
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titetsko glasanje za vrijeme ove koalicije SDS i PDP nije korišteno 
a ingerencije Republike Srpske su nesmetano prenošene na nivo 
BiH. To je rezultat njihove zajedničke petogodišnje vladavine. 

ivanić i Čavić se ponašaju kao djeca koja su uhvaćena u 
„nečasnim“ radnjama pa pošto nemaju argumenata za odbranu 
onda napadaju. Dragan Čavić zna da je Milorada Dodika, januara 
1998. godine, izabrala Narodna skupština RS u Bijeljini a ne nikak
vi tenkovi SFORa. ako neko treba nešto da objasni to je on, koji je 
bio od strane visokog predstavnika kažnjen zabranom političkog 
rada i iznenadno pomilovan i vraćen u politički život. Treba da 
objasni kako mu je to uspjelo.

Entitetsko glasanje je stub temeljac dejtonske, decentralizo
vane BiH, koja je garancija Republike Srpske. očigledno da 
ivaniću i Čaviću to nisu vrijednosti koje poštuju. njihov cilj je vlast 
i vjerovatno smatraju da su za ostvarenja toga cilja sva sredstva 
dozvoljena, pa i žrtve, kao što je Republika Srpska.

BoSić

Milorad Dodik je, za razliku od ivanića i Čavića, našao 
zajednički stav sa predsjednikom SDS-a Mladenom Bosićem kada 
je u pitanju entitetsko glasanje. Nakon sastanka (9.9.2009) Dodik 
je rekao da između ove dvije političke stranke SnSD-a i SDS-a ne 
postoji apsolutno jedinstvo o svim političkim pitanjima, ali nema 
sumnje da postoji jedinstven stav o tome da ukidanje entitetskog 
glasanja ne dolazi u obzir i da se ustavne reforme ne mogu spro
voditi na štetu Republike Srpske. 

Dodik je naglasio da ovaj sastanak ne znači da neće imati ko
munikaciju i sa ostalim političkim strankama ali ne i sa Mladenom 
ivanićem i Draganom Čavićem. o entitetskom glasanju dogovorili 
su se SnSD, SDS, DnS, Sp i SRS RS, a što se tiče ivanića i Čavića, 
potpuno je nevažno šta oni o tome misle, kazao je Dodik.
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Mladen Bosić je kazao da SDS ostaje opoziciona stranka, ali 
će podržati svaku aktivnost vladajuće stranke u Republici Srpskoj 
koja štiti interese RS. SDS ne može da bude opozicija kada je u 
pitanju Republika Srpska.

PRaVDaNjE

Dragan Čavić rekao je (15.9.2009) da u Republici Srpskoj 
vlada režim koji parama želi da kupi dio medija koji nisu pod nji
hovim uticajem. „Režim direktno vrši uticaj na uređivačku poli
tiku RT RS-a, drži pod kontrolom štampane medije i ima najmanje 
dva ili tri vlastita medija i u njima se stvara ta horska slika o meni 
i ivaniću. To je stereotip po kojem su Milorad Dodik i njegovih 
nekoliko saradnika jednako Republika Srpska. a svi ostali koji 
ukazuju na njegove greške i način vođenja Republike Srpske i BiH 
su neprijatelji. To je jednostavno politička koncepcija eliminacije 
koja će u budućnosti biti još snažnija. Stanje u Republici Srpskoj je 
takvo da je samo pitanje dana kada će policija, koja je SnSD-ova 
u potpunosti, kao što je dobar broj sudija i tužilaca pod direktnim 
političkim uticajem, da iz kuća izvodi ljude koji drugačije misle“, 
kaže Čavić.

S obzirom na to da Čavić tvrdi da je u Republici Srpskoj 
„strahovlada“, ministar finansija RS aleksandar Džombić tvrdi da 
je Glavna služba za reviziju RS dala negativno mišljenje investi
ciono-razvojnoj banci RS zbog pogrešne upotrebe međuna rodnih 
računovodstvenih standarda, a ne zato što je iRB RS poslovala 
nezakonito. Nigdje u izvještaju ne stoji da je bilo nezakonitog rada 
ili kriminalnih radnji u iRB RS a problem je u različitom tumačenju 
međunarodnih računovodstvenih standarda između Ministarstva 
finansija i Glavne službe za reviziju. i ranije smo ukazivali na to, 
kaže Džombić, međutim revizori su tumačili računovodstvene 
standarde na svoj način, na što imaju potpuno pravo, i dali su neg
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ativno mišljenje. U svakom slučaju, nigdje nije doveden u pitanje 
koncept IRBa RS, i njena uloga u razvoju Republike Srpske. 

Razgovor premijera RS i predsjednika SNSDa Milorada 
Dodika sa predsjednikom SDS-a Mladenom Bosićem, rezultirao je 
prijedlogom zajedničkih zaključaka ove dvije stranke koji će se 23. 
septembra 2009. godine naći pred poslanicima nS RS, u kojima se 
od visokog predstavnika traži da poništi sve odluke svo jih pre
thodnika u vezi sa smjenama kadrova, uglavnom SDSa. Zanimlji
vo je da se ovaj zaključak nalazio u informaciji o efektima prenosa 
nadležnosti usvojenoj u nS RS, koju je poništio valentin incko. 

nakon zajedničkog prijedloga zaključka SnSD-a i SDS-a 
za rehabilitacijom smjenjenih kadrova SDSa oglasio se potpred
sjednik ove stranke predrag Kovač, koji je rekao da niko nije reha
bilitovan a da prethodno nije dao određena obećanja međunarodnoj 
zajednici na koji će način kreirati političku scenu Republike Srpske. 
Kovač kaže da su na sastanke pozivani kako bi im se sugerisalo da 
promijene političke stavove koji se odnose na pitanja od vitalnog 
nacionalnog interesa za Republiku Srpsku. od njih je traženo da 
kroz kadrovska rješenja unutar SDSa kreiraju politiku ove stranke 
u skladu sa potrebama oHR-a i određenih stranih ambasada.

Kovač kaže da predstavnici oHR-a pozivaju smijenjene 
funkcionere SDSa na osnovu molbi koje podnose i potom bivaju 
rehabilitovani i ponovo vraćeni u politički život. Cilj im je da uti
cajem na ove funkcionere izvrše reviziju politike koja se vodi u 
Republici Srpskoj i koju vodi SDS, a koja je bazirana na potpunom 
očuvanju Republike Srpske, kaže Kovač.

valentin incko ne „miruje“ kada je Dodik u pitanju i 
„osuđuje premijerovu izjavu o negiranju masakra na tuzlanskoj 
Kapiji i Markalama u Sarajevu. Govoreći o mogućim sankcijama 
protiv Dodika, kazao je da „ništa od sankcija nije isključeno“

Milorad Dodik, „ne obazirući se“ na incka, u tekstu objav
ljenom u „njujork tajmsu“ navodi da je došlo vrijeme da narodi i 
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entiteti u BiH i njihove demokratski izabrane vođe preuzmu punu 
odgovornost za svoju budućnost i odbace panične povike onih koji 
bi željeli da ovu zemlju učine stalno zavisnom od međunarodne 
zajednice

Milorad Dodik je 30. septembra 2009. godine rekao, na 
posebnoj sjednici narodne skupštine RS, da je od međunarodne 
zajednice prije tri sedmice dobio ponudu da prihvati ustavne 
promjene, a zauzvrat bi bila zaustavljena istraga tužilaštva BiH 
protiv njega. on je rekao da ima dokaze za to. „predstavnici jedne 
zemlje i ambasade koja je moćna na ovim prostorima ponudili su 
mi da omekšam oko Suda i Tužilaštva BiH i da budem malo sus
retljiviji u vezi sa ustavnim promjenama u BiH, a da bi se oni mogli 
založiti da se sanira istražni postupak koji se vodi“, tvrdi Dodik.

poKUŠaji

prijedlog zakona o izmjenama zakona o Sudu i Tužilaštvu 
BiH nisu u prvom čitanju dobili podršku Doma naroda parlamenta 
BiH, 1. oktobra 2009. godine, što znači da stranci iz pravosuđa BiH 
odlaze krajem ove godine, ako ne bude predloženo novo zakonsko 
rješenje. protiv su glasali srpski delegati i tim činom su ovi zakoni 
završili parlamentarnu proceduru. 

ovim se okončava jedan presedan vezan za pravosuđe, jer 
takva vrste pravosuđa je nepoznata u demokratskim društvima. 
Strane sudije i tužioce su birali stranci, i odgovarali su samo 
strancima. Sudili su uglavnom Srbima po nalogu onih koji su ih i 
izabrali i koji ih i plaćaju. 

ambasador SaD Čarls ingliš pozvao je (2.10.2009) pre
mijera RS Milorada Dodika, predsjednika DS Dragana Čavića 
i potpredsjednika pDp-a Branislava Borenovića, na pregovore o 
ustavnim promjenama koji bi trebalo da počnu 8. oktobra u vojnoj 
bazi NaTOa u Butmiru kod Sarajeva.
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predsjednik DS-a Dragan Čavić intenzivirao je svoje 
stranačke aktivnosti a evidentno je da je postao miljenik sara
jevskih i svih federalnih medija u kojima je svakodnevno prisutan. 
Tako 1. oktobra kaže da ono što se naslućivalo u ljeto ove godine, 
počelo se događati. „jesen postaje više nego vrela. problemi ove 
zemlje sve su veći, otuđenost vladajuće oligarhije od građana sve je 
izraženija, građanstvo je sve nezadovoljnije, ekonomska kriza sve 
je teža, politički rječnik sve poganiji a afere i zloupotrebe položaja 
sve brojnije“, ocjenjuje Čavić.

Dodik se ne osvrće na Čavićeve kritike i 7.10.2009. godine, 
dan uoči butmirskih pregovora, kaže da neće dozvoliti promjene 
Dejtonskog sporazuma koje bi bile na uštrb Republike Srpske. 
„ako bilo šta bude nametnuto, organizovaćemo referendum!“ 
Dodik vjeruje da ovakva BiH može biti ravnopravni član evropske 
unije i ističe da je vrijeme sukoba prošlo i da je došlo vrijeme da 
međunarodna zajednica napusti BiH i ostavi je Srbima, Hrvatima i 
Bošnjacima. on kaže da ne vjeruje da su velike sile, prije svih SaD, 
već odlučile da naprave unitarnu BiH i ukinu Republiku Srpsku. 
„nemam utisak da će se to dogoditi, zato što znam da i velike sile 
znaju da se Dejtonski sporazum i uređenje BiH mogu promijeniti 
samo uz saglasnost RS, a ni jedna relevantna politička stranka 
u Republici Srpskoj ne bi potpisala ukidanje Republike Srpske i 
formiranje nekakve unitarne BiH“, smatra Dodik.

pripremajući se za Butmir, Dodik je saznao da je Grad 
Sara je  vo podnio krivičnu prijavu protiv njega zbog zloupotrebe 
položaja, izazivanja rasne i vjerske mržnje i krivičnog djela 
nasilničkog ponašanja. navodi se da je Dodik na javnom skupu u 
Bijeljini 11. septembra 2009. godine poricao dokazane ratne zločine 
počinjene na pijaci Markale u Sarajevu i tuzlanskoj Kapiji.

Reagujući na ovu prijavu, Dodik je poručio onima koji ga 
tuže da treba da pozovu i sudiju Haškog tribunala „koji je rekao da 
u vezi sa Markalama postoje kontroverze“. Ranije je korejski sudija 
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o Gon Kvon predložio da Haško tužilaštvo iz optužnice protiv 
Radovana Karadžića izbaci zločin na Markalama, konstatujući da 
„postoji spor sa tim ko je ispalio granatu“.

predsjednik DS-a Dragan Čavić izjavio je da neće ići na but
mirski sastanak, kazavši: „neka Dodik guta gorke pilule za sve 
nas“. Čavić je zamjerio aktuelnoj vlasti RS što nije ni pokušala da 
postigne konsenzus s ključnih političkih faktora oko pitanja koja 
dolaze na dnevni red najozbiljnijeg sastanka poslije potpisivanja 
Dejtonskog mirovnog sporazuma.

Milorad Dodik odgovara kako nema potrebe da Repub
lika Srpska bude u bilo kakvom grču ili strahu zbog najavljenog 
sastanka u Butmiru i poručuje da mu prioritet nije BiH, već Re
publika Srpska. „nemam ništa protiv BiH ali one u kojoj se jasno 
vidi i prepoznaje Republika Srpska, jer samo takva za mene ima 
smisla. To je nešto što želim da poručim i sazivačima i učesnicima 
butmirskog sastanka“. Dodik je ponovio da „Republika Srpska ne 
treba da učestvuje u ustavnim promjenama ako njih modeliraju 
stranci. To važi i za ovaj sastanak. ali, ako neko drugi ima inci
jativu saslušaćemo ga i vidjeti na koji način ćemo dati odgovor“, 
smatra Dodik. 

liderima sedam političkih stranaka Republike Srpske i 
Fede racije BiH, u vojnoj bazi u Butmiru 9. oktobra 2009. godine, 
zvaničnici evropske unije i SaD-a nisu ponudili nikakav „papir“ 
za razgovore, nego su predstavili principe neophodne za ubrzanje 
reformi na putu BiH ka Evropskoj uniji. Iako je bilo najavljeno da 
će predstavnici SaD-a i eU donijeti „paket“ za reforme po principu 
„uzmi ili ostavi“, a skup u Butmiru najavljivan kao „mini Dejton“ 
i „Dejton 2“ , ništa od toga nije se dogodilo, ali je najavljeno da će 
do novog sastanka u istom sastavu doći 20. oktobra. 

Prema pouzdanim informacijama, na sastanku je došlo do 
razilaženja između predstavnika eU i SaD-a. Karl Bilt je bio ljut 
kada mu je Džejms Štajnberg predočio papir koji je imao namjeru da 
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ponudi liderima na potpis. Bilt mu je rekao da je ljut, jer se o tome 
nisu dogovorili i da se na razgovorima sa liderima ne mogu tražiti 
maksimalističke stvari, te da ne može dati svoju saglasnost na to.

iako su mnogi najavljivali, u Butmiru nije bilo riječi o uki
danju entitetskog glasanja, zbog čega je posebno bio razočaran 
Haris Silajdžić.

Zamjenik državnog sekretara SaD-a Džems Štajnberg, po-
sli je sastanka je rekao da postoje obećavajući elementi da se ide 
dalje i da lideri stranaka moraju da shvate da nikome neće biti 
udovoljeni maksimalistički zahtjevi, dok je ministar inostranih 
poslova Švedske Karl Bilt rekao da evropska unija i SaD ne žele 
da BiH zaostaje za zemljama regiona, kao što se desilo u slučaju 
viznog režima. Domaći politički lideri moraju donijeti odluke 
kojima će biti omogućeno da se BiH priključi eU. na sastanku su 
postavljene osnove, kazao je Bilt.

Lider SNSDa Milorad Dodik nakon sastanka je rekao da 
Republika Srpska ne želi da vidi situaciju u kojoj se „pet plus dva“ 
uslova širi na „pet plus dva, plus jedan“, što predstavlja promjene 
Ustava. „Mi smo rekli da je Republika Srpska, potpisnica Dejton
skog sporazuma, aneksa 4. tog sporazuma, odnosno ustava BiH 
i samo institucije mogu dati saglasnost za eventualne ustavne 
promjene. ukoliko proces ustavnih promjena budu vodili ameri
kanci i evropljani, mi tu nećemo sjediti“, kaže Dodik. 

najavljujući nastavak razgovora, Dodik je ponovio stav 
RS da ne treba mijenjati ustav BiH. Potvrdio je da se razgovori u 
Butmiru nisu odvijali po principu ponude i istakao da niko ništa 
nije tražio ni nametao. Ukazano je na potrebu da se ubrza evropski 
put BiH i da treba deblokirati taj proces. „očekuju da se mi u BiH 
dogovorimo i to je ključno“, kazao je Dodik i dodao da su neki 
učesnici sastanka željeli da ustavne promjene pretvore u novi us
lov evropske unije. „Mislim da to nije fer, rečeno je ‘pet plus dva’ i 
to ostaje kao uslov za kandidaturu BiH“, zaključio je Dodik.
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OSVETa 

Član ekspertskog tima jugoistočne evrope za borbu pro
tiv terorizma i organizovanog kriminala Darko Trifunović rekao 
je da su međunarodni zvaničnici, prije svih američki službenici u 
BiH, kreatori medijskih pritisaka na premijera Dodika, kome ne 
mogu da oproste prodaju Rafinerije nafte u Brodu Rusima. Ruska 
dominacija na energetskom tržištu Zapadnog Balkana zadala je 
smrtonosni udarac američkom projektu „nabuko“. Riječ je o dva 
veoma važna projekta u energetskom sektoru, a to su „nabuko“ i 
„južni potok“. Tim projektima SaD je imao namjeru da pod svoju 
kontrolu stavi naftno tržište kompletne jugoistočne evrope, ali su 
im Rusi uz pomoć Dodika pomutili planove. „To amerikanci, a 
prije svih Rafi Gregorijan, ne mogu i ne žele da oproste Dodiku i 
zato traže načine kako da mu dođu glave, odnosno da stvari vrate 
pod svoju kontrolu“, tvrdi Trifunović.

Dodika ne samo da kritikuju, već sve češće prijete tužbama 
a neki čak i tuže. načelnik Foče Zdravko Krsmanović tužio je za 
klevetu premijera Milorada Dodika i taj sudski proces je počeo u 
Foči. on kaže da neće odustati od tužbe čiji je cilj zaustaviti govor 
mržnje premijera manjeg bh. entiteta. on kaže da je Dodik obećao 
da će dio sredstava od prodaje „Telekoma Srpske“ uložiti u istočni 
dio Republike Srpske, novac je usmjerio jedino „od Gospodske 
ulice u Banjoj luci do laktaša“. nije ispunio predizborna obećanja 
o ulaganjima u Nacionalni park Sutjeska, izgradnju studentskih 
domova, a iz rudnika Miljevina, koji je kupila vlada RS, Foča nema 
ni vreću uglja da zagrije školu.

„Meni je najviše zasmetalo što je pomoćnica ministra fin
ansija izjavila da je u Foču uloženo 75 miliona KM. Kaže da je to 
tunel Čemerno, koji je potpuno na teritoriji opštine Gacko“, kaže 
Krsmanović.

Milorad Dodik nema vremena ni potrebe da se bavi mi
nor  nim stvarima poput tužbe Krsmanovića za klevetu već je, 
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komentarišući stanje u BiH nakon butmirskog sastanka, rekao da 
„ako međunarodna zajednica nastavi s pritiscima na BiH, ova zem-
lja će se raspasti. Srbi ne pristaju da budu žrtve muslimanima željnih 
osvete i Zapada koji hoće da spasi obraz tako što hoće da, kroz 
nasilne promjene ustava, legitimizuje greške iz prošlosti. Za bilo 
kakve promjene ustava BiH, koji je aneks 4 Dejtonskog sporazuma, 
neophodan je konsenzus svih potpisnika tog sporazuma, uključujući 
Srbiju i Hrvatsku. Pristup Beograda aktuelnoj krizi u BiH je principi
jelan, konstruktivan i u prilog interesu Republike Srpske“.

ReKeTaŠi

Moralisanjem i kritikama o Vladi Republike Srpske i Milo
rada Dodika se bave mnogi, a svakako najuporniji i najprljaviji sa 
napadima koji se graniče sa primitivizmom i rječnikom i vokabula
rom koji nije dostojan javne riječi i javnih medija jeste predsjednik 
nvo „narodni front“ Dragomir Babić. Minimum dostojanstva 
i morala zahtijeva da za kritiku bilo koga i bilo čega sam čovjek 
treba biti moralno čist. Međutim, sam Babić je uhvaćen na djelu 
prilikom reketiranja jednog biznismena čija je firma godinama 
poslovala sa ŽRS, za što je potvrda audio zapis i stenogram razgo
vora koji počinje Babićevom uvodnom rečenicom „plati 200.000 
KM i moći ćeš da nastaviš posao sa Željeznicama RS“. Babić novac 
traži na ime Milana Kikovića, tada izvršnog direktora „Željeznica 
RS“, za poslove saobraćaja, jula 2007. godine. Stenogram razgo
vora a i audio zapis je objavljen u javnim medijima 13. oktobra 
2009. godine.

načelnik Uprave kriminalne policije MUp RS Gojko vasić 
kaže da su u posljednje vrijeme učestale prijetnje premijeru Dodiku, 
iz Federacije BiH, na imejl adresu Kabineta ali i putem pisama. 

Dodiku je do sada više puta prijećeno i atentatom i policija 
je nekoliko puta raspolagala informacijama o pripremama aten
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tata na premijera. Ranije su to bile informacije da atentat priprema 
grupa „zemunski klan“. posljednji put se to desilo prilikom ne
davnog hapšenja međunarodne kriminalne grupe Darka eleza 
i u informacijama MuPa Kantona Sarajevo dostavljenoj SIPa, 
MuPu Federacije, MuPu RS i komesaru Evropske policije, ranije 
je navedeno da „zemunci“ spremaju atentat na Dodika.

Bez obzira na sve vrste prijetnji, pa i samim atentatom, Dodik 
u kontinuitetu nastavlja aktivnosti pa tako u okviru nastavka „but
mirskog procesa“ nakon razgovora u Banjoj luci sa američkim 
izaslanikom Stjuartom Džonsom i predstavnikom eU Zoltanom 
Martinušom kaže da su prijedlozi koji su ova dvojica iznijeli za nas 
neprihvatljivi. Dodik je ponovio da je Dejtonski mirovni sporazum 
osnova funkcionisanja BiH i da neće biti promijenjeno ništa što nije 
logično i što nije u skladu sa interesima Republike Srpske.

„ovdje se polazi od pogrešnih premisa. ignoriše se Dejton
ski mirovni sporazum na osnovu kojeg je nastala BiH, a koji je pro
pisao kako može da se mijenja njen Ustav. ako ćemo da mijenjamo 
ustav onda bi najprije u njega trebalo da ugradimo pravo entiteta 
na referendum o vlastitom statusu, naravno, uključujući saglasnost 
drugih za to pitanje. ali, u principu, SNSD nije zainteresovan za 
ustavne promjene i mi nećemo prihvatiti nikakve ucjene i uslovl
javanja. jasno smo rekli da BiH ne može imati svoju vladu i svoga 
premijera“, kaže Dodik. 

NaSTaVaK

Uoči drugog sastanka u Butmiru, Dodik je rekao (18.10.2009) 
da su pred političke lidere u BiH koji učestvuju u butmirskim 
razgovorima stavljeni montirani prijedlozi koji bi trebalo da za
dovolje jedan narod na štetu druga dva naroda u BiH. „Scenario“ 
promjena na nivou BiH koji pokušavaju da naprave je nemoguća 
misija.



Milan Ljepojević

258

„na sastanak u Butmir idem zbog položaja na kojem se 
nalazim, ali sa jasnim stavom da su stvari montirane i da idu u 
korist jednog naroda. Liderima je ostavljen rok da do 20. oktobra 
razmotre prijedloge da se ustavno konstituiše Vlada BiH, umanje 
nadležnosti predsjedništva BiH, te da u Ustav budu uključene do 
sada prenesene nadležnosti.“

Dodik smatra da model jednog predsjednika u BiH o kojem 
se priča nije prihvatljiv a da bi bilo normalno da budžet parlamentu 
BiH predlaže Savjet ministara, a ne predsjedništvo BiH, kao što je 
sada slučaj. 

„Takav prijedlog bismo podržali s tim da se zadrži posto-
je ći način izbora članova predsjedništva BiH, njihova rotacija i 
nadležnosti predsjedništva. Mi nećemo prihvatiti smanjenje nad-
ležnosti Doma naroda“, kaže Dodik.

Milorad Dodik je nakon završenih razgovora u Butmiru 
(20.10.2009) kazao da su svi relevantni politički lideri u BiH odba
cili rješenja za promjenu ustava BiH, koji su ponudili predstavnici 
SaD-a i evropske unije. ponuđeni paket nije prihvatljiv za Repub
liku Srpsku, i nije bilo nikakvih uslovljavanja po principu „uzmi 
ili ostavi“. Dobili smo garancije da neće biti nikakvog nametanja 
rješenja. ponuđeni prijedlog ima antidejtonski karakter i ne može 
biti osnov za pregovore. 

Možemo da razgovaramo o nekim novim detaljima nano
vo, ali ovo ne može biti osnov za razgovore, jer se dramatično 
mijenja način odlučivanja u BiH, što je neprihvatljivo, kazao je 
Dodik i dodao: „Mi smo spremni da razgovaramo o imovini i da 
riješimo pitanje zatvaranja Kancelarije visokog predstavnika ali 
ako neko želi da oHR ostane, nama ne smeta. jasno smo rekli: sva
ko nametanje rješenja iz oHR-a znači istog trenutka raspisivanje 
referenduma u Republici Srpskoj“.

o atmosferi u Butmiru možda najbolje ilustruje slučaj da 
je američkom ambasadoru u BiH, Čarsu inglišu, pozlilo tokom 
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razgovora. američki diplomata je „kolaborirao“ nakon jedne žučne 
rasprave predstavnika Republike Srpske i FBiH, koji nisu mogli da 
se slože ni oko čega. ingliš je uz pomoć dvije osobe iz obezbjeđenja 
izveden napolje. Ipak, poslije nekog vremena, on se ponovo vratio 
u prostoriju i aktivno učestvovao u daljim razgovorima. 

SuSRET

Premijer Milorad Dodik je u Beogradu razgovarao (20.10. 
2009) sa predsjednikom Ruske Federacije Dimitrijem Medvede
vim, tokom njegove posjete Srbiji. on kaže da mu je Medve dev 
potvrdio da je Ruska Federacija garant Dejtonskog sporazuma i 
da se ta uloga ne mijenja. Moskva smatra da u BiH sve treba da 
se odvija bez pritisaka i uz dogovor sva tri naroda i dva entiteta. 
Rusija razgovore u Butmiru posmatra kao incijativu SaDa i Eu i 
nema ništa protiv onoga na što bi svi u zemlji pristali, ali bez sile 
nametanja i pritisaka, kaže Dodik. 

aNaLIZE

Profesor univerziteta za nacionalnu odbranu SaDa, Sti
ven Majer, kaže da su sastanci u Butmiru veliki promašaj, jer 
ovim razgovorima SaD i evropska unija pokazuju da ne žele da 
priz naju da jedini i istinski autoritet i legitimitet u zemlji imaju 
tri etničke zajednice. „Svaka ustavna reforma koja podrazumijeva 
bošnjačku kontrolu nad entitetskim glasanjem i mogućnost izgla
savanja zakona uprkos protivljenju predstavnika neke od etničkih 
grupa neumitno vodi odvajanju Republike Srpske od BiH“, kaže 
Majer 20. oktobra 2009. godine.

ambasador Ruske Federacije u BiH, aleksandar Bocan 
Harčenko, kaže da Rusija smatra da je u BiH došlo vrijeme za 
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transformaciju Kancelarije visokog predstavnika u Kancelariju 
specijalnog predstavnika Eu, jer se OHR sa bonskim ovlaštenjima 
pretvara u prepreku razvoju i dogovoru unutar zemlje.

Član predsjedništva BiH iz Republike Srpske nebojša 
Radmanović tvrdi da su Džems Štajnberg i Karl Bilt prevareni, jer 
su im ljudi koji rade za SaD i eU u Sarajevu rekli da će rješenja 
koja su ponudili biti prihvaćena. „ne znam kako oni mogu sada 
reagovati na činjenicu da su prevareni i da li će njihovi službenici 
koji rade ovdje to osjetiti na bilo koji način, ali sigurno je da su ta 
gospoda shvatila da je u BiH podijeljena ne samo država, već i ci
jelo društvo. Proces je trebalo da bude zasnovan na realnosti, a ne 
na nečijim željama za centralizaciju zemlje“, smatra Radmanović. 

uPOZORENja

Butmirski proces nije „spriječio“ glavnog revizora RS Boška 
Čeku da izjavi da se vlada RS ponaša kao da je novac u budžetu 
samo njen, kao da ne pripada svim građanima. vlast treba da sh
vati, kaže Čeko, da je novac iz budžeta i sa računa od privatizacije 
i sukcesije vlasništvo svih poreskih obveznika. Račune o trošenju 
novca treba da polažu narodnoj skupštini RS i da svaku odluku 
objelodane u javnosti. Mišljenje revizora je da Vlada novac sa esk
rou računa koristi za one stvari za koje nije trebalo, za budžetsku 
potrošnju i to bez saglasnosti NS RS.

on podsjeća da je zakonom bilo definisano da se novac 
sa eskrou računa koristi za razvoj, proizvodnju i za materijalne 
troškove Direkcije za privatizaciju. u 2006. godini promijenjen 
je zakon i uopšte nije definisano u koje svrhe se može koristiti 
novac od privatizacije. U 2007. godini novac je korišćen i vraćan. 
Međutim, u 2008. vlada u različite svrhe masovno odobrava is
plate sa računa za privatizaciju, a ne zna se kako će i da li će novac 
biti vraćen, kaže Čeko.
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Svoje mjesto i svoj uticaj na Balkanu i u BiH ne vide samo 
SaD i evropska unija, već i Turska, što je i vidljivo nakon nakon 
izjave ministra inostranih poslova Turske ahmeta Davutoglua 
„da je cilj turske spoljne politike uspon otomanskog Balkana, kao 
centra svjetske politike“. 

islamolog iz Beograda Darko Tanasković je ocijenio (26.10. 
2009) da je na sceni strategija Turske o usponu otomanskog Balka
na, koja se dosljedno i samouvjereno sprovodi „korak po korak“. 
Tu teoriju je upravo Davutoglu i teorijski cjelovito uobličio u svojoj 
knjizi „Strategijska dubina“ koja je izdata 2001. godine, u kojoj je 
napisao: „napravićemo Balkan, Kavkaz, Srednji istok, zajedno sa 
Turskom, centrom svjetske politike u budućnosti“. Tanasković 
kaže da treba biti zahvalan Davoutogluu na neoubičajenoj ot
vorenosti, nedvosmislenosti i jasnoći kojima je u Sarajevu obznanio 
i obrazložio neosmanske pretenzije spoljne politike Turske.

ŠeMe

list „Global“ iz Sarajeva objavio je 29. oktobra dokument 
koji je rezultat rada fantomskog tima OHRa u kojem je misteri
oznim šemama objašnjena navodna teroristička veza Bošnjaka 
koja ide od vrha prema dnu. na samom vrhu je reis Cerić, Haris 
Silajdžić, Zlatko lagumdžija, Sulejman Tihić i dr. pomenuti list 
u dokumentu koji ima u posjedu tvrdi da je po istom principu 
pravljena montaža i za najistaknutije Srbe i Hrvate. Montaže su 
pravljene izmišljanjem nepostojećih veza sa raznim sumnjivim 
klanovima širom svijeta čija su imena pokupljena sa interneta, te 
da su te šeme pod maskom obavještajne razmjene podataka date 
svim ambasadama u Sarajevu ali i šire, navodi „Global“.

Sudbinu BiH treba u svoje ruke da preuzmu domaće politič-
ke snage i zato je, rukovodeći se tim principom, Milorad Dodik za 
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30. oktobar 2009. godine zakazao sastanak domaćih lidera BiH da 
bez prisustva stranaca razgovaraju o važnim pitanjima. 

Sastanku se nisu odazvali lideri iz FBiH te sastanak nije ni 
održan. Milorad Dodik kaže „da političari iz FBiH misle da u BiH 
sve treba da modeliraju međunarodni predstavnici i zato su vjero
vatno odbili da učestvuju na sastanku“.

Dan nakon neodržanog sastanka premijer je priznao da 
je njegova inicijativa o organizovanju pregovora domaćih lidera 
o budućnosti BiH propala, ali je istakao da to nije njegov poraz, 
već stvarna slika BiH, u kojoj dogovor izostaje zbog sukoba dvije 
političke koncepcije. „Svima je jasno da se ja zalažem za koncepciju, 
koja polazi od toga da domaći lideri treba da se sastaju i razgov
araju o evropskom putu zemlje, baš kao što im je dobro poznato ko 
su ljudi koji zastupaju drugi koncept i pristaju da sjede na takvim 
sastancima, ali pod uslovom da njima prisustvuju i stranci.

poslije kraha moje incijative o dogovoru domaćih lidera, 
više neću prihvatiti koncepciju da stranci nešto predlažu, kao što 
su predložili butmirski papir i da nikada neću dati legitimitet kon
ceptu za koji se zalaže Sulejman Tihić.

Bošnjake i Tihića međunarodna zajednica je razmazila i Tihić 
smatra da može stalno da ‘cmizdri i plače’ da bi dobio rješenja koja 
su mu po volji. To je prije moglo, ali sad više ne može“, poručuje 
Dodik. 

jaSnoća 

Dodikov stav vezan za ustavne promjene je jasan, a sve 
jasnija postaje i situacija vezana za prijavu koju je SIPa uputila 
Tužilaštvu BiH protiv njega i još 14 osoba. Banjalučka štampa je 
objavila naredbu tužioca Tužilaštva BiH, Harija Furlana, pod 
oznakom hitno i povjerljivo od 8. septembra ove godine, kojom od 
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Sipa traži da prikupi dokaze i otvori istragu o izgradnji autoputa 
Banja luka – Gradiška, zgrade vlade RS i RTv doma.

Furlan je naredbu koju je proslijedio pomoćniku direktora 
Sipa Draganu lukaču uputio dan prije isticanja njegovog manda
ta. naređeno je da budu prikupljeni podaci o svim kooperantima 
na izgradnji autoputa Banja luka – Gradiška, te da bude izvršen 
uvid u njihove finansijske izvještaje i poslovne knjige. „integral 
inženjering“ ima više stotina kooperanata i to su uglavnom firme 
iz Republike Srpske, tako da će se sve one naći na udaru istražnih 
organa. 

Furlan traži da ga svakih deset dana Sipa usmeno izvještava 
o tome dokle su došli u prikupljanju dokaza, te im daje saglasnost 
da čak izvrše i pretrese.

Rok koji je dao za prikupljanje dokaza o izgradnji autoputa 
i zgrade Vlade RS je 16. oktobar, a RTV doma 12. decembar 2009. 
godine. Furlan je očigledno požurio da istragu završi do 12. de
cembra i podigne optužnicu do 31. decembra, kada ističe mandat 
stranim sudijama i tužiocima.

Tako su se pod istragom našli najjači političar, najjača firma 
u Republici Srpskoj i regionu i najjači medij, što ide u prilog tezi 
da cijela ova pravosudna „ujdurma“ ima politički cilj , a to je disci
plinovanje Republike Srpske odsijecanjem najjačih glava. 

ODuZIMaNjE

predsjednik SDp BiH Zlatko lagumdžija zatražio je od 
Socijalističke internacionale da iz svoga članstva isključi SnSD, 
zbog dočeka koji je Milorad Dodik priredio za Biljanu plavšić, na
kon odležane zatvorske kazne po presudi Haškog tribunala. on 
kaže u pismu, koje je uputio predsjedniku Si jorgosu papandreu i 
generalnom sekretaru Luisu ajali, da je siguran da im je poznato 
da etički komitet Si već nekoliko godina procjenjuje da li je SnSD 
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stvarno ono za šta se predstavlja, istinska socijaldemokratska 
stranka. „Mi u SDp-u BiH smatramo da je vrijeme procjenjivanja 
isteklo.“

izvršni sekretar SnSD Rajko vasić kaže da je slučaj „plavšić“ 
završen za BiH, a da lagumdžija „nastavlja svoju politiku inform
birovskog i staljinističkog tužakanja“.

PLaSMaNI IRB RS

politički život je mozaičan i raznolik. vlast Republike Srp
ske, koju predvodi SnSD, prinuđena je da odgovara na „udare“ 
opozicije, kojoj je najomiljenija tema Investicionorazvojna banka 
RS. potpredsjednik pDp-a Branislav Borenović zabrinut je što, iako 
se bliži kraj godine (8.11.2009), vlada RS nije podnijela izvještaj o 
radu IRB RS. 

„Razlog je vjerovatno što bi taj izvještaj pokazao da je kon
cept rada iRB-a propao, jer je zamišljen na način da bude instru
ment u rukama jedne političke opcije, odnosno vlade RS i premi
jera Milorada Dodika. pokazalo se da iRB podsjeća na ono što se 
dešavalo sa Kristal bankom prije privatizacije“, kaže Borenović. 

„naime, upravo preko te banke odobreni su krediti članovi-
ma i simpatizerima SNSDa, s namjerom da se nikada ne vrate na 
način da banka bude likvidirana, a dugovanja oproštena. Sada se 
to događa sa iRB-om, samo što će to biti urađeno na sofisticiraniji 
način. plašimo se da će način na koji su dijeljeni krediti u iRB-u, s 
obzirom na to da konačnu riječ o plasmanu sredstava daje vlada 
RS, na kraju će dovesti do toga da će dvije ili tri komercijalne banke 
preko kojih iRB posluje postati nelikvidne.“

Borenović očigledno nije pročitao Zakon o iRB-u, iako je 
glasao za njega. To što sada priča i kritikuje iRB, trebalo je da kaže 
2006. godine u NS RS. On sam zna da to nije tako i vrlo dobro je 
upoznat kako se dijele krediti i ko je odgovoran za njihov povrat. 
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Stvar je da kao opozicionar, koji nije u stanju ništa konkretno da 
uradi, „pljuje“ i omalovažava ono što radi iRB.

narodna izreka kaže da su „u laži kratke noge“, tako je i 
sa ovim neistinama Borenovića. on, kao i njihov „lider opozicije“ 
Mihajlica, svaki potez vlade napada vokabularom obmanjivača, 
podmetača a ne snagom argumenata.

Istupi opozicije Republike Srpske, dijela nevladinih orga
nizacija, određenih predstavnika međunarodne zajednice, dijela 
javnih medija i Suda i Tužilaštva BiH su prozirni, providni i svaki 
dodatni komentar je nepotreban. Njih ne zanima napredak i pros
peritet Republike Srpske, njih samo zanima vlast a da bi nju „pri
grabili“ treba srušiti Dodika, udarima u kojima je sve dozvoljeno. 
Takvu kampanju opozicija u demokratskim društvima ne vodi.

iDenTiFiKaCija

vlada RS je na sjednici održanoj 9. novembra 2009. godine 
usvojila informaciju pod nazivom „lažno prikazivanje društvenih 
i ekonomskih prilika u Republici Srpskoj“ sa podnaslovom „oHR-
ovo kreiranje i održavanje nestabilnosti u BiH kroz djelovanje Rafija 
Gregorijana i drugih protiv Republike Srpske“. U informaciji stoji 
da je devetočlana grupa protiv koje je vlada RS podnijela krivičnu 
prijavu prije godinu dana ohrabrena odbijanjem Tužilaštva i Suda 
BiH da se upuste u istragu protiv pravnog djelovanja, nastavila još 
jače djelovanje u nanošenju što veće štete Republici Srpskoj.“

vlada je, godinu dana poslije procesuiranja krivične prijave 
protiv ovih devet lica koje smatra odgovornim za satanizaciju RS, 
objavila dokaze o njihovom dodatnom djelovanju.

Grupu čine glavni tužilac BiH Milorad Barašin, međuna-
rodni tužilac Harij Furlan, prvi zamjenik visokog predstavnika Rafi 
Gregorijan, šef odjeljenja za organizovani kriminal Tužilaštva BiH 
Dejvid apčer, sudija Suda BiH Šefko Šahbegović, urednik maga
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zina „60 minuta“ Bakir Hadžiomerović, dopisnik magazina „60 
minuta“ Slobodan vasković, predsjednik nvo Dragomir Babić i 
bivši funkcioner Sipa Dragan lukač.

Evidentno je, navodi se u informaciji Vlade, da se radi o 
organizovanoj grupi koja podstiče vršenje krivičnih djela i koja 
ima uticaj na pravosudne institucije i diplomatske krugove. Ova 
grupa je ostvarila cijeli sistem konstrukcija i laži koji je zasnovan 
na navodnim analizama i istragama koje je vodio OHR, bez bilo 
kakvih validnih dokaza, uz podsjećanje da je to potvrđeno kroz 
aferu koja je razotkrivena poslije objavljivanja analize OHRa o 
političko-kriminalnoj mreži u Federaciji BiH.

Kako su pravljene konstrukcije kao osnov za medijski, 
ali i pravosudni progon, otkrio je jedan od prijavljenih, Bakir 
Hadžiomerović, izjavom pred opštinskim sudom u Sarajevu, 
gdje je naveo da „na osnovu više izvora koje smo konsultovali i 
na osnovu obimne dokumentacije koju posjedujemo, o kojoj više 
mo že reći vasković, naši izvori su iz diplomatskih a iz domaćih 
krugova“.

Dodaje se da, pošto Tužilaštvo BiH nije ni pokušalo da oz
biljno odgovori svojoj ulozi, ovim putem Vlada RS na osnovu javno 
dostupnih podataka prezentuje niz dokaza o protivpravnom djelo
vanju navedene grupe, koje su vršili zajednički ili pojedinačno.

U svemu tome bila je i jeste instrumentalizacija međunarodne 
organizacije „Transparensi internešenel“ BiH, čiji se direktor Boris 
Divjak pojavljivao kao predvodnik hajke na poteze vlasti, navodi 
se u informaciji vlade RS. Ti BiH je zloupotrebljavao međunarodni 
status, stavljajući se u ruke Rafija Gregorijana.

Takođe je u informaciji naglašeno da se duže vrijeme na 
javnom servisu FTv u emisiji „60 minuta“ vodi kampanja protiv 
institucija Republike Srpske radi medijske pripreme za podi
zanje optužnice za kriminal, korupciju, mrežu podrške haškim 
optuženicima.
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poMaCi

Premijer Milorad Dodik, i pored pritisaka i podmetanja koja 
se identifikuju, radi na ekonomskom razvoju Republike Srpske. 
Dodik ističe (10.11.2009) da je rast industrijske proizvodnje u prvih 
devet mjeseci u Republici Srpskoj 16,7 odsto. Međutim, i pored 
toga u RS se osjećaju posljedice svjetske ekonomske krize. vlada je 
svojim mjerama spriječila da one ne budu gore i teže.

Koalicije, koliko god izgledale homogene, ponekad nisu sa
glasne po svim pitanjima. Tako su poslanici DNSa, na zasjedanju 
nS RS, neočekivano glasali protiv prijedloga Zakona o izmjenama 
i dopunama Zakona o rezervnom penzionom fondu RS, kako bi 
se navodno „osvetili“ SnSD-u za nedavne izmjene i dopune Za
kona o javnim putevima, koje ne odgovaraju predlagaču Zakona, 
potpredsjedniku DnS-a i ministru saobraćaja i veza nedeljku 
Čubriloviću, koje SnSD nije podržao.

KONTRaNaPaD

Glavni tužilac tužilaštva BiH Milorad Barašin uputio je 
(11.11.2009) otvoreno pismo Valentinu Incku, ambasadoru Evrop
ske komisije u BiH, medijima i građanima BiH.

Barašin u „pismu“ podsjeća na tužbu vlade RS protiv 
grupe od devet osoba (među kojima je i on) od prošle godine, koja 
je ekspres no odbijena, te pritužbe vlade nakon odbijanja i odbaci
vanja iste.

Barašin podsjeća i na posljednju informaciju vlade RS o 
lažnom prikazivanju društvenih i ekonomskih odnosa u Repub
lici Srpskoj u „režiji pomenute devetorke“ i smatra to blaćenjem i 
narušavanjem ugleda istih.

Međutim, Barašin kaže: „naše istrage usmjerene su protiv 
konkretnih osoba, sa imenom i prezimenom, koje se u nemalom 
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broju slučajeva, različitim političkim i medijskim zloupotrebama, 
kriju iza institucija, i od krivičnih istraga pod kojima se nalaze i 
pokušavaju da se zaštite skrivanjem iza institucija entiteta, pa i 
cijelog naroda.“

Svako ko je osumnjičen za bilo koju vrstu kriminala, pa tako 
i organizovanog, u skladu sa zakonom ima pravo na odbranu, i da 
se pred pravosudnim institucijama brani zakonskim sredstvima, 
ali ne da izbjegava odgovornost skrivanjem pod plaštom institucija 
ili cijelog jednog naroda.

obraćanje Barašina posredstvom otvorenog pisma poka
zuje svu drskost, osionost i spremnost na jako „niske udarce“. 
Barašin je kazao, ne imenujući premijera, da je počinio organizo
vani kriminal i da „umjesto da se brani pred sudom, krije se iza 
institucija Republike Srpske i cijeloga naroda Republike Srpske“. 
Gotovo identičan stav zastupa i opozicija RS.

Ministar pravosuđa RS Džerard Selman, reagujući na 
Barašinovo pismo, rekao je da je potpuno neprimjerno da se 
glavni tužilac Tužilaštva BiH, Milorad Barašin, stanovništvu BiH 
obraća pismom, ne poštujući osnovne principe kodeksa ponašanja 
tužilaca. pored toga, nije bilo njegovo, kao glavnog tužioca, da 
iznosi podatke o tome da je prijava Vlade RS, ili bilo koja druga, 
osnovana ili neosnovana. 

To se radi putem zvaničnih akata koje tužilaštvo upućuje 
licima koja su podnijela krivičnu prijavu, kaže Selman. predmetni 
tužilac se izjasnio o tome, i nema potrebe da Barašin, kao nosilac 
najviše pozicije u Tužilaštvu BiH, uopšte komentariše postupke i 
odluke svojih tužilaca.

„Generalno, rad Tužilaštva BiH je na najnižem mogućem 
nivou i apsolutno je neefikasan. Razlozi zbog kojih je formirano 
Tužilaštvo BiH nisu ispunjeni. ovo tužilaštvo pokazalo se kao pot
puno nefunkcionalno“, istakao je Selman.
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PRESEDaN

najmanje 200 službenika vlade RS 13. novembra 2009. go
dine nije moglo ući u zgradu vlade RS, jer su došli poslije osam, 
kada je početak radnog vremena. obezbjeđenje im je reklo da su 
zakasnili na posao i da zato ne mogu ući u svoje kancelarije.

Tačno u osam, kada počinje radno vrijeme, pripadnici službe 
obezbjeđenja zaključali su ulazna vrata vlade, ne dozvoljavajući 
ulaz ni jednom zaposlenom koji je kasnio na posao. Naredbu o 
„blokadi“ zgrade vlade izdao je lično premijer Milorad Dodik. 
Među onima koji nisu mogli ući bilo je i nekoliko pomoćnika mini
stara. Na posao je zakasnilo i nekoliko ministara, ali su oni, ipak, 
pušteni na radno mjesto, jer su se pozvali na „liberalno“ radno vri
jeme. U zgradu nisu uspjele da uđu ni njihove sekretarice, pa tako 
nekim ministrima nije imao ko da odgovara ne telefonske pozive.

i pored zabrane, neki visoki zvaničnici su pokušali da 
zaobiđu naredbu, pa je tako jedan pomoćnik ministra prišao 
radniku obezbjeđenja i rekao: „ja sam pomoćnik ministra, pusti 
me da uđem!“ na to mu je radnik obezbjeđenja poručio: „jeste vi 
pomoćnik, ali ovo je naredio neko malo viši od vas. Shvatite ovo 
kao produženi vikend“.

ovaj događaj će sigurno biti zabilježen kao „najpikantnija“ 
stvar koja se desila u trećem Dodikovom mandatu na mjestu pre
mijera i zato smo je izdvojili, da je spasimo od zaborava ali i kao 
pouku šta se dešava sa onima koji kasne na posao. 

oCjena

Međunarodna krizna grupa u svom izvještaju (15.11.2009) 
za BiH „navodi da je oHR postao dio problema u BiH“. 

S tom izjavom se slaže i premijer Dodik, koji kaže da ni na 
jednom relevantnom mjestu nisu rekli da su prepreke evropskim 
integracijama ustavne promjene, osim u OHRu.
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DoGaĐaj

Povodom smrti njegove svetosti patrijarha Pavla, rukovod
stvo Republike Srpske i srpski zvaničnici u institucijama BiH pok
lonili se njegovim sjenima u Beogradu 18. novembra 2009. godine 
i prisustvovali sahrani.

PODVaLE

premijer RS Milorad Dodik optužio je (22.11.2009) visokog 
predstavnika Valentina Incka da je za Savjet bezbjednosti uNa 
pripremio zlonamjeran izvještaj o stanju u BiH, u kojem je pokušao 
da za sve probleme u zemlji okrivi isključivo vlasti Republike Srp
ske. 

U izvještaju je premijer proglašen najvećim krivcem za 
blokadu reformi i puta BiH prema Evropskoj uniji. Dodik je ut
vrdio da je OHR, umjesto argumenata, naveo niz trivijalnih stvari 
kojima je nastojao da dokaže da su vlasti RS odgovorne za svaki 
problem u BiH.

on je istakao da se radi o vidljivoj zloj namjeri oHR-a. „ali, 
mogu tako da rade koliko god hoće. Mi ćemo da se razvijamo, a 
oni neka pišu izvještaje.“

incko u svom izvještaju optužuje premijera za „podrivanje 
autoriteta međunarodne zajednice i blokadu reformskih procesa“, 
te kaže da „vlasti RS podrivaju državne nadležnosti, uključujući i 
ispunjavanje evropskih uslova za liberalizaciju viznog režima sa 
evropskom unijom“.

poslije incka, koji očigledno samo „čita“ ono što Gregorijan 
i „društvo“ napišu, Dodik je u Banjoj luci razgovarao (25.11.2009) 
sa generalnim direktorom za inostrane i vojnopolitičke poslove pri 
Generalnom sekretarijatu Savjeta Eu, Robertom Kuperom.
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Kuper je izjavio da je premijeru dostavio nove prijedloge 
u vezi sa ustavnim promjenama i kazao da o pitanju ustava BiH 
treba da odluče bh. lideri, dodajući da je u interesu svih da u BiH 
počne proces koji će voditi članstvu u evropsku uniju. prijedlozi 
za promjenu Ustava su sačinjeni u saradnji sa SaD-om, i rješenje 
je dizajnirano tako da obezbijedi kompromis, a ne da se favorizuje 
jedna ili druga strana.

Milorad Dodik je sastanak ocijenio kao konstruktivan, do
da jući da je dobio jedan dokument koji nije uspio pogledati.

PRaVO

Hrvatski predsjednik Stjepan Mesić je tokom boravka u 
njemačkoj u Berlinu izjavio da „premijer RS Milorad Dodik radi 
na razbijanju BiH i da je to nastavak politike koju je vodio Slobo
dan Milošević ali na drugi način“.

predsjednik Srbije Boris Tadić, komentarišući ovu Mesićevu 
tvrdnju (26.11.2009), rekao je nakon sastanka sa hrvatskim pred
sjednikom u Beogradu da „premijer Milorad Dodik ima pravo da 
se bori za legitimne interese Republike Srpske“. on je rekao da nije 
saglasan sa Mesićevom tvrdnjom, ocijenivši da takve izjave koje 
dolaze iz regiona nisu korisne i ne sagledavaju cjelinu političkih 
procesa. Tadić kaže da niko ne može da podijeli BiH. „To nije ko
risno ni dobro ni za jednu zemlju u okruženju, ne samo za BiH. 
To je protivno srpskim nacionalnim interesima. Dodik je veoma 
odgovoran čovjek i dobro zna da nije dobro povlačiti poteze koji 
su protivni interesima srpskoga naroda.“

Tadić ističe da bi bilo dobro kada bi političari u regionu, ne 
samo izjavama o zajedničkim regionalnim problemima već i konk
retnim radom, sagledavali odgovornost za zemlju u kojoj obavl
jaju dužnost. S druge strane, Dodik ima punu odgovornost pred 
građanima Republike Srpske i BiH da povlači političke poteze koje 
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povlači i ima pravo da se bori za legitimne interese Republike Srp
ske, poručuje Tadić.

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić kaže da su zahtjevi 
hrvatskog predsjednika samo još jedna internacionalizovana 
politička bitka s ciljem ukidanja Republike Srpske. vasić kaže da 
Mesić nastavlja jasenovačku politiku prema Srbima u BiH i on je 
direktni izvršilac hrvatskih „šovinističkih i ustašoidnih“ parola o 
šahovnici na Drini, koja je promovisana još prije početka ratova na 
Balkanu, smatra vasić. 

Vjerovatno pod pritiskom Bošnjaka i njihovim zahtjevima 
za ustavnim promjenama kojima žele da uspostave centralizovanu 
i unitarnu BiH, u Sarajevu je 2. decembra 2009. godine boravio 
po moćnik državnog sekretara SaD-a Džejms Štanberg, koji je sa 
domaćim liderima razgovarao o revidiranom „butmirskom pak
etu“ ustavnih promjena. 

Nakon sastanka sa Miloradom Dodikom, premijer RS je 
rekao da je stav SaDa jasan, nema nametanja rješenja i svaka od
luka mora biti rezultat dogovora domaćih lidera u BiH. 

Dodik je ponovio da neki žele da ustavne promjene budu 
obimnije ali one moraju biti na bazi mogućeg. Mi smo jedini po
nudili osam tačaka u slučaju mogućih razgovora, ali smo protiv 
bilo kakvog rukovođenja stranaca u procesu ustavnih promjena.

ustavne promjene su došle naprasno i nepotrebno na 
dnev ni red, kaže Dodik, isforsirane na bazi određenih pritisaka od 
strane bošnjačkih političara, „zbog čega smo došli u pat-poziciju, 
jer su oni koji su tražili ustavne promjene sada nezadovoljni raz
vojem situacije. vitalni interes mora biti sačuvan i nijedan nivo 
zaštite prava Republike Srpske u ustavnim promjenama neće biti 
promijenjen“.

Džems Štajnberg je na kraju posjete Sarajevu rekao: „nismo 
ostvarili napredak koji želimo, ali ne odustajemo. U konačnici, na 
bh. liderima je da odluče. Mi ne možemo donositi odluke umjesto 
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njih. Možemo pomoći, sugerisati, ali odluke su na vama. postoje 
lideri koji često gledaju u neke druge i od njih očekuju odluke. a to 
nije put u Evropsku uniju i NaTO. 

ako lideri nisu spremni i ne žele donijeti odluke, treba 
da budu smatrani odgovornim pred građanima“, poručio je 
Štajnberg.

MaNDaTI

Mandat stranih sudija i tužilaca u Tužilaštvu i Sudu BiH 
se bliži kraju. Mandati im ističu 31. decembra 2009. godine i 
zato visoki predstavnik, oHR, i određeni međunarodni pred
stavnici pokušavaju da izlobiraju produžetak njihovog mandata. 
Sagledavajući takvo stanje, najviši predstavnici vlasti Republike 
Srpske i funkcioneri RS u institucijama BiH upozorili su da će, 
ukoliko visoki predstavnik nametne odluku o ostanku stranaca u 
pravosuđu, Republika Srpska raspisati referendum na kojem će se 
narod izjasniti o toj odluci. 

„ako drugi mogu da se izjašnjavaju o rijekama, splavo
vima i minaretima, onda i mi možemo o suštinskom pitanju. 
pokazaćemo da ovi građani znaju šta je demokratija i da je refer
endum najviše demokratsko pravo“, kazao je član predsjedništva 
BiH iz Republike Srpske nebojša Radmanović i dodao da on kao 
član predsjedništva BiH neće potpisati odluku o ostanku stranih 
sudija i tužilaca. 

Radmanović kaže da visoki predstavnik funkcioniše na 
bazi Dejtonskog sporazuma, koji ne poštuje i mijenja ga, što želi da 
uradi i sljedećih dana nametanjem odluka o ostanku stranih sudija i 
tužilaca, poručuje Radmanović i dodaje da umjesto BiH, uz pomoć 
međunarodnih predstavnika, postane razvijena demokratska 
zemlja, oni su nametali rješenja i tako vraćali zemlju unazad.
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„Mi nismo slobodni, jer zemljom upravlja neko drugi, a ne 
oni koje građani izaberu i koji odgovaraju tim istim građanima, 
a ne visokom predstavniku, rekao je on i istakao da je vrijeme da 
se izborimo za svoju slobodu i da ova zemlja postane suverena“, 
poručio je Radmanović.

priča sa stranim sudijama i tužiocima se nastavlja pa tako 
rukovodilac posebnog odjeljenja za ratne zločine Tužilaštva BiH, 
Dejvid Švendimen, 11. decembra 2009. godine, posljednjeg radnog 
dana, obustavio je istragu u predmetu Tuzlanska kolona, kao i 
predmet Bradina za zločine počinjene nad Srbima kod Konjica u 
maju 1992. godine. 

Švendimen smatra da je istraga u ovim predmetima pro
vedena u skladu sa zakonom i da prikupljeni dokazi ne potkre
pljuju optužbe protiv ijednog imenovanog osumnjičenog za ratne 
zločine, saopštilo je Tužilaštvo.

uLOGE

Švendimen je prošlost a treba razmišljati o budućnosti i 
raditi za nju. S tim ciljem je Milorad Dodik, učestvujući na skupu 
„Republika Srpska – stanje i perspektive“ koji je održan u Banjoj 
luci u organizaciji Centra za nacionalnu strategiju, 11. decem
bra 2009. godine rekao da Republika Srpska nema nikakav plan 
secesije od BiH, već samo želi da primjenjuje Dejtonski mirovni 
sporazum. Dodik tvrdi da BiH mora da raščisti odnose na bazi tog 
sporazuma ako želi da bude stabilna zemlja! 

Za razliku od Milorada Dodika, Mladen ivanić misli 
drugačije i kaže da je pDp odigrao veliku ulogu u očuvanju Re
publike Srpske, jer je PDP vršio vlast u doba Pedija Ešdauna kada 
su bili najveći pritisci na nju. Svojim pristupom smo omogućili da 
RS ostane i sačuva svoje nadležnosti. Mislimo da je očuvanje Re
publike Srpske završeno i da ona više nije u opasnosti, te da više 



DODIK ČUVAR SRPSKE

275

niko na međunarodnoj sceni ne može ugroziti njeno postojanje, 
smatra ivanić.

ivanić sve vrijeme od izlaska iz vlasti širi demagogiju da 
Republika Srpska nije u opasnosti i da tu više nema šta da se radi a 
pritisci na nju ne prestaju. Treba li podsjećati na butmirski proces 
koji je pod pokroviteljstvom i u organizaciji SaDa i Evropske unije 
organizovan s ciljem ustavnih promjena i njegova dva nastavka. 
Prije toga je dolazio gotovo s istim ciljem potpredsjednik SaDa 
Džozef Bajden, a o pritiscima Tužilaštva i Suda BiH i raznoraznih 
„transparensija“ da se i ne govori. 

Žrtva ovakve ivanićeve politike može jedino biti Republika 
Srpska. Teza koju on nameće „nemate ništa braniti, niko vas ne na
pada“ je tipična obmana sa vrlo skupom cijenom. ivanić se kocka 
sa sudbinom Republike Srpske da bi diskreditovao aktuelnu vlast 
i zaradio neke sitne poene kod svojih nalogodavaca. ako niko ne 
napada RS, što je netačno, to znači da aktuelna vlast obmanjuje 
narod da je čuva. Građani su najbolje sudije koji svake dvije go
dine ocijene svačiji rad na izborima.

Kada se protiv nekoga podigne krivična prijava, to ne znači 
da je automatski i kriv. očigledno je tako mislio načelnik Foče 
Zdravko Krsmanović, koji je „tužio“ premijera Milorada Dodika 
za navodni „govor mržnje“, a osnovni sud u Foči 11. decembra 
donio oslobađajuću presudu za Dodika. 

U obrazloženju svoje presude sudija Čedo Škipina, izme-
đu ostalog, navodi da Dodik nije spomenuo u svome govoru 
Krsmanovićev privatni život, niti mu je dirnuo porodični život, te 
da Krsmanović kao javna ličnost ima dužnost da trpi kritike koje 
su mnogo žešće i oštrije od uobičajenih, jer i sam svakodnevno kri
tikuje i napada svoje neistomišljenike.
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ReaKCija

Reagujući na odluku Dejvida Švendimena, Milorad Dodik 
ističe (13.12.2009) da skandalozna odluka Tužilaštva BiH da obust
avi istragu o ratnim zločinima, na Brčanskoj Malti, u Tuzli, i Bra
dini kod Konjica, isključuju bilo kakav dalji razgovor o produženju 
mandata stranim sudijama i tužiocima u BiH.

„Znamo da u oHR-u već razmatraju mogućnost za 
nametanje odluke o produženju mandata, ali ih uvjeravamo da ih 
čeka odbijanje. organi RS neće postupiti u skladu sa nametnutom 
odlukom, a slijedi i određena pasivizacija aktivnosti naših članova 
u zajedničkim organima. Mislim da će sve ovo neminovno proiz
vesti izjašnjavanje građana Republike Srpske na referendumu na 
kojem se treba reći da je dosta pravnog nasilja“, poručio je Dodik. 

NaMETaNja

Visoki predstavnik Valentin Incko nametnuo je 14.12.2009. 
godine odluku o produženju mandata stranim sudijama i tužioci-
ma koji rade na predmetima ratnih zločina za još tri godine, dok 
će u odjeljenju za organizovani kriminal stranci ostati da rade kao 
savjetnici.

incko je, obrazlažući odluku, rekao da bi odlazak stranih 
sudija i tužilaca iz BiH u predmetima ratnih zločina ugrozio strate
giju zatvaranja Haškog tribunala, što bi imalo za posljedicu pon
ovna svedočenja žrtava rata.

prema njegovim riječima, ostanak stranih sudija i tužilaca u 
Odjeljenju za organizovani kriminal i privredni kriminal u kapac
itetu savjetnika, ne znači da će ijedan predmet koji su oni vodili 
biti zaustavljen i odložen u ladicu. 

on smatra da BiH treba da poveća napore u oblasti pravo
sudne reforme kao i borbe protiv kriminala. Riječ je o teškim odlu
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kama, jer institucije BiH nisu učinile ništa ni da produže prisustvo 
međunarodnog osoblja u pravosuđu, niti da obezbijede zamjenu, 
rekao je Incko.

Isti dan Vlada RS odbila je da prihvati i primijeni odluku ko ju 
je nametnuo visoki predstavnik i istakla da će zatražiti stav na rodne 
skupštine RS i građana da putem referenduma odluče o njima.

Visoki predstavnik nema nikakva pravna ovlaštenja da 
dekre tom ukine legitimnu odluku koju su donijeli demokratski iza
brani predstavnici u Parlamentu BiH, saopštila je Vlada RS. Vlada 
ističe da su pravna ovlaštenja visokog predstavnika ustanovljena 
aneksom 10. Dejtonskog sporazuma, gdje mu se ne daje moć da 
bira sudije i tužioce, niti da odbacuje odluke izabranih predstavni
ka u Parlamentarnoj skupštini BiH.

na taj način, sa stanovišta prava, ova inckova odluka nema 
pravnu snagu.

Opozicioni SDS nije reagovao na odluku visokog pred
stavnika o ostanku stranih sudija i tužilaca, ni na odluku vlade RS 
da iste odbije, ali jeste vezano za najavu referenduma. 

vrlo brzo ćemo se uvjeriti da li je priča o referendumu 
čista demagogija ili su zaista spremni da se u Republici Srpskoj 
obez bijedi taj mehanizam. već na sljedećoj redovnoj sjednici pred 
poslanicima će se naći naš prijedlog zakona o referendumu i 
građanskim inicijativama, pri čemu ćemo vidjeti koliko su u vla-
dajućim redovima, ali i u ostalim strankama, spremni da podrže 
mogućnost pokretanja referenduma u Republici Srpskoj, rekao je 
predsjednik SDS-a Mladen Bosić.

on podsjeća da oni smatraju da se Zakon o referendumu, 
donesen još u vrijeme rata, teško može sada primjenjivati, posebno 
što uopšte ne predviđa mogućnost da građani pokrenu incijativu 
za raspisivanje referenduma.
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aVaNTuRa

Bivši član Socijalističke partije Zdravko Krsmanović, neza
dovoljan što je izgubio u trci za predsjednika Sp-a od petra Đokića, 
osnovao je (16.12.2009) novu socijalističku partiju. on je rekao da 
će nova partija baštiniti ideju socijalne pravde i da već ima više 
od 5000 članova, među kojima je veliki broj dojučerašnjih članova 
SPa.

Milanko Mihajlica, u nedostatku vlastitih ideja i aktivnosti, 
pokušava privući pažnju javnosti kritikujući SnSD i Milorada 
Dodika. Mihajlica svjesno obmanjuje javnost tvrdeći (17.12.2009) 
da je SnSD ukrao izborni slogan SRS RS i najavljuje tužbu u kojoj 
će tražiti milionsku odštetu. 

„Srpska zauvijek“, najvjerovatniji moto u predstojećoj iz
bornoj kampanji SnSD-a nije isto što i „Sa nama zauvijek Srpska“. 
ovome ne treba komentar. Uostalom, zašto bi pobjednički SnSD 
uzimao slogane gubitničke i minorne SRS RS? 

poslije „nekrunisanog“ lidera opozicije, kako sam sebe vidi, 
Mihajlice, sa kritikom penzionog sistema 22. decembra 2009. go
dine, Mladen ivanić nastavlja kontinuitet kritika vlasti.

On smatra da je sadašnji penzioni sistem u Republici Srp
skoj pred krahom, navodeći da u RS ima 212.000 penzionera, dok je 
230.000 zaposlenih koji primaju plate na koje se plaćaju doprinosi. 

„Broj penzionera se povećava a smanjuje se broj onih koji 
primaju plate i to je znak da sistem neće i ne može funkcionisati bez 
sistemskih reformi i da će doživjeti potpuni kolaps“, ističe ivanić i 
dodaje da je nS RS na kraju godine razmatrala rebalans budžeta, 
čime se pokazuje da su domaći prihodi pali i da je budžet opstao 
samo zahvaljujući Međunarodnom monetarnom fondu. „posljed
nju sedmicu u godini vlast vrši debalans, što je tako neobično i 
rijetko da pokazuje svu traumu sa kojom se Republika Srpska 
suočava“, rekao je ivanić.
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STRaZBuR

nakon stalnih tužbi i kritika prema Republici Srpskoj, došla 
je i jedna odluka protiv BiH koja je međutim u konačnici usmjer
ena protiv Republike Srpske.

Evropski sud za ljudska prava donio je 22.12.2009. godine 
odluku kojom se smatra neprihvatljivim uskraćivanje prava da 
punopravno učestvuju na izborima, odnosno da budu birani pred-
stavnici nacionalnih manjina u BiH u što se ubrajaju Romi, jevreji, 
Slovenci, Makedonci i drugi, svi državljani BiH, osim Srba, Hrvata 
i Bošnjaka, koji su konstitutivni narodi i koji ta prava po tom os
novu već imaju.

Odluka je donesena na osnovu apelacije jevreja jakoba Fin
cija i Roma Derva Sejdića, kojima je izborna komisija BiH zabranila 
da se kandiduju na izborima za člana predsjedništva BiH 2006. go
dine, jer nisu pripadnici jednog od tri konstitutivna naroda BiH.

Zabrana manjinama da učestvuju na izborima nema objek
tivno i razumno opravdanje i zato je u suprotnosti sa Evropskom 
konvencijom o ljudskim pravima, koji zabranjuju diskriminaciju, 
ocijenile su sudije u Strazburu.

poslanik SnSD-a u parlamentu BiH, Drago Kalabić, kaže da 
ova stranka neće praviti probleme prilikom izmjene Ustava BiH u 
dijelu na koji se odnosi presuda iz Strazbura. „Mi nećemo žuriti 
sa pokretanjem toga pitanja ali ga nećemo ni blokirati. Međutim, 
nećemo dozvoliti da Bošnjaci kroz te promjene pokušaju da pod
metnu širu raspravu i pokušaju da proguraju još neke izmjene 
Ustava. vjerujem da će oni to pokušati, ali mi im preporučujemo 
da nema priče ni o čem drugom, osim o načinu izbora članova 
predsjedništva BiH i delegata u Dom naroda! od širih promjena 
Ustava BiH na mala vrata nema ništa“, kaže Kalabić. 
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pRiTiSCi

Domaći tužioci imaju kompetentnosti i stručnosti da u 
punom kapacitetu obavljaju svoju dužnost, kaže (22.12.2009) pred
sjednik Udruženja tužilaca BiH Miroslav D. Marković i dodaje da 
je odlazak stranih tužilaca u jednom dijelu javnosti, tačnije Fed
eraciji BiH, potpuno neopravdano predstavljen kao katastrofa i 
nekakav dan D za BiH. Domaći tužioci imaju dovoljno stručnosti 
da rade svoj posao i to su pokazali. nijedan predmet neće ostati 
nedovršen, kaže Marković, koji je tužilac u Tužilaštvu BiH. 

Govoreći o stranim tužiocima iz odjela organizovanog 
kriminala i korupcije, Marković podsjeća da oni nisu nigdje prije 
BiH bili tužioci, za razliku od, recimo, domaćih tužilaca, koji ovdje 
rade deset, dvadeset, trideset godina. Često su imali probleme 
sa jezikom i nepoznavanjem propisa. Činjenica je i da smo imali 
veliki broj oslobađajućih presuda na predmete koji su oni vodili, 
ističe Marković i dodaje da su problem i politički pritisci. Tužioci 
rade pod pritiskom i pokušava se manipulisati pravosudnim sist
emom, često i podnošenjem krivičnih prijava. nije u redu govoriti 
da odlaskom stranaca naš pravosudni sistem gubi nepristrasnost.

Mnogo je paradoksa i oni svakodnevno smjenjuju jedan 
drugi a 24. decembra 2009. godine u Banjoj Luci se Valentin Incko 
„potrudio“ za novi. on je prezentovao popis imovine BiH koji je 
„popisao“ oHR-ov tim eksperata, na konferenciji za štampu sa 
opozicionim liderima Mladenom ivanićem i Draganom Čavićem, 
kojima je uručio CD-ove sa pomenutim popisom. 

Povodom toga predsjednik Narodne skupštine RS Igor 
Radojičić kaže da je za spisak saznao iz medija. popis je možda 
dostavljen liderima opozicije, ali ne i meni. vrlo je neobično što je 
incko konferenciju za štampu držao sa opozicionim strankama a 
odbio je da je drži sa predsjednikom parlamenta i vlade RS.

Drugi paradoks je da je na spisku imovine BiH ili, kako 
to vole reći Bošnjaci i stranci, „državne“ imovine, nalaze zgrade 
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na rod ne skupštine RS, palata predsjednika RS, osnovni i okružni 
sud u Banjoj lluci, sjedište Fonda PIO, Kaznenopopravni zavod 
na Tunjicama, gotovo sve objekti u kojima su policijske stanice, 
Hi dro meteorološki zavod RS, pa čak i Dom penzionera u Kotor 
Varošu.

pomoćnik ministra pravde RS i član Komisije za državnu 
imovinu BiH Dragan Spasojević kaže da najprije treba utvrditi da 
li je popis državne imovine koji je sačinio oHR uopšte upotrebljiv. 
„Urađeni popis nema nikakvu pravnu snagu i pravno dejstvo dok 
god ga ne verifikuje nadležni organ. popis je urađen bez jasne za
konske osnove, odnosno bez jasnih kriterijuma o tome šta treba 
popisati. Zato se postavlja pitanje da li je popis validan u formal
nopravnom smislu“, kaže Spasojević.

ČeSTiTKe

Mihajlicu očigledno na prostoru Republike Srpske ne za
nima ništa drugo, osim neargumentovane kritike vlasti pa ni popis 
imovine koji je uradio OHR.

na kraju 2009. godine, on kaže da je ovo bila teška go
dina kako za Republiku Srpsku tako i za BiH, a vrlo bogata za 
vlastodršce u ovoj napaćenoj zemlji. „Za činjenicu da je zemlja 
među prvima po korupciji i kriminalu u evropi, sve zasluge pri
padaju vladajućoj većini u BiH, uključujući i činjenicu da smo uz 
albaniju jedina zemlja koja svojim građanima nije omogućila da 
bez viza putuju Evropom. Za ovakvu socijalnoekonomsku situ
aciju u RS i cijeloj BiH, najodgovorniji su SDa, SBiH, SNSD i oba 
HDZ-a. Svi pokušaji da se teret odgovornosti svali na druge najveći 
je stepen licemjerstva“, ocjenjuje Mihajlica 29.12.2009. godine.

visoki predstavnik nastavlja u svom „stilu“ te pokušava i 
dalje da ospori odluke Vlade RS i Narodne skupštine RS.
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OHR je naime stavove Narodne skupštine RS, koja je od
bacila posljednje odluke incka o pravosuđu i zadužila vladu RS 
da pripremi izmjene i dopune Zakona o referendumu, ocijenio 
antidejtonskim

Reagujući na ovakvo ponašanje incka, Milorad Dodik i 
nebojša Radmanović kažu (30.12.2009): „pravo građana Republike 
Srpske da se na referendumu izjasne o nametanju odluka visokog 
predstavnika u BiH valentina incka nije antidejtonsko“.

Dodik je pozvao incka da jasno ukaže na član Dejtona koji 
zabranjuje referendum. „Referendum nije antidejtonsko pitanje i 
nigdje ne piše da je zabranjen“, tvrdi Dodik.

poslije usaglašavanja zakona o referendumu, imajući u 
vidu najavu bošnjačkog veta u vijeću naroda RS, vidjećemo koji 
su rokovi da bi se mogla donijeti precizna odluka o izjašnjavanju, 
ističe Dodik i dodaje da je ovdje riječ o kršenju Ustava i zakona i da 
mi želimo da skrenemo pažnju na to.

Dodik kaže da SnSD kao svoj strateški cilj u 2010. go
dini ima osvajanje natpolovične većine na predstojećim opštim 
izborima. Dodik je ovaj stav potkrijepio činjenicama da SnSD u 
predstojeće izbore ulazi sa jačom stranačkom strukturom i većim 
brojem načelnika opština i poslanika na svim nivoima vlasti nego 
što je bio slučaj pred prošle izbore.

Republika Srpska i BiH su svakako zapamtile Pedija 
Ešdaunu po pustoši koju je ostavio iza sebe, jer je za vrijeme 
njegove „vladavine“ na mjestu visokog predstavnika Republika 
Srpska ostala bez velikog broja svojih nadležnosti. ešdaun koji je 
otišao u „penziju“ i dalje pokušava da lobira za unitarnu BiH s 
ciljem likvidacije Republike Srpske.

Tako ešdaun dijeli lekcije 30.12.2009. godine i kaže: „Kada 
sam bio visoki predstavnik naučio sam da se poslovi najbolje mogu 
uraditi kada se izvode u koordinaciji sa susjednim državama. ako 
želite riješiti pitanje Republike Srpske i opstrukcije Milorada Dodi
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ka, onda vaš najmoćniji saveznik nije Brisel, već su to Beograd i 
Podgorica.

ako želite riješiti status Hrvata u BiH, onda vam je najveći 
saveznik Zagreb.

ako želite da BiH bude prava država koja će provoditi 
reforme i time pomagati sebi, ali i susjednim državama u reform
skom putu, onda morate imati balkansku a ne samo bosansku 
politiku“, tvrdi ešdaun. 
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PETI DIO 
2010. godina 

(januar, februar, mart)

REFERENDuM

Kao što je to slučaj sa svakim aktuelnim pitanjem, tako je i sa 
najavljenim referendumom Milorada Dodika o nametnutoj odluci 
valentina incka o ostanku stranih sudija i tužilaca. opozicija to 
pokušava da diskredituje pa Mladen ivanić (3.1.2010) kaže: „pDp 
je namjerno išao da priču o referendumu dovede do apsurda. Mi 
smo u nS RS predložili da se organizuje referendum o nezavis
nosti, odnosno ono što je svojevremeno tražio i obećao SnSD. i ko 
je glasao protiv našeg provokativnog prijedloga – SnSD, Sp i DnS, 
odnosno vladajuća koalicija.

Dakle, to pokazuje da oni o referendumu nikada nisu oz
biljno razmišljali, niti će razmišljati, njima referendumska priča 
služi za zabavljanje naroda i posebno je irelevantno i nebitno orga
nizovati referendum o odlukama visokog predstavnika o ostanku 
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stranih sudija i tužilaca. Takav referendum ne bi imao nikakve 
posljedice, a vladajuća struktura u suštini tu odluku visokog pred
stavnika već provodi. ništa se nije promijenilo“, kaže ivanić.

„Dok je SnSD-a, referenduma apsolutno nema. Sarajevo i 
međunarodne institucije mogu biti mirni što se toga tiče“, poručuje 
ivanić.

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić kaže (4.1.2010) da je 
Mladen ivanić dobio zadatak od međunarodne zajednice da raz
bije jedinstvo srpskih stranaka u organizovanju najavljenog refer
enduma o ostanku stranih sudija i tužilaca u BiH.

vasić optužuje čelnike pDp-a da su svjesno predložili raspi
sivanje referenduma o nezavisnosti Republike Srpske da bi stvorili 
situaciju u kojoj bi ona nestala sa geografske karte.

Tim njihovim prijedlogom, oni građanima žele pokazati 
kako su tobože radikalno patriotski opredijeljeni i kako su navod
no za samostalnost Republike Srpske. U stvari, cijelu tu priču su 
„zavrtjeli“ u dogovoru sa strancima kako bi nas uveli u avanturu 
koja bi pokopala Republiku Srpsku, smatra vasić i dodaje da je to 
čist kolaboracionizam pDp-a sa međunarodnom zajednicom, čiji je 
cilj rušenje SnSD-ove vlasti. Čelnici pDp-a su obični provokatori 
koji po nalogu svojih mentora žele da nas uvedu u avanturizam, 
tvrdi vasić

pojašnjavajući ko su ivanićevi „mentori“, vasić kaže da je 
to jedan dio međunarodne zajednice i da se dobro zna da je ivanić 
glavni promoter te međunarodne zajednice i glavni dostavljač 
informacija i nazovi nekih analiza istoj međunarodnoj zajednici o 
političkim prilikama u Republici Srpskoj i BiH.

Dodik je prinuđen da se brani ne samo od napada ivanića i 
„ekipe“, već i od tužbi koje dolaze iz FBiH. nakon odluke okruž-
nog suda u Bijeljini da ne pokrene postupak protiv njega na os
novu prijave koju je protiv njega podnio gradonačelnik Sarajeva 
alija Behmen, premijer Dodik je ponovio (5.1.2010) da stoji iza 
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svake svoje izjave u vezi sa počinjenim ratnim zločinima u BiH, 
ponovivši da nije samo on nego da su i neki drugi, među kojima 
i „generali UnpRoFoR-a doveli u sumnju nalaze u vezi sa onim 
što se dešavalo na sarajevskim Markalama tokom rata“.

priča o najavljenom referendumu je posebno interesantna 
ne samo za međunarodnu zajednicu već i za opoziciju Republike 
Srpske pa se tako u novoj 2010. godini, poslije ivanića, javlja i Dra
gan Čavić, koji kaže: „Čak i da se desi referendum, nije jasno šta 
će se time dobiti, jer referendum služi da bi vladajuća struktura 
dobila sliku šta građani misle o nekom bitnom pitanju. Kada su 
u pitanju odluke visokog predstavnika, jasno je da se građani Re
publike Srpske tome protive. SnSD to može reći i sam, jer su mu 
građani dali mandat da to radi. Da bi ta njihova ‘ujdurma’ imala 
smisla, jedini način je da proglase nevažećim zakone BiH na pros
toru Republike Srpske. SnSD treba da prestane da se krije iza leđa 
naroda.“

KapaCiTeT

Savjetnik premijera RS arije Livne tvrdi (10.1.2010) da je 
sukob sa međunarodnom zajednicom u BiH nepotreban, jer „poli
tika se ne vodi u Banjoj luci, nego u vašingtonu“. U globalnim 
razmjerama Livne smatra da bi najbolje bilo da se Republika 
Srpska „smjesti na neko dobro mjesto u velikoj svjetskoj igri kao 
gledalac na stadionu, odakle sve može dobro da vidi i tu da ops
tane“, poručuje livne.

Govoreći šta na to kaže Dodik, livne ističe „da niko nikog 
ne sluša, ali može da sasluša, i to je već nešto. premijer odgovara 
pred narodom i pred parlamentom i vladom. Samo ću reći, da je 
Dodik jako sposoban čovjek sa nesposobnom okolinom“.

prognozirajući rezultate predstojećih izbora, livne kaže: 
„iskreno, ja mu ne vidim protivkandidata. on je, prije svega, naro
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dni čovjek. nije slučajno što ga ljudi na ulici vuku za ruke i govore 
‘Mile, Mile’, jer ga takvog znaju kao komšiju Mileta iz Laktaša. 
istraživanja javnom mnjenja pokazuju, a i ja tako mislim, da će on 
dobiti izbore“. 

Dodik sluša pohvale i kritike i svakodnevno izlazi pred 
građane sa rezultatima svoga rada i mnogim idejama, koje neki 
razumiju, neki ne razumiju a neki će možda nekad shvatiti.

Premijer je najavio (14. 1.2010) da bi trebalo promijeniti 
naziv grada istočno Sarajevo, kako bi se eliminisale špekulacije 
bošnjačkih političara o broju Srba koji žive u federalnom Sarajevu. 
Dodik je reagovao na izjavu Bakira izetbegovića, koji je kazao da u 
Sarajevu živi od 100.000 do 150.000 Srba.

Krajnje je vrijeme da se prestane sa manipulacijama o broju 
Srba koji žive u Sarajevu. o promjeni naziva istočno Sarajevo treba 
razgovarati sa Srbima iz toga grada, bez obzira na njihove emocije, 
jer je riječ o ljudima koji su protjerani iz Sarajeva tokom rata.

„U razgovorima sa predstavnicima međunarodne zajednice 
objašnjavamo da u federalnom Sarajevu živi 95 odsto Bošnjaka i 
da tamo ne živi 150.000 Srba, kako tvrdi Bakir izetbegović. Up
ravo naziv grada istočno Sarajevo daje mogućnost izetbegoviću da 
manipuliše i priča da je sve to Sarajevo, jer stranci to ne razumiju! 
Mislim da u nazivu toga grada ne treba da stoji Sarajevo“, rekao 
je Dodik. 

Reagujući na Dodikov prijedlog, gradonačelnik istočnog 
Sarajeva vinko Radovanović je rekao da ne vidi pretjeranu potrebu 
da bude promijenjen naziv grada, ali da je spreman o tome razgo
varati. 

„Možemo razgovarati o tome pitanju ali, s obzirom na emo
cionalnu vezu sarajevskih Srba s tim nazivom, ne znam kakav će 
biti rezultat razgovora.“

načelnik opštine istočno Sarajevo i potpredsjednik SDS-a 
predrag Kovač kaže da brisanje odrednice Sarajevo iz imena 
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istočnog Sarajeva ne dolazi u obzir, izuzev eventualnog povratka 
starog imena Srpsko Sarajevo.

MeSić

Manipulacije i pritisci svih vrsta za najavljeni referendum 
se nastavljaju. Kako od Čavića, ivanića i incka, tako se u priču o 
njemu uključio i odlazeći predsjednik Hrvatske Stjepan Mesić, 
koji je rekao da, ako on bude predsjednik Hrvatske u momentu 
kada Republika Srpska raspiše referendum, „odmah će vojskom 
Hrvatske prekinuti koridor u posavini“.

„Hrvatska je garant Dejtonskog sporazuma. Kada bi Dodik 
referendumom o otcjepljenju srušio Dejtonski sporazum, Repub
lika Srpska bi odmah morala da nestane i zato bih vojno prekinuo 
koridor“, rekao je Mesić i optužio Dodika da vara međunarodnu 
zajednicu i igra na kartu zamora, jer misli da će se svijet umoriti 
od BiH. 

„Svoje mišljenje sam iznio i predstavnicima međunarodne 
zajednice ali u nešto blažem obliku“. 

Premijer Dodik smatra (20.1.2010) da je svojim izjavama, 
a posebno ovom posljednjom, Mesić pokazao da prednjači među 
ratnohuškačkim jastrebovima, jer je prvi lider koji je u posljednjih 
15 godina otvoreno zaprijetio ratom i nasiljem u regionu. On se 
očigledno ni prije odlaska u političku penziju ne može uzdržati od 
davanja izjava kojima potvrđuje da je ultranacionalista.

Mesić se predstavlja kao neki „evropejac“, a sada taj na
zovi evropejac otvoreno prijeti ratom. Ovom izjavom, tvrdi Dodik, 
Mesić je pokazao da se zločinac uvijek vraća na mjesto zločina. „na 
početku karijere širio je ustaštvo po australiji i mnogim drugim 
zemljama, a sada ponovo zvecka oružjem, iako je svima jasno da je 
vrijeme ratova i oružja prošlost. Mesić bi konačno morao da shvati 
da je njegovo vrijeme prošlo“, kaže Dodik.
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UTiCaj

Glavni tužilac Tužilaštva BiH Milorad Barašin, govoreći 
(22.1.2010) o političkim pritiscima na Tužilaštvo BiH, kaže da iz
jave Milorada Dodika, u kojima je rekao da su „tužioci babe jajare“ 
i „da su i SUD i Tužilaštvo BiH neustavne kategorije“ kao i mnoge 
druge, treba gledati kroz jednu širu raspravu. To je stvar njegovog 
političkog stava i političke kulture. ja ću samo otvoreno da kažem 
da ni jedan tužilac u BiH nije ni baba ni jajara, kako je to on izno
sio u svojim stavovima. normalno je da su takve priče Milorada 
Dodika neka vrsta pritiska a možda je to i dio njegove predizborne 
kampanje, tvrdi Barašin.

NOVI PaTRIjaRH

Za novog patrijarha 22.1.2010. godine izabran je njegovo 
preosveštenstvo episkop niški Irinej.

Bileća

na prijevremenim izborima za načelnika opštine Bileća, 
održanim 24, januara 2010. godine pobijedio je Dragan Babić, kan
didat SRS RS, PDPa, SDSa i još nekoliko malih stranaka.

Babić je osvojio 3.798 glasova a kandidat SnSD-a Blažo 
vujović, 3.135 glasova. na izbore u Bileći izašlo je više od 70 odsto 
upisanih birača, što je rekordna izlaznost na izborima održanim u 
Republici Srpskoj u posljednjih desetak godina na svim nivoima.

predsjednik SRS RS Milanko Mihajlica, čiji je kandidat 
po bijedio u Bileći, rekao je da je Dragan Babić već obezbijedio i 
skupštinsku većinu i prenio predsjedniku SnSD-a Miloradu Dodi
ku tople pozdrave iz ovoga maloga hercegovačkog gradića.
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Mihajlica tvrdi da su ovi izbori, bokserskim rječnikom 
rečeno, bacili vlast u Republici Srpskoj u nokdaun a u narednim 
mjesecima će se potruditi da zadaju još mnogo krošea i aperkata, 
kako bi na oktobarskim izborima doživjeli klasičan nokaut.

Milorad Dodik je priznao poraz kandidata SnSD-a i čestitao 
pobjedniku, rekavši da je poraz u Bileći razočarenje za SnSD, ali 
ne i tragedija, ocijenivši da ta opština ne može biti reprezentativna 
kada su politički odnosi u Republici Srpskoj u pitanju. Dodik je 
rekao da je moguće da opozicija izađe zajedno na opšte izbore i da 
bi volio da se to desi. ali sve je to njihov problem.

Istina je da je SNSD na ovim izborima osvojio rekordan broj 
glasova, više za 700 od posljednjih lokalnih izbora 2008. godine, 
kada je pobijedio kandidat SNSDa Bekan. Tada je razlika u broju 
glasova između kandidata SnSD-a i SDS-a bila 201 glas u korist 
SNSDa ali je isto tako SRS RS imala 1.251 glas. Sada su ove dvije 
stranke, zajedno sa PDPom, napravile koaliciju i zato je nastala ta 
razlika, čemu je doprinijela i velika izlaznost od 70 odsto. 

jednostavno rečeno, Bileća je mjesto za koje se ne može reći 
da je posebno naklonjeno SNSDu ikada bilo, i zato nije reprezen
tativni predstavnik Republike Srpske. SNSD ima razloga za zado
voljstvo, jer je povećao broj glasova u Bileći a držeći se narodne iz
reke koja kaže „da svako loše ima svoje dobro“ velika je opomena i 
mobilizacija. Treba reći da je Mihajlica obmanjivao javnost da novi 
načelnik Dragan Babić ima skupštinsku većinu, jer to nije tačno. 
Skupštinska većina koju predvodi SnSD je ostala nepromijenjena. 

OTPLaTa

odgovarajući (25.1.2010) na pitanje jednog od dva poslani
ka SRS RS nove Grujića, koga je zanimalo kako otplaćuje kredit za 
svoju kuću u Beogradu, „budući da je rata kredita veća od plate“, 
Dodik je rekao da je svoju kuću u Beogradu dao pod kiriju izrael
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skoj ambasadi u Beogradu za oko 55.000 evra godišnje. „Kirija ide 
za otplatu kredita za kuću koja je pod bankarskom hipotekom na 
period od deset godina“, kazao je Dodik. 

PRIjEDLOG

Vlada RS uputila je 26. 1.2010. godine u skupštinsku proce
duru prijedlog zakona o referendumu i građanskoj inicijativi, koji 
bi trebalo razmatrati po hitnom postupku, na posebnoj sjednici 
Narodne skupštine RS.

prema riječima ministra uprave i lokalne samouprave 
Zorana Lipovca, u prijedlogu se ne nalaze pitanja koja bi se even
tualno mogla postaviti na nekom od referenduma. On je naglasio 
da je u pitanju čisto tehnički zakon, za koji ne očekuje veto u vijeću 
naroda, niti bi mu se mogao usprotiviti OHR, smatra Lipovac.

Postoji nekoliko suštinskih razlika u odnosu na referendum 
iz 1993. godine, a glavna razlika je da su produženi rokovi orga
nizacije referenduma. Taj zakon kreiran je u drugačijem političkom 
ambijentu i on je predviđao munjevitu proceduru. Danas po tom 
zakonu ne može proći kompletnu proceduru. jednostavno rečeno, 
bio je neprovodiv, ističe lipovac.

oHR je saopštio da se „referendumom koji je predložila 
Vlada RS dovodi u pitanje Dejtonski sporazum. To izlazi izvan 
djelokruga ustavnih nadležnosti ovoga entiteta i u suprotnosti 
je sa njegovim obavezama prema ustavu BiH, i kako je visoki 
predstavnik već jasno stavio do znanja, krši Dejtonski sporazum. 
U oHR-u ističu da referendumom SnSD manipuliše glasačima u 
Republici Srpskoj kako bi skrenuo pažnju sa stvarnih ekonomskih 
problema sa kojima se suočavaju građani.“ 

Takve radnje su suprotne vladavini zakona i ugrožavaju 
reputaciju Republike Srpske, saopštio je isti dan OHR.
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Kada se uporedi ovo saopštenje OHRa i izjave Dragana 
Čavića i Mladena ivanića, vidi se da su gotovo identični. pitanje 
je gdje su pisana, da li u oHR-u da bi ih saopštili Čavić i ivanić ili 
obratno.

očigledna je manipulacija koja je uočljiva na prvi pogled. 
Koristi se „frazeologija“ pedija ešdauna, da„ nije u skladu sa De
jtonskim sporazumom“, da je povrijeđeno pravo i Ustav a nigdje 
se ne navodi koji član Ustava i koji član koga zakona, kao i koja 
odredba Dejtonskog mirovnog sporazuma. Što će poslije Ustavni 
sud RS i potvrditi. 

Takođe, korišćenje termina „manipulacija i obmana i 
odvraćanje pažnje od problema građana“ su identični termini 
ivanića, Čavića i oHR-a. To je jako nekorektno, cinično i bezobraz
no. oHR se bavi svim i svačim samo ne ekonomsko-socijalnom 
problematikom, to je ostavljeno legalno i legitimno izabranoj 
vlasti. poznata je izjava Čarlsa ingliša koji se zalaže u kontinuit
etu za promjenu ustava BiH, odnosno za promjenu Dejtonskog 
mirovnog sporazuma, gdje je rekao da su promjene Ustava važnije 
od svjetske ekonomske krize, jer ako se one sprovedu navodno će 
se i svjetska ekonomska kriza lakše prebroditi.

očuvanje Republike Srpske nije cilj gore navedene „trojke“, 
već njeno eliminisanje. njih ne zanima ekonomsko-socijalna situ
acija. Da su htjeli unaprijediti privedu i socijalnu pravdu, riješili 
bi je dok su bili na vlasti. na političkoj sceni Republike Srpske je 
mnogo manipulatora i obmanjivača koji su pokriveni i zaštićeni 
jako visokim i respektabilnim funkcijama.

Milorad Dodik je 29. januara 2010. godine rekao da će u 
Republici Srpskoj biti održan referendum sa pitanjem „Da li 
podržavate visokog predstavnika u nametanju zakona?“.

povodom izjave Rafija Gregorijana da je „referendum u 
Republici Srpskoj antidejtonski čin koji unosi strah i predstavlja 
bespotreban trošak da bi bio dobijen već poznati odgovor“, Dodik 
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kaže da je Republiku Srpsku u sadašnju situaciju doveo on igno
rancijom i omalovažavanjem.

Cilj referenduma je da se ojača podrška Dejtonskom spora
zumu i isključi tvrdnje da Republika Srpska radi antidejtonski 

odgovarajući na optužbe Gregorijana da je referendum 
skup i nepotreban, Dodik je kazao da to nije njegov novac i da 
njime ne raspolaže on već vlada i narodna skupština RS.

ako Parlament RS donese odluku da novac bude potrošen 
za određene namjene, to će biti učinjeno i to ne zavisi od Gregori
jana, rekao je Dodik. 

TENZIjE

visoke tenzije stalno treba održavati da bi se stvorio prostor 
za obmane i manipulacije. Tako se navodno iz nekih visokih diplo
matskih izvora saopštava (1.2.2010) da Valentin Incko sprema da 
blokira sve račune SnSD-a i „ubrza“ podnošenje krivične prijave 
protiv Dodika, ako Parlament RS 9. februara usvoji Zakon o refer
endumu.

prema ovom izvoru, incko će odmah poništiti Zakon u 
slučaju da on bude usvojen, a istog trenutka aktiviraće i krivične 
mjere.

osim ove prijetnje, ili kako je uopšte tumačiti, isti dan je u 
Bileći na sjednici Glavnog odbora SDS-a isključen iz ove stranke 
njen dugogodišnji bivši predsjednik Dragan Kalinić. nejasno je 
zašto se Bosić zalagao za oslobađanje i skidanje sankcija za bivše 
funkcionere SDS-a, da bi ih potom, kao Kalinića, „izbacivao“ iz 
stranke. na sceni je očigledno političko licemjerstvo 

Direktor Dejton projekta i profesor američkog univerziteta 
Tafts Brus Hičner kaže (4.2.2010) da je okvir dejtonske strukture 
dovoljan da budu zadovoljeni interesi svih njenih građana. prob
lem BiH nije u Dejtonskom ustavu već u nepostojanju sprem
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nosti bh. lidera da se dogovore i učine ovu zemlju funkcionalnom 
državom.

Hičner kaže da Dejtonski ustav itekako omogućava razvoj 
države, njenih institucija. ne samo da omogućava nego čak na to i 
poziva ali problem je kako ga ko interpretira.

Govoreći o najavama imenovanja specijalnog predstavnika 
SaD-a za Balkan, Hičner kaže da ne treba ni specijalni predstavnik 
ni „Dejton 2“. „imenovanje specijalnog predstavnika poslalo bi po
ruku da je stanje ovdje jednako krizno kao u avganistanu, Iraku, 
zemljama gdje su specijalni predstavnici. a to nije istina“, smatra 
Hičner.

MRŽnja

SnSD je ocijenio (10.2.2010) da je posljednji slučaj fašizacije 
predsjednika Milorada Dodika na FTv-u „najbolji rad na raspadu 
zemlje“. U političkom magazinu „60 minuta“ na FTv emitovan 
je 8. februara video klip postavljen na sajtu „jutjub“ u kojem je 
premijer Dodik prikazan u ulozi adolfa Hitlera.

SnSD naglašava da je posljednji slučaj fašizacije lidera ove 
partije jedan od najkrupnijih razloga da reaguju zvanična tijela na 
zajedničkom nivou.

„Sistemski govor mržnje produkovan iz Sarajeva, uz asis
tenciju dijela međunarodne zajednice, obavlja svoju drugu etapu. 
Prvo je Republika Srpska proglašena genocidnom, sada se njeni 
lideri ocjenjuju fašistoidnim, a u trećoj fazi svi Srbi će biti etiketi
rani fašizmom i genocidom“, rekao je izvršni sekretar SnSD Rajko 
vasić.

vasić tvrdi da je to što radi FTv u svojoj glavnoj političkoj 
emisiji prešlo prag minimalno potrebne tolerancije za zajednički 
život u BiH.
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Urednik emisije „60 minuta“ Bakir Hadžiomerović se, 
navodno pod pritiskom određenih predstavnika međunarodne 
zajednice, izvinio antifašistima zbog emitovanja videoklipa u 
kojem su Milorad Dodik i najbliži saradnici prikazani kao fašisti, 
ističući da se izvinjenje ne odnosi na premijera Dodika. 

ZaKON O REFERENDuMu

Poslanici Narodne skupštine RS usvojili su 10.2.2009. go
dine Zakon o referendumu i građanskoj inicijativi, čiji je predlagač 
Vlada RS. Za zakon je glasalo 46 poslanika, protiv je bilo 16, dok je 
uzdržanih bilo šest.

predsjednik nS RS igor Radojičić smatra da pomenuti za
kon može da izdrži test Ustavnog suda RS. nije bilo suštinskih 
primjedbi na Zakon, već su se primjedbe odnosile na referendum
ska pitanja, kojih u Zakonu i nema.

Valentin Incko je, dan nakon usvojenog Zakona, stigao u 
Banju Luku i razgovarao o Zakonu sa premijerom Dodikom a na
kon toga rekao da pravi razliku između Zakona o referendumu i 
referenduma, te da će oHR prostudirati Zakon o referendumu i 
građanskoj inicijativi.

on kaže da to što je narodna skupština RS usvojila zakon 
ne znači da će referendum biti održan. „još nema referenduma. 
Sada postoji zakon koji ide u vijeće naroda RS, a možda će onda ići 
i na Ustavni sud RS. Razlikujemo zakon i referendum“, ponovio 
je Incko. 

Milorad Dodik je rekao (16.2.2010) da se Republika Srpska 
neće izjašnjavati o secesiji kao što to neki pokušavaju zlonamjerno 
da imputiraju. na našem dnevnom redu nikada neće biti referen
dum o secesiji, međutim, niko ne bi mogao potpuno da isključi da 
u jednom trenutku u skladu sa procentom i pravom koje građani 
imaju neće biti govora o referendumu o statusu Republike Srpske.
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„RS ima pravo da štiti svoj status koji je unijela u BiH. 
Građani Republike Srpske godinama su suočeni sa odlukama 
visokog predstavnika koji su donosili zakone za koje nisu imali 
osnova ni po međunarodnom pravu ni po opisu djelovanja. Sve 
vrijeme se krši Dejtonski sporazum i bili smo prinuđeni da odgo
vorimo na bezakonje“, ističe Dodik.

GREGORIjaN

Supervizor za Brčko Rafi Gregorijan rekao je (16.2.2010) 
da je elektroprivreda RS stanovnicima distrikta Brčko uvijek 
naplaćivala električnu energiju po višim cijenama nego stanovnici
ma Republike Srpske.

Reagujući, Milorad Dodik je kazao da Gregorijan laže. „on 
je patološki lažov. potpuna je nebuloza to što je rekao, da je struja 
iz Republike Srpske skuplja nego ona iz Federacije. ako je to tako, 
zašto onda nije uzeo struju iz Federacije.“

Mi smo, ističe Dodik, bili primorani još dok je gradonačelnik 
bio Mirsad Đapo, da električnu energiju isporučujemo zato što je 
ona bila jeftinija od one iz Federacije BiH. Mi smo taj ugovor svake 
godine obnavljali bez pritisaka.

Dodik se pita zašto Gregorijan laže kada kaže da je Brčko 
vazal Republike Srpske. „ne može nikako Đapo biti vazal RS-a. 
Kojoj je to budali palo na pamet da tako nešto uradi“, naveo je 
Dodik.

on je optužio Gregorijana da je „usmjeren ka tome da 
nanese zlo Republici Srpskoj ne birajući sredstva u tom nastojanju, 
pa i na ovaj način. Gregorijan je ovdje prošlost i polako odlazi pošto 
nije dovoljno da budete član neke obavještajne organizacije pa da 
mislite da vas se svi boje. ja se ne bojim ni Gregorijana ni njegovih 
laži. To smo pokazali za sve ovo vrijeme.“ 
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Govoreći o dolasku u BiH visoke predstavnice evropske 
unije za inostranu politiku i bezbjednost Ketrin Ešton, kazao je da 
je ona obmanuta neistinama da Republika Srpska priprema se
cesiju, te da situacija u BiH nije tako loša kako joj je predstavljeno, 
rekao je premijer Dodik uoči sastanka sa njom.

VETO

Klub Bošnjaka u vijeću naroda RS pokrenuo je (22.2.2010) 
pitanje zaštite vitalnog nacionalnog interesa na Zakon o referen
dumu i građanskim inicijativama Republike Srpske.

Kao uslov za podršku ovom zakonu, Klub je najavio neko
liko amandmana, a pokušaće da ih usaglase na vijeću naroda, 
odnosno u Zajedničkoj komisiji sa narodnom skupštinom. ako ni 
tu ne bude dogovora, tražiće se ocjena ustavnosti pred Ustavnim 
sudom RS, koji treba da procijeni da li on vrijeđa nacionalni interes 
nekog od naroda.

DIjaLOG

Milorad Dodik i valentin incko učestvovali su na debati sa 
temom „otvoreni dijalog u otvorenom društvu“ koji je u Sarajevu 
(23.2.2010) organizovao Centar za kulturu dijaloga.

Dodik je tom prilikom rekao da Republika Srpska nije 
problem u BiH, nego je problem nefunkcionalna Federacija BiH. 
„voljeli bi smo da to nije tako, ali očito je da moramo trpjeti kon
fuziju.

neću negirati BiH, ali neću dozvoliti ni da se negira Repub
lika Srpska. Dejtonski sporazum, čiji je dio Ustav BiH, ne treba da 
pretrpi velike promjene. BiH ne može biti zemlja preglasavanja, 
niti može na taj način opstati“, rekao je Dodik ističući da su kom
promis i konsenzus ključ za uspjeh zemlje.
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BiH u okviru Dejtonskog sporazuma nije sporna i kao takva 
treba da se priključi evroatlantskim integracijama. prava Repub
like Srpske nisu ni protiv BiH ni protiv FBiH. Naša prava su protiv 
negiranja Republike Srpske. nažalost, ističe Dodik, u FBiH mi 
nemamo sagovornike, jer u BiH nije postignut dogovor o političkoj 
korektnosti, ni o tome kako ići dalje.

vlada RS je na sjednici održanoj 25.2.2009. godine zaključila 
da popis imovine koji je sačinio oHR ne odražava činjenično i 
pravno stanje. vlada RS neće na osnovu ovoga spiska učestvovati 
u daljim pregovorima o raspodjeli državne imovine. Zato vlada 
traži od Savjeta ministara BiH da u roku od 60 dana popiše imov
inu, jer je to potrebno za institucije BiH. ako to ne uradi, Vlada RS 
će predložiti narodnoj skupštini RS da po hitnom postupku usvoji 
zakon o imovini Republike Srpske, rekao je ministar pravde RS 
Džerard Selman.

DvojaC

predsjednik DS Dragan Čavić, odbacio je (25.2.2010) tvrd
nje premijera Dodika da je kao predsjednik Republike Srpske pot
pisao dokument u kojem se navodi veći broj žrtava u Srebrenici od 
stvarnog, naglasivši da je to notorna laž.

on kaže da je „Dodik tragična figura srpskog naroda i 
najveći lažov među političarima. Smatram da se Dodik treba sti
djeti svojih izjava, jer jedno priča pred publikom u Sarajevu, drugo 
u medijima u Hrvatskoj, a sasvim treće u Republici Srpskoj. To 
dokazuje da je Dodik sve ove godine dosljedan jedino u nedosljed
nosti“, dodajući da se Dodik sve ovo vrijeme Srbima prikazuje kao 
veliki patriota.

Čavić kaže da se Dodikova nedosljednost vidi i po stavu 
vladajuće koalicije u Republici Srpskoj da ne prihvate usvajanje 
rezolucije o Srebrenici u Parlamentu Srbije. 
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on kaže da će, uprkos Dodikovim podmetanjima, nastaviti 
da ga pita kome je sve Investicionorazvojna banka dala kred
ite, kome je vlada RS dala koncesije, zašto „Šume Srpske“ danas 
posluju najlošije, zašto se samo za Dodika pravi nova petlja od 10 
miliona evra na autoputu Banja luka – Gradiška.

nakon Čavića, lider pDp-a Mladen ivanić (9.3.2010) nastav
lja po istom šablonu da kritikuje premijera. Komentarišući kritike 
da je srpski izdajnik i poltron međunarodne zajednice, ivanić kaže: 
„nisam ja bio taj koji je zvao strane ambasadore na slavu, kao što 
je to radio Dodik. Nisam ja bio taj kojeg su strane trupe uvodile u 
vlast kao njega. 

Nije njemu zabranjivano da ulazi u neke zemlje, kao meni, 
jer nisam bio u vlasti sa njim. ako neko pretenduje da se za njega 
kaže da je koristio usluge međunarodne zajednice, onda to nisam 
ja, već Milorad Dodik. To je samo znak da Dodik nema argume
nata. pDp i ivanić nikada neće biti izdajnici.

ova vlast je nervozna. oni žive u virtuelnom svijetu. izmiš-
ljaju stvari kojih nije bilo. To je karakteristika svake vlasti koja se 
boji“, kaže ivanić.

osnovna karakteristika Čavićevih i ivanićevih „napada i 
udara“ na Dodika jeste da je neargumentovana. na konkretnu kri
tiku oni ne odgovaraju činjenicama koje bi to demantovale, već to 
prećutkuju a onda po istom šablonu koji je već dobro poznat „ospu 
drvlje i kamenje“ po Dodiku. njihov vokabular, rječnik kojim kri
tikuju, gotovo je identičan sa kritikama određenih predstavnika 
međunarodne zajednice, koji su do sada mnogo puta pomenuti.

neozbiljno je da se Čavić „ljuti“ zbog kritike za spisak 
poginulih iz Srebrenice, jer se dobro zna da je taj spisak netačan i 
preuveličan. Mnogi sa tog spiska su poginuli na drugim mjestima 
ili su čak i živi, što Čavić vrlo dobro zna. Trebalo bi da odgovori 
zašto je to potpisao, bar sada ako nije tada kada je to činio.
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ivanić dobro zna da je Dodika izabrala narodna skupština 
RS u Bijeljini 1998. godine za premijera a ne nikakav SFOR. On 
neće da prizna da je prvo njemu nuđeno premijersko mjesto koje 
je odbio da prihvati, jer se bojao tada podijeljene Republike Srpske. 
Potom je, dok je Dodik spajao podijeljeno i otvarao Republiku Srp
sku prema svijetu, u londonu učio „engleski“ da bi danas radio 
to što radi.

Mahovljanska petlja se radi kao „spona“ dva buduća au
toputa, a ne za premijera, što je apsurd. interesantno je da Čavić 
u svome „tumaranju“ zamjera aktuelnoj vlasti što nije podržala 
Rezoluciju o Srebrenici koju je usvojila skupština Srbije. To samo 
potvrđuje opravdanim Dodikove kritike Čaviću.

eŠTon

Nova visoka predstavnica Evropske unije za spoljnu poli
tiku i bezbjednost Ketrin Ešton ocijenila je u svom izvještaju ujed
injenim nacijama da je politička situacija u BiH sve gora. „vrlo je 
malo napretka u ključnim reformama, posebno u odnosu na pet 
ciljeva i dva uslova vijeća za implementaciju mira kao uslova za 
zatvaranje oHR-a.“

ešton ističe da se politička situacija nastavila pogoršavati. 
Došlo je do pada u komunikaciji između političkih lidera, za
jedno s porastom razjedinjujućih izjava iz Republike Srpske, te 
međuetničkim nesuglasicama u FBiH. prema njenim navodima, 
Republika Srpska je ključni problem, jer ne sprovodi Dejtonski 
sporazum.

Ovakav izvještaj je pokazatelj kakav je odnos djela 
međunarodne zajednice prema Republici Srpskoj i BiH uopšte. 
eštonova koja je odskora došla na ovu poziciju je očigledno izma
nipulisana netačnim informacijama. problem su oni koji su pisali 
izvještaj koji je eštonova samo očigledno pročitala. Kontinuitet 
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vezano za ove tendenciozne i netačne izvještaje traje, tako je i val
entin Incko podnosio izvještaj uNu nepun mjesec nakon što je 
došao u BiH za period u kojem nije bio tu, isto kao Ešton. 

Ovdje se ne radi o neznanju, neinformisanosti nego o ten
dencioznosti. očigledno da oHR i dio predstavnika međunarodne 
zajednice u Sarajevu modelira ovakve izvještaje u kojima je Re
publika Srpska kriva za nesprovođenje Dejtonskog sporazuma a 
istina je da se ona bori za njegovu dosljednost, a oni koji pišu ove 
izvještaje zajedno sa Bošnjacima za „duh Dejtona“. očigledno je 
da neko priziva „duhove prošlosti“. 

Srbi se predstavljaju kao „loši momci“ i to je već dobro 
poznati i oprobani „sistem“ eliminisanja Republike Srpske. politika 
Vlade RS je do sada odolijevala svim ovim pritiscima kojima su pre
thodne vlasti koje je vodio Dragan Čavić i Mladen ivanić, od nosno 
SDS i pDp, bile poklekle i zbog čega su početkom 2006. go dine i dale 
Miloradu Dodiku mandat da vodi vladu RS, ne žele ći da oni budu 
„grobari“ Republike Srpske, misleći da će to biti Dodik. 

Milorad Dodik je kao premijer spasio Republiku Srpsku 
2006. godine, odbivši reformu policije, isto kao što je 1998. godine 
spasio od podjele i izolacije. ivanić i Čavić to vrlo dobro znaju, isto 
kao i građani Republike Srpske. 

inveSTiCija

Mahovljanska petlja prvi je objekat na autoputu Banja Luka 
– Doboj koji, pored toga što će povezivati dva autoputa, predstavlja 
i jednu od najznačajnijih komunikacija koja će Republiku Srpsku 
otvoriti prema svijetu i prema Evropi, kazao je (16.3.2010) Milo
rad Dodik poslije potpisivanja ugovora o izgradnji mahovljanske 
petlje, koji su potpisali predstavnici preduzeća „autoputevi RS“ 
sa izvođačem radova, češkim konzorcijumom „oHl ŽS“ i „ni
skogradnjom“.
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Dodik je rekao da je izgradnja mahovljanske petlje jedan od 
najvažnijih projekata, vrijedan 11,5 miliona evra. To je objekat na 
dionici autoputa Banja luka – Doboj koji je ključan za konekciju 
sa autoputem Banja luka – Gradiška. Završene su sve pripremne 
radnje, imovinskopravni odnosi su riješeni skoro u cijelosti, i 
izvođači radova mogu nesmetano početi radove. Rok za završetak 
radova je 20 mjeseci, precizira Dodik.

RaŠČiŠćavanje

veliki broj nezakonito stečenih penzija u Republici Srp
skoj je morao dovesti do revizije. premijer Milorad Dodik kaže 
(16.3.2010) da vlada RS neće odustati od revizije invalidskih i 
drugih penzija koje su određivane na osnovu privilegija i u tome 
je ne mogu zaustaviti ni protesti ni ovogodišnji izbori, poručio je 
Dodik i dodao da svi korisnici penzija stečenih na ratnim privilegi
jama moraju da prođu reviziju! 

jedino će svim penzionerima učesnicima noR-a biti vraćena 
sva prava koja su imali prije stupanja na snagu izmjena i dopuna 
Zakona o PIO, precizirao je Dodik i dodao da je revizija neminov
na kako bi se konačno utvrdilo u kojoj mjeri je bilo zloupotreba 
prilikom utvrđivanja invaliditeta. ljekarske komisije su unazad 
15 godina za veoma male pare izdavale potvrde o invalidnosti, 
tako da u Republici Srpskoj danas ima mnogo penzionera koji su 
penzionisani zbog nekih duševnih poremećaja, a koji bez ikakvih 
problema upravljaju motornim vozilima i imaju dozvole za posje
dovanje oružja, tvrdi Dodik.

osim tekućih stvari, postoje trenuci kada treba donositi 
„krupne“ odluke. Tako Dodik (22.3.2010) kaže da je mnogo pri-
mjera koji ukazuju da BiH nije održiva zemlja i da se treba pri-
stupiti nekom drugom konceptu. „U BiH se primarno mora obez
bijediti mir i stabilnost, a u okviru toga možemo razgovarati i o 
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mirnim razlazima, zašto je ta varijanta nemoguća“, kazao je Dodik 
i dodao da se BiH održava samo zato što stranci pokušavaju da 
zadrže privid njezinog funkcionisanja i da je vrijeme za diskusiju 
o mirnom razdruživanju.

on je optužio strance u BiH da ruše dogovor domaćih lide
ra navodeći kao primjer proces imenovanja direktora Regulatorne 
agencije za komunikacije o čemu je šest lidera potpisalo saglasnost 
o strukturi i rotaciji na tom mjestu, što su stranci osporili. Vidljivo je 
da stranci ruše koncept koji se tražio od BiH da se lokalni politički 
lideri dogovore o načinu rješavanja problema, zaključio je Dodik.

prvi zamjenik visokog predstavnika Rafi Gregorijan, pre
ma pouzdanim informacijama (25.2.2010) odlazi iz BiH u drugoj 
polovini ove godine. Gregorijan će navodno karijeru nastaviti u 
Centru za strateške studije sa kojima je ugovor potpisao na godinu 
dana. inače, u CSiS se nalaze i neka poznata imena poput Henrija 
Kisindžera, Zbignjeva Brežinskog, vilijema Koena i drugih.

Gregorijanov aranžman u BiH će ostati upamćen po tome 
što je rukovodio reformom oružanih snaga BiH i zalaganju za 
donošenje niza odluka koje su izazvale velike političke potrese u 
BiH.

iako drugi čovjek, u javnosti se sticao utisak da upravo on 
vo di glavnu riječ u Kancelariji visokog predstavnika, ali i da ima 
jak uticaj u institucijama BiH, prvenstveno u Sipa-i i Tužilaštvu i 
Sudu BiH.

posljednjih godina stupio je u otvoreni konflikt s Milora
dom Dodikom, zbog niza odluka donesenih na štetu Republike 
Srpske, za koje premijer Dodik smatra da su posljedica Gregori
janovog djelovanja.

Nakon što je u javnost procurila OHRova šema organizova
nog kriminala u FBiH, a na kojoj su se našli najuticajniji Bošnjaci 
počev od reisa Cerića pa do velikih biznismena, i u Sarajevu su se 
pojavile žestoke kritike na ovakav Gregorijanov rad. 
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MiŠljenja

Bivši predsjednik SR jugoslavije akademik Dobrica ćosić, 
rekao je u Beogradu, učestvujući na naučnom skupu „petnaest 
godina od Dejtonskog sporazuma“, da je Dejtonski sporazum, ma 
koliko da je bio nepravedan, ipak doveo do životne stabilnostina 
prostora BiH.

ćosić je ocijenio da je „srećna okolnost to što Republiku 
Srp  sku danas vode ljudi koji se najbolje snalaze u ovako teškim 
situa cijama.

Milorad Dodik u našem vremenu predstavlja uzoran tip 
pragmatičnog, realističnog političara sa životnom sviješću o opas
nostima koje čekaju Republiku Srpsku i istovremeno sa ratničkom 
spremnošću da brani stečeno“, ističe Dobrica ćosić i dodaje da je 
Dodik „realističan političar, kakvog danas nema u srpskoj politi
ci“.

Šef predstavništva Republike Srpske u izraelu i savjetnik 
premijera RS, arie livne, govoreći (28.3.2010) o Miloradu Dodiku, 
kaže: „S njim imam prijateljski odnos i na njega gledam kao na 
sina. Nema nikakve sumnje da su se kod njega desile izvjesne 
promjene u ponašanju, za razliku od početka njegove političke 
karijere. ali, za razliku od njegovog prvoga mandata, sada je često 
pritisnut na razne načine, a njegovo reagovanje se ne slaže uvijek 
sa mojim pogledima, ali ga razumijem. on sebe smatra čuvarom 
Republike Srpske. jednom mi je rekao: ‘Slušaj, ako se ti ne slažeš sa 
mojom politikom, formiraj partiju, dobij izbore, pa radi šta hoćeš’. 
on je izabran od naroda na osnovu onoga šta kaže i šta uradi“, 
kaže livne.

“Međunarodna zajednica ne mrzi toliko Dodika, jer da je 
tako već bi ga smijenila. ako evropska zajednica i amerika žele 
nekoga ukloniti, to će se i desiti. oni to ne žele, jer nemaju političku 
alternativu“, tvrdi arie livne.
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Govoreći o Dodikovim planovima kaže: „jedino je moguće 
da se kandiduje za predsjednika Republike Srpske, a to bih mu i 
ja savjetovao. Dodik je druga generacija sa sela, lokalpatriota i on 
voli aleksandrovac, svoju kuću, porodicu i društvo“, ističe livne.

Govoreći o referendumu, livne kaže da „svaka nacija ima 
pravo da izrazi šta hoće, kao što su to učinili Crnogorci ili albanci 
na Kosovu. ako su mogli oni, zašto Republika Srpska ne bi mogla 
da napravi referendum? Treba pitati narod, a u demokratskom 
svije tu sigurno bi trebalo da imaju to pravo. Na osnovu mojih raz
govora s raznim međunarodnim diplomatama uvidio sam da su 
oni riješili da treba postojati država koja se zove BiH. velike sile 
že le da bude onako kako one traže i uvijek je bilo tako da su veći i 
snažniji tako rješavali stvari. ako se ne možemo razdvojiti, mora
mo vidjeti kako ćemo dalje živjeti, jer ne možemo se neprekidno 
svađati“.

Rješenje za BiH je, po njemu, da ona bude uređena kao fed
eralna država od tri jedinice, koje bi imale maksimalnu samostal
nost koju mogu dobiti u okviru jedne države.

politički analitičar iz SaD-a obrad Kesić ocjenjuje da pozi-
cija Republike Srpske nikada nije bila jača i bolja u situaciji kada se 
pregovara o budućnosti BiH.

PREGRuPISaVaNjE

lider SDS-a Mladen Bosić, pDp-a Mladen ivanić i SRS RS 
Milanko Mihajlica, potpisali su (28.3.2010) Sporazum o koaliciji za 
predstojeće izbore!

Tri opozicione stranke udružene protiv vladajućeg SnSD-a, 
koaliciju, ipak, nisu nazvale „Zajedno protiv Dodika“, kako je svi 
zovu, već su je „krstile“ imenom „Zajedno za Srpsku“.

Sporazum za sada predviđa zajednički nastup na izborima 
za člana predsjedništva BiH iz Republike Srpske i predsjednika 
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Republike Srpske, ali ne i za kandidate za Parlament Republike 
Srpske i BiH. potpisnici su se obavezali da će poslije oktobarskih 
izbora zajednički formirati izvršnu vlast na svim nivoima, uz 
učešće srazmjerno postignutom izbornom rezultatu.

Potpisnici su saglasni da kandidat za predsjednika RS 
bude potpredsjednik SDS-a ognjen Tadić. a odluku o tome da li 
će ivanić biti kandidat za člana predsjedništva BiH donijeće or
gani pDp-a. ostalo je nejasno da li će u slučaju pobjede koalicije 
„Zajedno za Srpsku“ Milanko Mihajlica biti predsjednik narodne 
skupštine RS, rečeno je 28. marta 2010. godine. 

Predsjednik SNSDa Milorad Dodik je izjavio da je uvjeren 
da će vladajuća koalicija u Republici Srpskoj na oktobarskim iz
borima, i pored udruživanja opozicionih stranaka u Republici 
Srpskoj, osvojiti 56 odsto glasova. Dodik je naglasio da je koalicija 
SnSD-a, DnS-a i Sp „favorit izbora“.

„vladajuća koalicija veoma uspješno koristi svoje 
mogućnosti i ranije dogovore i uvjeren sam da je favorit izbora, 
a naš cilj je poznat, dobiti individualne kandidate na funkcijama 
predsjednika Republike Srpske i člana predsjedništva BiH i 56 
odsto glasova na izborima za skupštine“, kaže Dodik.

on je rekao da nema komentar na sporazum ove tri političke 
opozicione stranke, jer svako ima slobodnu volju da artikuliše 
svoje političko djelovanje.

izvršni sekretar SnSD-a Rajko vasić, tvrdi (30.3.2010) da 
koali  cioni sporazum o zajedničkom nastupu tri opozicione stranke 
više podsjeća na okupljanje mladih izviđača ili na međusobni dogo
vor „babe Spasenije i djeda Mikajla“ nego na ozbiljnu političku 
platformu za nastup na predstojećim izborima. To za nas ne pred
stavlja nikakvu prijetnju, jer je i političkim laicima jasno da je riječ 
o potezu očajnika.

jasno je da se oko toga sporazuma skupilo više slabih fak
tora koji ujedinjeni traže spas i u svemu tome podsjećaju na mlade 
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izviđače koji su se okupili oko vatre da im ne bude hladno. oni 
sami nemaju dovoljno ogrevnog drveta, iako su šumu sjekli ne
milice. Među partijama koje su sklopile koaliciju „Zajedno za Srp
sku“ niko pojedinačno ne može da ponudi jak opozicioni program, 
koji će prihvatiti javnost i građani i zato te stranke traže rješenje u 
zajedničkom djelovanju, ocjenjuje vasić.

DUŠeBRiŽniCi

Centar civilnih inicijativa tvrdi da je vlada RS zbog sporosti 
u ispunjavanju svojih obaveza ozbiljno ugrozila planove Narodne 
skupštine Republike Srpske. 

Kao argument CCi navodi da je, od 113 zakona koje je 
vlada planirala u 2009. godini, parlamentarnu proceduru prošlo 
46 zakona. 

Centar civilnih inicijativa istovremeno sam sebe demantuje, 
jer navodi da je usvojen 41 neplanirani zakon.

Premijer Republike Srpske Milorad Dodik odbacuje tvrd nje 
ovih tzv. analitičara CCi, ističući da za svoj rad vlada RS od govara 
isključivo parlamentu, a ne „frustriranim pojedincima iz nevla
dinih organizacija“.

ljudi koji se okupljaju oko Centra civilnih inicijativa su 
jedna „frustrirana grupa“ koja dobija finansijsku pomoć od među-
narodnih organizacija, kaže Dodik.
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UMjeSTo ZaKljUČKa 

BiH je zemlja apsurda, bila, a očigledno i ostaje. 
Republika Srpska se u ovakvoj dejtonskoj BiH zalaže za do-

sljedno poštivanje Dejtonskog sporazuma a Bošnjaci i dio među-
narodne zajednice za sprovođenje „duha Dejtona“. Duh na ovim 
prostorima asocira na nešto mračno, misteriozno, neiz vjesno.

Možda najbolje stanje na prostoru BiH odslikava Maks 
lefenfeld u pismu svome prijatelju ivi andriću, 1920. godine, 
koji je odlazeći iz BiH napisao: „Možda je vaša najveća nesreća 
baš u tome što i ne slutite kako mržnje ima u vašim ljubavima i 
zanosima, tradicijama i pobožnostima“.

Srpski nobelovac ivo andrić jasno objelodanjuje mišljenje 
„da je Bosna zemlja mržnje i straha“, kao i potrebu da se ta mržnja 
tretira kao zarazna bolest endemskog karaktera, i da se detaljno i 
pomno izuči i analizira, kako bi bila savladana, prije nego se fatalno 
ostvari kao rezultat nagona za uništenjem i samouništenjem. „ali 
tim niko neće da se bavi, ili ne zna“, navodi andrić lefenfeldove 
ocjene „jer fatalna karakteristika te mržnje i jeste u tome što bosanski 
čovjek nije svjestan svoje mržnje koja živi u njemu, što zazire od 
njenog analiziranja, i mrzi svakog ko pokuša da to učini.“
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SvjeTlo U MRaKU MRŽnje i STRaHa 
jE REPuBLIKa SRPSKa O KOjOj TaKO 
ZDUŠno BRinU njeni GRaĐani i 
„ČUvaR SRpSKe –DoDiK“. 
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